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 Hebt u afgelopen zaterdag de heksenvervolgingen herdacht? 
Witte bloemen neergelegd op plekken in Nederland waar hek-
senverbrandingen plaatsvonden? In Sneek hebben ze dat ge-
daan, met een bedrukt gezicht, getuige de foto die ervan is 
gemaakt. Een paar dagen later onthulde de  Leeuwarder Cou-
rant  dat de omgebrachte heks die zij daar herdachten, hele-
maal niet omgebracht is. Een foutje van de organisatoren, de 
stichting Nationaal Heksenmonument. De stichting ijvert voor 
een nationaal heksenmonument, met schrijfster Susan Smit 
als een van de aanvoerders. 3 juni is daarom tot landelijke ac-
tiedag uitgeroepen. Ik heb heel graag niet mee gedaan.
  Maar hoe meer ik erover lees, hoe duidelijker het mij wordt 
dat de heksenvervolgingen in Europa ons veel te zeggen heb-
ben. Ze vonden plaats tussen pakweg 1430 en 1750 en kostten 
zo’n vijftigduizend tot zestigduizend mensen het leven. De 
‘heksen’ – voor minstens driekwart vrouw – zouden samen-
spannen met de duivel en een gevaar voor de gemeenschap 
zijn. Angst voor magie, mede ingegeven door complotverha-
len, speelde zeker een rol. Dat zet aan het denken. Complot-
theorieën tieren weer welig, inclusief verwijzingen naar het 
werk van satan. Maar ook los daarvan kunnen we nog steeds 
angsten bij onszelf en anderen aanjagen en aanzetten tot een 
irrationele jacht op mensen.
    Er zijn verschillende verklaringen voor heksenvervolgingen 
gegeven én misvattingen over ontstaan. Susan Smit en mede-
activisten bewegen zich te veel in de sfeer van de misvattin-
gen. Hun pamflet ‘Heksenmonument’, dat vorige week ver-
scheen, bevestigt het. Ze doen aan culturele toe-eigening, 
wat tegenwoordig in andere gevallen een doodzonde is. Zij 
identificeren zich met slachtoffers van heksenvervolgingen in 

een cultuur die de hunne niet meer is. Het ‘intergenerationeel 
trauma’ van de heksenvervolgingen zou vandaag nog alom tot 
brandstapelangst bij vrouwen leiden. Gekkigheid. Daar laat ik 
me niet in meevoeren.
    De (vermeende) heksen van toen zijn volgens Smit vrijgevoch-
ten vrouwen, die een gevaar vormden voor de macht van 
mannen in een patriarchale samenleving. Ze propt hen in de 
agenda van het moderne feminisme. Het lijkt wel een com-
plottheorie: de heksenvervolgingen zouden een stelselmatige, 
doordachte jacht op de zelfstandige vrouw zijn, maar volgens 
historici was daarvan geen sprake. Wetenschappers bevesti-
gen wel dat heksenvervolgingen wijzen op een veel zwakkere 
positie van vrouwen in de samenleving, wat erg genoeg is. 
    Achter alle aandacht voor heksenvervolgingen zit nog wat an-
ders: het idealiseren van natuurreligies, het leven als heks 
(wat Susan Smit doet), één worden met een bezielde natuur, 
de maan, de seizoenen. En dat afgezet tegen het christendom, 
waardoor we de verbinding met de natuur kwijtgeraakt zou-
den zijn. Hiervoor moet de beweging een rare draai maken: de 
slachtoffers van heksenvervolgingen waren niet automatisch 
heksen, ze werden vaak valselijk van hekserij beschuldigd.
    Het rozige beeld van natuurreligies viert hoogtij. Dat moet 
christenen tot nadenken stemmen. Hoe dragen zij uit dat hun 
godsdienst de band tussen mens en natuur níét doorsnijdt, 
dat planten en dieren ook volgens hen een eigen waarde heb-
ben, die grenzen stelt aan wat mensen ermee doen? <   

Reina WiSkerke    nd.nl/columns   beeld anp / Dingena Mol 

 Hekserij   

 Natuurreligies doen het 
goed in de beeldvorming   

 Susan Smit (links) zaterdag op de Dam in Amsterdam, om te pleiten voor 
een nationaal heksenmonument.   

nieuwsvandaag  8.00
    Bedevaart
    Pelgrims uit de Benelux trekken 
vanaf het Drielandenpunt in 
Vaals naar de Dom in Aken.

Column

 Natuurreligies doen het 
goed in de beeldvorming   

Marc Peeperkorn / vk    nd.nl/buitenland   beeld epd / Tim Wegner 

 Europa kiest voor hard asielbeleid   
… Acht jaar lang was een asielak-
koord tussen de EU-landen niet mo-
gelijk.

…    Deze week kwam de doorbraak: 
Orbán heeft gewonnen.

▶     BrUSSeL
    De Zweedse minister voor Migratie 
Maria Malmer Stenergard straalt als 
ze na veertien uur overleg met haar 
EU-collega’s het akkoord presenteert 
om de ongecontroleerde instroom 
van asielzoekers te verminderen. 
Eindelijk succes na acht jaar verbale 
loopgravenoorlog tussen de EU-lan-
den. ‘Ik had eerlijk gezegd niet ge-
dacht dat het zou lukken’, erkende 
Marmer Stenergaard donderdag-
nacht na afloop.
    Dat het akkoord er nu toch ligt, komt 
allereerst omdat het idee van asiel-
quota – verplichte spreiding van de 
asielzoekers over de lidstaten – is 
losgelaten. Dat voorstel uit 2015 leid-
de destijds tot extreme woede in 
vooral Polen en Hongarije. Die wens-
ten geen enkele asielzoeker onder 
druk van Brussel op te nemen. De 
voorgestelde boete bij weigering 
(250.000 euro per niet toegelaten mi-
grant) maakte de toorn van War-
schau en Boedapest alleen maar gro-
ter. De regeringen in deze twee 
steden blokkeerden vervolgens acht 
jaar lang elke wezenlijke voortgang 
in het debat over een Europees asiel-
beleid.
    De tweede reden waarom deze week 
overeenstemming mogelijk was, is 
het ingedaalde besef in alle EU-
hoofdsteden dat het beheersbaar 
maken van de asielinstroom alleen 
haalbaar is als er wordt samenge-
werkt. Minder overvolle migranten-
bootjes bij Lampedusa en de Griekse 
eilanden leiden tot minder opvang-
problemen in Ter Apel. De mensen-
smokkelaars profiteerden afgelopen 
decennium volop van de verdeeld-
heid tussen de lidstaten en de lap-
pendeken aan nationale asielregels. 
‘ Take back control! ’, luidde het advies 
van een nauw betrokken EU-ambte-
naar in januari.

  espresso
    Premier Mark Rutte maakte tijdens 
de EU-top in februari de draai. Na ja-
ren van harde verwijten dat Rome 
migranten ongehinderd door laat lo-
pen – ruim de helft van de asielzoe-
kers die zich in Nederland meldt, 
komt via een ander EU-land – nodig-
de Rutte zichzelf uit (‘ik heb zin in 
espresso’) bij zijn Italiaanse collega 
Giorgia Meloni. Sindsdien trekken de 
twee nauw samen op. Komende zon-
dag gaan ze met voorzitter Ursula 
von der Leyen van de Europese Com-
missie naar Tunesië om de president 
aldaar met geld en handelsvoordelen 
te overtuigen het vertrek van mi-
granten tegen te houden.
    Tot slot – en dat is zeker niet de min-
ste factor die bijdroeg aan het ak-
koord – zijn alle EU-landen in het 

asieldebat naar rechts opgeschoven. 
De Hongaarse premier Viktor Orbán 
heeft gewonnen. Was hij in 2015 de 
gebeten hond met zijn hekken en 
‘hoe minder, hoe beter’-retoriek, in-
middels draagt de EU financieel bij 
aan grensbewaking. Twaalf EU-lan-
den hebben inmiddels tezamen 
tweeduizend kilometer hekwerk ge-
bouwd aan de Europese buitengren-
zen, 13 procent van de EU is inmid-
dels omheind. ‘Migratie kan 
regeringen maken of breken, dat be-
sef verenigt’, concludeert een EU-di-
plomaat.
    Deze politieke omslag is ook in Ne-
derland zichtbaar. Donderdag zat 
staatssecretaris Eric van der Burg 
(Justitie en Veiligheid) in het ‘harde’ 
kamp met Denemarken en Oosten-
rijk met zijn (vergeefse) pleidooi ook 
minderjarige alleenstaande asielzoe-
kers op te sluiten. De uitzondering is 
Duitsland, waar de Groenen in de re-
geringscoalitie grote invloed hebben 
op het asielbeleid.

    gesloten centra
    Het akkoord dat de EU-landen be-
reikten, reflecteert het verharde 

asielklimaat. De EU-landen kiezen 
voor een snelle screening en daarna 
een korte asielprocedure aan de Eu-
ropese buitengrenzen voor de men-
sen wier asielaanvraag als redelijk 
kansloos wordt beschouwd. Die snel-
le procedure in gesloten centra geldt 
ook voor mensen die hun paspoort 
hebben vernietigd.
    Dit moet economische migranten 
ontmoedigen de levensgevaarlijke 
overtocht naar Europa te wagen. ‘Dit 
scheelt geen slok op een borrel maar 
een paar complete borrelglazen’, zei 
een tevreden Van der Burg na het 
overleg met zijn EU-collega’s. ‘De 
boodschap die dit uitstraalt – ‘Kom 
niet!’ – zal zeker effect hebben’, zegt 
een betrokken Commissie-ambte-
naar.
    De lidstaten willen 30.000 plekken in 
die centra, goed voor op den duur 
120.000 kansarme asielzoekers per 
jaar omdat de hele procedure twaalf 
weken mag duren. Elke plek is dus 
meerdere keren per jaar te gebrui-
ken. Ter vergelijking: de eerste vier 
maanden van dit jaar kwamen er 
volgens het EU-grensagentschap 
Frontex circa 80.000 migranten op 
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Moeizame aanmeldingen, gedoe met vrijstellingen – 
als je de verhalen moet geloven, maken theologische 
opleidingen het zijinstromers niet makkelijk. Terwijl de 
kerken die deze instituten dienen, afstevenen op een 
indrukwekkend tekort aan voorgangers. Je kunt den-
ken: waar doen die universitaire opleidingen moeilijk 
over? Niet alleen is straks iedere predikant of priester 
er eentje, is het niet ook een verrijking: al die mensen 
met verschillende achtergronden in de kerk?

Waarom hechten veel gevestigde kerken zo aan een 
volledige universitaire studie theologie? Predikanten 
en priesters moeten gedegen kennis hebben van de 
Bijbel en de kerkelijke traditie. Ze moeten raad kunnen 
geven als mensen lopen met ingewikkelde geloofsvra-
gen. Verder hebben ze door een academische theolo-
gische opleiding op z’n minst wat kaas gegeten van 
vakken als psychologie en pedagogiek. Kerkleden ver-
dienen, is de gedachte, niet alleen voorgangers met 
belangstelling en empathie maar ook met diepgang. 
De opkomst van de hbo-theoloog wordt daarom niet 
alleen toegejuicht, maar eveneens met argusogen be-
keken: het moet niet ten koste gaan van die diepgang. 
Daarom ook zo min mogelijk gemarchandeer met de 
opleidingseisen. Maar voldoet die aanpak nog wel? De 
dominee als intellectueel, die Grieks en Hebreeuws 
snapt en liefst ook de moderne tijd – veel kerkleden 
zouden niet zonder willen. In evangelische gemeenten, 
waar meestal een stuk minder wordt gedaan aan op-
leiding, zie je ‘veel wind van leer’, zei theoloog Willem 
Ouweneel vrijdag in de ND-podcast ‘Dick en Daniël Ge-
loven het Wel’. Anderzijds stelt kerk-zijn vandaag meer 
eisen dan een flinke portie intellectuele bagage. Do-
minees en priesters opleiden zal meer dan ooit een 
kwestie van karaktervorming worden. Ben je een 
voorbeeld van de liefde van Christus, van navolging en 
geloof, en kun je gelovigen helpen dat te zijn? Naast 
‘hoofd’ zoeken kerkgangers vandaag ook veel ‘hart’ . 

Als kerken en hun opleidingen lef hebben, organi-
seren ze een overleg met veel gewone kerkleden: wat 
voor type voorganger hebben zij nodig, zeker nu de 
roepingen zo schaars worden? Daarnaast mag je van 
theologische universiteiten de komende jaren veel 
meer flexibiliteit verwachten als zij hún roeping naar 
behoren willen vormgeven. Gedegen, maar ook vlot en 
pragmatisch zijinstromende predikanten opleiden dus. 
En waarom kunnen kerkleden niet zonder administra-
tief gedoe losse theologievakken volgen? Bedenk dat 
zij straks vaak moeten gaan preken, en veel van die 
lastige geloofsgesprekken moeten gaan voeren.

Dick Schinkelshoek

Theologie studeren

‘God weet wel raad 
met de scherven 
van ons leven.’
Anna Looije, pagina 26
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Na negen maanden renoveren 
wordt het maritieme museum 
in Vlissingen heropend.

10.00
Hitteprotocol
Weggebruikers met pech 
worden door Rijkswaterstaat 
eerder geholpen of weggesleept.

In het commentaar verwoorden redacteuren 
de mening van het Nederlands Dagblad.
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niet-reguliere wijze de EU binnen. 
Een flink deel van hen maakt weinig 
kans op een verblijfsstatus.
Om EU-landen te helpen die boven-
matig veel asielzoekers ontvangen 
(via de versnelde procedure of via de 
gewone voor de kansrijke groep), 
kiezen de lidstaten voor ‘verplichte 
solidariteit’. Andere landen moeten 
die landen zoals Italië hulp bieden: of 
door mensen over te nemen óf door 
met geld (afkoopsom van 20.000 
euro per asielzoeker), materieel en 
personeel over de brug te komen. Ita-
lië ijverde tot het laatst voor een ho-
ger bedrag. De verplichte solidariteit 
was voor Polen en Hongarije reden 
tegen het akkoord te stemmen maar 
dat hield de goedkeuring ervan niet 
tegen.

praktijk
Het akkoord is nog lang geen prak-
tijk. Over de uitvoering is nog veel 
onduidelijk: een snelle procedure 
aan de grens klinkt mooi, maar wat 
als die afgewezenen niet teruggaan? 
Momenteel vertrekt maar een op de 
vijf uitgeprocedeerde asielzoekers.
Italië probeerde samen met Neder-

land de lijst met veilig geachte lan-
den voor terugkeer langer te maken. 
Dit stuitte op Duits verzet. Onder 
druk van Berlijn moet er sprake zijn 
van een band zijn tussen het land 
van terugkeer en de afgewezene, bij-
voorbeeld dat deze daar is geweest of 
familie heeft.
En dan moet er nog een akkoord ko-
men met het Europees Parlement. 
Dat staat op een hoofdpunt recht te-
genover de lidstaten: die wijzen ver-
plichte spreiding van asielzoekers ca-
tegorisch af, voor de parlementariërs 
is dat juist een hoofdzaak. Groen-
Links-Europarlementariër en migra-
tie-expert Tineke Strik noemt het ak-
koord van de lidstaten een 
verslechtering van het in haar ogen 
toch al falende Europese asielbeleid.
Commissaris Ylva Johansson (Migra-
tie) toonde zich donderdag niet be-
zorgd over de onderhandelingen met 
het parlement. Diplomaten en EU-
ambtenaren verwachten dat het par-
lement snel zal toegeven uit electo-
raal lijfsbehoud. Pal voor de Europese 
verkiezingen (juni 2024) een asielak-
koord opblazen, doet het niet goed 
bij veel kiezers. <

Marc Peeperkorn / vk  nd.nl/buitenland beeld epd / Tim Wegner

Europa kiest voor hard asielbeleid

Pro-vluchtelingengroepen hielden vrijdag bij het christelijke evenement 
Kirchentag in het Duitse Neurenberg een wake vanwege de EU-asieldeal.

Remco Meijer / vk  nd.nl/politiek 
beeld anp / Dijkstra bv

Coalitie: deal 
is opmaat 
naar minder 
asielzoekers

 ▶ Den Haag
De coalitiepartijen VVD, D66, CDA en 
ChristenUnie reageren met instem-
ming op het asielakkoord tussen de 
27 lidstaten van de Europese Unie. 
In opvangcentra in Italië, Grieken-
land en Spanje komen asielzoekers 
met weinig kans op een verblijfs-
vergunning straks in een nieuwe 
procedure. Die moet snelle uitzet-
ting mogelijk maken.

VVD-Kamerlid Ruben Brekelmans 
ziet ‘een positief akkoord voor Neder-
land na een jarenlange impasse’. ‘Het 
is positief dat er een strengere proce-
dure aan de buitengrens komt en dat 
asielzoekers uit een veilig land van 
herkomst kunnen worden terugge-
stuurd.’
Voor de VVD is ook belangrijk dat de 
zogenoemde Dublin-verordening 
weer gaat werken. Die wordt omge-
doopt in ‘asiel- en migratie manage-
mentverordening’ (AMMR). Volgens 
deze AMMR moet een asielzoeker zijn 
procedure afwachten in het land 
waar hij de EU binnenkwam óf waar-
mee hij – en dat is nieuw – een band 
heeft door eerder verblijf aldaar.
D66-Kamerlid Anne-Marijke Podt 
spreekt van ‘ontzettend goed nieuws 
dat deze doorbraak er na jaren einde-
lijk is’. Ook CDA-Kamerlid Bart van 
den Brink neemt het woord ‘door-
braak’ in de mond. ‘Maar er zijn meer 
stappen nodig.’ Van den Brink vindt 
het noodzakelijk een einde te maken 
aan overtochten met bootjes, het ver-
dienmodel van mensensmokkelaars.
‘Een cruciale stap’, zegt CU-Kamerlid 
Don Ceder. ‘Wij hebben altijd gezegd 
dat de weg voorwaarts in Europese 
afspraken ligt. Het is nu aan het Euro-
pees Parlement om in de voorstellen 
verbeteringen aan te brengen.’
Ceder keerde zich afgelopen week te-
gen het mogelijk opsluiten van al-
leenstaande minderjarige asielzoe-
kers, maar toont zich verheugd dat 
dat in het akkoord niet is blijven 
staan. ‘Ik zal altijd waken dat de men-
senrechten niet in het gedrang ko-
men, maar de weg is vrij om de af-
spraken nu verder uit te werken.’ <

ChristenUnie-Kamerlid Don Ceder.
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‘Stop, stop, alsjeblieft, hou op!’, kermt een elfjarige 
jongen, terwijl hij bibberend naar zijn onderarm 
kijkt. Op de eerstehulpafdeling staat een verpleeg-
kundige naast een van de operatietafels te wach-
ten tot zijn ouders hem hebben gekalmeerd. Dan 
bedekt de vader de ogen van zijn zoon met een de-
ken. ‘Schotwond’, zegt Sayar Paung (29), oprichter 
van het Luke-ziekenhuis in Myanmar, terwijl hij 
kijkt hoe de verpleegkundige de geïnfecteerde 
wond schoonmaakt.
Het ziekenhuis ligt op een geheime locatie, diep 
verscholen tussen de bamboe in de bergachtige 
jungle van Karenni, een oostelijke staat in Myan-
mar. De vreedzame protesten die volgden op de 
militaire staatsgreep in februari 2021, werden op 
brute wijze neergeslagen, waarbij honderden de-
monstranten werden gedood. Sindsdien zijn dui-
zenden mensen gearresteerd, gemarteld en geëxe-
cuteerd.
Op dit moment strijden meer dan 250 groeperin-
gen in alle uithoeken van het land tegen de mili-
taire dictatuur. Myanmar is een lappendeken ge-
worden van frontlinies, jungleachtig 
niemandsland en eilandjes onder controle van een 
mozaïek van lokale rebellengroeperingen. In het 
oosten van Myanmar worden voornamelijk de 
jungles en dorpen beheerst door de rebellen, ter-
wijl de steden in handen zijn van de militaire jun-
ta. Belangrijke infrastructuur en buitenwijken van 
steden zijn strijdtoneel geworden. Hoewel er nog 
weinig coördinatie is tussen de groeperingen, de-
len ze allemaal hetzelfde doel: een einde maken 
aan de militaire dictatuur. 

burgeroorlog
Het ziekenhuis is gebouwd door de mensen, voor 
de mensen, volgens Paung. Het vorige ziekenhuis 
dat hij had opgezet in de regio, werd gebombar-
deerd, net als zeven andere ziekenhuizen in Ka-
renni. ‘Dit is niet zomaar een ziekenhuis, dit is een 
revolutionair ziekenhuis’, zegt Paung. ‘In tegen-
stelling tot overheidsinstanties streven we naar 

een hiërarchieloze structuur. Bovendien hebben 
we verschillende religies: ik ben boeddhist, maar 
ons team bestaat uit veel christenen.’
Karenni is het thuisland van de christelijke ge-
meenschap in Myanmar, die ongeveer 6,3 procent 
van de bevolking uitmaakt. De militaire junta 
heeft een langdurige geschiedenis van het vervol-
gen van etnische en religieuze minderheden in 
Myanmar. Hoewel deze revolutie pas twee jaar ge-
leden begon, heeft het land al veel langer te ma-
ken met gewapende conflicten. De burgeroorlog in 
Myanmar duurt al zeventig jaar en is daarmee de 
langstlopende ter wereld. Myanmar, voorheen be-
kend als Birma, verkreeg in 1948 onafhankelijk-
heid van de Engelsen. De moderne landsgrenzen 
brachten verschillende koninkrijken samen, met 
elk een andere etnische afkomst en religie. Het 
land werd vernoemd naar de grootste etnische 
groep, de Birmezen. In staten aan de grenzen met 
Thailand, China en India – zoals Kachin, Karenni 
en Chin – wordt al sinds het einde van de Tweede 
Wereldoorlog gestreden voor autonomie.
Sinds twee weken is het ziekenhuis de laatste plek 
waar gewonden geopereerd kunnen worden. 
Daardoor is de motivatie om open te blijven hoog, 

maar de angst om ontdekt te worden door de mili-
taire junta is dat ook. ‘Elke dag horen we drones 
vliegen’, zegt Paung.
Nooit eerder werd een journalist toegelaten in het 
ziekenhuis; voornamelijk om veiligheidsredenen, 
maar ook doordat er überhaupt amper buiten-
landse journalisten diep het land in gaan. Paung: 
‘Nu we het laatste ziekenhuis in Karenni zijn, wil-
len we dat mensen ons verhaal en onze drijfveren 
en revolutie begrijpen.’

schaarse middelen
Kim* (25) is de enige ultrasone technicus in de 
wijde regio. Voor de staatsgreep werkte hij in een 
ziekenhuis in Yangon. ‘In de eerste dagen na de 
staatsgreep vormden we civil disobedience move-
ments (CDM). Als daad van verzet besloten we ons 
werk neer te leggen. Ik kan de bevelen van de mili-
taire junta niet opvolgen, omdat wij hen niet heb-
ben gekozen.’ Leden van CDM werden opgespoord, 
gearresteerd en zwaar gestraft. Sinds de coup zijn 
156 burgers ter dood veroordeeld, onder wie vier 
tieners. ‘De militaire junta kent mijn gezicht, ze 
wisten waar ik woonde. Ik voel me al twee jaar on-
veilig. Maar ik weet dat ze me hier niet kunnen 
vinden.’
‘Omdat Luke het enige ziekenhuis is met een ope-
ratietafel en een echografieapparaat, behandelen 
we alleen ernstige traumagevallen en zwangere 
vrouwen’, legt Kim uit. ‘We doen ons best met de 
middelen die we hebben.’ 
Die middelen zijn echter schaars: het ziekenhuis 

beschikt slechts over één echografieapparaat en 
één röntgenapparaat. Daar komt nog bij dat Kim 
de enige echografietechnicus is. Hij pakt een e-
reader van de tafel en bladert door een lange lijst 
met boeken over echografietechniek. ‘Wanneer ik 
me overweldigd voel, lees ik. Dit is mijn passie. 
Hier zijn geen medische consultants of andere spe-
cialisten, dus alle beslissingen rusten op mij. Daar-
om wil ik blijven leren en op korte termijn een on-
line-examen afleggen om een specialist te 
worden’, zegt hij. ‘Ondanks dat de dictators onze 
toekomst hebben afgenomen, heeft niemand de 
hoop op vrijheid opgegeven. Medische studenten 
doen hier praktijkervaring op en zijn leergierig, 
net als ik. Wij, de jongeren, vinden onze weg uit de 
dictatuur. Ik wil de wereld laten zien dat ik, zelfs 
tijdens een bloedige revolutie, de titel van specia-
list kan behalen. Misschien zelfs als de eerste per-
soon ooit.’
In de steriele operatiekamer lopen verpleegkundi-
gen en artsen druk heen en weer, terwijl ze de 
laatste voorbereidingen treffen om een hoogzwan-
gere vrouw een ruggenprik toe te dienen. Op de 
achtergrond klinkt het schelle geluid van een Bir-
mees popnummer op de radio. ‘Op de kraamafde-
ling van het ziekenhuis behandelen we voorname-
lijk moeders die eerder een keizersnede hebben 
gehad’, vertelt Yin* (40), de enige gynaecoloog in 
Karenni. ‘Wanneer je al eens via een keizersnede 
bent bevallen, brengt een natuurlijke bevalling bij 
een volgende zwangerschap ernstige risico’s met 
zich mee.’
Toen het nabijgelegen ziekenhuis werd gebombar-
deerd, dat naast het Luke het enige andere zieken-
huis was met operatiecapaciteit, durfden veel pati-
enten niet meer naar het ziekenhuis te komen. 
‘Hierdoor beviel een moeder die eerder een keizer-
snede had gehad thuis op natuurlijke wijze. Het is 
een wonder dat het goed is gegaan’, zucht Yin. Ie-
dereen is zich ervan bewust dat het Luke waar-
schijnlijk het volgende doelwit is van de militaire 
junta. ‘Er is geen veilige plek in Myanmar. Maar in 

Ziekenhuis 
vecht tegen 
de junta van 
Myanmar

Enkele minuten nadat de baby is geboren, drogen de verpleegsters hem met doeken.

Een gewonde strijder van een prodemocratische rebellengroep wordt gestabiliseerd.

tekst en beeld Daphne Wesdorp nd.nl/buitenland   

‘Toen ik bijkwam, zag ik 
dat ik geen benen meer 
had. Ik zie het als mijn 
offer voor de revolutie.’

Sinds de militaire staatsgreep in 
Myanmar in februari 2021 zijn dui-
zenden mensen er gearresteerd, 
gemarteld en geëxecuteerd. Ver-
scholen in de jungle van de ooste-
lijke staat Karenni bevindt zich 
een revolutionair ziekenhuis.

reportage
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vergelijking met Yangon, waar het leger je op elke 
straathoek opwacht, voelt het hier veiliger.’
Yin denkt terug aan de tijd dat ze in Kachin werk-
te, in een gebied dat werd gecontroleerd door an-
dere, lokale rebellengroeperingen. ‘Ook daar was 
ik de enige gynaecoloog. Ik ging in de stromende 
regen van deur tot deur om mensen te vragen of 
ze alsjeblieft bloed wilden doneren. Zonder vol-
doende bloed konden we de operatie niet uitvoe-
ren.’ In Karenni is het beter, vindt ze. ‘Iedereen do-
neert bloed, niet alleen de kameraden van de 
revolutionaire strijders, maar ook de bewoners 
van de vluchtelingenkampen.’

loopgraven
De snelle piep van de hartslagmonitor doorbreekt 
de stilte in de operatiekamer. Yin houdt een baby 
omhoog tot onder de operatielamp. ‘Een jongetje!’ 

fluistert een van de verpleegkundigen. De pasge-
borene huilt terwijl hij wordt schoongemaakt, in 
doeken wordt gewikkeld en aan zijn stralende va-
der wordt overhandigd. ‘We hebben nog geen 
naam gekozen, maar het wordt sowieso een revo-
lutionaire naam’, zegt hij.
De toekomst voor kinderen die opgroeien in My-
anmar, lijkt allesbehalve rooskleurig. De meeste 
fatale verwondingen worden veroorzaakt door 
luchtaanvallen. Ondanks dat de prodemocratische 
rebellen op de grond de afgelopen twee jaar succes 
hebben geboekt, zijn hun oude semiautomatische 
geweren niet opgewassen tegen moderne Russi-

sche gevechtsvliegtuigen en Chinese raketsyste-
men. In gebieden waar actief wordt gevochten, zo-
als Karenni, zijn de meeste scholen gesloten. Bij de 
scholen die nog wel open zijn, zijn loopgraven 
aangelegd. Hierin schuilen de kinderen wanneer 
Russische gevechtsvliegtuigen overvliegen.
De meeste leden van prodemocratische rebellen-
groeperingen zijn tussen de achttien en dertig jaar 
oud. Jowani* (19) werd op zijn achttiende lid van 
de KNDF (Karenni Nationalities Defence Force) en 
raakte een half jaar geleden beide benen kwijt 
toen hij op een landmijn trapte. ‘Toen ik weer bij-
kwam, drong het tot me door: ik heb geen benen 
meer’, vertelt hij vanuit zijn ziekbed in de herstel-
kamer van het ziekenhuis. ‘Ik zie het als mijn offer 
voor de revolutie.’ Tijdens de staatsgreep zat Jo-
wani nog op de middelbare school. ‘Ik had me net 
ingeschreven voor het eindexamen. Na de middel-
bare school wilde ik naar de technische universi-
teit. Maar door de staatsgreep zijn al mijn toe-
komstplannen weg. Het eerste wat ik doe als de 
revolutie slaagt, is teruggaan naar school.’

gerechtigheid
‘Na de revolutie zal ons land als een hemel zonder 
wolken zijn’, zegt Paung, terwijl hij vanaf een hou-
ten kruk onder een boom naar de ziekenboeg wijst 
waar Jowani ligt. ‘Jongens zoals hij zijn het voor-
beeld: hij verloor beide benen, maar zijn geloof in 
de revolutie is nog intact. We mogen dan wel min-
der materieel hebben dan de militaire junta, onze 
mentaliteit zal niet worden gedood.’
Maar Paung kent ook momenten dat hij zijn opti-
misme kwijt is. ‘Tien dagen geleden werd een jon-
gen binnengebracht. Hij was gestorven aan het 
front, een granaatscherf had zijn hart doorboord. 
Ik wist dat hij was overleden, maar ik bleef probe-
ren hem te reanimeren. Mijn verstand wist dat het 
zinloos was, maar mijn hart wilde het niet accep-
teren. Hij was zo jong, 21 jaar oud. Hij had het le-
ven nog niet echt leren kennen; misschien had hij 
nooit liefde gevoeld of haat ervaren. Hij wist nog 

niets en gaf alles op voor deze revolutie. Hij zal 
voor altijd mijn onvergetelijke patiënt blijven.’
De staatsgreep heeft de ontwikkeling van Myan-
mar vernietigd en de dromen van de jonge genera-
tie verbrijzeld. Paung ziet vaak jonge strijders die 
kampen met mentale klachten. ‘We zijn burgers, 
geen van ons is geboren om te doden. We hebben 
geprobeerd de vreedzame weg te bewandelen, 
maar dat is mislukt. We hebben wapens opgepakt 
omdat dit de laatste manier is waarop we de revo-
lutie kunnen winnen. We willen niet doden, we 
verlangen naar gerechtigheid. Er is nu geen weg 
meer terug.’

▶ ▶ * Vanwege hun veiligheid worden deze mensen 
alleen met hun voornaam aangeduid.

Enkele minuten nadat de baby is geboren, drogen de verpleegsters hem met doeken.

 Rolstoelen staan klaar om gebruikt te worden voor een van de gebouwen van het complex.

‘Wapens zijn de 
laatste manier waarop 
we de revolutie 
kunnen winnen.’
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Het knetterde dit voorjaar behoor-
lijk in het contact tussen de Pro-
testantse Kerk in Nederland en de 
joodse gemeenschap. Achter de 
schermen zochten rabbijn Lody 
van de Kamp en kerkbestuurder 
René de Reuver contact met el-
kaar. In een gezamenlijk interview 
blikken ze terug en vooral: vooruit.

De sfeer van het gesprek is ontspan-
nen, zonder dat ze de ernst van de 
zaak verdoezelen. Want ja, bekent 
rabbijn Van de Kamp, ook hij bereik-
te het punt waarop hij even geen 
trek had in een gepland overleg. 
‘Daar was ik op dat moment niet aan 
toe. Toen heb ik me teruggetrokken. 
Tijdelijk, want praten is de enige ma-
nier om eruit te komen.’

U bent al heel wat jaren betrokken 
bij de dialoog tussen kerk en syna-
goge. Maakte u eerder zo’n diepte-
punt mee?
Van de Kamp: ‘Nee, al zijn er heftige 
momenten geweest. In 1982 viel Is-
raël Libanon binnen. De Raad van 
Kerken publiceerde dat Israël een 
‘heilloze weg’ was ingeslagen. Waar-
op ik schreef dat Israël zelf wel kan 
bepalen wat ‘heilloos’ is. Professor 
Henk Berkhof, toenmalig voorzitter 
van de Raad van Kerken, kwam bij 
me langs om erover te praten. 
Toen we tegenover elkaar zaten, zei 
hij: “Wanneer ik tegenover iemand 
van het Oude Verbond zit, sla ik mijn 
ogen in ootmoed neer.” Waarop ik 
zei: “Dan is er geen gesprek mogelijk. 
Meneer Berkhof, houd uw ogen open, 
praten brengt ons tot een uitweg. We 
móéten met elkaar blijven spreken.” 
Ook een paar maanden daarna waren 
er felle discussies, na de aanvallen op 
de vluchtelingenkampen Sabra en 
Chatila.
Er was heel wat wapengekletter, zo-
als u dat noemt, in de afgelopen we-
ken. Maar veel ontmoetingen tussen 
kerk en synagoge zijn in dezelfde pe-
riode ook doorgegaan, op allerlei ni-
veaus. Dat is zo’n breed proces, dat 
loopt niet zomaar uit de rails.’
De Reuver: ‘Vergelijk het met een fa-
milieruzie. Je kunt diepgaand van 
mening verschillen en daar in scher-
pe bewoordingen lucht aan geven. 
Maar je weet dat je ten diepste met 
elkaar verbonden bent.’

Al zijn het toch geen marginale fi-
guren in de joodse gemeenschap die 
riepen: ‘Kappen met de PKN!’
Van de Kamp: ‘Wat is de joodse ge-
meenschap? We zijn met ons dertig-
duizenden en hebben dertigduizend 
woordvoerders. Als iemand zegt: 
‘Kappen met de PKN!’ is dat niet dé 
stem van Joods Nederland. Boven-

dien: we hebben het hier over een 
gesprek tussen geloofsgemeenschap-
pen; seculiere joden hebben daar so-
wieso heel andere gedachten over 
dan ik.’

Er kwam kritiek op de formulering 
van de felicitaties rond 75 jaar Israël. 
Dominee De Reuver, zou u het met de 
kennis van nu weer zo hebben ge-
daan?
‘Vooraf dit: een kerk feliciteert geen 
staat. Wij zijn onopgeefbaar verbon-
den met het vólk Israël, niet met de 
staat. Maar, zeker sinds de Tweede 
Wereldoorlog, is de staat onlosmake-
lijk verbonden met de identiteit van 
het volk. Het is een veilig thuis, in 
een wereld waarin het spook van het 
antisemitisme rondgaat. Bij het ze-
ventigjarig bestaan schonken we 
aandacht aan het jubileum met een 
lied en een gebed, tijdens de synode-
vergadering. Dit keer stuurden we 
een felicitatie, waarbij we er niet om-
heen konden iets te zeggen over de 
context. Of die poging geslaagd was? 
Het is altijd voor verbetering vat-
baar.’

Rabbijn Van de Kamp, u schreef in 
een column: ‘De dialoog mag op het 
scherp van de snede worden ge-
voerd. Op het scherp, niet erover-
heen.’ Wanneer gaat ze erover?
‘Wanneer fatsoensnormen worden 
overschreden.’

Als iemand de kerk een ‘huichelach-
tige’ club noemt, waar men het ge-
sprek beter mee kan kappen?
‘Als je die toon aanslaat, dan houdt 
een fatsoenlijk gesprek op. Dan ont-
aardt het in een scheldpartij.’

Is ‘debatteren op het scherp van de 
snede’ niet vragen om problemen, 
nu de polarisatie welig tiert? Zou 
‘polderen’ niet kansrijker zijn?  
Van de Kamp: ‘Tussen kerk en syna-
goge kan niet worden gepolderd. Het 
gaat om wezenlijke zaken, om de 
waarheid. Renés waarheid vanuit de 
Bijbel, mijn waarheid vanuit de Tho-
ra. Kijk, in zo’n gesprek ben ik arro-
gant. Ik heb de waarheid in pacht. 
Alleen: op het moment dat ik de 
ruimte opeis om die waarheid te ui-
ten, vóél ik me verplicht om anderen 
diezelfde ruimte te geven. Zo kunnen 
we in gesprek zijn over twee waarhe-
den die met elkaar botsen. We moe-
ten elkaar gunnen de waarheid te 
monopoliseren. Dat is de uitgangspo-
sitie voor een goed gesprek.’
De Reuver: ‘Als kerk kunnen wij niet 
om Israël heen. Onze relatie is niet 
symmetrisch: het jodendom kan los 
van het christendom; andersom niet. 
Dan zagen we de tak door waarop we 
geënt zijn. Dat maakt onze relatie 
ook kwetsbaar, omdat we onze ver-
houding anders duiden.’

Valt er nog iets te leren van de bonje 
in de afgelopen weken?
Van de Kamp: ‘De gang van zaken 
van de afgelopen weken heeft me ge-
leerd dat we voorzichtig moeten zijn 
met het onbesuisd uiten van onze 
emoties, ook in de pers. Dat de Raad 
van Kerken gevoelig bleek voor het 
argument dat de joodse gemeen-
schap zich gekwetst voelde, vind ik 
een winstpunt voor de dialoog. Het is 
een goed voorbeeld van rekening 
houden met elkaar.’
De Reuver: ‘Alles staat of valt met 

vertrouwen in elkaar. Iemand vroeg 
me: “Gaat het weer dezelfde kant op, 
zoals we vaak in de geschiedenis 
hebben gezien? De solidariteit met 
Israël wordt ingewisseld voor (in dit 
geval) de Palestijnen?” Dat is ver van 
mijn intenties. Het toont hoe snel het 
kan misgaan in de beeldvorming.’

Wat zijn piketpaaltjes voor een 
vruchtbaar vervolg?
Van de Kamp: ‘We voeren het ge-

sprek met het boek op tafel: christe-
nen vanuit de Bijbel, ik vanuit de 
Thora. Als we beginnen vanuit het 
boek is het gesprek nooit over.
Het tweede piketpaaltje: als je iets 
wilt zeggen over Israël en de Pales-
tijnse gebieden, kijk dan niet naar 
een deel van het probleem, maar 
naar het hele plaatje. “Het conflict 
heeft te lang geduurd”, zei de toen-
malige burgemeester van Bethlehem, 
eind jaren tachtig, toen ik hem ont-
moette in Jeruzalem. Het was in die 
dagen volstrekt nieuw, dat Joden en 
Palestijnen met elkaar spraken.

“Vóór de Zesdaagse Oorlog, in ’67, 
leefden we onder het bewind van 
Jordanië; daarna onder Israël”, zei de 
burgemeester. Ondanks de verbete-
ringen die ze aanbrachten (gezond-
heidszorg, wegenaanleg, en derge-
lijke) was zijn slotsom: ‘Bezetting 
blijft bezetting.’ Intussen zijn we al-
weer zo’n dertig jaar verder. De jon-
gere generatie kijkt naar het verschil 
in levensstandaard tussen de Israëli’s 
in Tel Aviv en de Palestijnen op de 
Westbank. Dat ziet er dan schrijnend 
uit, maar kijk naar het totaalplaatje, 
de ontstaansgeschiedenis.’

De Reuver: ‘Er zijn twee narratieven, 
twee hoofdstromen van existentiële 
verhalen, aan weerszijden van het 
conflict. Die dienen beide gehoord te 
worden. Zes keer heb ik Israël be-
zocht; tijdens de eerste drie bezoe-

ken heb ik niet één Palestijnse chris-
ten ontmoet. Pas in de latere 
bezoeken kreeg ik iets mee vanuit 
hún perspectief. Daarbij ging een we-
reld voor me open.’

De Protestantse Kerk heeft haar kijk 
op het Israëlisch-Palestijnse conflict 
vastgelegd in een nota (kortweg: IP-
nota) in 2008. Daarin kwam de po-
sitie van Palestijnse christenen toch 
ook al aan bod? Je zou zeggen: wat 
is er nieuw aan en waarom roept het 
dan nu zoveel commotie op?
De Reuver ‘In de afgelopen vijftien 
jaar heeft de Protestantse Kerk in Ne-
derland niet vaak zo expliciet aan-
dacht gevraagd voor de Palestijnse 
gemeenschap en de christenen onder 
hen. Misschien omdat het ook veel 
gedoe geeft. Je belandt daarmee in 
een lastig parket. Maar die luxe kun-
nen we ons nu niet meer permitte-
ren.’

Maar wat is de noodzaak om die 
nota te gaan herijken als het er toch 
al in stond?
‘De eerste nota ging over ‘het Israë-
lisch-Palestijnse conflict’ – hoe poli-
tiek wil je het hebben? Wij zeggen 
nu: het gaat veel meer over theolo-
gie, over onze onopgeefbare verbon-
denheid met het volk Israël. We de-
len in de aan Israël geschonken 
verwachting van Gods Rijk.’ 
‘De werkelijkheid is weerbarstiger 
dan ooit. De herziening van de nota 

‘Vertrouwen 
in de kerk 
stond nooit 
ter discussie’

Rabbijn Lody van de Kamp: ‘Zo gek vind ik het niet dat de kerk zich bezint op de relatie met Palestijnse christenen; ze 
vragen nu de aandacht.’

Koos van Noppen nd.nl/geloof beeld Leonard Walpot

‘Tussen kerk en 
synagoge kan 
niet worden 
gepolderd.’
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gaat ook over de al even onopgeef-
bare oecumenische relatie met Pales-
tijnse christenen. We vragen ook 
aandacht voor de Messiasbelijdende 
joden, die in de eerste nota ontbre-
ken. En het gaat over de diaconale 
verantwoordelijkheid, het opkomen 
voor barmhartigheid en gerechtig-
heid.’

Deze week sprak ik een predikant die 
zich afvroeg: wat maakt de Pales-
tijnse christenen tot een bijzondere 
categorie? Zijn zij uitzonderlijker dan 

christenen elders ter wereld, die te 
maken hebben met onderdrukking 
of armoede?
De Reuver: ‘De wedervraag zou kun-
nen zijn: komt het ongelegen dat we 
aandacht schenken aan Palestijnse 
christenen? Nee, hun positie is niet 
principieel anders dan christenen el-
ders. Als één lid lijdt, lijden alle ande-
ren mee.
Maar de Palestijnse christenen doen 
op dit moment een appel op ons. Dat 
wij met het volk Israël een onopgeef-

bare band hebben, geeft wel extra 
lading aan dat appel.’

Van de Kamp: ‘Waarom ging het 
deze week in de Tweede Kamer lang-
durig over Groningen? Daar waren 
dringende redenen voor. Zo gek vind 
ik het niet, dat de kerk zich bezint op 
de relatie met Palestijnse christenen; 
ze vragen nu de aandacht. Maar (tot 
De Reuver) mag ik een ongevraagd 
advies geven? In de beeldvorming 
lijkt het vooral te gaan om de Pales-
tijnen die de underdog zijn tegen-
over het krachtige Israël en daar 
zwaar onder te lijden hebben. In 
werkelijkheid is de situatie oneindig 
veel complexer.

De Palestijnse christenen hebben het 
ook zwaar te verduren van Palestijn-
se moslims. En er is een maatschap-
pelijke bovenlaag in de Palestijnse 
gemeenschap die onderdanen af-
knijpt, er is een gigantische corrup-
tie, waardoor hulpgeld in verkeerde 
zakken verdwijnt, in plaats van bij 
onderwijs en gezondheidszorg – en 
zo zou ik nog even door kunnen 
gaan. Kunnen we wegblijven van ge-
makkelijke karikaturen?’
Van de Kamp, tegen De Reuver: ‘Je 
vroeg me in een van de gesprekken 
of ik nog vertrouwen had in de kerk. 
Dat heeft wat mij betreft nooit ter 
discussie gestaan.’
De Reuver: ‘Dat proef ik ook.’
Van de Kamp: ‘We hebben gezamen-

lijke verplichtingen in een volkomen 
geseculariseerde samenleving. Je zag 
het bij het Kamerdebat over ritueel 
slachten, of in de discussies over het 
behoud van de rustdag. Daarin heb-
ben we elkaar nodig en ja, Nederland 
heeft ons nodig.’

Tijdens het gesprek gaat het gere-
geld over de ‘onopgeefbare verbon-
denheid’ van de kerk met Israël. 
Rabbijn Van de Kamp, ervaart u 
eenzelfde onopgeefbare band met 
de kerk?
‘‘Onopgeefbaar’ wijst op eeuwig-
heidswaarde; dat is veel gezegd. 
Maar de talloze gesprekken hebben 
op persoonlijk vlak ontegenzeggelijk 
een onopgeefbare band geschapen. Ik 
moet niet de illusie hebben dat ik mij 
als jood staande kan houden in een 
samenleving waarin geen kerk aan-
wezig is.’

Daar zegt u nogal wat.
‘De vader van een leermeester van 
me kwam oorspronkelijk uit Litou-
wen. Als ze daar moesten reizen, ver-
telde hij, en er was geen joodse koet-
sier beschikbaar om paard en wagen 
te besturen, dan namen ze in elk ge-
val een koetsier die op alle kruispun-
ten met een crucifix een kruis sloeg. 
Zo iemand had tenminste ontzag 
voor de Allerhoogste. Als joodse ge-
meenschap in Nederland hebben we 
de christelijke geloofsgemeenschap 
hard nodig.’ <

PKN-leider René de Reuver: ‘De Palestijnse christenen doen op dit moment een appel op ons. Dat wij met het volk Israël 
een onopgeefbare band hebben, geeft wel extra lading aan dat appel.’

‘Solidariteit met 
Israël wordt niet 
ingewisseld voor 
de Palestijnen.’

Jacolien Viveen nd.nl/protestant   

Daling van ledental 
Gereformeerde Gemeenten 
lijkt door te zetten

 ▶ Woerden
Ruim 2600 leden verlieten de Gere-
formeerde Gemeenten in 2022. Een 
deel vertrok naar andere kerken, 
462 mensen raakten voor de kerk 
buiten beeld. ‘Je hoopt dat ze bij 
Gods woord blijven.’

De uitstroom maakt synodevoorzitter 
en dominee Peter Mulder bezorgd: 
‘Dit is al een paar jaar aan de gang.’ In 
2019 en 2020 leek er een tijdelijke 
opleving met meer leden. ‘Dat kwam 
voort uit wat problemen bij een loka-
le aanverwante kerk, waardoor we 
leden erbij kregen; dat is meer een 
verschuiving.’ De Gereformeerde Ge-
meenten tellen 107.304 leden, ver-
deeld over 151 kerken en bediend 
door 65 predikanten.
Zowel de Hersteld Hervormde Kerk 
als de Protestantse Kerk in Nederland 
trekken een groot deel van de 2621 
afhakers aan. Waarbij dominee Mul-
der aantekent dat het hem liever is als 
men naar de meer gelijkgezinde Her-
steld Hervormde dan naar de Protes-
tantse Kerk vertrekt.
Socioloog en oud-hoofdredacteur van 
het Reformatorisch Dagblad Chris Jan-
se is lid van de Gereformeerde Ge-
meenten. Hij voorzag al eind vorig 
jaar ledenverlies voor het kerkver-
band. ‘Deze terugloop is niet niks’, 
vertelt hij. ‘Tot dusverre zat er nog 
wat groei in, maar nooit meer zoveel 
als in de jaren tachtig en negentig 
toen we er nog zo’n duizend zielen bij 
kregen per jaar.’ 
Uniek want ‘bij bijvoorbeeld de PKN 
en de katholieken zag je al decennia-
lang een forse leegloop’, zegt Janse. 
Met deze kanttekening: ‘De groei van 
orthodoxe kerken zit ’m niet zozeer in 
de toestroom van buiten maar in het 
relatief grote geboorteoverschot. Bij 
de Gereformeerde Gemeenten is er 
een grotere uitstroom dan instroom 
uit andere kerken. Het omgekeerde 
zie je alleen vanuit de ‘zwaardere’ 
kerken.’ 

via het scherm
Tussen de hersteld-hervormden en 
de Gereformeerde Gemeenten is wat 
grensverkeer: 307 mensen vertrok-
ken naar de hervormden, 159 kwa-
men retour. Nieuwe leden komen 
echter vooral uit de Oud Gerefor-
meerde Gemeenten en de Gerefor-
meerde Gemeenten in Nederland. 

Opvallend is dat er één voormalig lid 
van een evangelische gemeente is 
toegetreden en zeven voorheen bui-
tenkerkelijke leden. 
Janse vermoedt dat het effect van de 
coronatijd doorsijpelt in de ledencij-
fers. Een dienst van een andere kerk 
volgen, bleek toen veel eenvoudiger 
dan eerder. ‘Via het scherm thuis een 
andere dienst bekijken kon in corona-
tijd meer ongezien. Zeker in een dorp 
valt het anders op als je niet naar de 
kerk komt.’
‘Door corona kwam voor sommigen 
de klad erin. De laatste stap is nu 
overgaan naar een andere kerk of 
zelfs onkerkelijk worden’, meent so-
cioloog Janse. 462 leden zijn nu ver-
trokken zonder opgave van een nieu-
we gemeente. 

verdriet
Niet bekend is hoeveel van hen bui-
tenkerkelijk zijn geworden, maar het 
baart dominee Mulder wel zorgen. 
‘Het kan dat ze zich bij een protes-
tantse gemeente aansloten, ze heb-
ben in ieder geval hun papieren opge-
vraagd. Dat zijn wel de mensen over 
wie je het meest verdriet hebt. 
Je hoopt ze een paar jaar later nog 
eens via een evangelisatiecommissie 
te bereiken, maar je merkt vaak dat ze 
eerder contact zoeken met een ande-
re kerk dan met hun oude gemeente.’ 
Het doet de predikant verdriet: ‘Het 
gaat om zielen voor de eeuwigheid. Je 
hoopt dat ze bij Gods woord blijven of 
er bij terugkomen.’

activiteiten
Een direct actieplan om het tij te ke-
ren heeft de kerk niet. ‘Maar’, stelt 
Janse, ‘je ziet heel veel activiteiten, 
zoals jeugdwerk, preekbesprekingen 
en aandacht voor gezinnen, meer dan 
bijvoorbeeld twintig jaar terug.’ 
De socioloog wijst erop dat het leden-
verlies ook bij andere kerken al een 
tijdje aan de gang is. ‘Je zag onlangs 
bij de Gereformeerde Gemeenten in 
Nederland ook een groter ledenver-
lies dan gebruikelijk. In de andere 
kerken, zoals de protestantse en ka-
tholieke is het niet bijzonder als je 
maar af en toe komt. In de ‘strengere’ 
kerken word je geacht toch wel een of 
twee keer per zondag te komen. Doe 
je dat niet? Dan is duidelijk dat je af-
haakt.’ <
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advertentie

dinsdag t/m vrijdag van 9.30-18 uur, 

Sorry, op maandag hebben we vrij!
        en op zaterdag van 9.30-17 uur 

Wij zijn er voor u op:

 Verl Hereweg 34 
9722 AD  Groningen-zuid. 

Dat loopt geweldig!

Alle modellen hebben een uitneembaar 
voetbed. Voor meer keus, bekijk onze 
folder op      www.oudmanschoenen.nl

extra smalle tot extreem brede voeten. 
Onze dames en heren collectie is er voor 

Oudman Schoenen gaat stoppen...
Helaas is het niet gelukt een opvolger voor ons bedrijf te vinden.

Tot 31 oktober vele voordelige aanbiedingen.

N.B.: Op onze webshop (webshop.oudmanschoenen.nl) 
staan restparen die vaak nog meer afgeprijsd zijn. 

In juni:......20% en op de sandalen en slippers.......30%
In juli en augustus (8 t/m 12 gesloten)....................30%
In september............................................................40%
in oktober de finale met..........................................60%

30 % korting

In juni alle dames 
en herensandalen

SOLIDUS

heren

voorbeelden  dames
Grote kortingen op merkschoenen van Durea, Ganter, Xsensible, 
Solidus, Schneider, Mephisto, Hartjes, Gijs, Finn Comfort, Lloyd, 
Meindl en Lowa.  Hieronder ons afprijsschema: 
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Zweden vervolgt ‘fondsenwerver’ voor PKK
 ▶ Stockholm

Het Zweedse Openbaar Ministerie 
heeft vrijdag een man aangeklaagd 
omdat hij geld zou hebben ingeza-
meld voor de Koerdische militante 
beweging PKK. Het is de eerste keer 
dat iemand in Zweden voor een 
dergelijk misdrijf wordt vervolgd.

De gearresteerde verdachte is een 
Turkse man van in de veertig die in 
januari in een sportcafé in Stockholm 
een andere man met een pistool pro-
beerde te dwingen geld te geven aan 
de PKK. Die organisatie wordt in Zwe-
den en veel andere landen beschouwd 
als een terroristische organisatie. De 
verdachte zou daarna buiten het café 
met een pistool in de lucht hebben 
geschoten. Hij werd in februari opge-
pakt.
‘Het onderzoek sterkt de verdenking 
dat de verdachte handelde namens de 
PKK’, aldus de aanklager. Uit het on-
derzoek zou blijken dat de man een 
actieve PKK-aanhanger was. Zo had 
hij in december een ontmoeting met 
iemand die in Duitsland tot een ge-
vangenisstraf was veroordeeld van-
wege financiering van de PKK.
De aanklacht is een steun in de rug 
van de Zweedse regering, die volgen-
de week weer met Turkije praat over 
het NAVO-lidmaatschap. Turkije 
houdt de toetreding van Zweden te-
gen, onder meer omdat het vindt dat 
Zweden niet genoeg doet tegen PKK-
supporters in eigen land. De NAVO 
wil juist dat Zweden is toegetreden 
voor de volgende NAVO-top, die half 
juli in Litouwen plaatsvindt.

nieuwe antiterrorisme-wet
De Zweedse regering zal benadruk-
ken dat de aanklacht van vrijdag valt 
onder een nieuwe antiterrorisme-
wet die deels vorige zomer en deels 
vorige week inging. Het financieren 
van terroristische activiteiten was al 
illegaal, maar sinds deze maand is 
deelname aan een terroristische or-
ganisatie ook strafbaar. Om de wet te 
completeren, moest de grondwet 
worden gewijzigd. Dat gebeurde in 
november.

Hoewel deze wet al zes jaar in voor-
bereiding was, kan het de NAVO-dis-
cussie met Turkije positief beïnvloe-
den, omdat het de bestrijding van de 
PKK in Zweden eenvoudiger maakt. 
‘Deze zaak zal worden gezien als een 
voorbeeld van hoe we deze nieuwe 
wet toepassen. Dus het is zeker een 
stap in de goede richting’, zei Michael 
Sahlin, oud-ambassadeur in Turkije 
tegen Radio Zweden.
Volgens Paul Levin, directeur Turkse 
studies aan de Universiteit van Stock-
holm, markeert de aanklacht vooral 
een ommezwaai binnen de Zweedse 

politie en justitie in de bestrijding van 
terrorisme. Volgens hem lag de focus 
eerder op jihadistisch terrorisme. ‘Nu 
kijken de politie en de veiligheids-
diensten actief naar de activiteiten 
van de PKK in Zweden.’
De Zweedse geheime dienst Säker-
hetspolisen verklaarde eerder dit jaar 
dat de PKK vanuit Zweden terroristi-
sche activiteiten financiert. ‘Het gaat 
om aanzienlijke sommen geld’, zei 
plaatsvervangend chef Susanne Treh-
orning. Later zei minister van Buiten-
landse Zaken Tobias Billström dat de 
activiteiten van de PKK in Zweden 

‘omvangrijk’ zijn, en groter dan eer-
der gedacht. De PKK wordt er ook van 
beschuldigd banden te hebben met 
drugsbendes.
De aanklacht van vrijdag volgt op een 
beslissing van het Hooggerechtshof 
eerder deze week, dat een Turkse 
man mag worden uitgeleverd aan 
Turkije, waar hij gezocht wordt voor 
drugssmokkel. De man zelf zegt dat 
Turkije om zijn uitlevering vraagt, 
omdat hij een supporter zou zijn van 
de PKK. ‘De timing van deze beslissing 
komt de Zweeds regering ook goed 
uit’, zegt Levin.

Of het genoeg is om de Turkse presi-
dent Recep Tayyip Erdogan ertoe te 
bewegen zijn bezwaar tegen NAVO-
lidmaatschap voor Zweden te laten 
varen, valt te bezien. Het afgelopen 
jaar eiste hij ook de uitlevering van 
Turken die politiek asiel hebben ge-
kregen in Zweden, waaronder enkele 
journalisten. Het Zweedse Hoogge-
rechtshof wees die verzoeken af, tot 
ergernis van Ankara.
De Zweedse regering hoopt dat Erdo-
gan door zijn verkiezingsoverwinning 
van eind vorige maand milder is ge-
worden. <

Protest in Stockholm tegen de Zweedse NAVO-toetreding, vorige week zaterdag. De demonstratie stond in het teken van de vrijheid van meningsuiting en 
vergadering, en gold als steun voor de democratische krachten in Turkije. Er waren ook veel Koerden onder de demonstranten.

anp    

Trump verdacht van 
37 misdrijven

 ▶ Washington
Donald Trump wordt verdacht van 
37 misdrijven. Dat blijkt uit recht-
bankstukken die openbaar zijn ge-
maakt. De oud-president van de VS 
wordt onder meer verdacht van het 
achterhouden van documenten en 
het tegenwerken van een strafrech-
telijk onderzoek.
De zaak tegen Trump draait om do-
cumenten die hij na zijn vertrek uit 
het Witte Huis had meegenomen 
naar zijn landgoed in Florida, Mar-a-
Lago. De autoriteiten hebben daar 
zo’n 13.000 stukken in beslag geno-
men, waaronder honderd geheime 
documenten. Het gaat onder meer 
om militaire informatie.
Via de pers en via Trump zelf waren 
al enige details over de zaak naar 
buiten gekomen, maar nu zijn de 
stukken formeel gepubliceerd. Vlak 
voordat dat gebeurde, maakten twee 
van Trumps advocaten bekend dat 
ze de verdediging van de president 
zouden neerleggen. <



Het was in één week tijd twee keer weer bijna raak. 
Eerst raasde vorige week dinsdag een Chinees ge-
vechtsvliegtuig zo dicht langs een Amerikaans ver-
kenningstoestel dat de bemanning ervan in de stoel 
zat te schudden. Zaterdag kwam vervolgens de bijna-
botsing tussen een Chinees en een Amerikaanse oor-
logsschip in de Straat van Taiwan. ‘De wereld heeft 
een inkijkje gekregen hoe snel een confrontatie tus-
sen China en de VS kan beginnen en escaleren’, analy-
seerde CNN deze week. Dergelijke incidenten zijn niet 
nieuw. Eerdere voorvallen waren soms een stuk ge-
vaarlijker, tot en met een dodelijke botsing toe. Wel 
nieuw is de ijzige stilte in Peking, als de Amerikanen 
proberen in contact te komen. Die stilte volgde na de 
boze reacties van China toen in februari de VS een 
Chinese spionageballon, die dwars over Amerika 
vloog, voor de Atlantische kust neerschoten. De Ame-
rikaanse minister van Buitenlandse Zaken Antony 
Blinken blies in de ruzie daarover zijn reis naar Peking 
af. Nu is hij er niet welkom meer. President Joe Biden 
kan evenmin contact krijgen met zijn collega Xi Jin-
ping, zelfs niet per telefoon. ‘Sinds de top in Bali in 
november, hebben de twee niet meer met elkaar ge-
sproken’, tekende Politco’s China Watcher op. 

Juist de afgelopen week bleek ‘De ijzige kilte’ zoals 
China Watcher het noemt, de verhoudingen hele-
maal te bevriezen. Zowel de Chinese minister van De-
fensie Li Shangfu als zijn Amerikaanse collega Lloyd 
Austin was op de Shangri-la veiligheidsconferentie, 
maar het Amerikaanse verzoek om een gesprek tus-
sen de twee werd door China afgewezen. In hun toe-
spraken hadden zowel defensieminister Li als Austin 
het over het risico van een ’verwoestende’ oorlog tus-
sen China en de VS, met volgens Austin ‘gevolgen die 
we ons niet kunnen voorstellen’. Ook de Australische 
premier en de chef-staf van de Japanse defensiemacht 
gebruikten dergelijke termen. ‘Het gevaar van een ca-
tastrofe is dichtbij’, meende de Indonesische minister 
van Defensie Prabowo Subianto. 
Li Shangfu gaf wel een oplossing aan: het Amerikaan-
se schip, dat samen met een Canadees fregat voer, had 
niets te zoeken in de Straat van Taiwan: ‘Ze waren 
daar om te provoceren. Bemoei je met je eigen zaken.’ 
Nu is de Straat van Taiwan op zijn smalst 161 kilome-
ter breed, ongeveer vergelijkbaar met de afstand op 
de Noordzee tussen Scheveningen en de Engelse kust. 
Maar China beschouwt het als een Chinees binnenwa-
ter, tussen China en Taiwan, wat China wil ‘herenigen 
met het moederland’. Eenzelfde claim legt China op 
vrijwel de totale Zuid-Chinese Zee, iets waarmee ver-
der vrijwel geen enkel land het eens is. Landen als Ne-
derland, Duitsland, Frankrijk, Groot-Brittannië, Ca-
nada en Australië doen daarom mee aan ‘vrijheid van 

navigatie-operaties’ die het internationale zeerecht in 
de zeeën voor China moeten onderstrepen. 
Dat China zich zo specifiek tegen Amerika keert, heeft 
met meer te maken dan alleen Taiwan of het recht op 
vrije doorvaart. China is ook kwaad op de VS vanwege 
de economische politiek van president Biden, die pro-
ductie van essentiële zaken als microchips weer te-
rughaalt naar de VS. Terwijl China economische groei 
nodig heeft, kelderde de Chinese export naar de VS de 
afgelopen maand alleen al met 12,2 procent. De EU 
daarentegen – met Nederland voorop – blijft volop 
Chinese producten kopen.

Toch is Taiwan hét psychologische middelpunt van de 
confrontatie tussen China en de VS. Die begon al in 
augustus met het bezoek aan Taiwan door Nancy Pe-
losi, toenmalige voorzitter van het Huis van Afgevaar-
digden. China zegde toen meerdere overeenkomsten 
op, onder meer het tegengaan van de export van de 
grondstof voor opioïdepillen naar Mexico. Vandaar 
overspoelen deze pillen, meestal op basis van fenta-
nyl, de Amerikaanse markt waar ieder jaar tiendui-
zenden mensen overlijden aan een overdosis. De bot-
sing over Taiwan is zo al dodelijk geworden. 

China wil pas weer contacten op hoog niveau met de 
VS als deze eerst stoppen met wat China in vier ‘lijs-
ten van Amerikaans wangedrag’ aan Washington 
heeft doorgegeven. Dat komt neer op ‘het erkennen 
van cruciale Chinese belangen en aandachtgebieden’, 
zich niet bemoeien met Chinese binnenlandse zaken 
(zoals de mensenrechten in Xinjiang) en ophouden 
met ‘het schaden van Chinese aangelegenheden’. Blijf 
af van wat wij vinden wat van ons is, betekent het.
Amerika gaat daar niet in mee. Maar juist de andere 
behandeling door China van de EU biedt ruimte om 
een rol tussen de twee kemphanen te spelen. Als Bi-
den Xi niet kan bereiken: EU-commissievoorzitter Ur-
sula von der Leyen kreeg wel een ontmoeting, net als 
de Duitse bondskanselier Olaf Scholz en de Franse 
president Emanuel Macron – allemaal bondgenoten 
van Washington. En er zijn nog steeds allerlei zaken 
waarover wel een gesprek op gang kan komen, denk 
bijvoorbeeld alleen al aan klimaatmaatregelen.
Mochten Xi en zijn regering ook hier niet op reageren, 
dan is duidelijk dat de ijzige wind uit China niet maar 
een pressiemiddel, maar echt gevaarlijk is. Want ‘het 
is nu tijd om te praten’, onderstreepte Austin terecht. 
‘Dialoog is geen beloning. Het is een noodzaak.’

nieuwsanalyse
nd.nl/buitenland beeld us navy

De Chinese CNS Suzhou snijdt op hoge snelheid de route af van de USS Chung-Hoon in de Straat van Taiwan.

Er waait nu een echt ijzige 
wind uit China richting VS

China weigert in te gaan op Amerikaanse pogingen om op hoog niveau in gesprek te gaan, 
terwijl president Xi Jinping zijn top veiligheidskader en de bevelhebbers oproept om zich voor te 

bereiden op ‘het slechtst denkbare scenario’.

Jan van Benthem
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Met zijn kenmerkende grote passen liep minister 
Wopke Hoekstra (Buitenlandse Zaken) twee we-
ken geleden het kantoor binnen van zijn Chinese 
ambtgenoot Qin Gang. Het waren ‘goede gesprek-
ken, ook over lastige onderwerpen’, zei Hoekstra 
achteraf.
Achter een bureau op de tweede verdieping van de 
Vrije Universiteit in Amsterdam haalt Friso Ste-
vens zijn schouders op. ‘Als een Nederlandse mi-
nister overlegt met een Chinese minister, dan 
praat hij – als hij echt invloed wil uitoefenen – 
met de verkeerde persoon. De Chinese minister 
van Buitenlandse Zaken is als hoofd van zijn mi-
nisterie verantwoordelijk voor het managen van 
de betrekkingen met het buitenland. Maar de ech-
te besluiten worden genomen door een kleine 
kring rond algemeen secretaris Xi Jinping.’
Stevens promoveerde onlangs op een proefschrift 
over Chinese assertiviteit en de rol van de Chinese 
leider Xi sinds zijn aantreden in 2012. Hoe China 
zijn buitenlands beleid heeft vormgegeven, is een 
illustratie van de ‘eenmansdictatuur’ van Xi, zegt 
Stevens. ‘In zijn nabijheid zitten velen met hetzelf-
de wereldbeeld van strijd en confrontatie. Boven-
dien hebben de meeste van de 25 leden van het 
Politbureau van de Communistische Partij een 
persoonlijke band met Xi, doordat zij in het verle-
den met hem hebben gewerkt.’

fascinerend

Toen China in de jaren negentig zijn opmars als 
economische macht begon, vond iedereen dat fas-
cinerend. Een lagelonenland als fabriek van de we-
reld leverde goedkope spullen op. Maar nu noemt 
de Nederlandse veiligheidsdienst AIVD China de 
grootste dreiging voor de economische veiligheid 
van ons land, onder meer vanwege Chinese spio-
nage. 
Stevens: ‘Ik geloof onze veiligheidsdiensten als ze 
zeggen dat China aan grootschalige economische 
spionage doet, maar daarmee is China nog geen 
directe veiligheidsdreiging voor Europa in traditio-
neel militaire zin. Daarvoor is de afstand gewoon-
weg te groot. De Chinese uitdaging is op de lange 
termijn, en onder de radar. Denk aan de overzeese 
politieservicecentra (in de volksmond Chinese po-
litiebureaus genoemd, red.) in onder meer Rotter-
dam.’ 

‘We maken ons zorgen over wat er achter de Chi-
nese terugkeer naar het wereldtoneel zit’, zei Ur-
sula von der Leyen, voorzitter van de Europese 
Commissie, recent. Is zij niet terecht ongerust als 
een dictatuur haar invloed wil vergroten?
‘Sinds Jiang Zemin (algemeen secretaris van 1989 
tot 2002) heeft de Communistische Partij het over 
het opbouwen van zonghe guoli. Dit betekent dat 
China zijn relatieve macht ten opzichte van Ame-
rika, Japan en Europa wil vergroten. De zogenoem-

de ‘nationale verjonging’ betekent dat China her-
rijst als de relatief machtigste entiteit in de regio 
tegen 2049. Dit streven is een rode draad door de 
moderne geschiedenis van China sinds het in de 
Eerste Opiumoorlog (1839-1842) verloor van 
Groot-Brittannië.’

Dus wat Xi wil, is niet nieuw?
‘Tijdens zijn periode als belangrijkste leider (1978 
tot midden jaren negentig) sprak Deng Xiaoping al 
openlijk over deze wens, en hoe dit te bereiken. Na 
de Culturele Revolutie, een decennium van totale 
chaos en anarchie, zat China economisch aan de 
grond. Na een bezoek aan Singapore besloot Deng 
het Westen en Japan te verleiden tot overdracht 
van technologie en kapitaal naar zogeheten Speci-
ale Economische Zones. Het Westen dacht dat dit 
ervoor zou zorgen dat China een liberaal land zou 
worden. Dat bleek erg naïef.’ 

U schrijft dat China ‘een diep verlangen’ aan de 
dag legt om met ‘diplomatieke en economische 
middelen en met militaire druk de normen en re-
gels van de huidige orde te wijzigen’. Dat klinkt 
mij niet assertief in de oren, maar eigenlijk vooral 
agressief.
‘China loopt tegen de regels aan die wij in het 
Westen hebben vastgesteld in vierhonderd jaar 
economische en militaire dominantie. China wil 
meer invloed op dat systeem – zoals elke mogend-
heid die sterker wordt, in de geschiedenis meer 
invloed op de geldende regels heeft gewild. China 
wil vooral meer strategische ruimte van Amerika 
in de Oost- en Zuid-Chinese Zee.
Daar waar Amerika gericht is op veiligheid, maakt 
China anderen economisch afhankelijk. Als je in de 

wandelgangen diplomaten van Laos of Cambodja 
spreekt, hoor je: ‘‘Wij kunnen niks meer doen dat 
ingaat tegen de belangen van China.’’ Peking in-
vesteert veel in Cambodja; in sommige gebieden 
wordt alleen nog maar Chinees gesproken of met 
Chinees geld betaald.’

kapitalistische hebzucht

Het proefschrift van Stevens komt op een belang-
rijk moment. Na de financiële crisis van 2008 heeft 

China zijn investeringen in Europa flink uitge-
breid. Tijdens de coronapandemie werd bovendien 
duidelijk hoezeer Europese consumenten afhanke-
lijk zijn van Chinese producten.
We hebben ons grotendeels zelf in deze lastige po-
sitie gemanoeuvreerd, zegt Stevens. Vanaf het mo-
ment dat China in 1979 het staatskapitalisme om-
armde en goedkoop ging produceren, ‘lieten we 
ons leiden door kapitalistische hebzucht’. 
Stevens brengt het Tiananmenprotest in herinne-
ring, dat in 1989 door het Chinese leger hard werd 
neergeslagen met als resultaat minimaal honder-
den doden. ‘Er waren ook daarna mensenrechten-
schendingen – tegen aanhangers van de Falun 
Gong-beweging en de Tibetanen. Maar de wester-
se sancties waren minimaal. De winsten van de 
multinationals gingen voor.’ 
President Bill Clinton haalde rond de eeuwwisse-
ling China de wereldhandelsorganisatie WTO bin-
nen. ‘Maar China’s geopolitieke ambities waren 
onveranderd. Pas sinds 2018, toen het Chinese 
Volkscongres een grondwetswijziging goedkeurde 
waardoor Xi levenslang aan de macht kan blijven, 
maakt naïviteit plaats voor realisme.’

autoritaire nultolerantie

Rond de eeuwwisseling leek China open te breken. 
De ene na de andere Europese handelsmissie ging 
op pad. Christenen en andere minderheden had-
den relatief veel vrijheid. Maar nu spreekt Stevens 
over een samenleving met een ‘harde autoritaire 
nultolerantie’.
‘Na het aantreden van Xi Jinping als algemeen se-
cretaris, in 2012, veranderde China in een politie-
staat. Dat was het al, maar toen ik er woonde van 
2015 tot 2017, was de surveillance heel geraffi-

‘Een oorlog  
tussen de VS  
en China  
wordt steeds  
waarschijnlijker’

Friso Stevens: ‘Het Westen dacht dat China een liberaal land zou worden. Dat bleek erg naïef.’

Ruurd Ubels nd.nl/buitenland beeld Martin Waalboer

‘Ik geloof het als onze 
veiligheidsdiensten 
zeggen dat China 
aan economische 
spionage doet.’

Een eenmansdictatuur. Zo noemt Friso Stevens het China van Xi Jinping. 
Dit betekent niet automatisch dat het land een direct militair gevaar is 
voor Europa, zegt de buitenlandexpert die onlangs promoveerde op de 
opkomst van het moderne China. Maar hoe geruststellend is dit? ‘China 
maakt anderen graag van zich afhankelijk.’

Chinese 
assertiviteit
Friso Stevens promoveerde in 
maart aan de Universiteit Leiden 
op zijn proefschrift Chinese Asser-
tiviteit en de Opkomst van Xi Jin-
ping. Na zijn rechtenstudie stu-
deerde Stevens van 2015 tot 2017 
in China aan de Universiteit van 
Peking. Hij is nu postdoctoraal 
onderzoeker aan de Universiteit 
van Helsinki en docent politicolo-
gie aan de Vrije Universiteit in 
Amsterdam. Als China- en Oost-
Azië-specialist is hij verbonden 
aan het Den Haag Centrum voor 
Strategische Studies.

interview
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neerd. Nu is het meer expliciet. Studenten aan top-
universiteiten die protesteerden tegen het covid-
beleid, kunnen hun carrière op hun buik 
schrijven.’

Waarom is juist Xi zo’n potentaat?
‘Xi en de conservatief-nationalistische elites die 
hem in 2007 selecteerden, zijn verantwoordelijk 
voor de verschuiving naar hard autoritarisme in 
eigen land en assertiviteit in het buitenland.
Om te begrijpen waarom Xi zo is, moeten we terug 
naar zijn jeugd. Zijn vader was een hoge functio-
naris bij de Communistische Partij die tijdens de 
Culturele Revolutie (1966-1977) werd gezuiverd 
en vernederd. Zijn zus overleed in die tijd – het 
vermoeden is dat ze zelfmoord heeft gepleegd. De 
wereld van de jonge Xi stortte in en hij moest op 
het platteland jarenlang zware arbeid verrichten. 
Nadat de familie later was gerehabiliteerd, werd 
het Xi’s overlevingsstrategie om altijd ideologisch 
zuiver te zijn en controle te hebben. Hij weet dat 
als mensen de mogelijkheid hebben zich tegen 
hem te keren, hij weer kwetsbaar is. Dat wil hij 
nooit meer.’

Kenmerkend voor Xi is ook zijn nationalisme. 
Denk onder meer aan China’s claim op Taiwan die 
hij vorig jaar onderstreepte met de blokkade van 
het eiland. Waarom is dit zo belangrijk?
‘Xi maakt aanspraak op territorium dat ooit deel 
van China was, maar die claims zijn veelal terug te 
voeren tot de Republiek van China (1912-1949). 
Ook het nationalisme is niet nieuw. Toen er een 
ideologisch vacuüm was ontstaan in de jaren ne-
gentig, werd ingezet op indoctrinatie van de jeugd. 
Daardoor zijn er nu zulke hypernationalistische 
gevoelens in de samenleving zichtbaar. Xi wil de 
Communistische Partij als heersende partij in het 

zadel houden, net als zijn voorgangers. Daags na 
het neerslaan van de opstand op het Tiananmen-
plein verklaarde Deng Xiaoping: ‘‘We zijn ideolo-
gisch te laks geweest’’.’

onbedoelde oorlog

Terwijl het Westen zijn – in de woorden van Ste-
vens – naïviteit ten aanzien van China heeft afge-
schud, speculeren analisten openlijk over een oor-
log tussen de Verenigde Staten en China. Taiwan 
zal dan het middelpunt zijn.

Stevens neemt afstand van de veelgehoorde stel-
ling dat deze spanningen alleen de schuld zijn van 
Peking, dat Taiwan beschouwt als een ‘onver-
vreemdbaar deel’ van China. Het zogeheten één-
China-principe is de fundamentele afspraak op ba-
sis waarvan de betrekkingen tussen China en het 
Westen zijn hervat in de jaren zeventig, zegt hij. 
Daar wijzen de Chinese leiders dan ook steevast 
naar. ‘Er zijn slechts vijf zeer kleine landen in de 
wereld die Taipei erkennen als vertegenwoordiger 
van China. Ook Nederland heeft geen officiële di-
plomatieke betrekkingen met Taiwan.’ 

De strategische druk van de Amerikaanse presi-
dent Joe Biden op China versterkt het Chinese pro-
pagandaverhaal over de oorlogszuchtige Verenig-
de Staten, meent Stevens. En ook het idee dat 
Washington China geen plek gunt in de wereld-
orde. ‘De confrontaties in de Zuid-Chinese Zee en 
de Straat van Taiwan maken het uitbreken van een 
onbedoelde oorlog door een ongeluk waarschijn-
lijker. De gevolgen zijn voor Europa niet te over-
zien.’

economische invloed

We moeten niet naïef zijn als het gaat om onze 
economische belangen en competitief vermogen 
op de lange termijn, stelt Stevens. Hij doelt op Chi-
nese bedrijven die investeren in Europese havens, 
infrastructuur of ondernemingen. In januari van 
dit jaar kwam aan het licht dat een Fries bedrijf, 
Visser BV, een order had gekregen van Defensie 
om honderden pantservoertuigen in te richten. 
Het bedrijf werd in 2013 overgenomen door de 
Chinese staat. ‘Volgens mij heeft geen enkele amb-
tenaar daarvan de consequenties gezien.’
China laat al zien dat het zijn economische invloed 
aanwendt om eisen kracht bij te zetten. ‘In 2016 
ontstond een informele boycot tegen Zuid-Ko-
reaanse bedrijven toen Zuid-Korea met de VS af-
sprak het raketafweersysteem THAAD op zijn 
grondgebied te stationeren. Dat kostte Zuid-Korea 
miljarden dollars aan gederfde inkomsten.’
Ook EU-lidstaat Litouwen werd door China diplo-
matiek en met sancties gestraft toen het de missie 
van de Taiwanezen in Vilnius veranderde van ‘Tai-
pei’ naar ‘Taiwan’; een officieuze Taiwanese am-
bassade in Litouwen. ‘Dus ja, zorgen over hoe Chi-
na zijn economische macht inzet, zijn terecht.’ <

Friso Stevens: ‘Het Westen dacht dat China een liberaal land zou worden. Dat bleek erg naïef.’

‘De westerse sancties 
waren minimaal. 
De winsten van 
de multinationals 
gingen voor.’
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De minister-president moest gevoelens tonen, in het 
debat over de gaswinning in Groningen. En dat wilde 
aanvankelijk maar niet lukken. Het had er alle schijn 
van, dat anderen de woorden moesten souffleren 
waarmee hij zich uiteindelijk redde.
Dinsdag tot 23.32 uur was de Kamer aan het woord, 
over het verslag van de Parlementaire Enquête. De 
laatste spreker was Eline Vedder uit Ruinerwold. Zij is 
nu vier weken CDA-Kamerlid; op 10 mei beëdigd. Dat 
maakte vooraf geen beste indruk: dat de coalitiepartij 
(net als VVD en D66) niet haar fractieleider naar dit 
belangrijke debat stuurde, maar een debutant. 
Met haar maidenspeech snoerde Vedder critici de 
mond. Want: zij toonde emotie en empathie
‘In Groningen groeit een generatie kinderen op die 
veel te jong hebben moeten ervaren dat de grote 
mensen om hen heen niet in staat zijn om hen te be-
schermen. Kinderen die nu, net als hun ouders, het 
gevoel hebben dat ze er niet toe doen’, zei Vedder.
‘Ik heb daar echt buikpijn van, omdat ik heel goed 
weet hoe dat voelt. Dat is een reden waarom ik hier 
vandaag sta. Omdat ik er ziek van word, mensen ge-
mangeld te zien worden door het systeem.’

Toen premier Rutte woensdag mocht antwoorden, 
begon hij gewoontegetrouw met uitleg hoe hij zijn 
betoog zou opbouwen. En dus ook met welk ‘blokje’ 
hij zou eindigen: ‘De vraag welke lessen ik persoonlijk 
trek, en tot slot: waarom ik niet opstap of waarom het 
kabinet dat niet doet.’
Dat schoot niet alleen de oppositie maar ook coalitie-
genoten in het verkeerde keelgat; de ChristenUnie 
misschien het meest. Vorig jaar gaf het partijcongres 
(met 383 tegen 103 stemmen) aan de Kamerfractie 
opdracht om eerder een motie van wantrouwen of 
afkeuring te steunen, als de integriteit van ministers 
en hun ‘bestuurscultuur’ in geding is.
Rutte mocht er daarom, zeker wat de CU betrof, niet 
op voorhand van uitgaan dat hij dit debat heelhuids 
zou doorstaan. En met zijn monter aangekondigde 
conclusie vooraf – ‘waarom ik niet opstap’ – liep de 
premier vooruit op de vraag of hij geloofwaardig zou 
getuigen van ‘lessen die ik persoonlijk trek’. 
Die geloofwaardigheid vereist wel enig vertoon van 
buikpijn en ziekte. En dat kwam maar niet op gang.
Eline Vedder (CDA) noemde de antwoorden van Rutte 
aanvankelijk ‘technocratisch’: ‘Wat ik heel graag van 
de minister-president wil horen, is: voelt hij zich nou 
persoonlijk verantwoordelijk?’ Faissal Boulakjar (D66) 
vroeg de premier ‘zijn zakelijke schild af te gooien en 
uitgebreider, breder en fermer te reflecteren’.
En Mirjam Bikker (ChristenUnie) wilde weten of Rutte 
de geschiedenis wel ‘tot in het diepst van zijn tenen 
ervaart’. Zij bleef herhalen dat ze bij hem niet genoeg 

‘reflectie’ waarnam. En nadat Rutte verteld had welke 
lessen hij had getrokken, eiste Bikker een beroerd ge-
laat: ‘De laatste stap is dat we ook aangeven wat we 
daarbij voelen.’ Pas daarop (het debat was al weer 
enige uren gaande) kwamen bij Rutte de twee hoge 
woorden eruit: ‘schaamte’ en ‘boosheid’.
Die woorden werden door alle vier de coalitiepartijen 
gretig geïncasseerd en dankbaar gerepeteerd. Vedder: 
‘Het was goed om te zien dat de minister-president 
sprak over boosheid en schaamte.’ En VVD’er Jeroen 
van Wijngaarden sprak over ‘een belangrijk moment: 
het interruptie-debat tussen mevrouw Bikker en de 
minister-president, toen hij zei dat hij een mengeling 
van boosheid en schaamte voelt.’ 
Opvallend was ook hoe de premier zelf later erkende 
dat Bikker hem de woorden uit de mond had moeten 
trekken: ‘Dank aan mevrouw Bikker en anderen die 
mij uitdaagden om dieper te gaan dan ik normaal ge-
sproken laat zien in een debat, en uiting te geven aan 
mijn gevoelens. De woorden “boosheid’ en “schaam-
te” als het gaat over de periode 2012-2014 zijn ook 
precies de woorden zoals ik die voel.’
Ook Bikker zelf memoreerde hoe zij de verlossende 
gevoelsuitbarsting bij Rutte had moeten opwekken: 

‘Ik heb ook de boosheid en schaamte geproefd die er 
zijn. Het duurde even, maar ze waren er.’

De druk waarmee Bikker gevoelens bij de premier 
dicteerde, leek zich intussen langs een listig bochtje 
tegen haar te keren. Nog tijdens het debat met Rutte 
schreef De Telegraaf over ‘zorgen binnen de coalitie’ 
over de ‘emotionele’ opstelling van de CU in het asiel-
dossier. Die krant verzint zoiets niet zelf; dit verhaal 
was onmiskenbaar ingestoken door VVD-bronnen op 
of rond Justitie en Veiligheid. Minister Dilan Yeşilgöz 
zou bijvoorbeeld in een migratieberaad Maarten van 
Ooijen (CU) ‘tot de orde hebben geroepen’ over de uit-
spraak van diens partijleider Bikker, dat ‘de VVD de 
mens achter een vluchteling moet zien’.
Zo rolt Den Haag: terwijl Bikker bij Rutte schaamte en 
boosheid staat los te peuteren, houdt de VVD alvast 
rekening met een breuk over het asielvraagstuk. ‘Er 
circuleerde eerder al een scenario in de coalitie dat 
VVD, D66 en CDA door zouden gaan als de CU eruit 
zou stappen’, waarschuwt De Telegraaf. Het laat zich 
raden hoe een breuk met de ChristenUnie zal worden 
gespind: ‘Sinds Gert-Jan (m) werd opgevolgd door 
Mirjam (v) lag die partij op emotionele ramkoers.’ 

nieuwsanalyse
nd.nl/politiek beeld anp / Robin Utrecht

Coalitie-overleg tijdens het Groningen-debat: Sophie Hermans (VVD) en Mirjam Bikker (ChristenUnie).

Bikker trekt gevaarlijk aan 
‘boze schaamte’ bij Rutte

Emotie en empathie jegens de Groningers: dát wilde de Kamer voor een gevulde tribune tonen. 
Bij premier Rutte kwam het niet spontaan, maar Mirjam Bikker trok de ‘schaamte’ en ‘boosheid’ 

uit zijn mond. Die honger naar emoties kan de VVD haar nog weleens betaald zetten.

Sjirk Kuijper
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‘Ik zie het als mijn opdracht om klimaatbeleid uit 
het linkse kamp te halen’, zegt CDA-Kamerlid Hen-
ri Bontenbal, ‘want ik bestrijd ten zeerste dat kli-
maatbeleid een links thema is.’ Maar, geeft hij toe, 
dat beeld is de afgelopen decennia vaak wel ont-
staan, doordat linkse partijen veel harder op de 
klimaattrom sloegen dan (centrum)rechtse par-
tijen als VVD en CDA. Bovendien viel er in die par-
tijen meer klimaatscepsis te bespeuren. Oud-VVD-
leider Frits Bolkestein zei een paar jaar geleden 
nog dat hij niet overtuigd is dat klimaatopwar-
ming door één oorzaak – de CO2-uitstoot – komt, 
en noemde het klimaatdenken ‘een kerk’.
Door de aandacht van links is klimaat altijd op de 
agenda blijven staan, en dat vindt Bontenbal ener-
zijds goed. ‘Maar we hebben er ook nog steeds last 
van. Als je mensen die nog niet zo overtuigd zijn 
van klimaatbeleid op andere gedachten probeert 
te brengen, word je snel in het linkse kamp ge-
stopt.’ Onterecht, vindt de CDA’er. ‘Want CDA-pre-
mier Ruud Lubbers organiseerde in 1989 de eerste 
klimaatconferentie in Den Haag.’
Politicoloog Simon Otjes herkent wat Bontenbal 
schetst. ‘De urgentie van het klimaatprobleem is 
door leiders als Lubbers en oud-VVD-leider Ed Nij-
pels al benoemd, maar later vooral door linkse 
partijen uitgedragen. Nijpels wordt in onder meer 
zijn eigen partij als klimaatpaus aangeduid.’
Otjes, universitair docent in Leiden, roept de val 
van het tweede kabinet-Lubbers in herinnering. 
Dat kabinet struikelde in 1989 doordat milieumi-
nister Nijpels met zijn eigen partij in conflict raak-
te over het Nationaal Milieubeleidsplan. De VVD 

wilde dat twee maatregelen uit dit plan werden 
geschrapt: de accijnsverhoging op brandstof en de 
afschaffing van het reiskostenforfait. Het kabinet 
was hiertoe niet bereid, omdat het autogebruik 
moest worden ontmoedigd. De VVD liet daarop 
het kabinet vallen, volgens Otjes ‘een belangrijk 
breukmoment’ in de geschiedenis van de libera-
len: na het vertrek van Nijpels gingen zij zich vol-
gens Otjes als ‘vroem-vroempartij’ profileren – als 
autopartij dus.

Jaren later, in 2008, kwam Mark Rutte als VVD-
fractievoorzitter met een ‘GroenRechtse’ visie voor 
zijn partij, over energie, water, leefomgeving en 
natuur. Maar ‘GroenRechts’ moest volgens Rutte 
bovenal gaan over ‘een moderne economie die op-
lossingen creëert in plaats van problemen uitver-
groot’. Toch bleef het enthousiasme van kiezers 
over deze visie uit. De VVD begon pas te stijgen in 
de peilingen toen klassiek liberale thema’s van stal 
werden gehaald: lagere belastingen, veiligheid, de 
rem op migratie, en natuurlijk lekker autorijden. 
‘Daarmee hebben de liberalen in 2010 de verkie-
zingen gewonnen. Ondanks ‘GroenRechts’ heeft de 
VVD daarna niet per se op het gaspedaal van kli-
maatbeleid getrapt’, vindt Otjes. ‘De houding van 
de VVD is afwachtend. Klimaatbeleid moet betaal-
baar zijn, vinden ze, en dat willen ze bereiken door 
niet voorop te lopen.’

geen schroom

Huidig VVD-Kamerlid en klimaatwoordvoerder 
Silvio Erkens werd geboren in 1990. ‘Voor mij is 
het moeilijk om te reflecteren op de periode van 
Nijpels’, lacht hij. Erkens stelt dat vandaag de dag 
de eensgezindheid onder liberalen over klimaatbe-
leid groot is. ‘Klimaatverandering is een bedreiging 
voor de toekomst van het land. Als liberalen heb-
ben we de schroom van ons af gegooid en komen 
we met eigen voorstellen om zo snel en effectief 
mogelijk te verduurzamen.’ Die koers wordt vol-
gens Erkens door alle generaties gedragen, maar 
hij ziet wel dat klimaat bij jongeren in de VVD ‘ho-
ger in de prioritering’ staat.
Op zijn beurt vindt CDA’er Bontenbal het ‘ook wel 
fascinerend’ dat aan de christendemocraten lang 
het imago kleefde dat ze eigenlijk niks aan serieus 
klimaatbeleid wilden doen. ‘Dat imago klopt niet 
met de partijgeschiedenis, maar ook niet met een 
van de vier uitgangspunten van het CDA: rent-
meesterschap.’ Niettemin wijst het CDA-Kamerlid 
net als zijn VVD-collega op de ‘prioritering’ van 
thema’s. ‘Het was niet zo dat wij tegen klimaatbe-
leid waren, alleen stond het bij andere partijen 
meer op de voorgrond.’
Bontenbal wil dat veranderen. ‘Ik zit nu ruim twee 
jaar in de Kamer en probeer dit thema stevig op de 

kaart te zetten. Dat doe ik niet vanuit opportunis-
me, maar omdat ik het écht nodig vind.’ Hij er-
vaart daarbij de volle steun van zijn partij, zegt het 
CDA-Kamerlid. ‘Ik denk dat jongeren een belang-
rijke rol spelen, door dit thema steeds te agende-
ren. Het is dus ook wel een generatieding, maar 
tegelijk moet ik zeggen dat de oudere generatie 
het misschien niet zo veel over klimaat en duur-
zaamheid hééft, maar wel de generatie is die vaak 
sober en daarmee klimaatbewust leeft. Alleen noe-
men ze het niet zo.’

klimaatgekkigheid

Intussen heeft zowel VVD als CDA te maken met 
concurrenten op rechts, die klimaatsceptisch zijn 
of een onduidelijk klimaatbeleid hebben. De PVV 
van Geert Wilders heeft het voortdurend over ‘kli-
maatgekkigheid’ en ‘klimaathysterie’, Forum voor 
Democratie ontkent de menselijke invloed op kli-
maatverandering, en BBB en ook JA21 hebben 
nauwelijks klimaatbeleid.
Die laatste twee partijen willen dat zonnepanelen 
op daken liggen in plaats van in weilanden, en ver-
der bepleiten ze vooral ‘klimaatadaptatie’. Ofwel: 
Nederland moet zich aanpassen aan klimaatveran-
dering, en niet de illusie hebben dat het er veel 
aan kan veranderen. Politicoloog Simon Otjes te-
kent daarbij aan dat BBB als nieuwe partij vermoe-
delijk nog niet is toegekomen aan een uitgewerkte 
visie. ‘Ze ontkennen het klimaatprobleem niet.’
Bontenbal vindt de focus van populistische par-
tijen op ‘klimaatadaptatie’ in moreel opzicht een 
foute keuze, zegt hij. ‘Want hieruit blijkt dat je de 
klimaatwetenschap kunt omarmen en toch kunt 
zeggen: na ons de zondvloed. Het klopt dat we er 
niet aan ontkomen ons aan te passen aan klimaat-
verandering. Maar doen alsof je er geen invloed op 
hebt, omdat elders in de wereld de CO2-uitstoot 

Rechts strijdt weer 
voor het klimaat. 
‘Maar krimp gaat 
niet werken’

Demonstratie tegen diepzeemijnbouw en het plunderen van de oceanen, donderdag bij de Tweede Kamer.

Henri Bontenbal (CDA): ‘We gaan het eerste land worden met een 
groene industrie. Hoe fantastisch!’

Silvio Erkens (VVD): ‘Achter een consuminder- en economische 
krimpagenda zit een bepaald geloof.’

Gerard Beverdam nd.nl/politiek beeld anp / Robin Utrecht, Werry Crone, Dijkstra bv

‘Doen alsof je geen 
invloed hebt op 
het klimaat, is een 
drogreden en heel 
onverantwoordelijk.’

Na CDA’er Ruud Lubbers en 
VVD’er Ed Nijpels roerden ja-
renlang vooral linkse partijen 
zich over klimaatverandering. 
Maar het thema is intussen 
weer volop door (centrum)
rechts omarmd. ‘Ik doe dit 
niet vanuit opportunisme.’

achtergrond
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hard omhoog zou gaan, is gewoon een drogreden 
en heel onverantwoordelijk. Dat is hetzelfde als 
zeggen: ik kan mijn afval wel op straat gooien, 
want er ligt toch al troep. Uiteindelijk gaat het 
erom welk aandeel jíj in die vervuiling hebt.’
Bovendien zijn ook landen als China en India volop 
met vergroening bezig, zegt Bontenbal. ‘Als je ziet 
wat China doet op het gebied van wind, zon en 
kernenergie: dat gaat sneller dan je denkt. Ook In-
dia zet de rem op de bouw van nieuwe kolencen-
trales en investeert fors in hernieuwbare energie.’

Toch speelt volgens VVD’er Erkens de grootste dis-
cussie van de komende jaren zich niet af met ‘kli-
maatontkenners’ of met populistische politici die 
stellen dat klimaatbeleid zinloos is. De liberale po-
liticus wijst op het politieke speelveld. ‘Uiteinde-
lijk is een grote Kamermeerderheid vóór de aan-
pak van klimaatverandering.’ De grote discussie 
voor de komende tijd zit in het hóé, zegt Erkens. 
‘Wat voor samenleving willen we? Geloof je net 
als wij dat de huidige economie verduurzaamd 
kan worden, of vind je dat het hele economische 
model op de kop moet?’
In dat laatste ziet Erkens niets. ‘Achter een consu-
minder- en economische krimpagenda zit een be-
paald geloof. Maar ik denk in alle eerlijkheid dat 
zo’n aanpak nooit gaat werken, in geen enkele sa-

menleving in deze wereld. Want als je zo’n krim-
pagenda doortrekt, wat betekent dat dan? Dan 
zullen we minder geld hebben voor zorg, onder-
wijs, infrastructuur et cetera. Die benadering is 
politiek en maatschappelijk onhoudbaar. We moe-
ten nuchter kijken naar alle vormen van vervui-
ling, en naar welke instrumenten in elke afzonder-
lijke sector nodig zijn om verduurzaming 
onomkeerbaar te maken.’

medeverantwoordelijk

Klimaatsceptici geeft Erkens op één punt gelijk: 
het heeft volgens hem weinig zin ‘onszelf collectief 
te gaan verarmen’. ‘Want zó veel invloed heeft Ne-
derland niet.’ Wel is hij het met zijn coalitiegenoot 
Bontenbal eens dat iedereen verantwoordelijk is 
voor z’n eigen uitstoot. ‘De Britse filosoof en libe-
raal parlementslid John Stewart Mill zei in de ne-
gentiende eeuw al dat iedere burger medeverant-
woordelijk is voor de samenleving. Waarom moet 
je verantwoordelijkheid nemen rond het klimaat? 
Omdat jouw vrijheid moet worden begrensd als de 
vrijheid van anderen wordt geschaad. Dus moeten 
we er iets mee als toekomstige generaties in een 
minder veilige wereld of een minder veilig land 
zullen wonen, als gevolg van klimaatverandering. 
Het nemen van die verantwoordelijkheid past ge-
woon bij het liberalisme.’
CDA’er Bontenbal grijpt op zijn beurt terug op de 
19e-eeuwse socioloog Max Weber en zijn theorie 
over de verantwoordelijkheids- versus de gezind-
heidsethiek. ‘Gezindheidspolitiek is alleen maar je 
principes roepen: het moet groen, het moet duur-
zaam, en het moet honderd procent perfect zijn. 
Eerlijk gezegd word ik daar best moe van. De hui-
dige coalitie zet echt grote stappen, maar voor 
links is het nooit goed genoeg. Verantwoordelijk-
heidsethiek is dat je zegt: we hebben ook gewoon 

nog een modderige, zondige werkelijkheid. We 
willen dat die daadwerkelijk vergroent, maar 
daarvoor is het soms nodig dat je tussenstappen 
accepteert.’

enorme kans

Bontenbal wijst op de discussie over ‘fossiele sub-
sidies’, zoals die momenteel wordt aangezwengeld 
door de klimaatactiegroep Extinction Rebellion. ‘In 
een ideale wereld wil je geen fossiele subsidies. Je 
moet vervuiling juist inprijzen in producten; dat is 
wat elke econoom zegt. Dus claimen de gezind-
heidsethici hun gelijk. Maar vanuit verantwoorde-
lijkheidsethiek wil ik dat ons beleid in de échte 
werkelijkheid tot een beter resultaat leidt. Het di-
rect afschaffen van fossiele subsidies leidt tot een 
waterbedeffect: dan verplaatsen we onze uitstoot 
naar andere landen. Sterker nog: ik denk zelfs dat 
de uitstoot er wereldwijd door omhooggaat.’
Bontenbal denkt dat vergroening van de Neder-
landse economie ‘een enorme kans’ biedt. ‘Laten 
we dat zien als een gezamenlijke nationale missie, 
in plaats van met z’n allen te zeggen: het wordt 
alleen maar slechter. We gaan het eerste land wor-
den met een groene industrie. Hoe fantastisch! La-
ten we de mensen ervoor opleiden. Go for it!’
Erkens wijst op nog een andere ontwikkeling. ‘On-
derschat niet wat de groei van de wereldbevolking 
naar 10 miljard mensen in 2050 voor gevolgen 
heeft. Al die mensen willen net zo comfortabel le-
ven als wij. Dan helpt het niet om collectief te ver-
armen en onze uitstoot te exporteren naar andere 
landen, maar om met échte oplossingen te komen. 
We moeten laten zien dat een duurzame manier 
van leven hand in hand kan gaan met welvaart. 
Daarmee kunnen we ook een model creëren voor 
andere landen die economische groei nastreven, 
een model met minder impact op de planeet.’ <

Demonstratie tegen diepzeemijnbouw en het plunderen van de oceanen, donderdag bij de Tweede Kamer.

‘We moeten laten zien 
dat een duurzame 
manier van leven 
hand in hand kan 
gaan met welvaart.’
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VeluweChalets
m a k e l a a r s

17 juni 2023 
van 11:00 tot 16:00 uur
Locatie: Radewijkerweg 47 te Radewijk (Nabij Hardenberg)

OPEN HUIS

Uw recreatiewoning op eigen grond kopen met unieke faciliteiten 
voor de hond en gelegen aan de grens van Duitsland. 

Tijdens de open dag openen wij de deuren van drie verschillende 
typen recreatiewoningen van 2 tot 6 personen. Als primeur kunt 
u ook het type Tiny House bekijken die zijn gesitueerd aan de 
zwemvijver.

De recreatiewoningen staan op eigen grond, mogelijk voor 
minder valide en zijn aan te kopen met een gegarandeerd 
of flexibel rendement.

Investeer vanaf € 224.630,- v.o.n.
Meld u aan via: www.raewyck.nl

NIEUW
Type Tiny House 
voor 2 personen

advertenties

INVESTEER IN EEN THUIS 
DAT LEVENS VERANDERT

Beleg in vastgoed projecten 
van Ontmoeting
•  Een veilig thuis voor onze clienten 

• Ontvang 3% rente per jaar 

•  Contractuele zekerheden 

Deelname vanaf 100.000 euro. 
Geïnteresseerd? Ga naar 
Ontmoeting.nl/vastgoed.

Met uw investering in Ontmoeting Vastgoed faciliteert u 
betaalbare woonruimte voor onze cliënten. Woonruimte die 
zij zo hard nodig hebben om verder te werken aan herstel.

U belegt buiten AFM-toezicht. 
Geen vergunning- en prospectusplicht voor deze activiteit.

Hendro Munsterman nd.nl/katholiek

Nobelprijswinnaars in Vaticaan voor feest 
 ▶ Vaticaanstad

Het Vaticaan organiseert zaterdag 
een groot festival op en rond het 
Sint-Pietersplein in Rome en gelijk-
tijdig in acht steden over de hele 
wereld. Dertig Nobelprijswinnaars 
en meerdere voormalige regerings-
leiders zijn ervoor naar Rome geko-
men. Maar paus Franciscus is er on-
verwacht niet bij.

Al sinds dagen is de Via della Concili-
azione, de brede toegangsweg naar 
het Sint-Pietersplein, afgesloten. Er 
worden stands en grote tenten opge-
bouwd. Alles staat in het teken van 
‘Fraternità’, broederschap. Dat is in-

middels het toverwoord in het Vati-
caan in de strijd van Franciscus tegen 
de groeiende polarisatie en een door 
de politicoloog Samuel Huntingon 
voorspelde ‘clash van beschavingen’. 

#NotAlone
Het grote feest heet #NotAlone (niet 
alleen) en moet duizenden mensen 
naar het Sint-Pietersplein trekken. 
Dertig Nobelprijswinnaars nemen 
deel. Evenals voormalige staatshoof-
den en regeringsleiders. Maar ook 
kunstenaars, artiesten, jongeren, 
hulporganisaties, parochies, mensen-
rechten- en milieu-organisaties. 

Een klein Amerikaans dorp van 
vijftienhonderd inwoners moet in-
eens vele duizenden bezoekers 
verwelkomen. Deze pelgrims wil-
len het onlangs opgegraven en 
ongeschonden lichaam van zuster 
Wilhelmina zien, vereren en aan-
raken. Een wonder, vinden de 
nonnen, maar het bisdom vraagt 
om terughoudendheid.

 ▶ Gower
Zuster Wilhelmina Lancaster was een 
markante non. Ze kreeg als 9-jarige 
een verschijning van Jezus. Op 70-ja-
rige leeftijd stichtte ze een eigen 
klooster. Uit protest. Omdat de con-
gregatie waar ze al vijftig jaar lid van 
was het traditionele habijt tot haar 
onvrede weliswaar niet verbood, 
maar ook niet meer verplicht stelde. 
Haar lichaam lag sinds haar overlij-
den in 2019 op het terrein van het 
door haar in 1995 gestichte benedic-
tinessenklooster vlak buiten het 
dorpje Gower in de deelstaat Mis-
souri. Maar het graf moest wijken 
voor uitbreiding van het klooster en 
de stichteres zou een plaatsje krijgen 
in de nieuwe kapel in de klooster-
kerk.
De nonnen groeven eigenhandig de 
eenvoudige houten kist op. Tot schrik 
en vreugde blijkt haar lichaam vol-
ledig intact. ‘Ik zal de rest van mijn 
leven nooit meer vergeten hoe hard 
ik schreeuwde’, zegt zuster Scholas-
tica, de prior van het klooster, tegen 
de Amerikaanse katholieke tv-zender 
EWTN. ‘Het was een vreugdekreet!’ 
In plaats van botten en stof lag er een 
ongeschonden lichaam. Sindsdien 
gaat het nieuws als een vuurtje rond. 
Vanuit het hele land stromen gelovi-
gen toe naar het plattelandsklooster 
en zelfs vanuit Canada en Mexico zijn 
de eerste pelgrims al gesignaleerd.
toebehoren
Zuster Wilhelmina werd op 13 april 
1924 als tweede van vijf kinderen ge-
boren. Bij haar eerste communie – de 
eerste keer dat iemand in de Rooms-
Katholieke Kerk de hostie, het Li-
chaam van Christus ontvangt – kreeg 
ze naar eigen zeggen een visioen. ‘De 
Heer vroeg me of ik Hem wilde toe-
behoren’, schreef ze in haar autobio-
grafie. ‘Het was zo’n knappe en 
prachtige man, ik heb gelijk inge-

stemd. En toen zei hij tegen me dat ik 
hem elke zondag in de heilige com-
munie moest ontmoeten.’
‘Hem toebehoren’ werd uiteindelijk 
een roeping tot het religieuze leven. 
Op 13-jarige leeftijd schreef Mary 
Elizabeth Lancaster, zoals ze toen nog 
heette, een brief naar de Zusters 
Oblaten met de mededeling dat ze in 
wilde treden. Die lieten haar echter 
wachten tot ze de middelbare school 
succesvol had afgesloten.
Bij haar intreden in 1944 koos ze 
Wilhelmina als kloosternaam als eer-
betoon aan William Markoe, de 
priester die haar al heel jong op het 
spoor van een religieuze roeping had 
gezet. 
Dat niet alleen haar lichaam nog vol-
ledig in tact is, maar ook haar habijt, 
geldt voor de zusters als een godde-

Lichaam non trekt pelgrims naar VS

Mensen staan in de rij om bij het Amerikaanse dorpje Gower (Missouri) het lichaam van zuster Wilhelmina te gaan 
bekijken.

Hendro Munsterman nd.nl/katholiek beeld ap / Charlie Riedel
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Hendro Munsterman nd.nl/katholiek

Nobelprijswinnaars in Vaticaan voor feest 
Het feest begint zaterdagochtend en 
zal tot ’s avonds tien uur duren. Tij-
dens rondetafelgesprekken kunnen 
bezoekers aan het gratis evenement 
in gesprek komen. Onder meer met 
armen, daklozen en vluchtelingen. ’s 
Middags om 16.00 uur zal het hoogte-
punt zijn met optredens van arties-
ten, waaronder Andrea Bocelli. Dat 
wordt allemaal live via Vaticaanse 
media en op de Italiaanse televisie 
uitgezonden. 

symboliek
Tot slot zal onder een ‘Verklaring van 
Broederschap’ door 76 prominenten 
hun handtekening worden gezet. Het 

Vaticaan hoopt dat deze petitie we-
reldwijd een miljard handtekeningen 
voor vrede zal verzamelen. Zoals het 
Vaticaan gewoon is, is er veel plaats 
voor symboliek. Jongeren uit ver-
schillende landen zullen hand in 
hand een keten vormen. Onder hen 
een Oekraïner en een Rus die elkaar 
de hand zullen schudden als teken 
van hun gezamenlijke hoop voor vre-
de. 

terugkerend
Midden in die keten had paus Francis-
cus moeten staan. Maar hij is er niet 
bij. De paus herstelt in het ziekenhuis 
van een ongeplande open buikopera-

tie. Hij zal worden vervangen door 
kardinaal Mauro Gambetti. ‘Ofwel we 
zijn broeders en zusters en we erken-
nen elkaar als zodanig, of we worden 
vijanden’, zei Gambetti afgelopen 
maandag. Maar niet alleen in Rome is 
het feest. Gelijktijdig wordt op grote 
pleinen in andere steden ook feest ge-
vierd: in Trapani (Italië), Brazzaville 
(Congo), Bangui (Centraal-Afrikaanse 
Republiek), Addis Abeba (Ethiopië), 
Buenos Aires (Argentinië), Jeruzalem 
(Israël), Nagasaki (Japan) en Lima 
(Peru). Vaticaanse media spreken 
over ‘de eerste #Not Alone-ontmoe-
ting’, suggererend dat het een terug-
kerend evenement kan worden. <

Rick Moeliker nd.nl/evangelisch   

Evangelische 
kerk VS: vrouw 
mag pastor zijn

 ▶ Reynoldsburg
Een van de grootste evangelische 
kerkverbanden in de Verenigde Sta-
ten kiest voor de vrouw in het 
ambt. Gemeenten mogen zelf we-
ten of ze deze stap ook daadwerke-
lijk nemen. ‘Wij streven naar een-
heid, niet naar uniformiteit.’

Het gaat om de Christian and Missio-
nary Alliance (C&MA), een kerkver-
band met zo’n vier miljoen leden en 
tweeduizend plaatselijke gemeenten. 
De Nederlandse CAMA-gemeenten 
delen hun wortels met dit kerkver-
band. In Nederland zijn de CAMA-ge-
meenten (of ABC-gemeenten, zoals ze 
ook vaak worden genoemd) inmid-
dels zo goed als gefuseerd met de 
Unie van Baptistengemeenten tot 
Unie-ABC. De ongeveer 150 gemeen-
ten die hierbij horen, beslissen zelf of 
een vrouw de gemeente als pastor 
kan dienen, zegt Peter Stoter, alge-
meen secretaris van Unie-ABC. 
Die lijn kiest C&MA in de Verenigde 
Staten nu ook, zei John Stumbo, presi-
dent van de Alliance, direct na het be-
sluit. ‘Denk daarom niet dat omdat 
iemand het niet met jouw visie eens 
is, hij of zij het niet met het Woord 
van God eens is of hier niet van 
houdt.’ Het gaat er volgens Stumbo 
om dat er wordt gestreefd naar ‘een-
heid, niet naar uniformiteit’. Aan het 
besluit ging een discussie vooraf die 
zo’n vier jaar in beslag nam. 
Hoewel het kerkverband nu dus voor 
een andere koers kiest, zal er feitelijk 
misschien helemaal niet zo heel veel 
veranderen. Doordat er veel aandacht 
naar de zending gaat (zowel in bin-
nen- als buitenland), steekt de Alli-
ance veel tijd in het opleiden van zen-
dingswerkers. Dit kunnen zowel 
mannen als vrouwen zijn. Wanneer 
een vrouw wordt uitgezonden, krijgt 
ze echter niet de titel ‘pastor’ mee, 

maar krijgt ze een wijding en wordt 
ze ‘geconsacreerd’ genoemd (en dus 
niet ‘geordineerd’, zoals dat bij een 
pastor heet). 
Daar komt nu verandering in: een 
vrouw mag gewoon ‘pastor’ heten. 
Dat is wel zo handig, vertelde een van 
de vrouwen die tijdens de besluitvor-
ming aanwezig was en als geestelijk 
verzorger in het Amerikaanse leger 
werkt. ‘Nu moet ik steeds uitleggen 
dat ik wel het werk van een pastor 
doe, maar het officieel niet ben. Maar 
dat ik mezelf nu pastor mag noemen, 
betekent veel meer voor mij, want 
het is de bevestiging van de roeping 
die ik ervaar.’ 
Binnen de C&MA werd al jarenlang 
gewezen op de dubbelheid in de om-
gang met vrouwelijke voorgangers en 
sommige gemeenten kozen er daar-
om zelf voor een vrouwelijke voor-
ganger gewoon ‘pastor’ te noemen. 
Het is overigens niet zo dat vrouwen 
nu alle functies mogen vervullen, 
want de rol van oudste blijft voorbe-
houden aan mannen. Dat betekent 
dat vrouwen geen rol als kerkleider 
kunnen vervullen, want hiervoor 
moet je een oudste zijn.

formeel
De New Yorkse predikant Albert Ben-
jamin Simpson, drijvende kracht ach-
ter de oprichting van de Alliance in 
1887, was er overigens sterk voor-
stander van om zowel mannen als 
vrouwen uit te zenden. De verschil-
lende gemeenschappen die zij sticht-
ten, werden echter niet als kerk ge-
zien. Daardoor maakte het niet uit 
wie de leiding had. Pas vanaf 1965 is 
er sprake van een formeel kerkver-
band (waar de niet-Amerikaanse ge-
meenten overigens niet bij horen) 
waarin vrouwen de titel van ‘pastor’ 
dus niet mochten dragen. <

Hilbert Meijer nd.nl/protestant   

Twee Zwolse kerken van 
ex-GKv’ers leggen ruzie bij

 ▶ Zwolle
Twee kleine kerkelijke gemeenten 
in Zwolle, gevormd door ex-vrijge-
maakt-gereformeerden, hebben 
een kerkelijk conflict bijgelegd. De 
verzoening heeft een hoge symbo-
lische waarde, omdat de twee 
kerkverbanden waar de gemeenten 
toe behoren ook op landelijk niveau 
over hereniging praten.

Het gaat om De Gereformeerde Ker-
ken (hersteld) (DGK) en de in 2009 
daarvan afgesplitste Gereformeerde 
Kerken Nederland (GKN), elk met zo’n 
1500 leden. 
DGK werd twintig jaar geleden ge-
vormd door kerkleden die het niet 
eens waren met de koers van de Gere-
formeerde Kerken vrijgemaakt. In 
2009 scheurde deze gemeente echter 
omdat een deel van de gemeente de 
andere groep betichtte van onbijbelse 
standpunten. De scheuring heeft des-
tijds voor ‘verwarring, verdeeldheid 

en veel verdriet gezorgd’, schrijven de 
twee gemeenten in een gezamenlijke 
verklaring.
In Zwolle, waar beide kerkverbanden 
een streekgemeente hebben, is er ‘in-
tensief’ over deze kwestie gesproken, 
laten de kerken weten. Ze zijn niet tot 
een ‘gelijkluidende beoordeling’ ge-
komen van wat er destijds is gebeurd. 
Wel zijn de partijen het erover eens 
dat ze het verleden moeten laten rus-
ten in het belang van kerkelijke een-
heid. De schorsingen van destijds zijn 
van tafel.
Het wachten is nu op landelijke een-
heid, zegt dominee Peter Heres. In no-
vember praat de synode van de GKN 
daarover. De synode van DGK sprak 
zich vorig jaar al uit voor hereniging. 
Vervolgens kijken de Zwolse gemeen-
ten, de een met een kleine tweehon-
derd, de ander met een kleine drie-
honderd leden, of het mogelijk is 
weer samen te gaan kerken. <

lijk bevestiging uit de hemel. ‘Gedu-
rende haar hele religieuze leven 
heeft zuster Wilhelmina voor haar 
habijt gestreden.’
reliek
Het benedictinessenklooster dat ze 
stichtte is een traditionalistisch 
klooster. Dat betekent dat de liturgi-
sche hervormingen van het Tweede 
Vaticaans Concilie er niet worden ge-
respecteerd. Alles is in het Latijn en 
de priester viert de mis met ‘de rug 
naar het volk’. De zusters verkopen 
de opnames van hun gregoriaanse 
gezang. 
Volgens de zusters is het lichaam van 
zuster Wilhelmina na haar dood niet 
gebalsemd. Volgens de verhalen 
stierf ze na te hebben geroepen: ‘Ik 
heb Jezus gezien! Ik wil naar de he-
mel!’

Het katholieke bisdom roept echter 
op tot terughoudendheid. Het ver-
klaart weliswaar dat de ‘conditie van 
het lichaam van zuster Wilhelmina 
belangrijke vragen oproept’, maar 
dat het ook ‘belangrijk is haar licha-
melijke integriteit te beschermen om 
een grondig onderzoek mogelijk te 
maken’.
Daarom roept het bisdom gelovigen 
op haar lichaam niet aan te raken en 
haar ook niet als reliek te vereren. Op 
29 mei, de verjaardag van het overlij-
den van zuster Wilhelmina, werd 
haar lichaam in een glazen kist ge-
legd na door de zusters op een plank 
over het kloosterterrein te zijn ge-
dragen. Een heiligverklaringsproces 
is nog niet gestart, zegt het bisdom. 
Dat kan volgens de kerkelijke regels 
pas na vijf jaar na overlijden. <

Lichaam non trekt pelgrims naar VS

Mensen staan in de rij om bij het Amerikaanse dorpje Gower (Missouri) het lichaam van zuster Wilhelmina te gaan 
bekijken.

ongeschonden
In de loop van de kerkgeschiedenis 
werd van meerdere heiligen ge-
meld dat hun lichaam na hun 
overlijden niet is vergaan, zoals 
ook het lichaam van Jezus na zijn 
dood, in afwachting van de ver-
rijzenis, ongeschonden bleef. 
Daarbij wordt traditioneel Psalm 16 
aangehaald: ‘U levert mij niet over 
aan het dodenrijk en laat uw trou-
we dienaar het graf niet zien’. 
Heiligen van wie lichamelijke on-
geschondenheid is gemeld zijn 
Bernadette Soubirous, Catharina 
van Siena en Rita van Cascia. Maar 
deze lichamelijke ongeschonden-
heid geldt niet als voorwaarde 
voor een heiligverklaring.

Hendro Munsterman nd.nl/katholiek beeld ap / Charlie Riedel
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Je leven kan soms ingrijpend veranderen. Bijvoorbeeld door de verkoop van je 
onderneming. Je moet plotseling keuzes maken over zaken waar je nog nooit bij 
stil hebt gestaan. Hoe zorg je dat het niet verstikkend maar juist bevrijdend voor 
je werkt? Door een goed beeld te hebben van jouw situatie en inzicht in welke keuzes 
je kunt maken. Stel een plan op. En zorg ervoor dat waar je jarenlang aan hebt 
gewerkt met dezelfde passie en toewijding wordt voortgezet. Maar… hoe doe je dat?

Wij zijn IBS Capital Allies.
Wij zijn geen bank. Wij zijn vermogensbeheerder 
en financieel sparringpartner voor particulieren en
(oud-)ondernemers. Wij staan - met onze specialisten - 
altijd aan jouw zijde. Na jaren van inspanning is het 
nu tijd om te ontspannen. We zorgen ervoor dat 
het opgebouwde vermogen actief aan het werk blijft. 
We kiezen niet voor de korte termijn maar voor een 
langetermijnstrategie. We durven weloverwogen en 
uitgesproken keuzes te maken. Met respect voor 
onze omgeving.

Hoe we dat doen?
Door alles net even anders, slimmer en eff ectiever aan 
te pakken. Gericht op jouw situatie. Wij geloven in een 
persoonlijke aanpak. Daarvoor werken we met vaste 
contactpersonen die je altijd rechtstreeks kunt bereiken. 
Die weten wat er speelt en daar ook naar handelen. 
Om samen jouw financiële ambities waar te maken. 
Met specialistische teams die eerlijk en open zijn. 
En met hun ondernemersgeest, drive en daadkracht 
het verschil maken. Vóór jou en vooral mét jou.

Dat is de meerwaarde die wij bieden. Als onafhankelijk
adviseur en beheerder. Met oog voor balans tussen 
risico, rendement en duurzaamheid. En oor voor 
jouw wensen en behoeften.

Wij helpen je vooruit.
Met al onze gebundelde kennis en ervaring. 
En met voor jou relevante ideeën en oplossingen van 
onze specialisten. Eff iciënt, op maat en vooral samen. 
Zo bieden we je het verschil in vermogen. Vandaag en 
op lange termijn. Met meer financiële ruimte en vrijheid.

Benieuwd hoe we voor jou het verschil maken?
Neem dan persoonlijk contact op met onze lokale 
specialisten voor een vrijblijvend adviesgesprek. 
Zij kennen de markt en hebben ruime ervaring met 
verkoop, opvolging en de vraagstukken over je toekomst.

Of kijk op ibsca.nl/advies

Gilbert Janssen
Regio Veenendaal
gilbert.janssen@ibsca.nl
06 46 64 60 19

Christiaan-Mark Peekel
Regio ‘s-Hertogenbosch
christiaan-mark.peekel@ibsca.nl
06 13 09 44 21

Scan de QR-code
of kijk op ibsca.nl/advies 
voor meer informatie.



Wim Houtman nd.nl/protestant beeld epd / Thomas Lohnes

Duitse kerk worstelt met Oekraïne-oorlog
 …Een discussie over kerk en vrede 

vrijdag tijdens de protestantse Kir-
chentag in Neurenberg werd mas-
saal bezocht.

 …De omslag van geweldloosheid 
naar oorlog valt kerkleden zwaar.

 ▶ Neurenberg
De Duitse Evangelische Kirche (EKD) 
heeft het moeilijk. De Duitse regering 
besloot al vier dagen na de Russische 
inval in Oekraïne, in februari vorig 
jaar, wapens aan Oekraïne te leveren. 
Wat moet de kerk daarvan vinden? 
Bijna om de zin applaudisseerde de 
zaal in Neurenberg – misschien ook 
wel om zichzelf moed in te praten 
voor iets wat heel ongewoon voelt.
‘Ik was altijd pacifist, maar dat is 

makkelijk als je niet in gevaar bent’, 
zo citeerde Kirchentagvoorzitter Tho-
mas de Maizière een Oekraïense 
schrijver, die zich vrijwillig voor het 
leger meldde. ‘Open brieven met een 
oproep tot geweldloosheid helpen 
niet als je gebombardeerd wordt.’
Met zo’n soort gevoel zit de EKD ook. 
Inzet voor vrede en geweldloosheid 
is sinds de Tweede Wereldoorlog een 
speerpunt van de kerk. Maar ineens 
is de wereld veranderd: er is weer 
oorlog in Europa.
‘Onze wapenleveranties verlengen 
het doden en het sterven’, tekende 
De Maizière het dilemma. ‘Zonder 
westerse steun aan Oekraïne was de 
oorlog allang afgelopen. Maar dan 
was het lijden van de Oekraïense be-
volking doorgegaan. En ook andere 

delen van Europa zouden worden be-
dreigd. Dus wat is belangrijker: vrede 
of vrijheid?’

bloedschuld tegenover Rusland
De chef van het vredeswerk van de 
EKD, Friedrich Kramer, is tegen de 
militaire steun. Hij had twee hoofd-
argumenten. Als eerste het Duitse 
oorlogsverleden: ‘Wij hebben een 
bloedschuld tegenover Rusland. Dat 
er nu weer Russen sterven door Duit-
se wapens, is een drama.’
En als tweede vindt hij het doel van 
de oorlog niet helder. ‘Blijven we net 
zo lang wapens leveren tot Rusland 
zich terugtrekt? Is dat realistisch?’
Het doel is dat Poetin niet mag win-
nen, zei Sven Giegold, de Duitse 
staatssecretaris van Economische Za-

ken en Klimaat. ‘Dan gaat hij de 
landsgrenzen in Europa opnieuw te-
kenen.’
En geweldloosheid? ‘Je kunt wel zeg-
gen: geen wapens, er moet gepraat 

worden. Maar dat is kansloos met 
Poetin; hij wil geen vrede. Hij is de-
gene die deze oorlog elk moment kan 
beëindigen.’
Heike Springhart, protestants bis-
schop in Karlsruhe, vond dat de kerk 
altijd naast de slachtoffers moet 
staan. ‘Dat is de boodschap van de 
dood van Jezus aan het kruis.’ Het 
Westen of de kerk kan niet voor de 
Oekraïners uitmaken dat zij geweld-
loos moeten reageren, of dat oorlog 
te veel levens kost. Sven Giegold: ‘Als 
zij die prijs nog willen betalen? Laten 
wij hen dan helpen.’
Springhart wees erop dat het een 
oorlog tussen twee christelijke lan-
den is. Dat Poetin de strijd vanuit 
christelijke waarden rechtvaardigt, 
noemde zij ‘zonde’. <

De protestantse bisschop Heike 
Springhart luistert naar vredeschef 
Friedrich Kramer.
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Wim Houtman nd.nl/geloof beeld nd

Als samen avondmaal niet kan
 …Samen avondmaal vieren kan 

niet, als protestanten en katholie-
ken. Wat kan er wel?

 …De Duitse Kirchentag in Neuren-
berg had vrijdag het antwoord: een 
‘oecumenische zwijgmaaltijd’.

 ▶ Neurenberg
Het heet een zwijgmaaltijd, maar de 
geluidsinstallatie moet vooraf wel 
worden getest. Want er wordt ge-
woon uit de Bijbel gelezen, gebeden 
en gezongen. En er moet ook veel 
uitgelegd worden.
Maar het delen van brood en wijn 
gebeurt in stilte. Samen avondmaal 
of eucharistie vieren als protestanten 
en rooms-katholieken, is altijd een 
heet hangijzer op de Kirchentag. Veel 
deelnemers willen het graag, maar 
van de Rooms-Katholieke Kerk mag 
het niet. Daarom is deze vrijdagmor-
gen op de Duitse Kirchentag in Neu-
renberg de trukendoos opengetrok-
ken en staat er een ‘oecumenische 
zwijgmaaltijd’ op het programma. 
Onder het motto ‘Vieren wat niet 
kan’.
Want brood en wijn delen kan altijd; 
het probleem zit bij de woorden die 
erbij gesproken worden en vooral: 
door wie. Door de dominee, dan is 
het voor katholieken geen sacra-
ment. Door de priester, dan horen de 
protestanten er niet bij. Dus worden 
brood en wijn – althans: druivensap 
– in stilte gedeeld. Dat kan altijd. ‘Zo 
kunnen we doen wat we willen’, zegt 
dominee Jörg Sichelstiel aan het be-
gin van de viering opgewekt.

persoonlijke ervaringen
Eerst vraagt hij de bezoekers naar 
persoonlijke ervaringen. Daar blijkt 
heel wat pijn te zitten – en ergernis. 
Iemand vertelt over het vijftigjarig 
huwelijk van haar schoonouders, 
waar de protestantse helft van de fa-
milie niet ter communie mocht. Een 
ander over de pastoor, die toen zij 
met haar man mee katholiek was ge-
worden, zei: ‘Goed zo. Je kiest voor 
de beste kerk, wij hebben meer sa-
cramenten.’
Een ‘gemengd huwelijk’ wordt hier 
door de aanwezigen een ‘confessio-
neel verbindend huwelijk’ genoemd. 
‘Jij, met jouw verhaal en met je pijn, 

mag hier zijn. En je bent deel van het 
lichaam van Christus, voluit’, zegt Si-
chelstiel.
‘U mag zo naar voren komen en in 
een kring gaan staan’, legt hij uit. ‘U 
mag bidden. We zwijgen de instel-
lingswoorden. Als we brood en wijn 
gebruiken, geven we elkaar een hand 
of leggen die op de schouder, als te-
ken van verbondenheid. En mis-
schien kunt u in de stilte de engelen 
in de hemel horen zingen.’
Priester André Hermany nodigt de 
bezoekers uit de geloofsbelijdenis te 
zeggen, zonder het woord ‘katholie-
ke’ of ‘christelijke’ waar het over de 
kerk gaat. ‘Ik geloof één heilige kerk’ 
is genoeg.
Dan breken de priester en de domi-
nee het brood en schenken ze de 

wijn – in stilte. Ze gaan ermee de 
kring rond; als iedereen heeft, geven 
ze een knikje en mag het genuttigd 
worden.
En omdat zwijgen ook wel weer erg 
stil is, spelen saxofoon en contrabas 
intussen een slow, jazzy muziekje. 
Met een zegenbede is de viering be-
eindigd.

doorbraak
‘Het is een mooie vorm’, vindt Helga 
Raschko uit het stadje Calw, aan de 
noordrand van het Zwarte Woud, 
‘maar dit schreeuwt toch om woor-
den. De tekenen spreken, de stilte is 
krachtig, maar je stelt je toch de hele 
tijd voor hoe het eigenlijk zou moe-
ten. Vooral wanneer de gaven wor-
den gezegend en brood en wijn wor-

den getoond: daar horen de 
instellingswoorden bij.’ Raschko was 
in 1979 voor het eerst op de Kirchen-
tag – de tweejaarlijkse conferentie 
annex festival van de Evangelische 
Kirche, de protestantse volkskerk van 
Duitsland. Die was toen ook in Neu-
renberg. 
‘Daar was een gezamenlijke viering 
van eucharistie en avondmaal’, ver-
telt ze. ‘Die stond niet op het officiële 
programma; er deden kleine briefjes 
de ronde waar het voornemen op 
stond. Zo verspreidde het nieuws 
zich door de stad. Ik dacht: laat ik 
zorgen dat ik er op tijd ben. Toen ik 
anderhalf uur van tevoren kwam, 
stond er al een rij van vijftig meter 
vanaf de kerkdeur. Jongeren, gezin-
nen met kinderen en ouderen die 

haast niet zo lang konden staan. Uit-
eindelijk werd het sacrament ook 
buiten uitgedeeld. Zou dit een door-
braak zijn, dacht ik. Maar dat werd 
het niet. De priester die in die viering 
voorging, werd na afloop door de 
Rooms-Katholieke Kerk geëxcommu-
niceerd.’ Daarna kwam er nooit meer 
zo’n gezamenlijke viering op het pro-
gramma. Ook niet op de drie Oecu-
menische Kirchentagen, die de Evan-
gelische Kirche samen met de 
katholieken hield: in 2003 (Berlijn), 
2010 (München) en 2021 (Frankfurt, 
zonder publiek).
Zou Raschko het nog meemaken, dat 
christenen van verschillende tongval 
samen de maaltijd vieren, mét woor-
den? Ze lacht: ‘Ik hoop honderd te 
worden, dus wie weet.’ <

De tafel is in gereedheid gebracht en de priester en de dominee zitten klaar om een ‘oecumenische zwijgmaaltijd’ te bedienen, op de Duitse Kirchentag in 
Neurenberg.
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Dwingelose 
‘ogen’ voor 
telescoop

René Fransen nd.nl/wetenschap beeld nd, nova

 …Europese sterrenkundigen bou-
wen momenteel in Chili de grootste 
telescoop ooit, de Extremely Large 
Telescope (ELT). Die moet vanaf 2028 
scherpere beelden gaan maken dan 
tot nu toe mogelijk is. 

 …De telescoop zal de kennis vergro-
ten van de geschiedenis van het 
heelal en van planeten buiten ons 
zonnestelsel. Een deel van de appa-
ratuur waarmee de telescoop licht 
analyseert, komt uit Dwingeloo.

 ▶ Dwingeloo
De bouw van de telescoop is een me-
gaproject, waarvoor eerst het topje 
van een 3000 meter hoge berg is op-
geblazen om een vlak plateau te krij-
gen. Daarop komt de telescoop te 
staan met een spiegel van 39,3 meter 
in diameter, in een behuizing die on-
geveer zo groot is als een voetbalsta-
dion. De koepel rond de telescoop is 
zo’n 88 meter hoog, iets hoger dan de 
Johan Cruijff ArenA in Amsterdam. 
En net als het dak van dat voetbalsta-

dion kan de koepel open- en dicht-
schuiven, om de grote spiegel die het 
licht uit het heelal opvangt, te be-
schermen.
Om dat licht te analyseren heeft de 
extreem grote telescoop extreem 
grote instrumenten nodig. Om zulke 
instrumenten te maken is, jawel, 
grote apparatuur nodig. Die wordt 
sinds kort deels gemaakt in het 
Drentse Dwingeloo, verstopt in het 
achterste deel van een bedrijf voor 
metaalbewerking. Daar bouwen we-
tenschappers en technici de grote in-
strumenten met een extreme nauw-
keurigheid. ‘We willen hiermee de 
eerste sterrenstelsels in het heelal 
onderzoeken’, vertelt projectleider 
Ramon Navarro. Hij is hoofd van de 
divisie Optisch Infrarood Instrumen-
ten van NOVA, het samenwerkings-
verband van de Nederlandse univer-
siteiten op het gebied van 
astronomie. 

freesmachine
De ontwikkeling van de apparatuur 
vindt plaats bij het Nederlands Insti-
tuut voor Radioastronomie ASTRON. 
Dat is gevestigd in de bossen net bui-
ten Dwingeloo, en bouwt onder meer 
apparatuur voor allerlei telescopen. 
NOVA werkt aan vier instrumenten 
voor de ELT. ‘In onze eigen gebouwen 
bij de radiotelescoop was niet genoeg 
ruimte, daarom zijn we uitgeweken 
naar dit industrieterrein’, vertelt Na-

varro. In de loods staat een indruk-
wekkend apparaat, een computerge-
stuurde freesmachine ter grootte van 
een flinke bestelbus. Bedrijven als 
DAF gebruiken ze om motorblokken 
voor vrachtwagens te maken, hier 
produceert de machine onderdelen 
voor de ELT-apparatuur van maxi-
maal 1,3 meter groot.
‘Eerder maakten we onderdelen voor 
een andere telescoop die maximaal 
zo’n tachtig centimeter waren’, ver-
telt Navarro. ‘Je kunt wel verschil-
lende kleinere onderdelen aan elkaar 
zetten, maar de verbindingen leveren 
weer kleine afwijkingen op. Met gro-
tere onderdelen heb je minder ver-
bindingen en dus minder afwijkin-
gen.’ 

oude sterrenstelsels
Want die kan de ELT niet gebruiken. 
De nauwkeurigheid van veel onder-
delen is uitgedrukt in fracties van 
een millimeter, soms tot de schaal 
van nanometers (een miljoenste mil-
limeter). De ELT is gebouwd om ob-
jecten die heel ver weg staan, toch 
zeer scherp te observeren. ‘De tele-
scoop vangt meer licht op dan de 
beste telescopen tot nu toe’, vertelt 
Navarro. ‘Daardoor kunnen we zeer 
zwakke objecten waarnemen, die 
nooit eerder zijn gezien.’ 
Het gaat dan bijvoorbeeld om ster-
renstelsels uit de vroegste periode 
van het heelal. ‘We kunnen via het 
licht van die oude sterrenstelsels hun 
chemische samenstelling bepalen, en 
dat geeft ons inzicht in de ontwikke-
ling van sterrenstelsels in de tijd.’ Al-
leen de lichtste chemische elemen-
ten zoals waterstof en helium 
ontstonden bij de oerknal, de zwaar-
dere elementen zijn ontstaan door 
kernfusie in sterren. De ELT zal dit 
kunnen bevestigen. En de telescoop 

zal meer details kunnen onthullen 
van planeten rond andere sterren. 
Bij vier van de tien instrumenten die 
gebouwd worden voor de ELT, is Ne-
derland betrokken. ‘In een van die 

projecten, METIS, hebben wij ook de 
leiding’, vertelt Navarro De freesma-
chine in Dwingeloo maakt momen-
teel onderdelen voor Micado, een in-
frarood camera met 12.000 x 12.000 
pixels, die licht opvangt en analy-
seert. ‘Daarmee kunnen we extreem 
inzoomen op verre objecten. Waar 
we met de huidige telescopen nu al-
leen maar vage nevels zien, kunnen 
we straks individuele sterren waar-
nemen.’

pannenkoek
Navarro laat een grote ring met gaten 
zien, gemaakt uit een pannenkoek 
van 175 kilo hoogwaardig alumini-
um. Het eindresultaat weegt nog 
maar zo’n 20 kilo. ‘In de gaten komen 
filters, die voor de camera gedraaid 
kunnen worden.’ 
Operator Menno Schuil bestuurt de 
freesmachine die de pannenkoek met 
grote nauwkeurigheid omzet in een 
ring. ‘De helft van mijn werk bestaat 
uit programmeren’, vertelt hij. Maar 
als het programma dat de machine 
aanstuurt, loopt, is het oog van de 
meester belangrijk. ‘Ik kijk regelma-
tig of alles gaat zoals het gepland is.’ 
Dat is belangrijk, omdat er slechts 
vijf pannenkoeken beschikbaar zijn, 
waaruit minimaal drie perfecte rin-
gen moeten komen. 
Naast wetenschappers die de appara-
tuur ontwerpen, zijn technici als 
Schuil onmisbaar. Projectleider Na-

varro: ‘Vooral de motivatie van ons 
personeel is belangrijk. Het is heel 
gemakkelijk om iets niet goed te 
doen.’ 
NOVA werkt samen met technische 
opleidingen van mbo, hbo en univer-
siteiten. Twee keer per jaar komt er 
bijvoorbeeld een klas op bezoek van 
de Leidse Instrumentmakers School, 
die mbo-opleidingen voor fijnmecha-
nische techniek verzorgt. ‘Daar ko-
men veel van onze gouden handjes 
vandaan.’ 
Voor het maken van de ELT-instru-
menten heeft de Nederlandse onder-
zoeksfinancier NWO eerder dit jaar 
18 miljoen euro beschikbaar gesteld. 
Daarnaast draagt Nederland bij aan 
de bouw van de hele ELT, die zo’n an-
derhalf miljard gaat kosten, een be-
drag dat door zeventien deelnemen-
de landen wordt opgebracht.
Dat geld zal veel nieuwe weten-
schappelijke kennis opleveren, maar 
niet alleen dat. Navarro: ‘Een van 
mijn taken is ervoor te zorgen dat 
Nederland de eigen bijdrage terug-
krijgt via contracten voor de bouw.’
Tot nu toe loopt dat goed, het Neder-
landse VDL bouwt bijvoorbeeld bijna 
duizend ondersteuningsstructuren 
voor de grote spiegels. En omdat 
NOVA de nieuwe freesbank in Dwin-
geloo niet continu gebruikt, is deze 
ook beschikbaar voor het bedrijfsle-
ven. ‘We hebben de eerste aanvragen 
van klanten al binnen.’ <

 ‘Waar we nu 
nog vage nevels 
zien, kunnen we 
straks individuele 
sterren 
waarnemen.’

Een stuk hoogwaardig aluminium wordt op de tafel van de freesmachine geplaatst.

Operator Menno Schuil met een uitgefreeste ring met gaten, waarin filters 
komen voor de Micado camera.
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‘Geen slimme trucs om 
toch tabak te verkopen’
Staatssecretaris Maarten van Ooijen 
(Volksgezondheid) roept supermark-
ten op niet op zoek te gaan naar 
‘slimme trucs’ om toch tabak te kun-
nen verkopen nadat het landelijke 
verkoopverbod voor supermarkten 
op 1 juli volgend jaar is ingegaan. Hij 
steunt gemeenten, zoals Utrecht, die 
ondernemers verbiedt nieuwe ta-
baksspeciaalzaken te openen. Utrecht 
loopt hiermee voorop op de wet- en 
regelgeving die in 2024 van kracht 
wordt rond tabaksverkoop in super-
markten. <

beeld anp

Weer 16 jaar geëist 
tegen Martien R.
Tegen de vermeende drugs- en wa-
penhandelaar Martien R. uit Oss is 
vrijdag in hoger beroep opnieuw zes-
tien jaar cel geëist. Een hogere straf is 
voor de feiten waarvan hij is verdacht 
niet mogelijk. Die straf werd in sep-
tember 2021 al opgelegd. Tegen 
twaalf medeverdachten, waarvan er 
tien directe familie zijn van R., klon-
ken na een meer dan negen uur du-
rend betoog strafeisen tot tien jaar en 
acht maanden. De eisen zijn in veel 
gevallen hoger dan de eerder opge-
legde straf. <

Coronaschulden pas eind 
augustus ingevorderd
De tienduizenden ondernemers die 
nog helemaal niets hebben afbetaald 
van hun coronaschulden bij de Belas-
tingdienst, hebben nog tot uiterlijk 
29 augustus de tijd om te betalen, of 
zich te melden. Eerst zouden bedrij-
ven hier volgende week al een brief 
over krijgen, waarop indien nodig 
dwanginvorderingen zouden volgen. 
Maar de brieven gaan pas begin juli 
de deur uit. De datum die op de brie-
ven wordt vermeld, is 15 augustus. 
Twee weken daarna beginnen de in-
vorderingen van de schulden. Zo 
wordt ook rekening gehouden met 
de zomervakantie van ondernemers. 
Het gaat om zo’n 45.000 bedrijven 
die zich nog niet gemeld hebben. <

‘Meer oog voor individu 
in Participatiewet’
De Participatiewet, die onder meer 
de bijstand regelt, gaat op de schop. 
De nieuwe wet moet meer ruimte 
bieden voor een individuele benade-
ring van mensen, schrijft minister 
Carola Schouten (Armoedebeleid, 
Participatie en Pensioenen) aan de 
Kamer. Schouten stelt vast dat de 
huidige Participatiewet sinds de in-
voering in 2015 meerdere keren is 
aangepast en daardoor steeds inge-
wikkelder is geworden en dat herzie-
ning voor de lange termijn nodig is. <

Rutte maakt geen excuus 
om woord ‘nevenschade’
Premier Mark Rutte begrijpt dat het 
woord ‘nevenschade’ over de ellende 
van inwoners van het aardbevingsge-
bied verkeerd kan vallen. ‘Ik ga er al-
leen nu geen excuus voor maken’, zei 
hij. ‘In een debat van negen uur zul-
len er woorden zijn waarvan je ach-
teraf denkt: net niet het goede. Maar 
dat hoort bij debatten voeren.’ <

Giro 667 geopend voor 
damdoorbraak Oekraïne
Hulporganisatie Cordaid heeft vrijdag 
het gironummer 667 geopend om 
geld in te zamelen voor slachtoffers 
van de damdoorbraak in Oekraïne. In 
het zuiden van het land is dinsdag de 
Kachovka-dam in de rivier Dnipro 
doorgebroken waardoor er duizen-
den mensen zijn geëvacueerd. Ook 
zijn er meerdere doden. <

‘Wachtlijsten jeugdhulp 
worden normaal’
Het lijkt wel of het normaal wordt 
dat jongeren moeten wachten op 
hulp van de jeugdbescherming. Dat 
zeggen de Inspectie Gezondheidszorg 
en Jeugd (IGJ) en de Inspectie Justitie 
en Veiligheid. Zij noemen het ‘niet 
acceptabel dat kinderen niet de be-
scherming krijgen waar zij recht op 
hebben’. Het is de tweede keer dit 
jaar dat de inspecties alarm slaan. <

VNG bezorgd om 
plan kinderopvang 
De Vereniging Nederlandse Gemeen-
ten (VNG) maakt zich zorgen over de 
nadelen van een kabinetsplan om 
kinderopvang bijna gratis te maken 
voor werkende ouders vanaf 2027. 
Dit kan nadelig uitpakken voor de 
toegang tot kinderopvang en leiden 
tot kansenongelijkheid, aldus VNG 
vrijdag. ‘Bijna gratis kinderopvang 
zorgt voor een stijgende vraag waar-
door de prijzen gaan stijgen. Dit 
wordt versterkt door het personeels-
tekort dat er nu al is.’ <

Van der Wal verwacht 
animo stop-regeling
Minister Christianne van der Wal 
(Natuur en Stikstof) heeft er goede 
hoop op dat zich vanaf maandag vol-
doende piekbelasters melden die hun 
bedrijf willen beëindigen. Dan wordt 
bekend hoe die regeling eruit komt 
te zien. Vanuit de provincies hoort ze 
dat er in iedere provincie ‘ontzettend 
veel ondernemers interesse hebben 
in een beëindigingsregeling’, bijvoor-
beeld omdat er geen opvolger is. <

Waterpeil opnieuw 
omhoog om droogte
Het waterpeil in het IJsselmeer en het 
Markermeer wordt opnieuw met en-
kele centimeters verhoogd om vol-
doende zoetwatervoorraad te hebben 
voor als het deze zomer opnieuw erg 
droog wordt in Nederland. Dat heeft 
de Landelijke Coördinatiecommissie 
Waterverdeling (LCW) besloten, zegt 
voorzitter Deon Slagter. In april ver-
hoogde Rijkswaterstaat het peil in de 
meren om dezelfde reden ook al met 
5 centimeter. <

Tunnelbrand Tirol door 
vouwdak van camper
De treinbrand in een tunnel in Tirol 
is vermoedelijk veroorzaakt door het 
vouwdak van een camper. Volgens de 
Oostenrijkse politie lijkt het erop dat 
het dak niet goed vast zat, door de 
wind omhoog sloeg en daardoor te-
gen de bovenleiding kwam. Bij de 
brand raakten 33 mensen lichtge-
wond, al had het volgens de autori-
teiten veel slechter kunnen aflopen. <

‘Explosie gedetecteerd 
bij dam Zuid-Oekraïne’
Het Noorse seismologische instituut 
NORSAR heeft een explosie gedetec-
teerd in het gebied en rond de tijd 
van de doorbraak van de Kachovka-
dam in het zuiden van Oekraïne. ‘We 
zijn ervan overtuigd dat er een explo-
sie was’, zegt een woordvoerder van 
NORSAR. NORSAR zei niets over de 
oorzaak van ontploffing. Wel lijkt de 
detectie een verdere aanwijzing dat 
de verwoesting van de Kachovka-
dam opzettelijk was. <

beeld anp

‘Doden door Russische 
beschieting ziekenhuis’
Door Russische beschietingen zijn 
twee werknemers van een zieken-
huis in Hoeljajpole in de buurt van 
Zaporizja om het leven gekomen, 
zegt de Oekraïense topfunctionaris 
Andriy Jermak. Nog twee mensen 
raakten gewond. Op een foto is een 
gebouw met verwoeste gevel te zien. 
Amerikaanse media stellen op basis 
van bronnen binnen de Oekraïense 
strijdkrachten dat het langverwachte 
tegenoffensief is begonnen. <

Greta Thunberg houdt 
laatste schoolstaking
Greta Thunberg heeft vrijdag haar 
laatste schoolstaking gehouden om-
dat ze haar diploma van de middel-
bare school krijgt. De Zweedse kli-
maatactivist begon in 2018 elke 
vrijdag te spijbelen om bij het parle-
ment in Stockholm te protesteren te-
gen klimaatverandering. Haar de-
monstraties waren de inspiratie voor 
de wereldwijde protestbeweging Fri-
days For Future van scholieren. <

In Annecy gewonde 
kinderen stabiel
De vier kinderen die donderdag ge-
wond raakten bij een steekpartij in 
Annecy verkeren niet meer in levens-
gevaar. Premier Elisabeth Borne zei 
vrijdagmorgen dat hun toestand sta-
biel is. Onder hen is ook een Neder-
lander. De kinderen zijn in de leeftijd 
van 22 maanden tot 3 jaar. De jongste 
is volgens Franse media een jongen 
uit Nederland. <

Van der Sloot zegt in 
VS onschuldig te zijn
Joran van der Sloot is in de Ameri-
kaanse staat Alabama voor de rechter 
verschenen. Hij heeft daar gezegd 
onschuldig te zijn aan de misdaden 
waar hij van verdacht wordt, melden 
Amerikaanse media. Zijn eerste op-
treden in de rechtbank duurde vol-
gens CNN nog geen vijf minuten. De 
Nederlander is in de Verenigde Staten 
omdat hij verdacht wordt van afper-
sing van de moeder van Natalee Hol-
loway. <

Granaat ontploft bij 
speeltuin in Somalië
Een ontploffing bij een speeltuin in 
de Somalische stad Qoryoley heeft 
aan 22 mensen het leven gekost. On-
der de doden zijn volgens de autori-
teiten twee kinderen. De ontploffing 
kwam door mortiergranaten die daar 
nog lagen. Volgens een ooggetuige 
ging er een af toen een spelend kind 
een klap op zo’n granaat gaf. In de 
omgeving ligt volgens de autoriteiten 
veel munitie. Opstandelingengroepe-
ring al-Shabaab is er actief. Die vecht 
al sinds 2007 tegen de Somalische 
federale overheid. <

WFP stopt tijdelijk met 
voedselhulp Ethiopië
Het Wereldvoedselprogramma (WFP) 
stopt tijdelijk met de levering van 
voedselhulp in Ethiopië. De hulpgoe-
deren komen volgens de VN-organi-
satie niet allemaal terecht bij de 
mensen die het nodig hebben. Don-
derdag meldde het Amerikaanse 
overheidsprogramma Usaid al de 
hulp stop te zetten vanwege dezelfde 
problemen. De Usaid en het WFP 
waarschuwden vorige maand al dat 
ze de leveringen stop zouden zetten. 
Ze waren erachter gekomen dat veel 
voedsel op markten werd verkocht. 
Het is nog niet duidelijk wie de ver-
antwoordelijken zijn. Het WFP zal de 
voedselhulp voor kinderen, zwangere 
vrouwen en scholen nog wel door-
zetten. Maar miljoenen andere men-
sen zullen tijdelijk zonder zitten. <

Luchtvervuiling in 
VS houdt aan
De luchtvervuiling die deze week het 
noordoosten van de Verenigde Staten 
teistert, houdt waarschijnlijk aan tot 
en met dinsdag. Op sommige plekken 
is de overlast afgenomen. In New 
York is donderdag voor het eerst 
weer sprake van een verbetering in 
de luchtkwaliteit. De beroemde sky-
line van de miljoenenstad was door 
smog dagenlang nauwelijks te zien, 
terwijl die normaal op kilometers af-
stand te aanschouwen is. <

beeld anp

Netbeheerders doen 
oproep aan bedrijven 
Netbeheerders TenneT, Liander en 
Stedin willen dat meer bedrijven in 
Flevoland, Gelderland en Utrecht 
flexibeler worden in hun elektrici-
teitsverbruik. Zo moet er ruimte ko-
men om nieuwe bedrijven aan te 
sluiten in die provincies. Anders kun-
nen op den duur zelfs nieuwe aan-
sluitingen voor woningen in gevaar 
komen. Een eerdere oproep leverde 
weinig animo op. De netbeheerders 
doen een nieuwe oproep. Melden 
zich opnieuw nauwelijks bedrijven, 
dan gaat het stroomnet langer op 
slot, stellen ze. <

Timmermans wil wet 
natuurherstel redden
Eurocommissaris Frans Timmermans 
komt de tegenstanders van de na-
tuurherstelwet tegemoet nu het 
erom spant of die het wel zal halen. 
Zo wil hij het verbod op verslechte-
ring van de natuur afzwakken. Dat 
voorschrift is een van de belangrijk-
ste bezwaren van critici als het Ne-
derlandse kabinet, de christendemo-
craten en sommige liberalen in het 
Europarlement. De natuurherstelwet 
moet de kaalslag aan plant- en dier-
soorten stuiten. Dat is belangrijk om 
de planeet leefbaar te houden, be-
amen vriend en vijand. Maar critici 
vinden de maatregelen te ver gaan. 
Die maken het in het volle Nederland 
bijvoorbeeld haast onmogelijk om 
nog te bouwen en te boeren, klinkt 
het. Een aantal EU-lidstaten en onder 
meer de machtige christendemocra-
ten in het Europees Parlement heb-
ben zich tegen de wet gekeerd. <
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Loof de HEERE mijn ziel,
en vergeet niet een van Zijn weldaden. Ps.103:2

Op D.V. 12 juni hopen onze ouders en
(over)grootouders

hun 60-jarig huwelijksjubileum te vieren.
Dankbaar voor alle zegeningen die ze mochten
ontvangen.

Kinderen, klein- en achterkleinkinderen.

Hoofdweg 149, 9621AG Slochteren

Fokko en Liny Rademaker-Wildeman

Feest

12 juni zijn (o)pa en (o)ma
50 jaar getrouwd.

Hans Bosch
en

Tiny Kuiper

Dag aan dag
draagt Hij ons

Dirk Staalweg 87
3851 LH Ermelo

Onze Hemelse Vader heeft tot zich genomen 
onze schoonzus en tante, in de leeftijd van  
92 jaar, om eeuwig bij Hem te zijn. 
  

Betty de Wit-Walinga 
 

gehuwd geweest met Jan de Wit 
  

Zwijndrecht: Taeke de Wit 
Diny de Wit - Kooiman 

Grimby - Canada: Dicky Deboer - de Wit 
en tante zeggers 
 

Harderwijk, 8 juni 2023. 

Loof de Heer, want Hij is goed, eeuwig duurt Zijn trouw.

In verwondering ontvingen wij uit Gods trouwe
Vaderhand een dochter en zusje!

Jannique Willemina

06.06.2023

Christiaan, Cornelieke en Marthe Kanis
Veldzicht 18, 9919 KH Loppersum












 
     

 
 


 


 
   

 
   

 
 
     

 
 



























Vanuit haar aardse woning waarin ze zo lang heeft
geleefd, mocht heel plotseling haar intrek nemen in het
Vaderhuis met zijn vele woningen onze lieve tante

Riet Oosterveen-Tijssen
Zij was de jongste uit het gezin van onze grootouders
Tijssen-Holtrust. Geboren in 1934 en getrouwd met
André Oosterveen, die overleden is in 2015. Haar broer
Bertus, haar zus Henny en haar broertje Joop zijn haar
voorgegaan, respectievelijk in 1973 en 2012 en 1938.
Heel betrokken op ons heeft ze zich getoond tot op het
allerlaatst. Ze was ook een bron van verhalen over het
verleden van onze familie. Dankbaar zijn we dat zij
zolang in ons midden was. We bidden om troost voor
onze nicht Marianne en haar man Arno, hun kinderen
Iris en Thomas en onze neef Lukas.

Nunspeet:
Zwolle:

Kampen:
Barneveld:

Meppel:
Winsum:

Hardenberg:
Amersfoort:

Harry en Gertie Tijssen-Schulte Nordholt
Sjaak en Jannie Tijssen-Greving
Bert en Astrid Tijssen-Hoekzema
Frans en Geke Tijssen-Kraal
Arie en Aukje Horst-Tijssen
Johan en Femmy Kasper-Tijssen
Bert en Emmy Woudt-van Dooren
Harm en Els Schuring-van Dooren

 

Bedroefd, maar gesteund door mooie herinneringen is  

in haar eigen vertrouwde omgeving overleden  

onze lieve moeder en oma 
 
 

1Johanna Maria Oosterveen-Tijssen 
Riet 

 

* 17 mei 1934                                      † 8 juni 2023 
 

 
1 

i 
sinds 16 november 2015 weduwe van  

André Lukas Oosterveen.  
 
 
1 

               Haren:  Marianne en Arno Slot  

Iris  

Thomas  
 
 
 

 

 

        Groningen:  Lukas Oosterveen 

 

1De dankdienst voor haar leven zal worden gehouden op 

dinsdag 13 juni om 13.30 uur in De Hoeksteen, P. 

Wierengaweg 2 te Haren, waarna omstreeks 15.00 uur 

de graflegging zal plaatsvinden op de begraafplaats 

Harenerhof, De Harenerhof 1 te Haren. Inloop De 

Hoeksteen vanaf 13.00 uur. 
 

Correspondentieadres: 

Kooisingel 65 

9753 EZ Haren 

De Here heeft tot zich genomen in zijn hemelse 
heerlijkheid onze broer, zwager en oom 

 

   Roelf Mulder 
 
 

 

Roelf had een werkzaam leven. Voor ons kwam zijn 
overlijden nog vrij onverwachts. 

★ Sebaldeburen                                                          † Faan 
8 december 1946                   7 juni 2023 
 

Hendrie en Henny Mulder-Haaksema 
 

Elly en Jan Luiten-Mulder 
 

Ankie en Jan Geerts-Mulder 
 

Piet Mulder 
 

neven en nichten 
 
U bent van harte welkom om samen met ons afscheid 
van Roelf te nemen op dinsdag 13 juni in de 
Nederlandse Gereformeerde Kerk te Enumatil, 
Dorpsstraat 20, 9812 PL Enumatil. 
 
Gelegenheid tot condoleren is van 13.00 tot 13.30 uur. 
Aansluitend is de dankdienst voor zijn leven.  
Roelf wordt begraven op de begraafplaats in Niekerk. 
 
Correspondentieadres:  
P.T. Mulder, Fanerweg 8, 9822 TB  Niekerk 

 

Ik vraag aan de Heer één ding,  
het enige wat ik verlang:  
wonen in het huis van de Heer  
alle dagen van mijn leven.  
Psalm 27: 4a  
 

Bedroefd, maar ook opgelucht en bovenal 
dankbaar dat zij zo lang bij ons mocht zijn, delen 
wij u mee dat mijn zorgzame en lieve moeder, 
onze altijd positieve, goedlachse oma en onze 
stiefmoeder door haar Hemelse Vader en Heer 
is opgenomen  
 

Katharina Zaagman - Lodder 
~ Tiny ~ 

Schiedam, 9 april 1932      Voorburg, 5 juni 2023  
 

sinds 29 augustus 1995 weduwe van 
Bertus Wilhelminus Johannes de Koning 

en 
sinds 16 december 2022 weduwe van 

Marten Klaas Zaagman 
 
Londen   Rob de Koning  
Baar (Zwitserland)  Marco de Koning  
Bern (Zwitserland)  Tim de Koning  
 

Delft    Piet & Astrid Zaagman  
Zoetermeer   Jan & Marleen Zaagman  
Haarlem   Linda & Jan Vonk  

kinderen en kleinkinderen  
 

Correspondentieadres: Rob de Koning  
p/a Palamedesstraat 54, 2026 VZ Haarlem  
 

De samenkomst voorafgaande aan de 
begrafenis wordt gehouden op dinsdag 13 juni 
om 12.45 uur in de aula van begraafplaats 
Eikelenburg, Eikelenburglaan 7 te Rijswijk.  
 

Hierna ontmoeten wij u graag in de 

ontvangstruimte van de begraafplaats. 

familieberichten  
tarief via site € 1,26 per mm,  
per kolom, via mail € 1,38  
per mm, per kolom.  
Prijzen zijn incl. 21% btw. 

Overlijdensberichten  
andere bladen

Reformatorisch Dagblad
5 jun.: Alberta Randewijk-Rauw te Achterberg (73); 
Wilhelmina Annetje Slingerland-den Uijl te Capelle 
aan den IJssel (88); Adriana van Maren-van Hemert te 
Gameren (86); Maria Wilhelmina Smits-van Campen 
te Sprang-Capelle (86); Loïs Versluis te Werkendam 
(0).

Trouw
5 jun.: Helena Theodora Dake te Lochem (97); 
Dorothea Cusell-van der Lecq te Wageningen (80).

Friesch Dagblad
3 jun.: Jelske van der Meulen-Mullender te Dokkum 
(92); 
4 jun.: Johanna Stoker-van der Wal te Drachten (96); 
Hielke Hamstra te Surhuisterveen (78).
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tips
tarief € 6,27 per regel; tekst wordt achterelkaar doorgezet; opgave via ndadvertenties.nl 

activiteiten

 ■ algemeen
‘Zingend de zomer in’. 17 juni, 
20.00 uur in de Geref. 
Kerk(hersteld) Dalfsen. Psalm, lied 
en korte overdenkingen door ds. 
M. Dijkstra. Hartelijk welkom!
■
WOUTERSWOUDE Maranatha 
(tegenover de kerk) Tsjerkeloane 
75. Woensdag 14 juni, 28 juni, 12 
juli, 6 september, 20 september en 
4 oktober 19.30 - 20.30 uur. Ds. 
K.H. Bogerd Zomer Bijbeluur 
‘Romeinen uitgelegd en 
toegepast’. Tevens samen zingen 
en na afloop staat de koffie klaar. 
Meeluisteren: 
hervormdwouterswoude.nl of 
kerkdienstgemist.nl
■
Geloofsversterkende kerkdienst 
beluisteren/zien? Kerkomroep NGK 
Kruiskerk Daarlerveen zo 4 juni ‘23 
14.30 uur

 ■ bijeenkomsten
Tijdens onze jubileumbijeenkomst 
ontmoeten we graag al onze 
vrijwilligers van vroeger en nu. 
Bent u (in het verleden) betrokken 
(geweest) bij WOORD EN DAAD? 
Bijvoorbeeld als bestuurslid, 
toezichthouder, uitgezondene, 
comitélid medewerker, vrijwilliger 
of op een andere manier? Dan 
vieren wij dit jubileum graag 
samen met u! En natuurlijk 
ontmoeten wij ook graag onze 
betrokken sponsors, donateurs en 
ondernemers. Een bijeenkomst in 
teken van dankbaarheid. Grote 
Kerk Leerdam, D.V. zaterdagavond 
17 juni. woordendaad.nl/jubileum

 ■ concerten
Zaterdag 17 juni 2023 20.00u Oude 
Kerk - Zeist ‘Eternal Light’          Ars 
Musica Concertkoor o.l.v. Patrick 
van der Linden Kaarten via 
arsmusica.nl

onroerend goed en wonen

 ■ te huur
Woonboerderij (helft) met hobby/
kantoorruimte € 1395 excl, voor 2jr 
v.a. 1 aug. Dichtbij centrum 
Woudenberg (3931 JE, 17). Geen 
huisdieren. Interesse? Mail 
motivatie: verhuurwoudenberg@
gmail.com

personeel

 ■ algemeen
Wycliffe Bijbelvertalers Nederland 
zoekt een 
Communicatiemedewerker met 
hart voor onze doelstelling. Meer 
info: wycliffe.nl/vacatures.
■
VACATURES OP JOBFISH.NL / Online 
Marketeer, Jobfish, Arnhem / HR 
Medewerker, Red een Kind, Zwolle 
/ Leerkr. grp 1, Tamarschool, Den 
Haag / Directeur Onder-zoek, CHE, 
Ede / Verpleeg-kundigen, Kuria, 
A’dam / Leerkracht, Daniëlschool, 
Soest / Voorganger, Eglesia, 
A’doorn / Fin. Beleidsonder-
steuner, PKN, Zeeland / Medew. 
Office, Wycliffe, Driebergen / 
Bestuursleden, St. Als kanker je 
raakt / Docent Frans, De Passie, 
Utrecht / Coördinator FICCD, 
ChristenUnie, A’foort / 
Verhuuradministrateur, Leger des 
Heils, Den Haag / Teamleider 
Samenstel & Fiscaal, Verhelst, 
Sliedrecht / General Manager, NL 
fabriek in Ethiopië / LAAT JE 
VINDEN, PLAATS JE CV OP JOBFISH.NL/
CV

■
Wycliffe Bijbelvertalers Nederland 
zoekt een “Medewerker 
Officemanagement” met hart voor 
onze doelstelling. Meer info: 
wycliffe.nl/vacatures

vakantie binnenland

 ■ drenthe
Nieuw, luxe gastenverblijf in 
rustige bosrijke omgeving voor 
2/3/4p. 06-40988618 m.
spriensma@hotmail.nl 
vakantiewoningmarjan.nl

 ■ overijssel
Te huur huisje 4p Vilsteren 29/7-
12/8 € 700,00 p/wk. 06-48208425 
na 18:00 uur

 ■ gelderland
van part 4p vak huis op Roompot 
Bospark in EPE. Div weken nog vrij 
0383765858.

vakantie buitenland

 ■ frankrijk
“ Pap, kunnen we deze zomer 
weer naar Cantignergues? “ Wie er 
eenmaal geweest is, wil nog een 
keer. Het is een prachtig gelegen 
dorp; een oase in de Minervois. 
Tamarisk biedt de kans om hier 
een onvergetelijke gezinsvakantie 
te vieren met prijzen van 2022! 
Zwembad, diverse (outdoor) 
activiteiten voor tieners, 
kinderwerk. De pastoraal werkers, 
betrokken vrijwilligers en 
beheerders verwelkomen je hier 
graag deze zomer! Boek via: www.
tamariskvillages.eu

De HEER is mijn herder, het ontbreekt mij aan niets.
Hij laat mij rusten in groene weiden en voert mij naar vredig water.

Psalm 23:1 en 2

Wij zijn verdrietig omdat onze collega en docent 

Henk Hindriks 
op dinsdagavond 6 juni 2023 is overleden.

Henk was een gewaardeerde collega met hart voor de leerlingen. 
Hij heeft vele jaren aan onze school gewerkt.

Het voelt erg onwerkelijk in de school dat Henk, die na een kort ziekbed is overleden, 
niet meer in zijn lokaal aanwezig is. We troosten ons met het vertrouwen op Christus 
beloften van eeuwig leven in zijn heerlijkheid. We weten dat Henk heeft aangegeven 

naar zijn Hemelse Vader te gaan en daar vrede mee had.

Medewerkers en leerlingen,
Greijdanus Hardenberg,

Burgemeester Schuitestraat 7a,
7772 BS Hardenberg.

(Correspondentie kunt u sturen naar het adres van de school, dan zorgen wij dat het bij de familie komt)

De Here heeft tot zich genomen onze lieve moeder,
grootmoeder en overgrootmoeder

Margaretha Geertruida
van der Laan -van Aken

Sinds 6 november 1998 weduwe van
Reinier van der Laan

Zwolle
º27-02-1929

Bilthoven
† 08.06.2023

We zijn dankbaar dat zij zolang in ons midden was.

Zeewolde:

Zoetermeer:

Berkel en Rodenrijs:

Zoetermeer:

Lelystad:

Ermelo:

Vaassen:

Reinier van der Laan
Truus van der Laan-Barnhard
Greet in liefdevolle herinnering
Berend Boiten
Wim van der Laan
Jenny van der Laan-Verkade
Jan van der Laan
Lia van der Laan-van Dijk
Marja Metscher-van der Laan
Bert Metscher
Cor van der Laan
Ineke van der Laan-Bulder
Anneke Foekens-van der Laan
Gert Foekens
Klein- en achterkleinkinderen.

Correspondentieadres:
Saffier 36, 2651 ST. Berkel en Rodenrijs

De begrafenis zal D.V. woensdag 14 juni 2023 plaatsvinden.
Voorafgaand aan de begrafenis is er om 11.00 uur een
samenkomst in de Lichtzaal van Begraafplaats Rusthof,
Dodeweg 31, 3832 RE te Leusden.

Dit afscheid is ook via een livestream bij te wonen:
website: http://amersfoort.liveuitvaart.nl
toegangscode: X3XE82

Na de begrafenis is er gelegenheid elkaar te ontmoeten in de
koffiekamer bij de begraafplaats.

Naar de wens van onze moeder geen bloemen.

Zalig de doden die in de Here sterven,van nu aan.
Openbaring 14:13

familieberichten  
tarief via site € 1,26 per mm,  
per kolom, via mail € 1,38  
per mm, per kolom.  
Prijzen zijn incl. 21% btw. 
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Met de discussie rond stichting Heart 
Cry wordt ook de ‘purity culture’ 
oftewel reinheidscultuur weer voor 
het voetlicht gebracht. Door de visie 
van Heart Cry op seksualiteit zijn 
bezoekers beschadigd, blijkt uit ND-
onderzoek (ND, 3 juni). Dat de oor-
spronkelijk Amerikaanse reinheids-
beweging voor vrouwen duistere 
kanten had, was door de jaren heen 
wel duidelijk geworden. In 2021 
bracht Sheila Wray Gregoire het boek 
The Great Sex Rescue (De grote red-
dingsoperatie van seksualiteit) uit, 
gebaseerd op een onderzoek onder 
22.000 vrouwen. Daarin werd duide-
lijk hoe de ideeën die vrouwen vanuit 
de reinheidscultuur meekrijgen over 
hun lichaam en seksualiteit negatief 
uitwerken. Het ondermijnt onder 
andere de seksuele relatie met hun 
man en maakt hen kwetsbaarder 
voor misbruik.
Recent schreef dominee en theoloog 
Zachary Wagner een indringend 
boek, dat ook de schaduwkanten van 

de reinheidscultuur voor mannen 
belicht: Non-Toxic Masculinity, Reco-
vering Healthy Male Sexuality (Niet-
destructieve mannelijkheid, het herstel 
van een gezonde mannelijke seksuali-
teit). Hij gaat daarbij diep in op het 
ontstaan van de reinheidscultuur en 
op de problematische uitgangspun-
ten van deze beweging.

obsessie met seks
Een daarvan is dat de reinheidscul-
tuur eigenlijk in dezelfde valkuilen 
trapt als de seculiere cultuur waar ze 
zich tegen verzet, namelijk een 
obsessie met seks. De boodschap 
voor jongeren was ‘wacht tot het 
huwelijk’, maar die boodschap werd 
verkocht met de belofte dat je dan 
geweldige seks na de huwelijksslui-
ting zou hebben. Alles wat je voor het 
huwelijk deed (zoenen, zelfbevredi-
ging, porno en andere seksuele acti-
viteiten) zou afdoen van je seksuele 
bevrediging na het huwelijk, dus die 
paar jaar wachten waren het waard. 

In het huwelijk kon je immers ten 
volle genieten van seks zoals God het 
bedoeld had?  
De problemen met dit uitgangspunt 
zijn legio. Wat als je geen partner 
kunt vinden? Wat als je homoseksu-
ele gevoelens hebt? Wat als je nog 
steeds verleiding ervaart tijdens het 

huwelijk? Wat als je seksueel mis-
bruikt bent? Wat als jij of je partner 
al porno gezien heeft of seksueel 
contact heeft gehad? Wat als je sek-
suele behoeften sterk verschillen van 
die van je echtgenoot? Wat als 
gezondheidsproblemen seks onmo-
gelijk maken? Eigenlijk is de rein-
heidscultuur een vorm van welvaart-

sevangelie. Volg de regels en je wordt 
gelukkig. Voor sommigen werkt het. 
Voor heel veel mensen werkt het 
niet.

bijbels mensbeeld?
Je kunt je ook afvragen of het mens-
beeld van de reinheidscultuur wel 
bijbels is. Het uitgangspunt is dat je 
de reinheid die je hebt, kunt verlie-
zen door bepaalde seksuele activitei-
ten. En het doel is om zo puur moge-
lijk de eindstreep van de 
huwelijksnacht te halen. Maar de Bij-
bel leert dat de zondeval ook gevol-
gen heeft voor onze seksualiteit. We 
zijn onrein. Onze reinheid ontvangen 
we door het offer van Jezus. Hij is 
onze gerechtigheid. Als kind van God 
mogen we groeien in het evenbeeld 
van de Here Jezus, zodat onze levens 
steeds meer zijn reinheid gaan weer-
spiegelen.
De uitgangspunten van de reinheids-
cultuur kunnen leiden tot wanhoop. 
Alsof je het kunt vergeten met je 

relatie als je de regels niet nageleefd 
hebt of door misbruik geen maagd 
meer bent. 
Maar God weet wel raad met de 
scherven in ons leven. We mogen 
vertrouwen dat hij zijn werk in ons 
zal doen. En daarbij is psychische 
hulp soms zeer nuttig.
Daar getuigt ook het boek van Wag-
ner van. Hij had hoge verwachtingen 
van zijn seksleven tijdens het huwe-
lijk, maar dat ging niet volgens plan. 
Zijn vrouw was als kind misbruikt, en 
sloeg dicht bij seksueel contact. Tege-
lijkertijd had de reinheidscultuur 
haar geleerd dat het haar christelijke 
plicht was om regelmatig met haar 
man seks te hebben. Hij had geleerd 
dat het zijn recht was als man om 
seksueel bevredigd te worden en dat 
hij dit beslist nodig had om niet in 
verleiding te vallen. Ook had hij als 
jongeman veel geworsteld met por-
nografie. Ze zochten psychische hulp 
en hun seksleven moest een tijdlang 
op pauze. 

De reinheidscultuur trapt in dezelfde valkuilen als 

de seculiere cultuur waar ze zich tegen verzet, 

namelijk een obsessie met seks, schrijft kenner 

van de evangelicale wereld Anna Looije. ‘Volg de 

regels en je wordt gelukkig. Voor sommigen 

werkt het. Voor heel veel mensen werkt het niet.’

Reinheid voor 
mannen: een 
hogere 
standaard dan 
Heart Cry

blik op de week
Anna Looije beeld istock

Wat als je al porno 

gezien hebt of seksueel 

contact hebt gehad? 
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In deze periode heeft Wagner veel 
lessen geleerd die hij uit de kerkelijke 
reinheidscultuur niet meegekregen 
had. 
Bijvoorbeeld dat het gevormd wor-
den naar Gods bedoeling in je seksu-
aliteit een levenslang groeiproces is, 
of je nu getrouwd bent of niet. Dat 

reinheid veel meer betekent dan 
‘geen seks voor het huwelijk’ en het 
bijvoorbeeld ook veel te maken heeft 
met hoe je vrouwen ziet en behan-
delt. Niet als zijnde gemaakt voor het 
plezier of het gemak van mannen, 
maar als waardevolle beelddragers 
van hun Schepper, zusters, moeders, 
medewerkers in Gods koninkrijk, 

mensen met hun eigen verlangens en 
kwetsbaarheid.  

mannelijke seksualiteit
Hij leerde ook dat mannen niet hun 
hele leven gebukt hoeven te gaan 
onder een onbeheersbare, puberale 
seksdrang, maar dat groei en seksu-
ele volwassenheid verwacht mag 
worden in een christelijke man. Dat 
je mannelijke seksualiteit goed is, en 
een reden tot vreugde, niet tot 
schaamte. Dat seks een belangrijke 
plaats heeft in een huwelijk, maar 
dat je echtgenoot nooit al je verlan-
gens kan bevredigen. Dat weinig 
seks, beleefd in liefde en intimiteit, 
beter is dan veel seks uit verplich-
ting. Dat zelfs geen seks hebben beter 
is dan seks die je geliefde beschadigt. 
Dat seksuele gebrokenheid een per-
soon niet minder waardevol maakt. 
Dat je als man niet incompleet bent 
als je geen seks hebt. Ook dan kan je 
mannelijkheid tot zegen zijn voor de 
mensen om je heen. Dat zorgzaam 

vaderschap een essentieel onderdeel 
is van mannelijke seksualiteit, ook bij 
mannen die niet getrouwd zijn en/of 
geen eigen kinderen hebben.
Het is teleurstellend dat Heart Cry-
leider Arjan Baan de kritiek van men-
sen die hebben geleden onder het 
onderwijs dat zijn organisatie gaf zo 
weinig serieus neemt (ND, 5 juni). Hij 
doet zelfs de suggestie dat deze men-
sen wellicht liberaler zijn geworden 
in hun theologie. Maar er zijn genoeg 
critici, waaronder Wagner, die de 
reinheidscultuur weerleggen vanuit 
een orthodox bijbels geloof, inclusief 
een traditionele seksuele ethiek. Hun 
standaarden zijn niet lager zoals 
Baan suggereert, maar juist hoger. De 
reinheidsleer blijft met haar logica 
steken in het puberale, egocentrische 
en simplistische. 
Wagner en andere critici nodigen uit 
tot het groeien in seksuele volwas-
senheid en zelfopoffering, naar het 
voorbeeld van Jezus en ten dienste 
van de ander. ■

Geen seks hebben is 

beter dan seks die je 

geliefde beschadigt.

‘Dat weinig seks, beleefd in intimiteit, beter is dan veel seks uit verplichting. 
Dat seksuele gebrokenheid een persoon niet minder waardevol maakt.’ 

Opnieuw geboren 
worden – dat laat 
kunst zien

Bloed zweet en tranen heeft het gekost maar over twee weken 
is-ie dan eindelijk af. In mijn kerk bouwden we een vintage 
sigarettenmachine om tot een art-o-maat. Geïnspireerd door 
het voorbeeld van Pakje Kunst vroegen we allerlei Utrechtse 
kunstenaars, makers, denkers, schrijvers en fotografen om een 
klein ‘sigarettenpakje’ te vullen met geloof, hoop of liefde voor 
onderweg. De mini-kunstwerkjes maken die grote abstracte 
woorden tastbaar en menselijk. Aandacht, schoonheid, vragen 
en geworstel op de vierkante centimeter dus; het ontroert en 
raakt me meer dan ik had verwacht. 

Je kunt je er nauwelijks iets bij voorstellen, maar tot 1800 
waren bijna alle (vervaardigde) dingen handgemaakt. Elk 
object was uniek, er zat tijd en moeite in van mensen die soms 
jarenlang bezig waren geweest om hun vak te leren 
beheersen. Alles droeg de sporen van een maker: vingeraf-
drukken, penseelstreken, kleine imperfecties. Het contrast met 
vandaag kan niet groter zijn. We worden omgeven door 
zielloze gefabriceerde wegwerpspullen in perfecte standaard-
uitvoering die compleet inwisselbaar voelen: fast-fashion, 
feest-attributen die we maar een middag gebruiken … we 
gooien het net zo makkelijk weg als we het uit de verpakking 
trokken. In zijn ‘theologie van het maken’ neemt kunstenaar 
en theoloog Mokoto Fujimura dit verschil als uitgangspunt. 
Twee jaar geleden verscheen zijn boek Art + Faith, a theology of 
making (met een geweldig voorwoord van Tom Wright) 
waarin hij een aantal prikkelende gedachten formuleert. Een 
pleidooi om het maken als een vast onderdeel te laten zijn van 
onze levens- en geloofsreis. 
God repareert niet, hij transformeert, zegt Fujimura. Maar in 
een wegwerpmaatschappij als de onze, vervaagt het begrip 
van wedergeboorte. We negeren de realiteit van pijn, gebro-
kenheid en imperfectie. Fujimura wijst daarbij op het Japanse 
Kintsugi, een oude Japanse kunst om kapot aardewerk met 
goud te herstellen. Door zo te werk te gaan, poets je de sporen 
en littekens niet weg, maar wordt de breuk benadrukt. Een 
gebroken kopje wordt zo mooier en unieker. Hij maakt een 
koppeling met het opgestane lichaam van Christus waarop de 
littekens van zijn kruisiging ook nog te zien waren. Zo mag 
ook onze gebrokenheid zichtbaar zijn en kan het juist 
daardoor van betekenis zijn voor anderen. 

Vorige week was ik bij een bijzondere avond in het 
Concertgebouw in Amsterdam waar zanger en schrijver Nick 
Cave in alle kwetsbaarheid, en ja ook schoonheid, vertelde 
over het verlies van zijn twee zoons. De gemeenschap die hij 
na hun dood om zich heen verzamelde in de vorm van zijn 
Red Hand Files is uniek, prachtig en helend. Niet alleen voor 
Cave maar voor iedereen in de zaal. 
Door ons lied te zingen, ons verhaal te vertellen of te 
verbeelden nodigen we anderen uit om getuige te zijn van 
onze gewone menselijkheid. Deze vorm van expressie is een 
vorm van transformatie, je bent helper en geholpene tegelijk. 
Geloven en leven zijn geen standaard gladde afgeronde 
processen. We worstelen ermee, bevragen en bevechten het. 
Daarom laten schrijvers, fotografen, muzikanten, schilders en 
makers op duizend manieren zien wat het is om opnieuw 
geboren te worden en hoe pijnlijk, genadig en mooi dat is. We 
weten soms niet wat we zien. 

Adrienne Simons is conceptontwikkelaar bij de Evangelische 
Omroep.

column
Adriënne Simons
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Fietsvakanties
van hotel naar hotel, inclusief bagagetransport

BEL+ 31 (0)85 489 90 19  BEZOEK goedverblijf.nl/fietsvakanties

goedverblijf.nl/ND0123

DrentheDe Friese 11 steden

Goedverblijf.nl

goedverblijf.nl/ND0723 goedverblijf.nl/ND0623

Utrechtse Heuvelrug

3 tot 8 nachten 
(2 tot 4 hotels) 
incl. ontbijt, 1 tot 4 
diners, fietsroutes, 
bagagetransport

v.a. € 290 p.p. v.a. € 259 p.p.

2 tot 6 nachten (2 
tot 3 hotels) incl. 
ontbijt, 2 tot 3 
diners, fietsroutes, 
bagage transport

2 tot 4 nachten (2 
hotels) incl. ontbijt, 
dagelijks diner, 
fietsroutes, bagage 
transport

v.a. € 275 p.p.

Last minute een
zomervakantie

boeken? Ga dan naar
www.kleinebelties.nl

of
sca

n de QR

wie zie jij?

S I N D S  1 8 5 5

Luister nu: 

Op straat
Een unieke podcastserie over Marnix 
en Ronald die beiden geen eigen thuis 
hebben. Luister mee, stap in hun leven 
en ontdek een antwoord op de vraag: 
wie zie jij? 

Nu te beluisteren via je favoriete 
podcastapp of op thdv.nl/opstraat

advertenties

Dat pastoor Jan van Dril uit Medem-
blik besloot om het Nederlands Dag-
blad voortaan digitaal te gaan lezen, 
had een vervelende oorzaak: de 
papieren krant werd een tijdlang 
slecht bezorgd. Die overstap naar 
digitaal lezen heeft erg goed uitge-
pakt, vertelde hij een tijdje terug. Ik 
bezocht Van Dril in de pastorie van 
Medemblik, om eens te praten over 
dat digitale lezen. 
Van Dril liet zien hoe hij de krant 
tegenwoordig op zijn tablet leest, via 
de ND-app. En dat bevalt hem meer 
dan uitstekend. ‘Ik lees het ND nu lie-
ver dan voorheen’, zei hij. 
En dat heeft met veel meer te maken 
dan met alleen de bezorging. Van 
bezorgproblemen heeft de digitale 
krant geen last. Lezen onder een felle 
lamp – wat Van Dril altijd deed – 
hoeft niet meer. En de lettergrootte 

van de krant kan in de ND-app wor-
den aangepast. ‘Dat leest heel pret-
tig’, zei Van Dril.
Deze week lieten we in de papieren 
krant elke dag een lezer aan het 
woord die de krant digitaal is gaan 
lezen. Dat digitaal lezen kan op ver-
schillende manieren. Via onze web-
site (nd.nl) of via de ND-app die op 
smartphone of tablet kan worden 
gedownload. Op die plekken kan de 
digitale krant worden gelezen (die er 
net zo uitziet als de gedrukte krant). 
Maar er is veel meer te vinden. Op de 
website en de app zorgen we de hele 
dag door voor een constante stroom 
van nieuwe artikelen. Vaak zijn arti-
kelen die nog in de papieren krant 
moeten verschijnen alvast online te 
lezen. De podcasts die we maken zijn 
er te beluisteren. Het ND-archief is er 
te raadplegen. We verrijken bijna elk 

artikel met verwijzingen naar eer-
dere krantenartikelen, met video’s, 
met foto’s. En de puzzels – voor veel 
lezers een belangrijk en ontspannen 
onderdeel van de krant – zijn ook via 
de app te maken. Voor wie opziet 
tegen het installeren van de ND-app 
op tablet of smartphone: onze abon-
neeservice helpt daar graag bij. Bel 
088-1 999 999, en de collega’s leggen 
glashelder uit hoe de ND-app te 
installeren is. Op nd.nl/abonnement 
staan de verschillende digitale abon-
nementsvormen op een rijtje.
Intussen blijven we heel hard werken 
om zes dagen per week naast al die 
digitale uitingen ook een prachtige 
papieren krant te maken. Met de 
bezorging van die krant gaat het 
inmiddels gelukkig stukken beter: 
het aantal bezorgklachten is sterk 
afgenomen. ■

In de ND-app kun je 
meer dan alleen de 
krant lezen

van de redactie

Nico de Fijter • hoofdredacteur

In het bericht over 31 nieuwe scho-
len (ND, 7 juni) staat dat het aantal 
nieuw toegekende christelijke 
scholen met zo’n 6 procent is 
gedaald, vergeleken met vorig jaar. 
Hierbij ontbrak de toelichting dat 
deze daling gaat over het aandeel 
christelijke scholen in het totale 
aantal toegekende aanvragen, ver-
geleken met een jaar eerder.

rechtgezet

Jacob en Elisabeth Bakker, 
Eindhoven

Reveilweken in 
Voorthuizen
Aanvullend op het mooie artikel 
‘Van zomerfair tot kloosterfestival’ 
(ND, 9 juni): Van 15 juli tot 11 
augustus zijn er vier reveilweken in 
Voorthuizen. Het programma 
omvat naast bijbelstudies en lezin-
gen ook kleine gespreksgroepen, 
waarin je die week doorpraat over 
het geloof en het leven, uiteraard 
met respect voor ieders grenzen. 
Deze opzet maakt de conferenties 
uniek. Meestal komen er wekelijks 
tussen de 200 en 350 mensen, wat 
een prettige kleinschalige sfeer 
geeft. We zijn hier geregeld 
geweest en hebben hier ook veel 
geleerd.
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Wil je ook iets vertellen over 

jouw huishoudboekje? 

Mail dan naar katern@nd.nl

30
Met een moestuin oefen je geduld: 
‘De natuur laat zich niet opjagen.’

33
Wouter nam een sabbatical. 
‘Confronterend en prachtig.’ ZATERDAG

economie en duurzaamheidtekst en beeld Hendrina de Graaf  nd.nl/leven   

Sija Schorel (77)

H€t huishoudbo€kj€
Door de gestegen 

energieprijzen ziet het 

huishoudboekje van veel 

Nederlanders er ineens 

anders uit. Hoe bieden 

ze deze prijsstijgingen 

het hoofd? Sija Schorel 

(77) uit Rotterdam merkt 

weinig verschil. ‘Ik stel 

me er nu gewoon op in.’

‘Twee keer per maand ga ik uit eten. Dat kost me maar 
vijf euro per keer. Op woensdag eet ik in de Bergsingel-
kerk. De eerste zaterdag van de maand eet ik bij ons in 
de kerk. Ik houd van koken. Meestal doe ik boodschap-
pen bij Albert Heijn, ook nu de prijzen zijn gestegen. Ik 
kocht pas iets bij de Dirk, maar dat vond ik niet te eten, 
ik heb het gelijk weggemikt. Toen ik dat niet veel later 
ook bij de Lidl had, besloot ik om gewoon bij de AH te 
blijven. Ik bezuinig niet op vlees, alhoewel ik flexitariër 
ben. Dus eens in de twee of drie dagen. In plaats van 
vlees eet ik ook wel zalm, dat is ook niet goedkoop, 
maar misschien nog wel veel lekkerder. Maandelijks 
kom ik rond van een AOW en een klein pensioentje. Dat 
komt neer op 1353 euro en 28,39. Het pensioen is niet 
zo groot, omdat mijn man lange tijd werkloos was. Hij 
overleed al vroeg, op zijn 65e. Maar problemen met 
rondkomen heb ik niet. Ik houd een lijstje bij wat erin 
komt en uitgaat en elke maand houd ik wat over. Ik 
woon al sinds 1978 in dit huis, een 4-kamerapparte-
ment. Het is een sociale huurwoning uit 1920. Het is 
wel een beetje geïsoleerd, maar in de winter vind ik het 
koud. Gelukkig heb ik nog een vast energiecontract, 
daar tik ik 170 euro per maand voor af. Omdat ik de 
woning al zo lang huur, betaal ik weinig, 517 euro per 
maand, waarbij ik nog 250 euro huurtoeslag terugkrijg. 
Zolang ik zelfstandig kan wonen, ga ik niet verhuizen.’

niet te eten auto een bos bloemen

‘Hoewel mijn inkomen niet zo hoog is, kan ik toch een 
auto betalen. Mensen zeuren daar soms over. Ik zeg 
dan: “Jij rookt en ik heb een auto. Als je elke dag een 
pakje sigaretten rookt, ben je al gauw 300 euro per 
maand kwijt. Zoveel kost mijn auto niet eens. Ik ben 
misschien 150 euro per maand kwijt aan verzekering, 
afschrijfkosten en benzine.’ Maandelijks rijd ik er zo’n 
500 kilometer mee. Ik heb nog een broer van 90 in Cu-
lemborg. Boodschappen doe ik in Schiedam, want daar 
kan ik tenminste makkelijk uit de auto komen. En elke 
week bezoek ik mijn jongste zoon in Vlaardingen, soms 
zelfs twee keer. M’n oudste zoon is net verhuisd naar 
Den Bosch, die woonde voorheen in Overschie. Die be-
zocht ik ook wekelijks. Ze komen hier ook weleens, 
maar niet veel. Ze zijn druk.
Van de gemeente Rotterdam heb ik een vergunning ge-
kregen voor een invalidenparkeerplaats. Die kan ik 
door heel Rotterdam en ook wel daarbuiten gebruiken. 
Maandelijks kost me dat maar tien euro en daarmee 
hoef ik nooit meer te betalen voor parkeren. Dat haal je 
er makkelijk uit, want de parkeertarieven hier in het 
centrum zijn erg hoog. Echt lange afstanden reis ik niet 
meer met de auto. Dan pak ik de Valys. Daar moet ik 22 
cent per kilometer voor neertellen. Niet duur vind ik, 
een taxi is vele malen duurder. Heen en weer naar mijn 
broer kost me nu dertig euro.’

‘Verder doe ik veel vrijwilligerswerk. Ik denk wel zo’n 
drie dagen per week. Hier in de wijk was ik tot vandaag 
betrokken bij sociaal maatschappelijke dienstverlening 
waarbij ik mensen hielp om formulieren in te vullen. 
Onze groep is er nu mee gestopt. We kunnen geen be-
stuursleden of vrijwilligers meer vinden en we zijn bij-
na allemaal rond de tachtig. Daarnaast geef ik compu-
terles aan 55-plussers. Ik ben altijd handig geweest met 
computer en telefoon. Het is iets genetisch denk ik, 
mijn oudste zoon heeft een softwarebedrijf. Ik leer 
mensen een mailadres instellen bijvoorbeeld. Maar 
weet je wat zo apart is? Met de telefoon kunnen ze 
meestal bijna alles. Zet je ze achter een laptop, dan 
brengen ze er niets van terecht. Ook ben ik actief voor 
Wijdekerk. Zij zetten zich in voor acceptatie van men-
sen met een andere geaardheid binnen de kerk. Een 
paar jaar na het overlijden van mijn man liep ik mijn 
eerste vriendje tegen het lijf. Toen hij koffie kwam drin-
ken, nam hij een enorme bos bloemen mee en zei: “Ik 
moet je iets vertellen en misschien zet je me wel buiten 
de deur. Ik ben homo en al 45 jaar samen met mijn 
vriend.” Ik zei: “Okay, maar waarom zou ik je buiten de 
deur zetten?” Zijn vriend bleek actief voor Wijdekerk. 
Ze zochten nog een vrijwilliger voor de administratie. 
Zo ben ik erin gerold. Het is onbetaald, maar soms krijg 
ik er wat levensmiddelen of een bloemetje voor.’
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BEURSWEEK

COLUMN
Pieter Beens • onderzoeksjournalist nd.nl/columns   

Wat is de economische waarde van een blauwe vin-
vis? Ralph Chami, econoom bij het Internationaal 
Monetair Fonds, had zich die vraag waarschijnlijk 
nooit gesteld als hij niet midden op zee een ont-
moeting met het indrukwekkende zoogdier had ge-
had. Met een gemiddelde lengte van zo’n 26 meter 
en een gewicht van 150 ton mag de blauwe vinvis 
er zijn. Maar om daar nu direct een cijfertje aan te 
hangen, daar moet je vast econoom voor zijn. Ie-
mand als Chami dus, die in het dier dook (figuur-
lijk) en becijferde dat één exemplaar tot wel 33 ton 
koolstof opslaat. Met z’n poep kan hij ook nog eens 
miljarden luchtzuiverende waterorganismen voe-
den. Zo’n vinvis, concludeerde Chami, zou voor be-
drijven een interessant ‘asset’ zijn. Wil je je CO2-uit-

stoot compenseren, dan is het dier een zinvolle 
investering. Blijft de vraag over of er wel genoeg 
van zijn om de Shells en Tata’s van deze wereld te 
compenseren. Want voorlopig is hun voetafdruk 
groter dan die van alle blauwe vinvissen bij elkaar.
Dieren becijferen heeft gevolgen. Want beschouw 
je een dier als bedrijfseigendom – of op z’n minst 
als investering – dan is elke aantasting ervan een 
potentieel economisch delict. Een volgende stap is 
dat je de dieren rechten geeft. Kort door de bocht 
zaagt een puur cijfermatige kijk op de wereld aan 
de stoelpoten van de democratie.
Wij mensen kunnen beter ons gedrag aanpassen 
dan greenwashen. Daarmee doen we de blauwe vin-
vis meer recht dan met een prijskaartje.

Greenwashing met een blauwe vinvis

tekst en beeld Tineke Smith nd.nl/nederland 

MOESTUINEN

Marion: ‘Nicole en ik hebben altijd 
veel samengedaan. We houden van 
dezelfde dingen. We zijn gek op die-
ren, buiten zijn en snuffelen bij de 
kringloop. Ooit had ik een moestuin, 
maar daar was ik mee gestopt omdat 
ik er geen zin meer in had. Nu leek 
het ons leuk om samen te gaan tui-
nieren. Nicole hoorde dat er een stuk 
grond vrij was op dit complex en we 
besloten het te huren.’
Nicole: ‘Toen we er voor het eerst 
heen gingen, zaten er nog aardappels 
in de grond.
Voortvarend rooiden we de aardap-
pels. Toen bleek dat we op het ver-
keerde stuk bezig waren. We vonden 
het al zo gek dat iemand zijn aardap-
pels had laten zitten. Op het stuk 
grond dat we uiteindelijk kregen, 
staat een prachtige oude appelboom 
en we hebben uitzicht op een oude 
boerderij en schapen. Echt genieten.’
Marion: ‘Er moest veel gebeuren. Het 
was een rommel en het stond vol on-
kruid. Het eerste wat we deden was 
paden van schors aanleggen. Daarna 
hebben we plantjes gekocht en ge-
zaaid. Je doet gewoon wat. We ge-
bruiken mestkorrels en lavameel om 
de grond gezond te houden. Groen-
ten- en plantenafval, koffieprut, het 
gaat allemaal op de composthoop. 
We zijn van natuurlijk tuinieren. Gif 
gebruiken we absoluut niet, want we 
willen goed zijn voor de dieren en de 

natuur. Pas zag ik nog een woelmuis-
je, zo schattig vind ik dat. We heb-
ben een vogelhuisje waar een kool-
mees in heeft gebroed. Kijk, in het 
nestje zit schapenwol die we geplukt 
hebben van de schapen die verderop 
staan. Een insectenhotel hebben we 
ook. Zonder bestuivers hebben wij 
geen voedsel. Mijn man en Wilfred, 
de man van Nicole, hebben samen 
het schuurtje gebouwd van afval-
hout en vorig jaar is de kas eraan ge-
bouwd. De moestuin is een geza-
menlijke onderneming. De sfeer hier 
is gemoedelijk en we helpen elkaar 
als het kan.’

natuurlijke oplossingen
Marion: ‘Als je geen gif gebruikt, 
moet je op zoek naar natuurlijke op-
lossingen. Zo gebruik ik een mengsel 
van groene zeep tegen luizen. Dat 
werkt prima. Slakken weer je met 
een knoflookspray. Of ik raap ze op 
en gooi ze verderop in een park 
neer.’
Nicole: ‘Ik werk in de ouderenzorg 
en wil er ook zijn voor mijn man en 
zoon. Ik kan dus minder vaak naar 
de tuin dan mijn moeder, maar het 
liefst zou ik elke dag gaan. Ik zie me-
zelf meer als de assistent, haha. We 
hebben de tuin nu voor het vijfde 
jaar. We zitten op één lijn ook als het 
om de tuin gaat.
We kweken niet alleen groente,

Wie een moestuin wil beginnen, 

moet vaak geduld hebben. Een 

groot aantal volkstuinverenigingen 

kent een wachtlijst. Waarom is het 

de moeite waard om een moestuin 

te hebben? Vandaag vertelt:

Marion van de Belt (64). Twee keer 

per dag gaat ze naar haar 

moestuin. En voordat ze naar het 

complex fietst, net buiten Hasselt, 

is ze in haar eigen tuin te vinden. 

Haar dochter Nicole Schrijver (41) 

helpt zo vaak als mogelijk mee. De 

een maakt er een sport van zaden 

te winnen, de ander houdt van 

onkruid verwijderen. Ook de 

mannen worden ingezet. Zij 

maakten de schuur en de kas.

rente 10 jaar 2,739

week +0,07 +2,74%

EURO / USD 1,0749

week +0,0041 +0,39%

AEX index 759,32

week -5,60 -0,73%

gas 32,75

week +9,23 +39,21%

toelichting

De lijnen in de grafieken gaan over een periode 
van drie maanden. De absolute verandering ten 
opzichte van vorige week wordt aangegeven in 
een absoluut getal en in een percentage.

De rente 10 jaar is gebaseerd op de rente van de 
10 jaars staatsrente.

Aan deze gegevens kunnen geen rechten worden
ontleend.
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economie en duurzaamheid
ZATERDAG

‘De sfeer is hier gemoedelijk 
en we helpen elkaar als het kan’

maar zijn ook gek op bloemen. Er 
staan er nu veel in bloei. Zo mooi.’

kruisbessenstruik
Marion: ‘Zaden oogsten vind ik het 
leukste wat er is. Je moet de bloe-
men als ze uitgebloeid zijn eerst 

goed laten drogen en dan kun je het 
er gemakkelijk uithalen. Het is een 
rustgevend werkje. Ik zit dan het 
liefst op de tuin met om me heen 
niets anders dan zingende vogels, 
zoemende insecten en de geur van 
kruiden. Ik bewaar de zaadjes in 
zelfgemaakte papieren zakjes. 
Meestal heb ik er veel te veel, dus 
dan ruil ik ze.’
Nicole: ‘Waar ik rustig van word, is 
onkruid verwijderen. De tuin leert 
mij onthaasten. In de zomer kunnen 
we iedere dag van de tuin eten, maar 
als ik een keer iets anders wil, koop 
ik dat in de supermarkt.’
Marion: ‘We verbouwen oer-Hol-
landse groenten als sla, worteltjes, 

andijvie en boontjes, maar Nicole 
vindt het ook weleens leuk om iets 
nieuws te proberen.’
Nicole: ‘Dit is het eerste jaar dat we 
sojabonen verbouwen.’
Marion: ‘Mijn man Henk had het 
steeds over kruisbessenjam die hij at 
als kind. Nu hebben we zo’n struik 
geplant. We zijn verwend qua 
smaak. Henk had afgelopen winter 
een keer zin in worteltjes, dus ik 
ging naar de supermarkt om ze te 
halen. We vonden allebei dat ze ner-
gens naar smaakten. De groenten in 
de supermarkt worden opgejaagd en 
dat gaat ten koste van de kwaliteit. 
Eten van de moestuin is stevig, puur 
en vol van smaak.’

een venkel voor een rabarber
Nicole: ‘De oogsttijd in september 
vind ik heel druk. Dan kun je alles 
tegelijk van het land halen en ligt je 
keuken ineens vol. Je moet dan ook 
steeds naar de tuin. Sommige dingen 
kun je inmaken. Wecken wilde ik 
ook gaan doen maar dat kost veel 
tijd. Toen mijn vader zei dat het niet 
lekker is, heb ik het gelaten. Wel 
maak ik rabarbercompote en jam en 
ik maak tomatensaus die ik dan in-
vries. Er zijn groenten die je alleen 
vers kunt eten. Het heeft wel zijn 
charme dat je oogst en het gelijk op-
eet. Ik denk dat dat heel gezond is. Je 
hebt ook weleens groenten over. Ge-

lukkig zijn er dan altijd afnemers, 
buren, vrienden, collega’s op het 
werk en soms ruil je met medetuin-
ders. Dan krijgt de buurman rabar-
ber en hij geeft mij van zijn venkel.’

madeliefje
Nicole: ‘We houden sowieso niet van 
haastig leven, maar de tuin leert ons 
nog geduldiger te zijn. Soms kan ik 
de bonen wel uit de grond kijken, 
maar de natuur laat zich niet opja-
gen.
Marion: ‘Je hebt geen grip op de na-
tuur. Dit jaar willen de bieten niet 
goed groeien. Ik heb ze weer op-
nieuw gezaaid.’
Nicole: ‘Ik vind het samenspel tussen 
dieren, planten en de elementen zo 
bijzonder om te zien. Alles heeft in-
vloed op elkaar, een gezonde bodem, 
de insecten die bestuiven, zon en 
water. Gisteren kwam een vrijwil-
liger op mijn werk me een madelief-
je brengen. Hij zei: “Nicole, moet je 
kijken hoe mooi dit bloemetje is.”
Hoe bijzonder is het dat je een zaad-
je in de grond stopt waar dan een 
bloem uitkomt die weer bijen aan-
trekt. Dat verwondert mij. Eigenlijk 
zou iedereen een moestuin moeten 
hebben om te onthaasten en om te 
zien waar je eten vandaan komt. Ik 
denk dat het bijdraagt aan het besef 
dat we zuinig moeten zijn op de na-
tuur.’ ■

‘Een insectenhotel hebben 

we ook. Zonder bestuivers 

hebben wij geen voedsel.’

Marion van de Belt en Nicole Schrijver in hun moestuin. ‘We houden sowieso 
niet van haastig leven, maar de tuin leert ons nog geduldiger te zijn.’
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Kom werken op de 

Prins Mauritsschool in Del   
•  Kinderen met verschillende sociale en culturele 

achtergronden 
•  Kwalita� ef goed onderwijs (recente waardering ‘goed’ 

van de inspec� e)
•  Een team waarin de missie en visie van harte gedeeld wordt

Spreekt jou dit aan? 
Wij zoeken m.i.v. schooljaar 2023-2024 een

Groepsleerkracht 
onder- midden- of bovenbouw
voor 3 (of meer) dagen per week

Interesse? Neem gerust contact op met directeur Patrick Vogelaar  
015 2568251  direc� e@prinsmauritsschool.nl

Neem een kijkje op de website en bekijk onze promo lm

Zie jij het als een uitdaging 
op een reformatorische school 
met een open toela  ngsbeleid 
in de randstad te werken?

Wij zijn een stel enthousiaste en bevlogen collega’s. We werken graag samen aan 
opdrachten voor klanten zoals scholen en organisaties met een missie. Ben je benieuwd? 
Ga naar onze website via de qr-code óf kom gezellig langs bij ons communicatiebureau.

Hé DEELSTRA

Docent Klassieke Talen 0,6 fte

WIJ ZIJN OP ZOEK NAAR EEN:

Meer informatie over deze vacatures: ichthuscollege.nl/vacatures
Acquisitie naar aanleiding van deze advertentie wordt niet op prijs gesteld.

Docent Nederlands

Docent aardrijkskunde

Docent natuurkunde

Docent wiskunde

Schoolmaatschappelijk werker

0,8-1,0 fte

0,8-1,0 fte

0,8-1,0 fte

0,6-0,8 fte

Medewerker ICT

Vrijwilliger open leercentrum

KOERSVAST & GRENSVERLEGGEND

0,8 fte

0,5 fte

Hoogleraar Christelijk
Ecologisch Denken (0,6 fte)

Meer informatie:
www.tukampen.nl/vacatures
Graag reageren voor 6 juli 2023

De Martine Vonkstichting en de Theologische Universiteit
Kampen|Utrecht zijn op zoek naar een

advertenties personeel

Voor Stichting Neboplus is Aardoom & de Jong op zoek naar een

Bestuurder
(36 uur, Barneveld)

Meer informatie?
www.aardoomendejong.nl of scan de QR-code!



Mariëlle Kuiper nd.nl/consument beeld Martin Waalboer

GOED WERK
economie en duurzaamheid

ZATERDAG
Hoe kunnen we van betekenis zijn op ons werk? En hoe houden 

we de balans tussen werk en privé? Goed Werk zoekt naar 
antwoorden op dit soort vragen. Meer lezen: nd.nl/goedwerk

‘Door een 
langere periode 
weg te zijn, 
kom je tot 
echte reflectie’

Samen met zijn vriendin en twee 
jonge kinderen vertrok Wouter van 
Noort een jaar geleden om per cam-
per door Europa te toeren. Ze ver-
kochten hun huis en gingen op weg. 
‘Ik geloof dat het goed is om op ge-
zette tijden even los te komen van de 
dagelijkse realiteit. Om jezelf af te 
vragen: hoe kan ik mijn werk bete-
kenisvol blijven invullen?’

Is een lange vakantie niet voldoende?
‘Wij hadden de behoefte om echt 
even de trossen los te doen. Om he-
lemaal uit de dagelijkse realiteit te 
stappen en te reflecteren: Wil ik het 
werk blijven doen wat ik doe? Wil ik 
in Nederland blijven wonen? Hoe 
kan ik mijn leven zo invullen dat ik 
een bijdrage kan leveren aan de gro-
te onderwerpen van dit moment? 
Door een langere periode echt weg 
te zijn en dicht bij de natuur te leven 
kom je tot echte reflectie. Overigens 
was het voor mijn vriendin meer een 
mooi avontuur met het gezin. Ik wil-
de echt ‘soulsearchen’.’

Hoe pakte u het aan?
‘Het plan was om geen plan te heb-
ben. We speelden al een tijdje met 
het idee. Acht jaar geleden hebben 
we samen door Zuidoost-Azië ge-
reisd. Daarna hebben we zeven jaar 
gewerkt. Ik geloof in cycli van zeven 
jaar. Dat is ook bijbels, hè? We wil-
den het gewoon laten gebeuren. We 
hadden geen route. Ik zou geen 
nieuwsbrieven en blogs meer publi-
ceren. Echt de trossen los.’

Lukte dat?
‘Dat was niet zo makkelijk. De 
dwangneurose die werk soms kan 
zijn, daar moest ik echt van los ko-
men. De eerste maand was ingewik-
keld. Ik verstuurde meerdere 

nieuwsbrieven en postte op sociale 
media. Tot een vriend belde: “Wat 
ben je aan het doen? Laat het los!” 
Tijdens de dutjes van de kinderen en 
’s avonds heb ik veel gelezen en noti-
ties gemaakt. 
Er waren ook momenten waarop re-
flectie spontaan ontstond: tijdens 
een wandeling, staand bij een enor-
me gletsjer. Maar het was ook ver-
rassend hard werken met twee klei-
ne kinderen.’

Hoezo verrassend?
‘Het verraste ons hoe het is om dit 
fulltime te doen. Normaal gesproken 
is je leven gestructureerd. Je werkt, 
je hebt af en toe vrij. Het gezinsleven 
houdt zich hier niet aan. We grapten 
weleens: “We hebben nooit langere 
werkdagen gehad.”
Dat klinkt misschien klagerig. Zo wil 
ik het absoluut niet laten klinken. 
Het gezinsleven is prachtig. Maar als 
je een sabbatical overweegt, reali-
seer dan dat het met kleine kinderen 
geen luilekkerland is. Ik ben de kin-

deropvang en een fijn netwerk meer 
gaan waarderen.’

Hoe hebt u de sabbatical praktisch 
geregeld?
‘We hadden geluk dat we dit konden 
doen. Mijn vriendin is arts en had 
haar specialisatie afgerond. Ze heeft 
wat langer tijd genomen om naar 
een volgende plek te gaan. Zelf ging 
ik met zweet in mijn handen naar 
mijn leidinggevende om dit exorbi-
tante plan uit te leggen. Maar er 
werd enthousiaster gereageerd dan 
ik had verwacht. Dat hoor ik vaker. 
Veel werkgevers zijn bereid mee te 
denken. Ik kon onder meer gebruik 
maken van het geboorteverlof, dat 
recent wettelijk is verruimd. En we 
verkochten ons huis. Als je veel over-
waarde in je huis hebt, kun je dat er-
uit halen. Of laten verdampen. Dat is 
een keuze. Natuurlijk is het verkopen 
van je huis een risico. Maar durf te 
vertrouwen dat het goed komt. Ver-
trouw op je verdienmogelijkheid en 
je probleemoplossend vermogen.’

Hoe was het om echt los te zijn van 
werk?
‘Na drie maanden begon het te kna-
gen. Werk is ook zingeving. Het ver-
lies van een baan geeft niet voor 
niets een verhoogd risico op depres-
sie. Werk is een plek voor jezelf. 

Waarin je interesses en idealen kwijt 
kunt. Ik miste dat. Eerder was ik ge-
charmeerd van het idee van een pas-
sief inkomen om minder te werken. 
We speelden ook met het idee om 
experimenteler te leven en bijvoor-
beeld in het buitenland te blijven. 
Maar it takes a village to raise a child. 
Dat wisten we al, maar hebben we 

nu echt ervaren. Ik geloof dat ook 
geldt: it takes a village to raise every-
thing. Als je van betekenis wilt zijn, 
heb je anderen nodig.’

Raadt u het iedereen aan?
‘Nee. Je moet het namelijk wel kun-
nen, alles op losse schroeven zetten. 
Denk goed na hoelang voor jou pret-
tig is. De eerste maand was voor ons 
nodig om los te komen. Na drie 
maanden had ik weer zin om te wer-
ken. Tegelijk: ik had het niet willen 
missen. Het was confronterend én 
prachtig. Veel in de natuur zijn en 
met eigen ogen zien dat in de zomer 
hele gebieden in Europa bijna on-
leefbaar worden, heeft tot andere 
keuzes in mijn werk geleid. Ik schrijf 
nu vooral over onze relatie met de 
natuur in plaats van over technolo-
gie. In ons gezin houden we elke 
week een dag vrij, echt voor het ge-
zin. Als een soort heilige dag, een 
sabbat. Ook ben ik minder gaan 
werken om meer bij de kinderen 
te zijn.’ ■

‘Ik ben de kinder-
opvang en een fijn 
netwerk meer gaan 
waarderen.’ 

Veel mensen dromen ervan: 
een sabbatical. NRC-journalist 
Wouter van Noort deed het. 
Hoe is het om je werk even 
helemaal los te laten? En hoe 
regel je dat praktisch?

Wouter van Noort: ‘Natuurlijk is het verkopen van je huis een risico. 
Maar durf te vertrouwen dat het goed komt.’

Wouter van Noort (1985) is 
journalist bij NRC 
Handelsblad. Hij omschrijft 
zichzelf als curator. ‘Ik 
verzamel ideeën over een 
betere toekomst en andere 
manieren van leven, die 
binnen de grenzen van de 
planeet vallen.’ Samen met 
zijn vriendin Floor (1986) en 
hun twee kinderen (toen 0 
en 2) nam hij een sabbatical 
en reisde hij van juni tot en 
met oktober 2022 per 
camper door Europa.
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Buitenplaats de Reeënwissel is een uniek nieuw familiepark 

Verhuur en/of eigen gebruik

Elke dinsdag inloopdag van 12 tot 16 uur of bezichtiging 
op afspraak van maandag t/m zaterdag.
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4-PERSOONS

Borgerbeek Buitenkeuken

4-PERSOONS

Hilt

buitenplaats-reeenwissel.nlVERKOOP 
EN INFO: +31 (0) 592 749 460



bereiding

Snijd de kip in dunne reepjes.
Pel de knoflook.
Maak de broccoli schoon. Verdeel 
de groente in roosjes. Schil de ste-
len en snijd ze in stukjes.
Bak de knoflook in de olie op een 
zacht vuur in een wok of koeken-
pan.
Neem de knoflook uit de pan en 
bak de kipfilet al omscheppend in 
de achtergebleven olie.

Was de basilicum.
Pureer de knoflook met de basili-
cum met een staafmixer.
Kook de aardappelschijfjes en de 
broccoli in weinig water in ca. 4 
minuten beetgaar. Laat dit uitlek-
ken.
Doe de groente, de aardappelen en 
de knoflook bij de kip en warm al-
les goed door.
Maak op smaak met peper. <<

recept

ingrediënten [2 personen]

• 200 gram kipfilet

• 3 teentjes knoflook

• 500 gram broccoli

• 2 eetlepels olie

• 10 gram basilicum

• 450 gram aardappelschijfjes 
(voorgekookt)

• peper 

▶ ▶ info: voedingscentrum.nl

tekst en beeld voedingscentrum  nd.nl/varia

Aardappelschotel  
met broccoli en kip

> > Door de knoflook-basi-
licumpuree krijgt deze 
aardappelschotel een 
heerlijke smaak.

Ze werden vermoord, hun lichamen 
gedumpt, hun voertuigen verplaatst 
– allemaal haalbaar voordat je de 
politie om zeven uur ‘s ochtends 
belt om te zeggen dat je vrienden 
nooit zijn aangekomen. En als je 
weet had van het geld, ben je gelijk 
een heel stuk rijker …
‘Eureka’, fluisterde Evie. Was dit het 
misschien?
Ze dacht de boel door. Misschien 
was deze zaak helemaal niet zo in-
gewikkeld, maar hadden ze gewoon 
niet in de juiste richting gezocht. 
Zoals Grace’ oom die bekend was in 
de stad, maar zijn ware aard ver-
borg, hadden deze moordenaars het 
misschien ook gedaan. William en 
Nancy Durbin … Familie, waar ze 
eerder al zo vaak aan had gedacht. 
Hadden ze geldproblemen gehad en 
waren die ineens verdwenen?
Ze pakte haar notitieblok en begon 
te schrijven.
Hoe moeilijk kon het zijn om een 
caravan te laten verdwijnen, of een 
auto? Als William Durbin de sleu-
tels in de auto had laten steken, 
portier niet op slot, hoeveel uur zou 
die dan bij het meer blijven staan 
voordat iemand hem stal? Een uur 

misschien? Die auto kon weg zijn 
voor de politie zelfs maar op zoek 
ging naar dat ding. Parkeer een ca-
ravan op een overwoekerd stukje 
grond en hij is min of meer onzicht-
baar. Evie voelde een soort zeker-
heid opkomen toen ze dit allemaal 
opschreef, want dit was niet alleen 
een optie – het paste ook bij de fei-
ten. Ze moest veel meer te weten 
komen over Nancy en William Dur-
bin, en snel ook. Misschien waren 
dit goede mensen, hart van goud, 
en was dit een fantasie die al snel 
weer in duigen zou vallen … Of het 
waren wanhopige mensen, die een 
snel antwoord op hun problemen 
hadden gezien en drie mensen had-
den gedood om aan een hoop con-
tant geld te komen.
Evie keek op de klok. Ann en Paul 
waren misschien nog niet vertrok-
ken. Ze pakte snel haar telefoon en 
belde. ‘Paul, ik heb een gunst nodig.’
‘Zeg het maar, Evie.’
‘Alles wat je me kunt vertellen over 
een plaatselijk stel zonder dat Ga-
briel weet dat ik het vraag.’
‘Namen?’
‘William en Nancy Durbin. Ze is een 
nicht van Scott Florist.’

‘Ik bel je terug.’
Evie legde haar telefoon aan de kant 
en voelde een soort vertrouwen, ze 
hoorde het aan zijn stem. Daarbij 
vroeg hij niet verder. Dit was mis-
schien wel het antwoord en hij zou 
haar de informatie verschaffen die 
ze nodig had. Paul kennende belde 
hij later vanavond al terug.
Ze zou nog geen vreugdedansje 
doen, maar het voelde wel alsof ze 
iets te vieren had. Ze moest iets te 
eten bestellen. 
Zelfs een berg krakelingen vormde 
nog geen maaltijd, hield ze zichzelf 
voor, terwijl ze de verpakking 
dichtvouwde.
‘God, kalmeer me alstublieft’, fluis-
terde ze. ‘Ik wil dit zo graag oplos-
sen dat ik me aan dit idee vast-
klamp. Het zou de oplossing 
kunnen zijn, het klinkt veelbelo-
vend en goed, maar ik heb feiten 
nodig om het te onderbouwen, 
voordat ik misschien een onschul-
dig stel schaad. Laat me hierover 
alstublieft niets tegen Gabriel zeg-
gen tot ik het zeker weet. Maar ik 
weet iets over U – de waarheid telt 
in Uw ogen – en misschien leidt U 
me nu naar de waarheid.’

feuilleton
Dee Henderson

/ wordt vervolgd168.
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Het beeld ‘Christus de Verlosser’ in 
Rio de Janeiro is een van de meest 
iconische beelden ter wereld, en een 
geliefd model van veel fotografen. 
Het is lastig om van zo’n populair en 
vaak gefotografeerd beeld een me-
morabel kiekje te maken, weet de 
Braziliaanse fotograaf Leonardo Sens. 
Toch lukte het hem. 
Afgelopen weekeinde maakte hij zo’n 
spectaculaire foto van het beeld, dat 
hij er viraal mee ging op Instagram. 
Op de foto hangt de maan precies 
tussen de twee handen van de Ver-
losser, waardoor het lijkt alsof het 
standbeeld de maan ‘vasthoudt’. 

wolken
Drie jaar lang had Sens zich op dit 
moment voorbereid. Hij koos de per-
fecte locatie, bestudeerde de positie 
van de maan en gebruikte verschil-
lende apps om de exacte tijd te ach-
terhalen waarop de maan recht bo-
ven Christus zou verschijnen. 
Afgelopen zaterdag had hij het spec-
taculaire kiekje al bijna te pakken, 
vertelde hij aan het Braziliaanse 
nieuwsplatform G1. Maar er hingen 
te veel wolken om de maan heen, 
waardoor de foto mislukte. 
Op zondag deed hij nog een poging. 
Hij berekende weer het juiste tijdstip 
en vertrok naar het strand van Icaraí, 
bijna elf kilometer van het iconische 
beeld vandaan. ‘Het enige wat ik toen 
nog hoefde te doen was het statief 
aanpassen en wachten tot de maan 
verscheen’, zei Sens.

prijs
Sens, die sinds 2005 foto’s maakt in 
en rond het gebied van Rio de Janei-
ro, plaatste de foto als onderdeel van 
een fotoserie op zijn Instagram-ac-

count. Daar kreeg het beeld 137.000 
likes en talloze reacties. Zijn volgers 
zijn onder de indruk. 
‘Ik heb al heel wat afbeeldingen van 
de maan gezien, maar met deze foto 
is het je gelukt om hem opnieuw op 
een herinneringswaardige manier 
vast te leggen’, schreef iemand. Een 
ander zei: ‘Deze foto verdient een 
prijs!’ Nog een ander was er zelfs bij-
na stil van: ‘Ik weet niet eens wat ik 
over deze foto kan zeggen ... het is 
ongelooflijk, geweldig.’

bliksemschicht
In 2012 ging een Cristo Redentor-fo-
to van een andere fotograaf viraal. 
Daarop was te zien hoe een bliksem-
schicht inslaat op het hoofd van het 
bijna 30-meter-hoge standbeeld. De 
fotograaf, Fernando Braga, deelde het 
beeld op zijn Instagram. ‘Goddelijke 
bliksem!!!’, schreef hij er in het Por-
tugees bij. Ook achter deze foto zaten 
uren aan voorbereiding en toewij-
ding. ‘Hieraan gingen veel gefrus-
treerde pogingen vooraf’, deelde hij 
destijds op sociale media. 
Volgens de BBC wordt het standbeeld 
maar tussen de drie en vijf keer per 
jaar getroffen door bliksem. Braga 
was al een aantal keer ‘dichtbij’, 
maar het was hem nooit gelukt om 
het exacte moment van de bliksem-
inslag vast te leggen. 
Na ongeveer drie uur lang meer dan 
500 foto’s te hebben gemaakt, ver-
scheen de langverwachte foto op zijn 
camera. ‘Op ontelbaar veel andere 
dagen en momenten deed ik precies 
hetzelfde en leverde het niets op’, 
schreef hij. ‘Maar dat hoort erbij en 
we moeten altijd vooruit blijven den-
ken. Zo is het met alles. Dus geef 
nooit op!’ <

Lydia Fris  nd.nl/cultuur beeld Leonardo Sens

Gelukt! ‘Christo’ die 
maan vasthoudt gekiekt

Vandaag: na jaren 
voorbereiding éindelijk een iconische foto van het ‘Christus 
de Verlosser’-beeld in Rio de Janeiro. 

Wat trekt de aandacht op sociale media?
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tv opties

06.18 Nederland in Beweging 06.33 Op1 
07.31 Compilatie Tijd voor MAX 08.29 Taxi 
Castricum 08.46 Close Up: Louvre Abu Dhabi 
09.42 Het mooiste meisje van de klas 10.35 
De rijdende rechter 11.22 Nick, Simon & 
Kees: The Beatles 12.18 Sterren NL Top 25 
13.00 NOS Journaal 13.10 Keuringsdienst van 
waarde 13.40 NOS Sport: Criterium Dauphiné 
15.09 Avond van de kleinkunst 17.00 NOS 
Journaal 17.11 Kasteelvrouwe Emmy 17.58 
Socutera 

18.00 NOS Journaal
18.17 EenVandaag
18.52 NOS Sportjournaal
19.06 Het echte leven in de dierentuin
20.00 NOS Journaal
20.28 Zing!
21.45 Ik vertrek
22.38 Bij Van Duin op de Achterbank
23.29 NOS Studio Sport

08.00 Vroege Vogels 08.48 De streken van 
Van Boven 09.35 Eus’ Boekenclub 10.16 
Nu te Zien! 10.30 The Great British Bake Off 
11.26 MAX Maakt Mogelijk Special 11.42 Ie-
dereen Verlicht 12.13 Viva l’Umanità! 13.00 
NOS Journaal 13.12 Van Bahia tot Brooklyn, 
Caribische verhalen 14.03 Rail Away 14.37 
College Tour 15.30 Fryslân DOK 16.05 Kruis-
punt: De weg naar Santiago 16.30 De ver-
wondering 17.00 NOS Journaal 17.10 Petrus 
in het land 17.35 Soep, sores en soelaas 

18.05 Nederland Zingt
18.30 EO Metterdaad
18.45 BinnensteBuiten
19.13 Vroege Vogels
20.00 Focus
20.37 Ondersteboven van de Amerika’s
21.30 Nieuwsuur
22.09 Crime: The Bay
22.54 Crime: The Bay
23.40 De Nachtzoen
23.57 Nieuwsuur

07.25 Samson & Marie, IJsjestijd 07.34 De 
magische auto 07.46 Buurman en Buurman 
experimenteren er op los 07.54 Kindertijd 
08.02 Stop! 08.10 Waffel de wonderhond 
08.21 Puppy Patrol 08.45 Zappsport Bat-
tle 09.04 BabyBeestenBoel 09.13 De Zoo 
09.26 AAP 09.46 Superheldenschool 10.01 
Zapp Kids Top 20 10.27 Koen Kampioen 
10.52 Zappsport Kantine 11.14 Snap Shot 
11.28 Peperbollen 11.56 Peperbollen 12.24 
Peperbollen 12.52 Peperbollen 13.19 Heel 
Vlaanderen bakt kids 14.04 Willem Wever 
flits 14.12 De Faker 14.28 De Faker 14.44 De 
Faker 14.59 De Faker 15.15 De Faker 15.31 
Zappbios: Oswald en de pinguïns 16.55 
Willem Wever flits 17.03 Flexe gasten 17.15 
Zapp detective: Pretpark Summer Vibes 17.30 
Checkpoint Basecamp 17.55 Voor het blok

18.19 Klaas kan alles
18.45 Steken en Prikken: Op Vakantie
19.00 NOS Jeugdjournaal
19.20 Bommetje!
19.46 Enkeltje Verweggistan
20.19 Socutera
20.21 Headhunters
21.04 Headhunters
21.55 Pinkpop
22.43 Smeris
23.39 Onder het hart

11.00 Wishing On A Star 11.30 Camp To Go 
12.00 Sky High Dubai 12.30 Het Goede Bui-
tenleven 13.00 De Kliniek 13.30 AlpenHaus! 
14.00 Plezier En Passie 14.30 Camp To Go 
15.00 De Visvrouwen 15.30 Camp To Go 
16.00 Lodewijks Groene Geluk 16.30 Duur-
zame Roadtrip 17.00 Plezier En Passie 17.30 
House Vision 
18.00 RTL Nieuws 18.15 Editie NL 
18.30 RTL Weer 18.35 RTL Boulevard 
19.30 RTL Nieuws 19.55 RTL Weer 
20.00 Blow Up 21.40 Beste Kijkers 
22.40 Het Perfecte Plaatje Op Reis 
23.55 RTL Nieuws

09.45 Hart van Nederland – Ochtend Edi-
tie 10.00 Ultimate Vets 10.30 Ik BBQ voor 
jou 11.00 Bouwen aan de Toekomst 11.35 
Zoo Juniors 12.05 Een nieuw leven in de 
zon 13.05 De Grote Verbouwing Australië 
14.05 Het Roer Om 15.00 Secret Life of the 
Zoo 15.30 De Grote Verbouwing Austra-
lië 16.30 Ik BBQ voor jou 17.00 De Grote 
Tuinverbouwing
18.30 Lachen om Home Video’s 20.30 
Het Jachtseizoen 21.30 Wat een Uitvin-
ding! 22.55 Hart van Nederland – Late 
Editie 23.10 Shownieuws – Late Editie 
23.55 Weer.nl

07.00 Breakfast 11.00 Saturday Kitchen Live 
12.30 Nadiya Bakes 13.00 Homes Under the 
Hammer 14.00 BBC News 14.10 Weather 
14.15 Bargain Hunt 15.00 Money for Nothing 
16.00 The Bidding Room 16.45 Escape to 
the Country 17.45 Garden Rescue 
18.30 BBC News 18.40 BBC Regional 
News; Weather 18.45 Weather 18.50 
The Hit List 19.35 Michael McIntyre’s 
The Wheel 20.35 Pointless Celebrities 
21.25 Casualty 22.10 Annika 23.00 
BBC News 23.15 Weather 23.20 A Star 
Is Born

07.45 Hey Duggee 07.50 Supertato 08.00 
Shaun the Sheep 08.05 Dennis & Gnasher 
Unleashed! 08.20 Boy Girl Dog Cat Mouse 
Cheese 08.30 The Deep 08.55 Odd Squad 
09.05 Game on Grandparents 09.30 One 
Zoo Three 09.50 Newsround 10.00 Blue 
Peter 10.30 Deadly 60 11.00 Pooch Perfect 
12.00 Animals Behaving Badly 13.00 Family 
Cooking Showdown 14.00 Food & Drink 
14.30 Debbie Reynolds: Talking Pictures 
15.00 How the West Was Won 17.25 Flog It! 
18.20 Hidden Treasures of the Natio-
nal Trust 19.20 Whisky Galore! 20.55 
Blackadder The Third 21.25 Barry Ma-
nilow at the BBC 22.25 One Night with 
Barry Manilow 23.25 Later... with Jools 
Holland

npo 1 npo 2 npo 3 rtl 4 sbs 6

bbc 1 bbc 2
Zing!

 ▶ npo 1, eo, 20.28-21.45 uur
Voor koorwerken en aria’s uit be-
roemde opera’s als Carmen van Bizet 
en La Traviata van Verdi draaien de 
leden van Opera Flevoland hun hand 
niet om. Het Almeerse operagezel-
schap is nu een van de deelnemers 
aan de derde auditieronde van Zing!. 

Samen met andere zanggroepen als 
The Victorians en Rumor has it! la-
ten zij de jury zien wat ze in hun 
mars hebben. Allemaal hopen ze op 
de begeleiding van een van de men-
toren: Tania Kross, Glen Faria en 
Roel van Velzen.

Avond van de kleinkunst
 ▶ kro-ncrv, npo 1, 15.09-17.00 

uur
Kleinkunstenaars zingen een verras-
send nieuw liedje als reactie op een 
oer-Nederlandse hit op dit klein-
kunstfeestje in De Kleine Komedie.

The Great British Bake Off
 ▶ max, npo 2, 10.30-11.26 uur

De zaterdagochtend staat vanaf nu 
in het teken van bakken. Dit der-
tiende seizoen van The Great British 
Bake Off is voortaan in de ochtend te 
zien en trapt af met taartweek.

za
Wie is voor jou een engel? De 
mensen die een zorgvakantie 
houden op landgoed Hydepark in 
Doorn weten wel raad met die 
vraag. ‘Op het moment staat er 
eentje naast mij.’

Als je denkt dat je niet meer op va-
kantie kunt omdat je beperkt of ziek 
bent, dan is er soms tóch nog wat 
mogelijk. Nieuw Hydepark in Doorn 
is een vakantiehotel waar je terecht-
kunt als je zorg nodig hebt. Ver-
pleegkundigen, verzorgenden en 
vrijwilligers staan voor je klaar. Het 
is eigendom van de Protestantse 
Kerk in Nederland (PKN).
In deze aflevering van Petrus in het 
land is het thema ‘Zouden de vrijwil-

ligers engelen kunnen zijn’? Voor de 
gasten van het vakantiehotel is dat 
geen vraag. Ze zijn ontzettend blij 
dat ze de mogelijkheid hebben een 
weekje van huis te gaan. En dat 
geldt niet alleen voor de mensen die 
zorg nodig hebben, maar ook voor 
hun mantelzorgers.
René Durenkamp zit in een rolstoel. 
Hij is compleet afhankelijk van zijn 
vrouw Elly. Zij is zijn engel. ‘Zonder 
haar kan ik niks. Ik ben volledig af-
hankelijk van haar.’ Elly straalt als 
hij dat zegt. De liefde tussen de twee 
is duidelijk voelbaar. Elly vindt het 
vooral fijn dat anderen haar ontzor-
gen deze week. Ze hoeft tijdens deze 
vakantie geen ontbijt te halen voor 
René en ook hoeft ze zijn brood niet 

te snijden. De vrijwilliger die dát te-
gen haar zei, is háár engel. ‘Je hoeft 
het niet meer alleen te doen.’
Maar ook als vrijwilliger kom je ‘en-
gelachtige mensen’ tegen. Sjoerd El-
singa denkt terug aan een gast die 

‘toevallig’ mevrouw Engel heet. Deze 
slechtziende dame was te gast in het 
vakantiehotel en stikte ondanks die 
beperking voor alle vrijwilligers 
zonnebloemen. Ze maakte er ook 
nog een lied bij. ‘Bij heel veel vrijwil-

ligers liepen de traantjes over de 
wangen.’
De gasten hebben vaak verlies erva-
ren in hun leven. Ze kunnen erover 
praten met geestelijk verzorger Joke 
Westera. En ze zijn ook best bereid 
dat te doen. Sommige gasten noe-
men haar een engel. Terwijl de gees-
telijk verzorger over het prachtige 
landgoed loopt, geeft ze een korte 
overdenking naar aanleiding van het 
verhaal van Jakob die vluchtte voor 
zijn broer Esau. De engelen nemen 
de angst en het schuldgevoel van Ja-
kob mee naar boven en God geeft 
hem daar Zijn troost voor terug.’

Petrus in het land
 ▶ kro-ncrv, npo 2, 17.10-17.35 uur

Engelen in Doorn
Linda Stelma nd.nl/media beeld kro-ncrv

tv vooraf

zie programmaoverzicht op
▶ www.nos.nl of op
▶ Teletekst pagina 200

13.30 Sporza: Diamond League 13.50 Sporza: 
Criterium du Dauphiné 15.10 Sporza: Dwars 
door het Hageland 17.40 Clips 17.55 Kijk uit 
18.00 VRT NWS update 18.10 Born to 
be wild 18.35 Vlaanderen vakantieland 
19.00 VRT NWS journaal 19.35 Het 
weer 19.40 Iedereen beroemd 20.10 
Joker+ en Lotto 20.15 #LikeMe 20.45 
F.C. De Kampioenen 21.25 Geubels en 
de Hollanders 22.00 VRT NWS journaal 
22.16 Winst joker+ / lotto 22.17 Keno 14.01 Rally Special 14.30 Autosport NL 15.00 

RTL GP: 24 Uur Van Le Mans 
19.25 UEFA Champions League Finale: 
Manchester City – Internazionale

15.30 De Alarmcentrale: Pech Onderweg 
16.30 De Beste Slechtste Chauffeur van Ne-
derland 17.30 America’s Got Talent 
19.25 RTL GP: 24 Uur Van Le Mans

een

rtl 7

rtl 5

07.30 Harry Hark 07.43 De Verkenners 07.49 
Dierenkriebels 08.00 Joyce Meyer 08.30 
Homecoming 09.00 Uitgelicht! 09.30 Road 
to Avonlea 10.00 Zien en leven 10.30 Trans-
parant 11.00 Maranatha 11.30 Uitgelicht! 
12.00 Road to Avonlea 12.30 700 club Cana-
da – Israël 13.00 Zien en leven 13.30 Ano-
ther life 14.00 Uitgelicht! 14.30 Maranatha 
15.00 Cross Talk 15.30 In Touch 16.28 Zien 
en leven 16.58 Krummel 17.30 Superboek 
18.00 De fakkeldragers 18.30 Compas-
sion Stories 19.00 Jeni zoekt het bui-
tengewone 19.30 Welkom in de strijd 
20.01 Kom Zing Mee 20.30 Feesten & 
Falafels 21.00 Homecoming 22.00 The 
700 Club 22.30 Totdat Hij komt 23.30 
Feesten & Falafels

07.30 Ketnet Junior 12.30 Lentebeelden 
13.30 Ketnet Junior 17.50 Sporza: basketbal 
19.40 Seven worlds, one planet: mini-
sodes 19.44 Seven worlds, one planet: 
minisodes 19.48 Seven worlds, one 
planet: minisodes 19.53 Seven worlds, 
one planet: minisodes 20.00 VRT NWS 
update 20.10 Vranckx 20.35 Cardinal 
21.15 Cardinal 22.00 Light of my life 
23.55 Canvaslus

16.45 Michael Palin In North Korea 18.45 
Guantanamo: Battle for Justice 
22.15 Border Patrol New Zealand 22.16 
Hitler: The Lost Tapes of the Third Reich 
22.40 Ukraine From the Air

family 7

canvas

ngc
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06.13 Nadia 07.04 Bed & Breakfast 07.57 
Zing! 09.16 Ik vertrek 10.10 Klassiekers met 
Kleinsma 11.03 Ivo op zondag 12.00 NOS 
Journaal 12.13 Buitenhof 13.14 De Geknipte 
Gast 13.30 NOS Studio Sport Live: Criterium 
Dauphiné 15.13 NOS Studio Sport Live: Crite-
rium Dauphiné 16.21 NOS Studio Sport Live: 
Criterium Dauphiné 

18.00 NOS Journaal
18.13 TV Monument
19.00 NOS Studio Sport
20.00 NOS Journaal
20.25 WOLF
22.05 Floortje naar het einde van de 
wereld
23.05 Andere Tijden Sport
23.44 NOS Journaal
23.56 De droom van de jeugd

08.03 Petrus in het land 08.30 De verwon-
dering 09.02 Ik mis je 09.19 Bid, bedank, 
bewonder 09.45 Geloofsgesprek 09.59 
Eucharistieviering 11.06 Nederland Zingt op 
Zondag 11.32 EO Metterdaad 11.43 De Ver-
andering 11.59 De Kist 12.24 Wilde Ganzen 
12.33 EO-Jongerendag 2023: Pioneers 13.09 
EO Metterdaad 13.25 Fryslân DOK 14.00 
Ondersteboven van de Amerika’s 14.54 
BinnensteBuiten 15.20 Een vergeten uit-
tocht 16.25 De bijzondere nalatenschap van 
Abdellah Zaki 16.51 Socutera 17.00 NOS Jour-
naal 17.12 Kruispunt: De weg naar Santiago 
17.45 Het Dorp 

18.20 Holland Festival
19.01 Waarom gaan we niet vaker?
19.25 Eus’ Boekenclub
20.06 Nu te Zien!
20.20 College Tour
21.06 Metropolis
21.30 Nieuwsuur
22.07 Kloostergasten
22.40 Brieven aan de achterblijvers
23.18 Het Rampjaar 1672

07.24 Samson & Marie, IJsjestijd 07.32 
Casper en Emma 07.44 Sien van Sellingen 
07.53 Kindertijd 08.01 Prinses Spiegelbelle 
08.20 Vilda 08.30 Studio Snugger 08.45 
Zappsport Kantine 09.05 Brainstorm 09.25 
De regels van Floor 09.36 Wat maak je 
Menu? 10.00 Koken met konijnen 10.18 
Vlogmania kort 10.28 ZappDoc: Wat zou jij 
doen? 10.42 Salam 11.07 Klaas kan alles 
11.33 Verboden te lachen 11.49 Enkeltje Ver-
weggistan 12.15 Steken en Prikken: Op Va-
kantie 12.27 Waku Waku 12.50 Waku Waku 
13.12 Waku Waku 13.34 Waku Waku 13.57 
Waku Waku 14.19 De Eindmusical 14.34 
Brugklas Vakantieliefde 15.23 Zappbios: 
Bollie en Billie 2 16.41 Tussen Kop en Staart 
17.07 Space Challenge – Expeditie Mars 17.45 
De proefkeuken

18.10 Teenage Boss
18.43 Snap Shot
19.00 NOS Jeugdjournaal
19.20 Kinderen van Mavungu
19.41 3 op Reis
20.14 Riches
21.06 Plakshot
21.44 Boerderij van Dorst
22.37 De zaak-Rombley
23.22 3 op Reis
23.58 NOS Studio Sport

12.30 Duurzame Roadtrip 13.00 Mama’s 
Wereld 13.30 Business Class 15.00 Plezier 
En Passie 15.30 Plezier En Passie 16.00 BBQ 
Street, De Buurtbarbecue 16.30 De Visvrou-
wen 17.00 Het Goede Buitenleven 17.30 De 
Mooiste Wegen 18.00 RTL Nieuws 
18.15 Editie NL 18.30 RTL Weer 18.35 
RTL Boulevard 19.20 VriendenLoterij 
De Winnaars 19.30 RTL Nieuws 19.55 
RTL Weer 20.00 Postcode Loterij Eén 
Tegen 100 21.05 Rooijakkers Over De 
Vloer 21.35 Renze Op Zondag 23.05 RTL 
Nieuws 23.20 RTL Weer 

10.00 De Grote Tuinverbouwing 11.30 Ul-
timate Vets 12.00 Ik BBQ voor jou 12.30 
Samen voor Dieren 13.05 Het Jachtseizoen 
14.00 Secret Life of the Zoo 14.30 De Grote 
Verbouwing Australië 15.30 Bouwen aan de 
Toekomst 16.00 Wat een Uitvinding! 17.25 
De Grote Verhuizing
18.25 De Grote Verbouwing Australië 
19.30 vtwonen: Weer Verliefd op je 
Huis 20.30 Million Dollar Island 21.30 
Undercover in Nederland 22.30 Hart 
van Nederland – Late Editie 22.55 
Shownieuws – Late Editie 

16.30 Rally Special 17.00 Border Patrol UK 
18.00 Border Patrol 19.00 De Sterkste 
Man 20.00 Bad Boys 22.30 Kiss Of The 
Dragon

06.58 De fakkeldragers 07.31 Knuts en 
Proef 07.49 Dierenkriebels 08.00 Joyce 
Meyer 08.30 Without Limits 09.00 Answers 
with Bayless Conley 09.30 Upstream 10.30 
Totdat Hij komt 11.30 Welkom in de strijd 
12.01 Kom Zing Mee 12.30 Feesten & Fala-
fels 13.00 Homecoming 14.00 Another life 
14.30 Eurospirit 15.00 Emmanuel Gemeente 
16.00 Welkom in de strijd 16.31 Feesten & 
Falafels 17.00 Hour of Power 
18.00 Harry Hark 18.13 De Verkenners 
18.20 Dierenkriebels 18.33 Superboek 
19.00 Drive Thru History 19.30 Jezus 
Leven 20.00 In Touch 21.00 The bible 
– the verdict of history 21.30 Vindica-
tion 22.00 Bloom Today 22.30 Harvest 
Time 23.00 In Gesprek op 7

17.05 UFOs: Investigating the Unknown
18.05 Guantanamo: Battle for Jus-
tice 19.35 Fidel Castro: The Lost Tapes 
20.30 Narco State: Aftermath 20.31 
Killing Escobar 21.05 Facing... 

07.00 Breakfast 10.00 Sunday with Laura 
Kuenssberg 11.00 Politics England 11.30 
Sunday Morning Live 12.30 Homes Under the 
Hammer 13.15 Bargain Hunt 14.00 BBC News 
14.10 Weather for the Week Ahead 14.15 
Songs of Praise 14.50 Points of View 15.05 
Escape to the Country 15.55 Paddington 2 
17.35 Spy in the Ocean 
18.35 BBC News 18.50 BBC Regional 
News; Weather 18.55 Weather 19.00 
Countryfile 20.00 Spy in the Ocean 
21.00 Antiques Roadshow 22.00 Ten 
Pound Poms 23.00 BBC News; Weather 
23.25 BBC Regional News; Weather 
23.30 Rush

07.35 Gardeners’ World 08.35 Countryfile 
09.30 Beechgrove Garden 10.00 Landward 
10.30 The Edible Garden 11.00 Saturday Kit-
chen Best Bites 12.30 Family Cooking Show-
down 13.30 Rick Stein’s Spain 14.30 Meet 
Me in St Louis 16.20 Guys and Dolls 
18.45 The Great British Sewing Bee 
19.45 Flog It! 20.15 Stanley Tucci: 
Searching for Italy 21.00 Amazing 
Hotels: Life Beyond the Lobby 22.00 
Gods of Tennis 23.00 The Rocky Horror 
Picture Show

10.30 Business Class 12.00 Teleshop 5: 
Tommy Teleshopping 16.30 Films & Sterren 
17.00 24 Uur In De Politiecel UK 
18.00 24 Uur In De Politiecel UK 19.00 
De Moeite Waard?! 20.30 Kopen Zon-
der Kijken 22.00 Zeeman Confronteert: 
Stalkers 23.00 Jungle In Huis

npo 1 npo 2 npo 3 rtl 4 sbs 6

rtl 7

family 7

ngc

bbc 1 bbc 2

rtl 5

WOLF
 ▶ bnnvara, npo 1, 20.25-22.05 uur

De wolf was de laatste eeuwen bijna 
volledig uitgestorven in Europa. 
Kleine populaties overleefden in de 
grote bossen van Oost-Polen. In de 
afgelopen decennia kreeg de wolf 
wettelijke bescherming en maakte 
hij een opmerkelijke terugkeer. Het 
dier vond zijn weg van Polen naar 
een van de meest dichtbevolkte lan-
den van het continent: Nederland. 

Voor de film heeft regisseur Cees van 
Kempen meer dan duizend dagen 
doorgebracht in de bossen om het 
leven van de wolf minutieus vast te 
leggen.                                                                                                

College Tour
 ▶ kro-ncrv, npo 2, 20.20-21.06 uur

Twan Huys spreekt met Ola Källa-
nius, de CEO van Mercedes-Benz, die 
zijn visie geeft op de wedloop met 
Chinese en Amerikaanse fabrikan-
ten.

Brieven aan de achterblijvers
 ▶ ntr, npo 2, 22.40-23.18 uur

Narsingh Balwantsingh, zelf nazaat 
van Indiërs die naar Suriname trok-
ken, onderzoekt de tijd van con-
tractarbeiders en hoe mensen con-
tact hielden met hun familie.

zo
In een nieuw seizoen Kloostergas-
ten verruilen presentatrice Astrid 
Joosten, cabaretier Viggo Waas, 
schrijfster en filmmaakster Marion 
Bloem en chef-kok Sharon de Mi-
randa hun dagelijks leven vol 
drukte voor drie dagen in de stilte 
en regelmaat van een klooster.

De vraag die zovelen hebben om het 
leven van kloosterlingen te begrij-
pen, brandt ook Astrid Joosten op de 
lippen: hoe is het om af te zien van 
verliefd worden, seks hebben, een 
relatie krijgen? Hoe vul je je leven in 
als je het kloosterleven verkiest? 
De tien zusters norbertinessen in de 
priorij Sint-Catharinadal in Ooster-
hout hebben daar ieder hun eigen 

antwoord op. De 85-jarige zuster 
Mechtild trad op haar 23e in het 
klooster in en weet nog hoe het was 
om fysiek gescheiden te leven van 
de buitenwereld; in de kerk en de 
gesprekskamers zaten de zusters 
achter tralies. 
In de loop der jaren veranderde er 
veel. Priorin Maria Magdalena 
schuift opgetogen een gordijntje op-
zij, waarachter een grote beeldbuis 
prijkt. De zusters blijken fervent 2 
voor 12-kijkers, een van de tv-pro-
gramma’s die Joosten presenteert. 
‘Niets menselijks is ons vreemd’, 
zegt ze, maar even later vertelt ze 
ook waar de prioriteiten liggen in dit 
klooster. ‘Het is de belangrijkste 
kernwaarde van ons leven: het sa-

menzijn rond het Woord van Chris-
tus.’ 
Joosten leeft mee in het gastenver-
blijf en volgt de diensten van de zus-
ters. In haar studententijd zei ze de 
kerk vaarwel. God vindt ze maar iets 

onduidelijks. Daar is ruimte voor in 
het programma, al is het pijnlijk te 
horen dat zuster Mechtild na al die 
jaren rond Gods Woord zegt niet te 
weten wat haar na haar dood wacht. 
‘Ik vertrouw er alleen op dat er ie-

mand is die mij opvangt. Iemand of 
iets of een vreugde, een geluk die je 
hier eigenlijk nooit helemaal kunt 
vinden.’ Als deze zuster de regel van 
Augustinus leven en geloven dat ze 
‘samen op weg zijn naar God’, roept 
dit de vraag op waar Hij dan is voor 
haar. En waar is Jezus in haar ge-
loof? 
Om het klooster toekomst te geven, 
is er sinds 2017 een wijngaard. Joos-
ten, die ook vinoloog is, kan haar 
hart ophalen. Klopt het beeld dat ze 
heeft dat het kloosterleven sober, 
somber en gesloten is?

Kloostergasten
 ▶ kro-ncrv, npo 2, 22.07 – 22.40 

uur

Mee het klooster in
Nadine Folkers  nd.nl/media beeld kro-ncrv

tv vooraf

09.00 Lentebeelden 10.00 Hoogtepunten 
Koningin Elisabethwedstrijd Zang 2023 11.00 
De zevende dag 13.00 VRT NWS journaal 
13.25 Het weer 13.30 Sporza op zondag 
18.00 VRT NWS update 18.10 Dagelijkse 
kost 19.00 VRT NWS journaal 19.22 
Sportweekend 19.55 Het weer 20.00 
F.C. De Kampioenen 4: Viva Boma 
21.45 VRT NWS journaal 21.59 Keno 
22.00 Het weer 22.05 Sporza: bas-
ketbal 22.30 Where the wild men are 
23.15 Thuis 23.40 De zevende dag

07.30 Ketnet Junior 12.30 Lentebeelden 
13.30 Ketnet Junior 
18.35 Royal history’s myths and secrets 
19.30 Vranckx 20.00 Langs de Nieuwe 
Zijderoute 20.50 Surviving hothouse 
earth 21.45 The tourist 22.45 The tou-
rist 23.40 Agent Hamilton

een

canvas
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DICK & DANIËL
Geloven het Wel

PODCAST

WILLEM OUWENEEL VERTELT HOE 
CHRISTENEN MET LASTIGE THEMA’S 
ZOALS HOMOSEKSUALITEIT MOETEN 

OMGAAN 

Scan de QR of ga naar nd.nl/podcast

advertentie

zoek de 7 verschillen
Hendrik Jan Vermeer nd.nl/varia beeld anp / Robin van Lonkhuijsen

De selectie tijdens een trainings-
stage van het Nederlands elftal op 
de KNVB Campus in Zeist. Oranje 
bereidt zich voor op de halve finale 
van de UEFA Nations League tegen 
Kroatië. <
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Een beroepingsbericht doorgeven? 
▶ ▶ info@persbureauscheps.nl

eerst dit
 Prediker 11:7-10   

 Het licht zien   
 Het licht zien is een genot, zegt 
Prediker. Letterlijk en figuurlijk. 
Het kan zo’n opluchting geven na 
een donkere periode. Of dat nu 
een paar bewolkte dagen zijn, of 
een kil seizoen. Dat kunnen we 
ons half juni, twee weken voor 
de langste dag, nauwelijks voor-
stellen. Hoeft ook niet. Geniet 
van vandaag, zegt de schrijver. Er 
komen nog genoeg duistere 
dagen. Volg je hart en gun je 
ogen wat ze wensen. Dat wil 
zeggen: als die dingen ook Gods 
goedkeuring hebben. Waag je 
niet aan dat wat bij het duister 
hoort.   

 Heer, geef ons open 
ogen om van uw licht te 
genieten, ook als het 
soms duister in ons hart 
is.   

gebed:

eerst dit bijbelpodcast luisteren?
▶ ▶ nd.nl/podcast

 Tijdens het avondeten kreeg 
mijn zoon (7) een niesbui. 
‘Gezondheid’, zei ik. ‘Heb je 
last van hooikoorts?’ 
Zijn broer van 11 reageerde 
meteen ad rem: ‘Nee, hij heeft 
hoorkoorts, want hij luistert 
slecht ...’   

 Hooikoorts   

ik en mijn huis

kerknieuws
■  hersteld herv. kerk
bedankt  voor Stolwijk: K. Klopstra 
te Barendrecht.

■   geref. gemeenten
bedankt  voor Den Haag-Schevenin-
gen: W. Harinck te Utrecht. 

4 1 5 7 2 9
8 5 2

3 4 8
5 8 6 4

6 9 8 1
4 5 7 3

8 9 7 6 2
2 1 3

3 2 1 7

8 1 9
3 6 9 4 5

4 7 2
7 2 9 1

5 8
5 7

1 3 9
8 2

4 3

6 9 1 3 2 8 7 5 4
8 5 3 4 9 7 1 2 6
4 7 2 5 6 1 8 3 9
7 2 9 1 8 4 3 6 5
1 8 6 2 3 5 9 4 7
5 3 4 9 7 6 2 8 1
2 6 5 7 1 3 4 9 8
9 1 8 6 4 2 5 7 3
3 4 7 8 5 9 6 1 2

O U T M I R A K E L

S K I B O B A N N O

A M M I C R O V

K E E T S D O G E

A N E E K O K E N

K G E V A L L

P E Z E N R I O N

L A A N S E S M E

O A G E N T C M

M I N I I N Z A G E

P A S F O T O R IJ N

7 5 3 6 1 2 9 8 4
6 9 4 7 8 5 3 1 2
8 1 2 9 4 3 6 5 7
9 8 6 3 2 1 7 4 5
3 2 1 5 7 4 8 9 6
4 7 5 8 6 9 2 3 1
2 4 7 1 9 8 5 6 3
5 6 8 4 3 7 1 2 9
1 3 9 2 5 6 4 7 8

sudoku

woordzoeker

Schrijf alle cijfers 1 t/m 9 in alle verticale  
kolommen, alle horizontale rijen én in  
alle vierkantjes van 3 x 3 vakjes.

sudoku light

sudoku heavy

® Sanders Puzzelboeken 10-06-23

H Y B R I D E N R S S S T D T

D A L B T U H C S E O U A U H

I F D H E L M K N O P G M M C

L E G E K K R R L E B M E U I

E E N W O O L K E L M E A B H

B I E U O N U E O H Z E E T C

L S M D I E T E K N C S I G S

O T E A R T M L E M T S I K K

E U G H G R L M U U E M IJ S IJ

M I L C E O E O I I R O T B L

B F E S L O T V P O K E L I R

O M K K L S E U V E N E C B E

D E K B A N Z L A G R H N T T

E E I M A G O N E X T S A B I

M L S J E B R L E S D E O V U

Alle onderstaande woorden zijn ver-
stopt in deze woordzoeker. Streep alle 
woorden door. De resterende letters 
vormen de oplossing.

puzzel

autogamie
bast
bestuiven
bijscherm
bloembodem
bloemenzee
bloemkelk
bolvormig
dagbloem
gemengd
helmknop
humus
hybriden
kegel
kiemen
licht
ontluiken

reukloos
rood
roze
schaduw
schicht
schutblad
sikkel
soorten
stamper
stengel
stuifmeel
uiterlijk
uitloper
voedsel
xenogamie

kruiswooredraadsel

oplossingen 09-06-23

Meer puzzels maken?
Kijk op nd.nl/puzzels
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weer vandaag NL vandaag Europa°C °C

vandaag:

zon en maan

-30/-25 -25/-20 -20/-15 -15/-10 -10/-5 -5/0 0/5 5/10   10/15 15/20 20/25 25/30 30/35 35/40 40/45

05:19 uur 02:18 uur
21:58 uur 12:43 uur

30° 
16°

22 8 16
26

30

28

30

21 14

31

19

30
28

32

24

27

31

27
27 24

31

31

26

Amsterdam volop zon 29 Middelburg volop zon 30 Athene zon en wolken 26 Rome bui, regen en hagel 28
Den Haag volop zon 31 Nijmegen volop zon 32 Berlijn zon en wolken 29 Sofia hagelbui met onweer 24
Eindhoven volop zon 32 Rotterdam volop zon 30 Londen zon en wolken 29 Stockholm volop zon 21
Groningen volop zon 28 Utrecht volop zon 30 Madrid zon en wolken 26 Warschau zon en wolken 24
Maastricht volop zon 31 Zwolle volop zon 30 Parijs zon en wolken 28 Wenen hagelbui met onweer 24

vandaag zondag maandag dinsdag woensdag

0 mm 30° 0 mm 30° 0 mm 29° 0 mm 27° 0 mm 27°
0% 16° 0% 16° 5% 15° 10% 14° 10% 13°
O 3 O 3 O 3 O 3 NO 3

vandaag zondag maandag dinsdag woensdag

Warme dagen
Er breekt een periode aan met 
zonovergoten zomerweer en 
hoge temperaturen. In grote de-
len van het land is het komende 
dagen tropisch met middagtem-
peraturen rond 30 graden. Ook 
op de Waddeneilanden wordt het 
eindelijk warmer met 25 tot 27 
graden en zijn de wolkenvelden 
vanaf zee verleden tijd. Een oos-
telijke wind is verantwoordelijk 
voor de aanvoer van warme en 
droge lucht. Met deze windrich-
ting wordt ook extra stuifmeel 
meegevoerd, waardoor de over-
last door hooikoorts blijft en zelfs 
nog verder toeneemt. Ook na het 
weekeinde blijft het warm, maar 
de maximumtemperatuur valt 
enkele graden lager uit. Het blijft 
daarbij droog en zonovergoten.

Roosmarijn Knol

Temperaturen rond 30 
graden met veel zon

stuur uw bijdrage naar:
▶ ▶ meedenken@nd.nl

geraakt...

…  door hoe onze trouwe krantenbe-
zorger zijn werk doet.
Foto: Jeanet Bos   
stuur uw foto naar: meedenken@nd.nl
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Vicenza Superior FDST  |  468 Wh accu
Lichtgewicht e-bike met krachtige Eleon-voorwielmotor, nergens 

anders zó voordelig. Extra veilig dankzij de hydraulische schijfremmen 

en dagrijverlichting. 

Extra scherp geprijsd, nu vanaf €1.999 2

ALLES IN HUIS VOOR JOUW IDEALE E-BIKE

1. Betreft het percentage korting op geselecteerde accessoires. 2. Kijk voor de deelnemende actiemodellen op Stella.nl. Getoonde prijzen zijn met de standaard accu en inclusief hiervoor genoemde ophaalkorting. Actie is geldig van 30 mei t/m 2 juli 2023. Niet geldig i.c.m. andere lopende acties. Alleen geldig op de adviesprijs en 
bij levering van een e-bike in 2023. Bestellingen via NFP of BFN uitgezonderd. Vraag naar de voorwaarden. 3. Actiekorting inclusief ophaalkorting. Ophaalkorting van €50,- geldig als je je e-bike ophaalt bij één van onze ophaallocaties, te weten Alkmaar, Assen, Best, Hulst, Nunspeet, Schiedam of Wijchen. 4. Service, bezorging en 

garantie op locatie in Nederland, excl. Waddeneilanden. 5. Het laagst genoemde bedrag (€799,-) is van toepassing op bepaalde outletmodellen. Ontdek de huidige voorraad op Stella.nl. Prijswijzigingen, druk- en zetfouten voorbehouden.

Proefrit en service aan huis4

Tot 5 jaar garantie Laagste prijsgarantie op 

Beste prijs-kwaliteitverhouding KOM NU NAAR 
DE WINKEL!

Vicenza Superior MDB  |  300 Wh accu
al vanaf €1.899 2

Livorno Superior MDS |  630 Wh accu
van €1.999 voor €1.849 2

Livorno Premium MDB SI  | 300 Wh accu
al vanaf €2.249 2

Krachtige hydraulische schijfremmen, voor een 

extra korte remweg in alle weersomstandigheden

E-BIKES AL V.A.

€799 5

NU EXTRA SCHERP GEPRIJSD

PRIJSWINNENDE

E-BIKEDEALS!

Lichtgewicht e-bike met krachtige Eleon-voorwielmotor nergens
f

Vicenza Supe irior FFDSDSTT ||  464688 WhWh accu

Daytime Running Light, mét licht-

sensor, voor extra zichtbaarheid 

overdag én in het donker

Vicenza Superior MDB | 300 Wh accu Li S i MDS | 630 Wh

€150
KORTING

3



    7 DEUGDEN

    GENIETEN VAN GROEN

    KOKEN

    Het roer 
moet om
    Journalist Thomas Oudman 
gelooft dat overheid en 
burger het lef hebben om 
voor duurzaamheid te 
kiezen. ‘Als mensen erop 
kunnen vertrouwen dat 
minder vlees eten leidt tot 
een beter landschap, dan 
zullen ze daarvoor kiezen, 
dat denk ik echt.’   

    Een grote 
verhuizing
    Konijnen van de 
Rotterdamse Maasvlakte 
moeten het duinlandschap 
op Vlieland gaan redden. 
Maar kunnen ze daar wel 
aarden?   

    Investeren in 
een moestuin
    Op een groot perceel 
verbouwen de jonge 
ondernemers Felix en 
Maud groenten en fruit. 
Dat lukt dankzij hun 
investeerders, die 
daarvoor elke week een 
deel van de oogst 
krijgen.    

 4 :

 8 :

 15 :

 Jong geleerd ...   
 10 :  TREND

  Gezonder en duurzamer eten: we willen het allemaal. Maar het ook doen? 

Dat is ingewikkelder. Vooral volwassenen hebben moeite met die omslag. 

Juist daarom is het belangrijk kinderen een gezond eetpatroon aan te leren.   

NEDERLANDS DAGBLAD :  10 JUNI 2023   S P E C I A L D U U R Z A A M  E T E N



DE ZATERDAG VAN DOREEN PAIS

De oorlog in Oekraïne brak uit en al snel kwam de vraag: willen jullie plek bieden aan vluch-
telingen? Doreen Pais (44) en haar man waren een jaar beheerders van Bezinningscentrum 
Emmaus in Helvoirt, waar ze christelijke groepen ontvangen (zie foto). ‘Paus Franciscus had 
net aan christelijke gemeenschappen gevraagd de deuren te openen. Dat voelde als een per-
soonlijk appel – wij hebben hier 365 bedden. Toen we nadachten of we de functie van beheer-
dersechtpaar op ons zouden nemen, had ik in gebed meerdere keren de vergelijking met het 
mosterdzaadtwijgje gekregen, uit Ezechiël. Uit het twijgje groeit een boom waarin vogels zich 
nestelen. Op 21 maart 2022 hoorde ik dat de eerste vluchtelingen al in de bus zaten naar ons 
toe. Ik verstijfde helemaal. Vluchtelingenopvang is iets compleet anders dan gastenzorg. Maar 
ik dacht ook: dit is het moment dat de vogels zich gaan nestelen.’
Er verblijven nu tachtig vluchtelingen in een vleugel van het voormalige klooster. Vrijwilligers 
geven taallessen en organiseren bijvoorbeeld knutselmiddagen voor de kinderen. ‘God heeft 
echt voorzien. Wij hebben een kapel in huis en er is een priester die de taal spreekt. Dat is de 
meerwaarde van de opvang hier. Het past helemaal binnen de missie van het huis.’

 ▶ Hoe werden Doreen Pais en haar man beheerders van Emmaus? Lees het in de bijlage 
ZONDAG.

TEKST HELGA VAN KOOTEN BEELD WOUTER VAN ASSENDELFT

‘De opvang 
past bij ons’

NEDERLANDS DAGBLAD : 210.06.2023

ZATERDAG



COLUMN

 De film  Mowgli , over een jongen die opgroeit 
tussen wolven, is waarschijnlijk gebaseerd op 
het waargebeurde verhaal van Sanichar, ‘het 
Indiase wolfsjong’. In de negentiende eeuw 
werd hij gevonden door een stel jagers. Hij 
liep op handen en voeten met een roedel wol-
ven mee hun wolvenhol in. De jagers waren 
zo nieuwsgierig dat ze het wolvenhol in brand 
staken om de jongen naar buiten te lokken. 
Toen ze hem te pakken hadden, dachten ze: 
wat nu? Ze brachten hem naar een weeshuis.
  Sanichar is niet het enige ‘wilde kind’ dat we 
kennen uit de geschiedenis. Er zijn verhalen 
over wilde hondenkinderen, panterkinderen, 
zelfs kippenkinderen. ‘Gered’, werd toen ge-
zegd. Ze moesten van hun medemensen leren 
praten, op twee benen lopen, kleren dragen, 
aan tafel eten met mes en vork. Dat lukte niet, 
of nauwelijks. De kinderen werden ‘beperkt’ 
of ‘idioot’ genoemd. Sommigen eindigden 
toch weer als een dier, maar dan in mensen-
handen; ze werden in een kooi gestopt. Die 
kinderen waren natuurlijk verre van dom. Los 
van hun lichamelijke superioriteit waren ze 
zintuiglijk bovenmenselijk ontwikkeld. Met 
hun gehoor, reukvermogen en zicht namen ze 
dingen waar die de rest van de mensen totaal 
niet in de gaten had.
    Het lijkt wel of je intelligentie alleen telt als ze 
past in de wereld zoals die door de meerder-
heid wordt beleefd. Terwijl je daarvoor maar 
zo beperkt intelligent hoeft te zijn. Mijn 
vriend Thijs Heslenfeld neemt voor zijn werk 
gasten mee door de Afrikaanse wildernis. Met 
een vierwielaangedreven jeep, een tentje op 
zijn dak, gps en een satelliettelefoon. Geen ge-
weer – dat gebruiken mensen om problemen 

op te lossen die ze hadden moeten voorko-
men. Het kan niet zo zijn dat een wild dier 
met zijn leven moet betalen voor jouw onge-
vraagde aanwezigheid in de wildernis. Zo ziet 
Thijs dat. Hij vertelde dat zijn zintuigen zich 
tijdens iedere reis verder ontwikkelen. De 
laatste keer wilde hij een vriend opzoeken bij 
de Himba in Namibië. Maar de man was niet 
thuis; hij was de bergen in om te kunnen bel-
len. Thijs reed verder, toen hij in een flits zijn 
vriend zag staan. ‘Dat kan toch niet?’ dacht 
hij. De figuur was heel ver weg, een kleine 
zwarte stip, hij had hem niet eens bewust ge-
zocht. Maar toen hij zijn verrekijker pakte, 
klopte het nog ook. Zijn vriend stond drie ki-
lometer verderop, op de rotsen, met een tele-
foon aan zijn oor.
    Terwijl hij me dit vertelde in mijn achtertuin 
(hij is net terug) onderbrak hij zichzelf: ‘Hé, is 
dat een middelste bonte specht?’ En: ‘Ik hoor 
de mussenkuikens piepen onder je dakpan-
nen.’ Een andere keer wees hij omhoog. ‘Kijk. 
Een havik.’ Ik zag niks. ‘Hoger’, zei Thijs. ‘Je 
moet een paar honderd meter hoger kijken.’ 
Ik spande mijn ogen in tegen het zonlicht en 
zag een zwart streepje in de blauwe lucht.
    Ik benijd Thijs. Alsof er in zijn wereld meer le-
ven is, meer avontuur. Maar gistermiddag zag 
ik in mijn achtertuin de kraai die vaak voer 
komt jatten van de kippen. Hij had een stuk 
brood in zijn snavel dat hij niet kreeg doorge-
slikt. Trippelde naar de waterbak. Liet het 
even weken. En schrokte het toen naar bin-
nen. Ik weet niet wat me enthousiaster maak-
te: dat een kraai dit kan verzinnen, of dat ik 
het heb gezien. Ik appte Thijs. ‘Te gek! Wel-
kom in mijn wereld’, schreef hij terug.   

 Zelfs in je tuin is 
er avontuur. 

Je moet alleen 
heel goed kijken   

RINKE VERKERK 

journalist en verhalenmaker

NEDERLANDS DAGBLAD :  3    10.06.2023   

ZATERDAG



Voedseljournalist Thomas Oudman 
roept de overheid op lef te tonen, en 
de stikstofkraan dicht te draaien. ‘Het 

Nederlandse voedselsysteem is failliet.’

‘Ons 
voedselsysteem 

moet anders. 
Dat vergt moed’

TEKST PIET H. DE JONG BEELD DICK VOS

ZEVEN DEUGDEN

Een gesprek over de zeven deugden: 
wijsheid, rechtvaardigheid, dapperheid, matigheid, geloof, hoop en liefde

Met enige regelmaat stapt bioloog Thomas Oudman in zijn kano om veenwei-
degebied het Westzijderveld in te peddelen. Het Natura 2000-gebied ligt in zijn 
achtertuin en brengt hem rust. ‘Ik zie de grutto’s en zie de prachtige bloemen, 
zoals de gele lis en koekoeksbloem, snuif de geur op van watermunt. Natuur 
kan me ontroeren.’
Misschien is het wel om die reden dat hij zich strijdlustig toont tegen de snelle 
achteruitgang van die natuur. De overheid zou daar meer oog voor moeten 
hebben en minder voor de belangen van de voedselindustrie.

Rechtvaardigheid
‘Boeren in Nederland hebben vaak geen goed inkomen, ze zijn zelf het verdien-
model. Ik vind dat onrechtvaardig. Mijn grootste drijfveer om hierover te 
schrijven is om het onrechtvaardige systeem te bestrijden; een systeem van 
landbouw bedrijven waaraan de voedselindustrie goed verdient en waarin 
boeren worden uitgeknepen.
Grofweg elke kwart eeuw stopt de helft van het aantal melkveeboeren ermee. 
Friesland Campina heeft uitgerekend dat tussen 2020 en 2030 een derde van de 
melkveehouders zal stoppen met boeren. De huidige manier van werken is een 
uitsterfbeleid voor familiebedrijven. Veel protestboeren hebben het systeem 
toch geaccepteerd, omdat ze er min of meer aan vastzitten en geen andere op-

tie hebben. Terwijl het stelsel de voedselindustrie, zoals supermarkten, zuivel- 
en veevoerbedrijven, de vrije hand biedt. Sinds de jaren vijftig heeft dat sys-
teem er ook voor gezorgd dat het platteland hard is achteruitgegaan. Vroeger 
waren kruidenrijke graslanden overal, nu bijna nergens meer. Er is voor de 
meeste mensen geen rijke natuur meer in de buurt om van te genieten.’

Moed
‘Wat nodig is, is moed om het systeem te veranderen. Dat geldt niet alleen voor 
de overheid, of de boeren, maar voor ons allemaal. Want wanneer we weer af-
hankelijk worden van het ecosysteem, geven we de regie uit handen. Dat kan 
onzeker maken. Het vergt moed om te vertrouwen dat de natuur de kracht 
heeft onze problemen op te lossen. Er is al veel tijd verloren gegaan. 
Nu is er een goede kans om het stikstofprobleem op te lossen, want er is veel 
geld beschikbaar. Op lange termijn is die verandering naar een duurzame land-
bouw onontkoombaar, gelet op de uitputting van de bodem en de gevolgen van 
de klimaatverandering.’

Hoop 
‘Ik denk dat het anders kan en anders moet. Ik heb goede hoop dat we die ver-
andering naar een duurzame landbouw in gang kunnen zetten. ▶
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Thomas Oudman: ‘Mijn liefde voor de natuur is óók een vorm van geloof’.

ZEVEN DEUGDEN
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De keus moet niet liggen bij de consumenten in de supermarkt, maar bij de 
overheid die ervoor zorgt dat alles in de winkel duurzaam is. Dat kan door sub-
sidies te geven aan duurzame producten, zodat die voor iedereen betaalbaar 
zijn.’

Matigheid
‘Ik ben er niet voor om mensen te belemmeren in hun keuze voor wat ze op 
hun bord leggen. Maar duurzamere veeteelt levert minder productie aan vlees 
op. Dus zullen we ook iets moeten doen aan ons consumptiepatroon. en min-
der vlees moeten eten. Maar als mensen erop kunnen vertrouwen dat minder 
vlees eten direct leidt tot een beter, mooier landschap, dan zullen ze daarvoor 
kiezen, dat denk ik echt. Mensen zien matigheid, zoals minder vlees eten, vaak 
als iets wat ze moeten inleveren. Dat is niet het geval, want we krijgen er veel 
voor terug.
We hoeven echt niet allemaal vegetariër of veganist te worden. Zelf ben ik 
flexitariër. Mijn vriendin en ik eten vlees op bijzondere momenten, bijvoor-
beeld als er bezoek komt. Dan kun je er extra van genieten, het vlees smaakt 
dan lekkerder, is mijn ervaring. 
Een vleestaks is een logische maatregel om die gewenste matigheid te bevorde-
ren. Nu is het nog zo dat de EU jaarlijks tientallen miljoenen uitgeeft om recla-
me voor vlees te maken. Een belasting op vlees zorgt ervoor de milieuvervui-
ling tegen te gaan en je kunt er de verduurzaming van voedsel mee 
financieren.’

Geloof
‘Ik ben niet religieus opgevoed. Mijn opa kwam uit een boerengezin uit het 
Groningse Stitswerd, hij was streng gereformeerd. Mijn vader is van het geloof 
afgevallen. Toch speelt geloof in mijn leven een belangrijke rol. In die zin, dat ik 
enorm veel waarde hecht aan de natuurlijke rijkdom. Ik zie het als opdracht 
die rijkdom in stand te houden voor mijn kinderen en voor volgende genera-
ties. Een christen noemt dat rentmeesterschap. 
De liefde voor de natuur is óók een vorm van geloof. Natuurlijke rijkdom is niet 
alleen rationeel, het is groter dan dat. Natuur kan me ontroeren. Ik had het 
voorrecht dat ik voor mijn promotieonderzoek naar Spitsbergen en een wad-
dengebied in West-Afrika mocht gaan. Daar heb ik ontzag voor de natuur ge-
kregen. Ik voelde wat het is dat een mens er niet toe doet in die omgeving. Je 
kunt jezelf helemaal vergeten in zo’n prachtig gebied. Gek genoeg ben ik die 
ervaring pas later gaan waarderen in mijn eigen tuin en de waterrijke omge-
ving waar ik woon. Mijn vriendin heeft me aangezet de overstap te maken van 
de wetenschap naar de journalistiek. Ze hoorde mij tijdens wandelingen hon-
derduit praten over de natuur. “Je hebt wat te vertellen. Veel mensen weten 
niet hoe dat allemaal in elkaar steekt.” Als je eenmaal oog hebt voor de natuur, 
verveel je je nooit meer.’ 

Liefde
‘Ik denk bij liefde vooral aan het leven als geheel, álle leven. Liefde betekent 
dan ook dat er plek is om te leven in een land waarvan we kunnen genieten. 
Dat die mogelijkheid er is, voor mij en mijn kinderen, én voor de natuurlijke 
rijkdom die we in stand houden door er zorgvuldig mee om te gaan. Natuur be-
scherm je niet omdat het moet, maar omdat je ervan afhankelijk bent. Uit lief-
de zet je je daarvoor in. Als je beseft dat je afhankelijk bent van die natuur, is 
het niet moeilijk er ook van te houden.’ ◀

Ik heb geprobeerd oplossingen te zoeken voor het probleem waarin we ver-
zeild zijn geraakt, vooral het teveel aan stikstof. En wat ik voorstel, is in wezen 
heel simpel: draai de stikstofkraan dicht en herstel de kringloop op de boerde-
rijen. De mens is afhankelijk van het ecosysteem, gebaseerd op een kringloop 
van voedingsstoffen.
De overheid heeft het probleem jarenlang laten dooretteren. Sinds de jaren 
vijftig is een truc toegepast om de productie van het melkvee enorm op te krik-
ken, door kunstmest en krachtvoer uit andere landen. Er ontstond een lineair 
systeem: meer input voor de koeien leidt tot steeds hogere productie. Het pro-
bleem was dat de poep zich letterlijk ging ophopen en er een teveel aan stik-
stof ontstond.
De overheid heeft vier decennia geprobeerd oplossingen te bedenken zonder 
de stikstofkraan dicht te draaien. Nu is het bad volgestroomd, maar de kraan 
blijft lopen, we hogen het randje van het bad wat op. Dat is geen oplossing. De 
kraan dichtdraaien is voor de zuivelconcerns, de kunstmestfabrikanten en de 
leveranciers van landbouwmachines niet logisch. Zij hebben er geen belang bij 
de stikstofkraan dicht te draaien. 
Van die bedrijven snap ik dat nog wel, dat is hoe het werkt. Van de overheid 
snap ik niet dat ze geen werk maken van structurele oplossingen van het pro-
bleem. Dat boeren boos zijn snap ik ook. Zij moeten steeds meer produceren 
om rond te kunnen komen, terwijl ze te maken kregen met veel en ingewik-
kelde milieuregels.
De echte oplossing is: anders gaan boeren. De vijfhonderd biologische melk-
veehouders die Nederland telt, werken op een duurzame manier. Ze verdienen 
gemiddeld een kwart meer dan gangbare boeren én ze hebben een stabieler 
inkomen. Dat komt vooral doordat ze minder uitgaven hebben aan kunstmest, 
krachtvoer en zware machines. 
Veel boeren die ik spreek, zouden wel anders willen werken, maar dat is best 
lastig omdat het een andere manier van denken is die jaren inspanning vergt. 
Ook is de financiering voor een transitie naar biologisch boeren heel moeizaam 
en ingewikkeld.  
Ik ben boos op de overheid die niet in staat is dit failliete systeem te doorbre-
ken. Minister Piet Adema wil nu oplossingen verzinnen met een landbouwak-
koord. Het probleem is dat er veel partijen aan tafel zitten die er belang bij 
hebben om het bestaande stelsel overeind te houden. Wie niet aan tafel zit, dat 
zijn wij, de samenleving. Adema moet voor hen in actie komen, dat is een pu-
bliek belang. Hij moet een visie ontwikkelen en niet de voedselindustrie aan 
tafel de grootste rol geven. 
Het kabinet moet beslissingen nemen, doen wat het beste is voor de hele sa-
menleving. Dat heeft een prijs, maar er is geld om niet-duurzame boeren te 
compenseren. Mijn voorstel om te stoppen met krachtvoer van buiten halen, 
leidt tot misschien wel driekwart minder pluimveehouderijen en varkenshou-
derijen. Maar let wel, doorgaan op de huidige weg leidt tot veel meer bedrijfs-
sluitingen. Toch ben ik hoopvol gestemd. Nederland kan weer een prachtig na-
tuurrijk landschap krijgen. 
Als we de stikstofkraan eindelijk dichtdraaien, verbetert het zwemwater. ‘s Zo-
mers is veel zwemwater niet te gebruiken door blauwalg, ook een gevolg van 
te veel stikstof en fosfor. Dat is toch eigenlijk heel raar?’

Wijsheid
‘Het zou van wijsheid getuigen als de minister zelf de touwtjes in handen 
neemt en niet slechts een deel van de veehouderijen biologisch wil maken, zo-
als hij voorstelt. Adema wil naar 15 procent, dat is minder dan de EU vraagt, 
namelijk 25 procent biologisch. Ik denk dat het wijs is de hele veehouderij te 
verduurzamen en toekomstbestendig te maken. Je doet dat voor de leefbaar-
heid van volgende generaties
Ik heb er ook wel vertrouwen in dat al die mensen die op BBB hebben gestemd 
dat willen, zodra ze er vertrouwen in hebben dat het echt kan. De BBB moet 
dan wel met andere oplossingen komen. Nu is het nog een lobbyclub die is 
omgevormd tot een politieke partij die opkomt voor de industrie en niet voor 
de boeren. Als de BBB inzet op duurzame oplossingen kunnen familiebedrijven 
en de boerencultuur in Nederland overeind blijven. 
De overheid moet zo wijs zijn om het langetermijnperspectief te schetsen en 
dat aan iedereen goed uit te leggen. Waarom moet biologische melk een 
kwartje duurder zijn dan gangbare melk? De bioboer krijgt daar maar 4 cent 
van, de rest gaat naar de industrie. Terwijl de maatschappelijke kosten van de 
vervuilende gangbare landbouw niet in de melkprijs worden verrekend. De 
kosten van herstel van natuurschade door de gehele landbouw worden ge-
raamd op 6,5 miljard euro per jaar. 

‘Natuur bescherm je 
niet omdat het moet, 
maar omdat je ervan 

afhankelijk bent.’

Thomas Oudman is in 1984 in Groningen 
geboren. Na zijn studie biologie aan de 
Universiteit van Amsterdam, deed hij 
promotieonderzoek bij het NIOZ op 
Texel, daar woonde hij zeven jaar.

Sinds 2020 is hij ‘corrrespondent voedsel’ 
bij De Correspondent.

Oudman heeft een vriendin, samen 
hebben ze twee kinderen, van 0 en 3 jaar 
oud. Hij woont in Zaandam.

Volgende week publiceert Thomas 
Oudman zijn boek Uit de shit. Pleidooi 
voor meer boeren en minder vee. (Uitg. 
De Correspondent, Amsterdam 2023. 
160 blz., € 15,00)
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TIP

Ontsnappen 
uit de stad

Escapetours door de stad.
Te boeken via bijvoorbeeld: escapetours.

com of outsideescape.nl

PODCAST

Geheimen 
ontrafeld én 
tips voor een 
dagje uit

Verborgen verhalen. 
Presentatie: Pascal van Hulst

Te beluisteren via anwb.nl en de 
gebruikelijke podcastkanalen.

APP

Kokkerellen 
met een 
community

Cookpad
platform: Android

leeftijd: 3 jaar en ouder, ouderlijk 
toezicht aangeraden (in-appaankopen 
en interacties met andere gebruikers)

prijs: gratis

ROMAN

Romantiek in 
wijngaard 
aan het 
Comomeer

De Italiaanse dochter
Soraya Lane (vert. Erica Disco). Uitg. 

Oceaan, Amsterdam 2023. 299 blz.  
€ 17,99

ROMAN

‘Het was alsof 
ze sliepen’

Het geheim van het familiehuis
Kate Morton (vert. Carolien Metaal). Uitg. 

Boekerij, Amsterdam 2023. 559 blz.  
€ 22,99

ZIEN EN DOEN

Helga van Kooten

Martha Aalbers 

Loïs Franx

Marianne Hoksbergen

Marianne Hoksbergen

TEKST 

TEKST 

TEKST 

TEKST 

TEKST 

We blijven tijdens de vakanties steeds vaker 
in Nederland. In maart gaf een kwart van de 
Nederlanders aan hun eerstvolgende vakan-
tie in eigen land te plannen, liet toerismebu-
reau NBTC weten. De ANWB heeft een pod-
cast die naadloos aansluit op deze 
trend: Verborgen verhalen. In de reeks reist 
Pascal van Hulst naar alle uithoeken van Ne-
derland om mysteries te ontrafelen. Bevindt 
zich onder het oude centrum van Den Haag 
een geheim gangenstelsel, zoals sommigen 
beweren? Waar is de schat van het Britse 
schip De Lutine, dat in 1799 vlak voor de kust 
van Terschelling verging? En bevat de put 
van Keinse echt geneeskrachtig water? De 
podcast reikt tussen neus en lippen door leu-
ke suggesties aan voor wie nog niks heeft ge-
boekt óf voor wie er gewoon lekker een dag-
je op uit wil. Vanaf 18 juli begint het tweede 
seizoen van deze onderhoudende podcast. ◀

Nooit meer mokkende pubers of zeurende 
kinderen achter je aan tijdens een stadswan-
deling. Dat klinkt als een droom. Het gehei-
me wapen? Een ‘city escape’, een vlucht uit 
de stad, met hulp van je mobiel. Neem bij-
voorbeeld Haarlem. Outside Escape geeft je 
toegang tot hun app na betaling en registra-
tie op hun website. In de app staan raadsels, 
spelletjes en aanwijzingen om de stad te ont-
vluchten. Leidraad is het verhaal van Kenau. 
Streed zij nu wel of niet mee tijdens de Tach-
tigjarige Oorlog? Je hebt twee uur de tijd en 
kunt de tour niet stopzetten.
Diezelfde tijd en voorwaarde bij Escape 
Tours. Deze aanbieder hangt het vluchtver-
haal aan schilder Frans Hals. Pleegde hij wan-
daden en moest hij daarom de stad ontvluch-
ten? Deze nieuwe vorm van stadswandelen 
– ook zonder kinderen – is voor steeds meer 
steden beschikbaar, ook internationaal. ◀

Je komt thuis met bijna anderhalf kilo aard-
beien. Ze waren spotgoedkoop, dus je kon je 
moeilijk beheersen. Maar nu zit je wel met 
een flinke hoeveelheid fruit, die hooguit 
maar twee dagen goed is. Wat nu? Je kunt 
jam maken, maar wat is een goed recept?
Cookpad is een sociaal medium waar thuis-
koks recepten met elkaar kunnen uitwisse-
len. Het is heel makkelijk om een recept op 
te stellen in de app. Je krijgt een formulier-
tje, waarin je onder meer de ingrediënten, 
het aantal stappen en porties toevoegt.
Het lijkt wat dat betreft een beetje op de 
Nederlandse site Smulweb. Cookpad heeft 
echter meer te bieden. Zo is het platform 
meer gericht op een internationaal publiek. 
Mensen uit alle windstreken kunnen reac-
ties achterlaten op je recepten. Die kunnen 
reageren met Facebook-achtige reacties, zo-
als een hartje of een duimpje, of een bericht 
schrijven.
De app heeft twee tabbladen: ‘Inspiration’ 
en ‘Your Network’. Bij Inspiration zie je de 
nieuwste recepten die zijn geplaatst. Ook 
kun je recepten zoeken bij bepaalde ingredi-
enten, zoals aardbeien. Vaak worden er sei-
zoensingrediënten uitgelicht. 

Als je daarop klikt, krijg je gelijk een handig 
overzicht met recepten die dat ingrediënt 
bevatten. Bij Inspiration zie je ook de Cooks-
naps van andere koks. Dat zijn foto’s van ge-
rechten die ze onlangs hebben gemaakt. Je 
kunt ook je eigen snaps plaatsen.
In het Your Network-tabblad krijg je de 
posts en activiteiten te zien van de koks die 
je volgt. Wil je niet doodgegooid worden 
met suggesties van de app, dan kun je het 
bij dit tabblad houden.
Een andere leuke functie van Cookpad is het 
opstellen van ‘kookboeken’. In de context 
van de app zijn dat bundels met recepten 
die een gezamenlijk thema hebben. Je kunt 
zelf recepten toevoegen aan je kookboek, 
maar je kunt ook gezamenlijke kookboeken 
opstellen. Verder kun je meedoen aan 
maandelijkse challenges. Elke challenge 
heeft een ander thema, bijvoorbeeld zomer-
se gerechten. Je levert een recept in dat bij 
het thema past en als je geluk hebt, wordt 
dit uitgelicht door het communityteam.
Er is nog geen Nederlandse versie van de 
app en website beschikbaar. Maar als je En-
gels goed genoeg is, beleef je met Cookpad 
urenlang kookplezier. ◀

Zuid-Australië, 1959. Als winkelier Percy 
Summers op de bloedhete dag voor Kerst 
terugkeert naar zijn woonplaats Tambilla, 
stuit hij op een tafereel dat hij zijn leven 
lang niet zal vergeten. De verfijnde, deftige 
en zeer Engelse Isabel Turner en haar kinde-
ren liggen op een picknickkleed in de tuin 
van hun landhuis en ze lijken te slapen. Een 
dramatische misvatting. 
Bijna zestig jaar later krijgt journaliste Jes-
sica Turner-Bridges in Londen een schok-
kend telefoontje uit Sydney. Haar geliefde 
oma, Nora, ligt in het ziekenhuis na een val 
van de zoldertrap in Darling House. Hals-
overkop vliegt Jess naar Australië, met een 
hoofd vol vragen. Wat moest Nora op die 
zolder, een plek waar haar kleindochter 
nooit mocht komen?
In Het geheim van het familiehuis laat de 
Australische auteur Kate Morton zien hoe 
leugens en bedrog vele levens bederven. 
Doorgewinterde lezers met een goed geheu-
gen kunnen honderden bladzijden lang 
meepuzzelen naar de ontrafeling van de ge-
heimen. Jammer van het – incidenteel – 
nonchalante gebruik van Gods naam. ◀

Lily heeft een grote passie: wijn maken. Die 
deelde ze met haar vader, en nu die is ge-
storven, is ze vastbesloten hun droom in 
haar eentje waar te maken. Om meer te le-
ren over het vak neemt ze een baan aan op 
de wijngaard van de familie Martinelli aan 
het Italiaanse Comomeer. Kort voor haar 
vertrek uit Londen is ze er tot haar verbijs-
tering achter gekomen dat haar overleden 
grootmoeder op een of andere manier ook 
connecties had met Italië, en wel met het 
beroemde theater La Scala in Milaan. Dank-
zij haar nieuwe job in Italië kan ze daar te-
gelijk op speurtocht naar het verleden van 
haar oma. Hulp krijgt ze daarbij van de 
oudste zoon Martinelli, de knappe Antonio.
De Italiaanse dochter is het eerste deel van 
de achtdelige serie De verloren dochters, die 
schrijfster Soraya Lane is begonnen onder 
het motto ‘zeven dochters, zeven gehei-
men, zeven liefdes’. Het boek vormt aange-
name, romantische vakantielectuur voor 
wie niet schrikt van vrijblijvende seks. Om 
misverstand te voorkomen: Lane schrijft 
prettig, maar is geen Lucinda Riley. ◀
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GENIETEN VAN GROEN

 Het is een speciale operatie die begin dit jaar 
in gang wordt gezet. Op vrijdagmorgen 6 ja-
nuari verschijnt er een groep mensen met 
blauwe kratten op de Maasvlakte. De op-
dracht is zo snel mogelijk 26 wilde duinko-
nijnen te vangen. Er worden fretten ingezet, 
die de konijnen uit hun hol jagen. Na de 
vangst volgt een inenting tegen besmettelijke 
konijnenziekten. Daarna verdwijnen ze in 
een blauwe krat met daarin wat hooi en een 
wortel. Het is dan inmiddels donker. Als het 
weer licht is, gaan alle kratten in de auto, op 
weg naar Vlieland.
    Door besmettelijke ziekten en inteelt is het 
aantal wilde konijnen op dit Waddeneiland 
de laatste tien jaar zó omlaag gegaan, dat is 
besloten konijnen van de Maasvlakte te ha-
len. Zonder konijnen groeit er in de duinen 
alleen maar hoog gras, waardoor duinviool-
tjes geen kans meer maken, tapuiten niet 
kunnen broeden en er geen plek is voor 
zandhagedissen. Kortom: een soortenrijk 
landschap is in gevaar, dat op Vlieland ook 
nog eens duizenden toeristen trekt. Er is dus 
ook een economisch argument om een konij-
nenverhuizing op touw te zetten, want de 
1200 Vlielanders leven grotendeels van het 
toerisme.

    ‘Kom over een paar maanden maar kijken’, 
zei boswachter Anke Bruin-Kommerij. ‘Dan 
kun je zien of de konijnen het goed doen en 
of ze ook op Vlieland doen waar konijnen om 
bekendstaan: een beetje snel voor nageslacht 
zorgen.’ 
    Ik stapte dus vorige week in Harlingen op de 
boot naar Vlieland. De draagtijd van een ko-
nijn is vier weken, en vanaf maart kunnen er 
al jongen zijn, dus er zou nu toch wat te zien 
moeten zijn op dit eiland dat ooit ‘golfde van 
de konijnen’, zoals een oude Vlielander het 
uitdrukt.

    Het was nogal een operatie: de verhuizing 
van die 26 konijnen. Drie jaar van voorberei-
dingen ging eraan vooraf. Want je mag niet 
zomaar dieren verplaatsen. Daar zijn vergun-
ningen voor nodig. En je wilt ook geen zieke 
dieren verhuizen, want dan ben je weer terug 
bij af. Eerder was al geprobeerd konijnen van 
Ameland te halen, maar een zeer besmettelij-
ke konijnenziekte maakte dat onmogelijk. 
Het werden dus Rotterdamse konijnen.
    Er zijn al eerder zulke verhuizingen gedaan. 
Bioloog Jasja Dekker, die als ‘expert wilde ko-
nijnen’ bekendstaat en ook op Vlieland mee-
kijkt, is hoopvol. ‘In Spanje en Frankrijk ge-
beurt dit al twintig jaar en ook in de duinen 
van Voorne is het met succes gedaan.’

    duinherstel
    Bruin-Kommerij pakt de nachtkijker van haar 
bureau. Het is nog licht als we vertrekken. De 
kans dat je konijnen ziet is het grootst tijdens 
de schemer of in het donker. Daarom laat de 
boswachter eerst zien wat er op Vlieland nog 
meer aan duinherstel wordt gedaan. Want 
konijnen kunnen het duinherstel nog niet in 
hun eentje aan. ‘Kijk, dat is een van de zes 
plekken waar met machines dikke grasplag-
gen zijn weggehaald.’ Ze wijst naar een kale 
plek in het duin. ‘Nu kan het zand daar weer 
verstuiven, en ontstaan er plekken waar de 
parelmoervlinder eitjes kan afzetten op de 
blaadjes van het duinviooltje.’
    De boswachter gaat op de knieën in een stuk 
duin waar de pinkhoge duinviooltjes groeien. 
‘Zo zou het dus moeten zijn.’ 
    Achter een hek grazen Soay-schapen. Samen 
met de Schotse hooglanders en de konijnen 
vormen ze de drie schakels in het herstel van 
de duinen. Dat werkt zo: de hooglander eet 
het langste gras. Maar hij bijt het niet af tot 
op de grond. Een schaap maakt dat gras ver-
volgens nóg wat korter en tot slot eet het ko-

 Rotterdamse 
konijnen gaan 
de duinen op 

Vlieland redden   

André Zwartbol schrijft over 
ontmoetingen in de buitenlucht

  ANDRÉ ZWARTBOL   BEELD ANP, STAATSBOSBEHEER, ANP / EGBERT 
HARTMAN  

 Voordat het Rotterdamse konijn wordt losgelaten krijgt het 
een groene stip, zodat het goed te volgen is.   

 26 konijnen verhuisden in 
januari van de Rotterdam 
naar Vlieland. Rotterdam 

had er te veel en Vlieland te 
weinig. Het Waddeneiland 

heeft ze hard nodig. Er 
worden dus nog meer 

konijnen op de boot gezet.   

NEDERLANDS DAGBLAD :  8    10.06.2023   

ZATERDAG



nijn het laatste stukje, waarna het zand 
zichtbaar wordt en duinplanten kunnen gaan 
groeien.

    Na tienen valt de schemering in. We parke-
ren bij de plek waar de konijnen in januari 
zijn losgelaten. Andere konijnen leefden in 
dit gebied toen al niet meer. Het was een ge-
spreid bedje: er lagen verlaten konijnen-
burchten, en er lag een wortel, een appel en 
hooi klaar.
    Dekker vertelt dat het transport voor de ko-
nijnen zonder al te veel stress ging. Het aan-
tal van 26 konijnen was erop gebaseerd dat 
het vangen niet te lang zou duren en het ver-
blijf in de krat zo kort mogelijk zou zijn. ‘Te 
grote aantallen overbrengen zou het boven-
dien voor roofvogels opeens wel heel makke-
lijk maken om een konijn te verschalken.’ En 
ervaringen uit het buitenland laten volgens 
hem zien dat als je té veel konijnen bij elkaar 
zet, ze gaan vechten, wat weer voor stress 
zorgt en zelfs sterfte.

    We lopen naar twee plekken met holen. Vlak 
voor het hol staan plantjes van een paar cen-
timeter hoog. Bruin-Kommerij: ‘Daaruit 
maak ik op dat het vrijwel zeker een verlaten 
hol is. ‘Als er konijnen zouden zitten, zou het 
kaler zijn.’ Ze is hier vaker met haar collega’s: 
‘Je wilt weten hoe het met de gasten gaat.’

    groene stip
    Toen op die zaterdagmorgen in januari de 
kratten opengingen, kregen de konijnen me-
teen een groene stip op hun achterwerk, om 
er zeker van te zijn dat ze in de maanden 
erna als Rotterdammer herkend zouden wor-
den. Na hun vrijlating verdwenen de konij-
nen snel in een van de holen. Maar na ruim 
24 uur staken de eersten hun kop alweer 
buiten de deur. Wat een goed teken was: een 
konijn dat naar buiten gaat, is een eerste 
aanwijzing dat het zich op z’n gemak voelt. 
Maar dat is vijf maanden geleden. Waar zijn 
ze nu?
    Boven ons hoofd verzamelen zich tientallen 
roepende meeuwen. We zijn overduidelijk 
geen gewenste bezoekers in dit broedgebied, 
waar ook veel konijnenholen zitten. Dat we 
even later bij een nieuw hol niks zien, is vol-
gens de boswachter niet zo gek. ‘Door al het 
meeuwenlawaai ruiken ook de konijnen on-
raad.’
    Na een uur rondlopen is het helemaal don-
ker. Met een nachtkijker speuren we het 
landschap af. We worden niet al te lang op de 
proef gesteld. ‘Daar huppelt een konijn! En 
nóg een.’ Een paar minuten later: ‘En nog 
twee.’ Bruin-Kommerij is opgetogen. Want 
behalve vier volwassen konijnen zien we ook 
een kleintje. De boswachter is hoopvol. Bij de 
telling die half mei is gehouden, bleek ook al 
dat er jongen zitten.
    ‘Als je kijkt naar alles wat er bij deze operatie 
komt kijken, zijn het dure konijnen.’ Maar 

Bruin-Kommerij heeft geen idee hoeveel het 
bij elkaar kost. ‘We zijn in ieder geval heel 
zuinig op deze konijnen.’ Dekker: ‘Als er 
straks weer voldoende konijnen zijn, doen ze 
gratis natuurbeheer. Dan leveren ze ook weer 
wat op.’

    succesfactor
    Eind van dit jaar komt de volgende lichting 
konijnen en begin volgend jaar nog een. 
Daarna wordt gekeken hoe het heeft uitge-

pakt. Op Schiermonnikoog, Walcheren en bij 
Wassenaar zijn inmiddels ook plannen om 
konijnen te laten ‘overkomen’.
    Wanneer het een succes is, hangt volgens 
Dekker niet af van een exact aantal konijnen. 
‘Wat telt, is dat je gaat zien dat het landschap 
zich herstelt.’

▶     Meer lezen? Ga naar nd.nl/genieten-van-
groen. Tips en reacties? Mail naar 
zwartbol@nd.nl   

GENIETEN VAN GROEN

 Vlieland heeft konijnen uit andere delen van het land nodig om te voorkomen dat de 
duinen dichtgroeien met hoog gras.   

 Boswachter Anke Bruin-Kommerij   

 Herstel van de duinen is ook nodig om toeristen te blijven trekken.   

 In het donker, 
met de 
nachtkijker, is de 
kans het grootst 
dat je op Vlieland 
konijnen ziet.   

 Na een reis van 
ruim tweehonderd 
kilometer worden 
de konijnen op 
Vlieland losgelaten.   
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TEKST PETRA NOORDHUIS BEELD ISTOCK, KIRSTEN ELLERMEIJER

Minder vlees en zuivel eten 
voor het klimaat vinden de 

meeste Nederlanders moeilijk. 
Het vraagt een lange adem om 

gewoonten te veranderen. 
Voor kinderen is het een ander 

verhaal.

Vlees en zuivel 
laten staan? 

Moeilijker voor 
een volwassene 

dan voor een kind

Wist je dat wat je als jong kind eet, heel bepalend is voor 
wat je op volwassen leeftijd lekker vindt? Dus als je als 
ouder wilt dat je kind weinig vlees en zuivel gaat eten, is 
het belangrijk om hier al op jonge leeftijd rekening mee 
te houden. 
Van al het voedsel zorgt vlees en zuivel voor de meeste 
uitstoot van broeikasgassen. Er minder van eten helpt 
dus om de opwarming van de aarde te beperken. Er is 
wel een probleem: de meeste Nederlanders zijn hiertoe 
(nog) niet bereid, bleek onlangs uit onderzoek van het 
Planbureau voor de Leefomgeving (PBL). 
Veel Nederlanders zijn van jongs af aan gewend geraakt 
aan een menu met veel vlees en zuivel, verklaart Marie-
ke Battjes-Fries, onderzoeker Voeding & Gezondheid bij 
het Louis Bolk Instituut. ‘Gewoonten zijn moeilijk te ver-
anderen. Daarom is het zo belangrijk dat je met duur-
zame en gezonde eetgewoonten opgroeit, dan hoef je 
niets te veranderen.’ 
Hoe je eet op jonge leeftijd, is heel bepalend voor je eet-
gewoonten op volwassen leeftijd, vertelt ze. ‘Vaak is er 
een knik in de tienertijd, dan gaan tieners het helemaal 
anders doen. Maar meestal komen ze daarna grotendeels 
weer uit op het eetpatroon van toen ze klein waren.’
Smaakontwikkeling ontstaat volgens haar zelfs al voor 
de geboorte. ‘Een kind krijgt in de buik van de moeder 
de smaak mee van het eten van de moeder, via het 
vruchtwater waarvan het slokjes neemt. Wat de moeder 
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eet, beïnvloedt ook de smaak van de borstvoeding.’ Als 
kinderen van jongs af aan leren om grotendeels plant-
aardig te eten, zullen ze er op volwassen leeftijd minder 
moeite mee hebben, zegt Battjes. 

marketing voor groente
Kinderen duurzaam en gezond leren eten, kan ook op 
school, de buitenschoolse opvang en de kinderopvang 
gebeuren. Phaedra Mensen heeft er haar missie van ge-

maakt om op deze plekken kinderen te leren om meer, 
vaker en gevarieerder groente te eten. Ze levert via haar 
sociale onderneming Spoony kratten met groente in 
kleurrijke verpakkingen met leuke poppetjes erop aan 
de buitenschoolse opvang (BSO) en aan basisscholen. 
‘Kinderen krijgen groente om een paar weken op school 
of de BSO mee te koken en te bakken.’

Als moeder van drie kinderen werd Phaedra Mensen ge-
raakt door het feit dat maar 15 procent van de Neder-
landse kinderen genoeg groente eet, terwijl 11,5 procent 
van de 4- tot 12-jarigen overgewicht heeft. ‘Kinderen 
kunnen bijna geen gezonde keuzes maken, omdat ze 
continu worden verleid door de voedingsindustrie om 
ongezond te eten. Ze worden met leuke verpakkingen en 
reclame aangemoedigd om Sultana’s, Snelle Jelle’s, ijsjes 
en chips te eten in plaats van een appel of een banaan. Er 
is veel kennis over het verleiden van kinderen. Al die 
kennis wordt nog niet toegepast op groente en fruit. Een 
appel is nog steeds appel en een courgette een courget-
te.’
Ze besloot hier wat aan te gaan doen. ‘In plaats van knar-
setandend boos te blijven, ben ik gaan omdenken. Ik heb 
een achtergrond in marketing en innovatie en heb bij 
ngo’s met een missie gewerkt. Dit is mijn missie: kinde-
ren spelenderwijs liefde voor groente bijbrengen en ken-
nis over goede voeding.’

Gezonde Smikkelweken
Ze organiseert deze zomer voor de derde keer de Gezon-
de Smikkelweken, waaraan dit jaar 100.000 kinderen 
meedoen via de BSO of de basisschool (zie gezondesmik-
kelweken.nl). ‘Komkommer en tomaat gaan er bij de 
meeste kinderen wel in. Wij willen kinderen leren dat 
het palet aan groente veel breder is. Daarom wordt ook 

ingewikkelder groente aangeboden. Er wordt bijvoor-
beeld courgettecake gemaakt en bietenpizza’s. We trai-
nen de smaakpapillen en de koppies. Groente is voor 
veel kinderen nu iets vervelends en vies. Wij leren ze dat 
het ook iets leuks en lekkers kan zijn.’
Uit wetenschappelijk onderzoek is bekend dat het helpt 
om niet te gauw op te geven bij het aanbieden van een 
nieuwe groente, zegt Marieke Battjes-Fries. ‘Na tien tot 
vijftien keer proeven van een groente accepteren kinde-
ren de smaak. Over het algemeen lusten ze de groente 
dan.’ 
De deelnemers aan de Gezonde Smikkelweken krijgen 
een boekje met recepten, spelletjes en opdrachten mee 
naar huis, zodat ze de gerechten thuis nog eens kunnen 
maken en met hun ouders in gesprek raken over groen-
te, vertelt Mensen. ‘Zo worden ze uitgedaagd om eens te 
wegen hoeveel gram groente hun ouders bij het avond-
eten hebben opgeschept.’

willen, weten, kunnen
‘Volwassenen kun je ook nog laten wennen aan een an-
der eetpatroon met grotendeels plantaardige ingrediën-
ten’, zegt Battjes-Fries. ‘De smaakontwikkeling gaat je 
leven lang door. Ook als je tachtig bent, kun je bijvoor-
beeld nog zuurkool leren eten of koffie leren drinken’, 
geeft ze als voorbeeld. ‘Al gaat dit wel een stuk lastiger 
dan op jonge leeftijd.’ ▶

‘Als je gedrag wilt 
veranderen, moeten 

mensen willen, 
weten en kunnen.’

Van de Nederlandse kinderen eet 15 procent genoeg groente, terwijl 11,5 procent van de 4- tot 12-jarigen overgewicht heeft.
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Door courgette te gebruiken als ingrediënt van een cake, leren kinderen ook 
van deze groente houden.

ZUIVEL- EN VLEESCONSUMPTIE

De meeste Nederlanders zien het niet zitten om minder 
vlees en zuivel te eten, bleek in april uit een rapport van 
het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL).

5 procent van de Nederlanders eet al weinig 
zuivelproducten, maximaal eens per week. 17 procent is 
bereid om te minderen met zuivel.

De bereidheid om maximaal eens per week vlees te eten 
is iets groter. 9 procent van de Nederlanders zegt dit al te 
doen en 42 procent wil het doen. Dat er een verschil is 
tussen willen en doen, heeft volgens het PBL te maken 
met barrières als prijs, gemak en verkrijgbaarheid.

Bij jongvolwassenen (18 tot en met 24 jaar) is de 
bereidheid om met vlees en zuivel te minderen relatief 
hoog, net als bij vrouwen, hoger opgeleiden en mensen 
in de leeftijdsgroep 55 tot en met 64 jaar. In de groep 
25-54-jarigen is die bereidheid lager. Hetzelfde geldt voor 
de 65-plussers.

Dat de grote middengroep niet zo bereid is om te 
veranderen, verbaast Machiel Reinders niet. Hij is senior 
onderzoeker Consumentengedrag en Marketing bij 
Wageningen University & Research. Ze zijn druk met de 
combinatie gezin en werk en gewoontegedrag wordt 
belangrijker als mensen minder tijd hebben; dan zit het 
hoofd al vol. Dat zien we ook bij lager opgeleiden. Zij 
hebben daarnaast vaker financiële of andere problemen 
en dan is er geen ruimte voor gedragsverandering.’

Tijdens levensveranderende gebeurtenissen zijn mensen 
vaak beter in staat gewoonten te doorbreken, zegt 
Marieke Battjes-Fries, onderzoeker Voeding & 
Gezondheid bij het Louis Bolk Instituut. Voorbeelden van 
zulke gebeurtenissen zijn het krijgen van een kind, het 
uit huis gaan en op kamers gaan wonen en ziek worden 
of het overlijden van een naaste. ‘Op zo’n moment sta je 
meer open voor gedragsverandering en ben je 
ontvankelijk voor informatie.’

INVLOED OP MENS EN NATUUR

Waarom moeten we minder vlees en zuivel eten?

Op de meeste landbouwgrond in Nederland en 
wereldwijd wordt geen voedsel voor mensen 
geproduceerd, maar veevoer. Dieren zetten dit voer 
deels om in broeikasgassen die ze uitstoten via de 
mest en de boeren en scheten die ze laten. Voor de 
productie van een gram eiwit in de vorm van kip of 
melk gaat tien keer zoveel CO2 de lucht in als voor 
een gram eiwit uit bonen. Voor rundvlees is het zelfs 
tachtig keer zoveel, schreef voedingswetenschapper 
Martijn Katan onlangs in een column.

Voor het verbouwen van veevoer wordt in het 
buitenland ook vaak bos gekapt. Daarbij komen veel 
broeikasgassen vrij, omdat natuur veel CO2 
vasthoudt.

Vlees hoeft niet helemaal in de ban vanwege het 
klimaat. Dieren kunnen eten maken van gras en van 
reststromen uit de landbouw die we als mens niet 
zelf kunnen eten.

 
Kun je gezond eten met minder vlees en zuivel?

Nederlanders krijgen volgens de 
voedselconsumptiepeiling van het RIVM gemiddeld 
78 gram eiwit per dag binnen, waarvan circa 39 
procent plantaardig en 61 procent dierlijk. Volgens 
het Voedingscentrum kun je gezond eten met 
minder dierlijke eiwitten. Eet je volgens de richtlijnen 
van Schijf van Vijf en eet je niet meer vlees dan de 
maximaal aanbevolen 500 gram per week, dan kom 
je uit op een 50/50-verhouding. De doelstelling van 
de overheid is om in 2030 te bereiken dat 
Nederlanders de helft van hun eiwitten uit 
plantaardig eten halen.

Om een eetpatroon te veranderen, moet je niet alleen 
nieuwe dingen leren eten, maar ook vertrouwde produc-
ten vaker laten staan. Hoe krijg je mensen zover om va-
ker af te zien van hun geliefde stukje vlees of kommetje 
yoghurt? Daar is niet één manier voor, is het antwoord 
van Machiel Reinders, senior onderzoeker Consumen-
tengedrag en Marketing bij Wageningen University & 
Research. ‘Als je gedrag wilt veranderen, moeten mensen 
willen, weten en kunnen’, zegt hij.
Sommige mensen willen niet minderen met vlees, om-
dat ze notoire vleeseters zijn, legt hij uit. Anderen weten 
niet dat het vanwege het klimaat nodig is. Weer andere 
mensen kunnen de overstap niet maken, omdat ze het 
lastig vinden gerechten te maken zonder vlees.
Vlees duurder maken en groente juist goedkoper kan 
helpen, net als overheidscampagnes waarin wordt uitge-
legd waarom er minder vlees en zuivel gegeten moet 
worden, zegt Reinders.

Ook het aanbod kan worden veranderd om mensen te 
helpen duurzamere keuzes te maken, zegt hij. ‘In de su-
permarkt, in restaurants en bedrijfskantines is het aan-
bod al langzaam aan het veranderen en verschuiven. Er 
staan steeds meer vegetarische en veganistische gerech-
ten op de kaart. Uit onderzoek blijkt dat als restaurants 
vaker een vegetarisch gerecht op het weekmenu zetten, 
meer mensen ervoor kiezen.’ 
Hiervoor zijn al allerlei wetenschappelijke experimenten 
gedaan. Zo is aangetoond dat restaurantbezoekers vaker 
voor een vleesvrij gerecht kiezen als op de menukaart 
alleen vegetarische gerechten staan en de gerechten met 
vlees op een muur van het restaurant worden gepresen-
teerd, vertelt Reinders. ‘Ook hebben wetenschappers 
ontdekt dat mensen vaker kiezen voor een vegetarisch 
gerecht als alle gerechten op een menukaart vegetarisch 
zijn, met de mogelijkheid om aan elk gerecht vlees toe te 
voegen.’ ◀

Phaedra Mensen probeert met haar sociale onderneming Spoony kinderen meer groente te laten eten. Ze verleidt hen 
met kleurrijke verpakkingen met poppetjes erop, net zoals de koekjes- en ijsfabrikanten dat al jaren doen.
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 ‘Ik weet niet wat ik moet doen’, begint hij. Tegenover mij zit een 
jongeman van begin twintig. ‘Ik heb al een tijdje wat meer con-
tact met een meisje uit onze vriendengroep. Ik vind haar aardig 
en kan met haar lachen en nu denken ze allemaal dat we wat 
hebben.’ 
    ‘Denkt zij dat ook?’ vraag ik. ‘Ik denk van wel’, zegt hij aarze-
lend. ‘We spreken weleens samen af en ze begint me de laatste 
tijd steeds vaker te appen. Maar dat samen afspreken doe ik niet 
omdat ik verliefd op haar ben of zo.’ Ik kijk hem vragend aan. 
‘Dat doe ik voornamelijk om de anderen de indruk te geven dat 
ik net als de andere jongens ben.’ ‘En dat ben je niet?’ vraag ik. 
‘Jawel,’ lacht hij, ‘behalve dat meisjes me niet zoveel doen.’ ‘En 
jongens wel?’ Hij knikt. ‘Soms tenminste.’ ‘En weet iemand dat?’ 
vraag ik. ‘Nee’, zegt hij abrupt. ‘Dat weet niemand. En dat is het 
hem nou juist. Mijn broers en zussen zijn getrouwd of wonen 
samen. Allemaal keurig hetero. Mijn vader heeft een neef die 
met een vriend samenwoont in Amsterdam, maar daar hebben 
we als gezin nooit contact mee gehad. Mijn familie en vrienden-
groep bestaan alleen maar uit hetero’s. Het wordt gewoon van je 
verwacht dat je met een meisje verkering krijgt en gaat trouwen 
of samenwonen, en dat je kinderen krijgt.’ ‘Dat is lastig als meis-
jes je niet zoveel doen.’ ‘Precies’, zegt hij. 
    ‘Als puber ben ik nooit verliefd geweest op een meisje. Mijn 
vrienden wel en ik deed soms alsof.’ ‘Was je weleens verliefd op 
een jongen?’ vraag ik. ‘Best wel, maar dat heeft nooit iemand ge-
merkt. Ik hou heel veel afstand en vermijd aanraking, want ik 
ben veel te bang voor wat er anders zou kunnen gebeuren.’ ‘Wat 
is dat dan?’ vraag ik. ‘Ze zouden kunnen merken wat die aanra-
king met me doet en mijn verlangen naar meer kunnen voelen.’ 
‘En dan?’ zeg ik. ‘Dan hoeven ze me niet meer, lig ik eruit. Op z’n 
minst worden ze afstandelijk, maar het wordt nooit meer zoals 
het was. Mijn moeder zou teleurgesteld zijn, verdrietig ook, en 
mijn vader zou net zo doen als met z’n neef, denk ik.’ 
    ‘Je zei net dat je niet weet wat je moet doen.’ ‘Ja’, zegt hij. ‘Moet 
ik nu toch verkering met dat meisje nemen, het gewoon gaan 
proberen? Misschien dat ik dan gaandeweg toch seksueel tot 
haar aangetrokken ga worden en opgewonden word?’ ‘Want, 
gebeurt zoiets weleens, dat je seksueel tot haar aangetrokken 
wordt?’ vraag ik. ‘Nee, als ik eerlijk ben, echt niet. Ik vind haar 
aardig en ik voel me wel op mijn gemak bij haar, maar meer 
niet.’ ‘Dan zul je in de toekomst ook geen seksuele gevoelens 
voor haar krijgen’, zeg ik. 
    ‘Ik ga dus niet op vrouwen vallen … En nou?’ vraagt hij. ‘Wat 
moet ik nu doen?’ ‘Dat is aan jou, dat kan ik je niet vertellen’, 
zeg ik. ‘Zou je er met mij over willen praten?’ ‘Misschien moet ik 
daar maar eens mee beginnen’, zegt hij.   

 ‘Er wordt van me 
verwacht dat ik 

hetero ben’   

FENIKS DE LA FOSSE

relatietherapeut en seksuoloog.

Meer over dit onderwerp in de sekspodcast.
Beluister hem via onze app, nd.nl/podcast
of je favoriete podcast-app.

De columns van De la Fosse gaan over thema’s die ze tegenkomt in 
haar praktijk of waarover een lezer een vraag heeft gesteld. 
De personages en citaten zijn fictief.
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 Zo’n leeggedronken blikje, daar lekt altijd 
nog een beetje limonade uit. ‘En dan stop 
je hem in je volle tas en wordt-ie platge-
drukt, en dan spuugt de statiegeldmachi-
ne hem weer uit’, zegt student Iset met 
een vies gezicht. Dus piekert de Utrechtse 
student er niet over om het blikje Radler 
dat haar picknick in het Griftpark opluis-
tert, straks leeg mee naar huis te nemen. 
‘En colaflesjes gooi ik ook gewoon in de 
prullenbak.’
    De één zijn luiheid is de ander zijn ver-
dienmodel. Dus zie je in de stad zo nu en 
dan iemand met zijn hoofd in een prul-
lenbak duiken, op zoek naar verpakkin-
gen met statiegeld. Dat was al zo sinds 
vorig jaar statiegeld op petflesjes werd 
ingevoerd, maar nu sinds 1 april ook blik-
jes statiegeld hebben, zijn de vindkansen 
aanmerkelijk uitgebreid.

    Zo’n twintig gemeenten, waaronder sinds 
vorige week Utrecht, experimenteren 
daarom met een ‘doneerring’, een extra 
ring of rekje aan de prullenbak waarin 
statiegeldblikjes en -flesjes kunnen wor-
den achtergelaten, zodat een ander ze ‘op 
een waardige manier’ kan meenemen. In 
Duitsland is dit systeem al veel langer 
succesvol. In Nederland is er bij veel ge-
meenten wel enige scepsis.
    Zo zei het college van B&W in Amster-
dam eerder te betwijfelen ‘of iedereen 
zover is om gedisciplineerd de doneer-
ring te gebruiken waar deze voor bedoeld 
is’. In het centrum kampt de hoofdstad 
tegelijkertijd met een probleem: de slo-
ten op vuilnisbakken worden geregeld 
kapot gebroken om in het restafval naar 
petflessen en blikjes te kunnen graven.
    Op de Wallen slenteren dagelijks duizen-
den toeristen met flesjes frisdrank en 
blikjes bier langs de sekswerkers, dus dit 
is jachtterrein voor statiegeldjagers. Zo is 
daar Hasni. Hij komt uit Algerije en heeft 
geen verblijfsvergunning. In de plastic tas 

om zijn pols zit een grote bult plastic fles-
jes en blikjes die hij straks naar de super-
markt brengt. Met het afval van toeristen 
scharrelt hij zo dagelijks wat geld bij el-
kaar om van te eten. ‘Het levert per dag 
misschien 15 euro op.’
    Het duurt eigenlijk nooit lang voordat de 
rekjes worden leeggemaakt, vertelt Bert 
Nap. Als betrokken buurtbewoner heeft 
hij de gemeente vorig jaar meermaals op-
geroepen iets te doen aan de vuilnisbak-
ken die voortdurend werden gesloopt 
voor het statiegeld. ‘Het werd een enor-
me rotzooi.’ Omdat de ambtenaren vol-
gens hem niets deden, nam hij samen 
met de lokale ondernemersvereniging 
het initiatief om zelf dan maar doneerrin-
gen te plaatsen. ‘Een soort guerrilla-actie, 
om een beetje te provoceren.’
    Inmiddels is de gemeente om, en zijn er 

in mei alsnog officiële statiegeldrekjes 
bevestigd aan 23 prullenbakken op de 
Wallen. 
    Op proef, weliswaar: een ambtenaar 
maakt de komende maanden tweemaal 
daags een rondje om te monitoren of de 
doneerrekjes goed worden gebruikt.
    Verwarring staat het succes van het sys-
teem in de weg, blijkt ook uit de ervarin-
gen in Breda, de eerste Nederlandse stad 
die een proef deed met de doneerring. De 
gemeente heeft de meeste alweer verwij-
derd. Volgens een woordvoerder hadden 
voorbijgangers niet door waarvoor het 
ding was bedoeld.
    In Utrecht zijn de vuilnisbakken met do-
neerrekje daarom opgetuigd met posters 
en rode pijlen die wijzen: statiegeld dáár. 
Toch zijn de oranje rekjes vrijwel leeg. 
Een vrouw gooit haar lege blikje met een 
vloeiende beweging in de vuilnisbak. De 
stickers heeft ze gemist, zegt ze even la-
ter desgevraagd. Het rekje is haar ook 
niet opgevallen. ‘Joh, ik wist niet eens dat 
er op blikjes statiegeld zit.’ ◀

TEKST ANNEKE STOFFELEN / VK    BEELD MARCEL VAN DEN BERGH  

 Statiegeldflesje en -blikje 
kun je nu doneren   

 Omdat veel mensen hun statiegeldfl esjes en -blikjes 

gewoon in de prullenbak gooien, experimenteren 

gemeenten met doneerrekjes, zodat anderen ze 

‘met waardigheid’ kunnen meenemen en inleveren. 

‘Het levert per dag 15 euro op.’   
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Oplossing cryptogram
van 3-06-23
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horizontaal:
 3 Hierop is hoogbouw te 

zien. (10)
 7 Geluid om honden en schapen 

bij elkaar te houden. (12)
 10 Medemensen die een poos 

pret hadden. (10)
 11 Gereedschap van een naar 

mens. (4)
 12 Vertrekpremie. (14)
 15 Liefhebbers die er een 

knoeiboel van maken. (8)
 17 Is op het randje. (5)
 18 Bouillon waarvoor men in een 

bui moet zijn. (3)
 19 Een zijweg om maar iets te 

noemen. (11)
 21 Gevangenis met 

zonnecellen. (11)
 23 Hoe het vliegvermogen er ter 

variatie bijstaat. (11)

verticaal:
 1 Kennis van het onderwijs. (12)
 2 Het rekken in de extra 

tijd. (10)
 4 Gezichtsverlies vanwege de 

affaire. (6,5,5)
 5 Met een Engelse auto ga ik het 

schip in. (5)
 6 Maakt ruzie uit jaloezie. (4)
 8 Niet meer bijkomen als er 

schade wordt opgelopen. (8)
 9 Hij slaapt op zijn brits. (9)
 13 Die grondsoort is zeer oud. (3)
 14 Saai boek dat in trek is. (9)
 16 Even de benen languit kan 

voldoende zijn. (8)
 20 Die drank is in Frankrijk 

geliefd hoor. (6)
 22 Hij neemt de koppositie in. (4)

horizontaal: 
3 halfbewolkt, 7 inkt, 8 bakbeest, 
11 corners, 12 armoede, 14 was-
peen, 15 netten, 16 akte, 18 pri-
véauto, 20 radiospelletje, 22 bin-
nendringen, 24 ontmaskeren

verticaal: 
1 afstandsbediening, 2 wegber-
gen, 4 aanbouw, 5 orka, 6 kleu-
ren-tv, 9 stootvast, 10 addertje, 
13 entreeprijs, 17 kraai, 19 tsuna-
mi, 21 linker, 23 eten

CRYPTOGRAM
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takenboek

In elk woord is een vogel verborgen. 
Hebt u de vogel gevonden, dan blijven telkens 2 letters over die u 
niet kunt gebruiken. 
Plaats de gevonden vogel en de overgebleven letters in de daarvoor 
bestemde vakjes. 
Van de 2 overgebleven letters hebt u er 1 nodig om van boven naar 
beneden een mooie uitspraak te vinden. U moet zelf uitzoeken 
welke letter dat is. 

Stuur voor 10 juli de uitspraak en de 34 vogels naar: 
degepuzzels@gmail.com

Opsturen per post kan ook naar:
Nederlands Dagblad, t.a.v. Ladderpuzzels,
Postbus 2085, 3800 CB Amersfoort.

pixabay.com - free illustrationspixabay.com - free illustrations
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KOKEN

Aangemeerd langs het Amsterdam-Rijnkanaal liggen 
schippers uit Goes, ’s-Gravenpolder en Spijkenisse. Even 
bijkomen van de vaart. Parallel aan de waterweg ligt een 
kilometers lang pad dat leidt naar het paradijsje van Te-
lers van de Put. Over bijkomen gesproken. Rust.

Aan de Broekweg in het buitengebied van Wijk bij Duur-
stede kwam vorig jaar een droom uit. Maud Kosterman 
en Felix Hees, opgegroeid in de Kromme Rijnstreek, af-
gestudeerd aan de HAS Green Academy en bedreven in 
de melkveehouderij, wilden een plek creëren waar ge-
zond en lokaal voedsel wordt geproduceerd en gedeeld. 
Een missie van hoeders en voeders, dus. Van mens tot 
mens, maar ook van en voor de bodem. Het stel deelde 
deze droom via een online collecte en vond een kleine 
tweehonderd mede-telers, die niet alleen zaken-, maar 
ook smakenpartner wilden worden.
Ruim een jaar later tref ik Maud en Felix, de Telers van 
de Put, met de handen in de aarde en de haren in de 
wind. De gedroomde regeneratieve boerderij is werke-
lijkheid geworden: tweeduizend vierkante meter biolo-
gische groenten, kruiden en bloemen. De tuinders stra-
len bij het opmaken van de balans en met Maud maak ik 
een kleine rondgang langs het rozenbottelveld, de teelt-
vakken met tientallen gewassen en door de tunnelkas. 
Dit heet moestuin XXL. ‘Ja, met recht een beetje uit de 
kluiten gewassen, haha. Nee hoor, Telers van de Put is 
nooit bedoeld als hobby of om alleen de familie te voe-
den, we willen dit met veel mensen delen. Vandaar ook 
die crowdfunding. Die investeerders en vrienden krijgen 
een eigen oogstaandeel en dat werkt heel goed. Wacht 
even …’
Maud schrikt op. Er rent een konijntje over de groente-
bedden, om vervolgens weer snel te verdwijnen in de 
struiken. ‘Waar is de hond, Felix?’ Gelukkig, hij heeft 
niets gezien, babykonijn is veilig.

creatief zijn
Over de oogst hadden we het, de pakketten voor mede-
telers en -eters.
‘Het was de afgelopen weken wel behelpen vanwege het 
natte, koude voorjaar. De peulen zijn laat, net als de 
komkommers. Dan ben je aangewezen op de kas, maar 
als daar ook alles geplukt en geknipt is, moeten we crea-
tief zijn. Vorig jaar hadden we in het vroege voorjaar 
juist te maken met droogte. Die grillen van de natuur 
zijn ook wel uit te leggen. Inmiddels groeit en bloeit het 
weer in de kas: aubergines, pepers, tomaten, paprika’s. 
Hiervoor staan ook eetbare bloemen, zoals de gouds-
bloem en dahlia. Die van het bloemencorso, ja. Maar het 
blad is ook lekker in een salade.’

‘Ik denk dat je kunt stellen dat geen jaar hetzelfde is en 
dat, als we terugkijken op ons eerste jaar, we heel tevre-
den mogen zijn. We hebben heel veel geleerd, van hoe 
het wel moet en ook hoe niet. Een moment van spijt? 
Nee, eigenlijk niet. Soms overvalt het vele werk me en 
soms denk je: ik had mijn geld makkelijker kunnen ver-
dienen, maar dat zijn momentopnamen. Natuurlijk 
moet het onderaan de streep kloppen, want we zijn bo-
venal ondernemers en dit is geen vakantiebaantje. Ook 
daarom werken we allebei ook buiten de deur. Het kan 
niet anders. Felix adviseert boeren bij hun bodemge-
bruik en ik vind mijn werk als zzp’er voor andere bedrij-
ven ook een verademing. Het geeft even afstand.’
‘Nee, op dit moment hebben we nog niet het ideale ver-
dienmodel bereikt voor Telers van de Put. Neem alleen 
het vee al. Wij mogen maar een beperkt aantal dieren 
houden en weet je hoeveel werk er bijvoorbeeld in die 
varkens gaat zitten? Man, we rijden iedere week door de 
streek om etensresten op te halen, zodat we ze kunnen 
voeren. Met liefde natuurlijk, maar die tijd mogen we 
niet rekenen. En zo vraagt ook de tuin veel liefdewerk – 
dag in, dag uit. Dan ben ik af en toe wel blij als ik mijn 
hoofd even uit kan zetten. Dan ben ik even geen teler. 
Maar dan komt hij weer, haha …’

liefdewerk
Maud en Felix, ze delen de liefde voor elkaar, voor de 
natuur en voor een betere wereld. Twee handen op één 
buik, hoewel ze de taken ook verdelen. Zij is van de or-
ganisatie, hij van de uitvoering. Door een jaar met een 
camper door Europa te trekken en hier en daar te wer-
ken, ontdekten ze hun gezamenlijke missie in duur-
zaamheid.
‘Eigenlijk willen we laten zien dat je ook anders kunt 
boeren. Het is niet dat iedereen het op deze manier 
moet doen, maar een klein beetje inschikken en aanpas-
sen brengt ons allemaal verder. De natuur ook! Dat 
geldt trouwens voor de producent én de consument. 
Wanneer we allemaal iets minder vlees eten, zetten we 
als gemeenschap een grote stap. Kijk ook eens in je koel-
kast wat er ligt. We gooien wel heel gemakkelijk eten 
weg. Zo zonde. Maar wil je dat ook echt of denk je er ge-
woon niet bij na, vraag ik me dan af. Ik krijg iedere dag 
meer waardering voor wat ik pluk of eet.’ Maud wijst. 
‘Hier komen bijvoorbeeld de aubergines. Daar kan ik nu 
al naar uitkijken; heerlijk. Net als onze kruidentuin was 
dat vorig jaar een van de grootste smaakverrassingen. 
Dan word ik zo gelukkig bij het proeven, dat ik dat het 
liefst wil delen. Dus dat doen we onder meer via topres-
taurant ‘t Klooster in Wijk en deze zomer tijdens moes-
tuindiners. Die avonden zijn de mooiste voldoening.’ ◀

Koude 
aardappelsoep 

met Oost-Indische 
kers

  

INGREDIËNTEN

BEREIDINGSWIJZE

Meng de bouillon, slagroom, melk en zout. 
Schil de aardappels en kook ze in kleine blokjes gaar in het 
bouillonmengsel. 
Blender de soep glad met de staafmixer (1 minuut), voeg het 
kersblad en de spinazie toe en blender nog 1 minuut. 
Blender nu het ijs door de soep. 
Even laten afkoelen en op smaak brengen met de wijnazijn 
en olie.

 ▶ bron: restaurant ’t Klooster, Wijk bij Duurstede

 – 500 ml groentebouillon
 – 250 ml slagroom
 – 250 ml volle melk
 – 250 gr aardappel
 – 12 gr zout
 – 150 gr Oost-Indische kersblad
 – 150 gr ijsblokjes
 – 50 gr spinazie
 – 7 ml wittewijnazijn
 – 20 ml olijfolie

TEKST EN BEELD MARCO BOSMANS 

Duurzame 
investering 

krijg je terug 
op je bord

Twee jonge ondernemers 

besloten vorig jaar van 

hun liefde voor planten, 

dieren én eten een bedrijf 

te maken: nu telen ze 

op duurzame wijze 

groenten en houden 

ze dieren, waarvan hun 

‘aandeelhouders’ kunnen 

mee-eten. Felix Hees en Maud Kosterman telen groenten voor ongeveer tweehonderd ‘investeerders’. 
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Start met de vloer
Isoleren in de juiste volgorde

Lang is gedacht dat het niet uitmaakt waar je begint met isoleren.
Inmiddels is het volgende duidelijk. Het achterwege laten van vloeriso-
latie veroorzaakt vocht, schimmelproblemen en meer huisstofmijten. 
Daarom geeft TKI Urban Energy in alle routeplannen voor woningisola-
tie het dringende advies: Start met vloerisolatie wanneer je niet alles in 
één keer kunt doen.

Oplossing voor overbelast stroomnet

TONZON innovaties kunnen de overbelasting van het Nederlandse 
stroomnet verlichten. Een deel van de elektriciteit die we met z’n 
allen gebruiken gaat 24/7 onnodig verloren bij het warm houden 
van water. Drie miljoen close-in boilers maken van keukenkastjes 
één van de warmste plekjes in huis. Inpakken met TONZON folie 
voorkomt warmte-uitstraling en bespaart 70 - 80 kWh per jaar. Bij 
grotere boilers loopt dit op naar 300 kWh en meer per jaar. TON-
ZON folies zijn een fi nancieel aantrekkelijke en zeer klimaateffi ciënte 
oplossing. 

TONZON isolatie, een andere techniek voor een beter effect
Geeft meer besparing en comfort

Slimme isolatieoplossingen
Nog ecologischer dan Bio-based

Sinds 1979 houdt TONZON zich al bezig met de manier waarop warmte 
verloren gaat en hoe je die het meest effectief kan afremmen. In 1980 
werd het eerste opvouwbare isolatiemateriaal ter wereld gelanceerd: 
het Thermoskussen voor vloerisolatie. Daarmee kan met een minimaal 
gebruik van grondstof en energie meer energiebesparing worden verkre-
gen.

Sindsdien heeft TONZON hard gewerkt aan nieuwe ontwikkelingen en 
een totaal concept, zie de afbeelding hiernaast. Dit basispakket is de ide-
ale aanpak bij energiearmoede. Woningen kunnen nu verwarmd worden 
met een lagere watertemperatuur. Vloeren worden hierdoor sneller warm 
en hoeven niet meer zo warm gestookt te worden omdat de invloed van 
de koude vloer is opgeheven. Dit, in combinatie met de verkorting van 
het stookseizoen, levert besparingen op tot wel 40%.

TONZON heeft nu ook een uitvinding waarmee je de warmte buiten kan 
houden. De speciale zonwerende folie plaats je aan de binnenkant van 
jouw raam in de vorm van een rolgordijn of in de vorm van lamellen. Dit 
weert de zon beter dan de meeste buitenzonweringen en bespaart in de 
winter tot wel 70% energie.

Basispakket 
voor een optimale 
energiebesparing



    INTERVIEW

    TREND

    GEVONDEN

    Getuige zijn
    Heel de 20e eeuw was de 
Engelse kerk in verval, 
behalve vlak na de oorlog. 
De tijd van C.S. Lewis en 
Tolkien. Daar wil Graham 
Tomlin op voortbouwen.   

    Protestant in 
Montenegro
    Ze zijn maar met een paar 
honderd – een ‘vriendelijke 
gideonsbende’. Weten ze 
het imago van een rare 
sekte te doorbreken?   

    ‘Tante Dini’
    Van haar oma hoorde ze 
bijbelverhalen en leerde ze 
bidden. Nu runt ze in 
Almelo sinds jaar en dag 
een bloeiende kinderclub.
‘Dan bid ik: Heer, doorbreek 
de kwade machten.’   

 4 :

 9 :

 12 :

 Dicht   
 14 :  GELOVEN IN .. .

  Een gemeente met nog ruim tweehonderd leden,
ook jongeren – en toch gaat

de Oosterkerk in Enschede dicht. Waarom?   
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DE ZONDAG VAN DOREEN PAIS

Ze waren pas verhuisd, toen iemand hen erop wees dat Bezinningscentrum Emmaus in Hel-
voirt een beheerdersechtpaar zocht. Was dat niet iets voor hen? Maar dat was niet direct klip-
en-klaar voor Doreen Pais (44). Ze hoefde het niet eens aan haar man voor te leggen, dacht ze. 
Maar die zei, toen ze het er toch even over hadden samen: ‘Dit komt maar eens in je leven 
voorbij, hier moeten we serieus over nadenken.’ Zelf had ze al een band met het huis. ‘Op mijn 
negentiende had ik in de kapel van Emmaus een mooie ervaring, een ervaring waardoor ik 
wist: God bestaat.’ Daarna was ze er vaak terug geweest. 
Bezinningscentrum Emmaus ontvangt al meer dan dertig jaar christelijke groepen in een 
voormalig klooster in Helvoirt, aan de rand van de Loonse en Drunense Duinen. Midden in co-
ronatijd, in maart 2021, verhuisden Doreen Pais en haar man ernaartoe en begonnen ze aan 
hun nieuwe taak als beheerdersechtpaar.
Een van de initiatieven die ze sindsdien hebben ontplooid, is het zondagochtendontbijt, na de 
mis van acht uur. ‘Langzaam is er een vaste groep ontstaan, van ongeveer vijftien deelnemers, 
maar iedereen is welkom; het is zwaan-kleef-aan.’

 ▶ Welke onverwachte gasten kreeg Emmaus? Lees het in de bijlage ZATERDAG.

TEKST HELGA VAN KOOTEN BEELD WOUTER VAN ASSENDELFT

‘Iedereen is welkom’
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COLUMN

Primeur voor 
katholieken 

in de CU

Na een ingewikkelde verkering die bijna twintig jaar duurde, 
is het eindelijk boter bij de vis voor de katholieken binnen de 
ChristenUnie. Komende dinsdag treedt Eric Holterhues aan 
als senator. Hij wordt daarmee de eerste katholieke CU-volks-
vertegenwoordiger in het ‘huis van reflectie’. 
Al sinds 2006 lonkt de partij naar katholieken, maar dat ging 
lang met gemengde gevoelens gepaard. Roomse nieuwko-
mers moesten accepteren dat de partij verwees naar de drie 
Formulieren van Enigheid. Ondanks het principiële welkom 
vonden veel katholieken het toch wat ingewikkeld om te on-
derschrijven dat ‘hun’ eucharistieviering als ‘vervloekte afgo-
derij’ moest worden beschouwd. ‘Theologische afwijkingen 
zijn toegestaan mits ze staatsrechtelijk irrelevant zijn’, aldus 
toenmalig CU-voorzitter Peter Blokhuis in weinig charmante 
bewoordingen. 
Een van zijn opvolgers, de huidige landbouwminister Piet 
Adema, sloeg een andere toon aan. ‘Het zit mij dwars’, aldus 
Adema in 2014 over de dogmatische drempel die de partij op-
wierp voor katholieken. ‘Ik wil graag een warm onthaal voor 
alle christenen.’ Een jaar later verdween de verwijzing naar 
de antikatholieke belijdenisgeschriften en lag een gezegende 
oecumenische toekomst in het verschiet. Maar bij gebrek aan 
katholieke kandidaten op verkiesbare plekken hadden zij nog 
steeds bar weinig bij deze partij te zoeken, concludeerde een 
kritische katholieke opinieschrijver zes jaar later. 
Met Eric Holterhues in de senaat is de gastvrijheid voor ka-
tholieken voor het eerst echt verzilverd. Electoraal is dat slim. 
Nederland telt ruim 3,5 miljoen katholieken en de CU-combi-
natie van een mild progressieve visie op sociaaleconomische 
thema’s met een meer conservatieve stellingname in som-
mige ethische kwesties sluit goed aan bij het maatschappe-
lijke spreken van de Katholieke Kerk. 
Holterhues is bovendien een ideale kandidaat om aan paapse 
partijgenoten te wennen: een katholiek ‘van boven de rivie-
ren’, theoloog en directeur van Oikocredit, een oecumenische 
financiële instelling. Zeg maar het type bisschop Gerard de 
Korte. Dat hij dagelijks een mis bezoekt, kan na 2015 nie-
mand hem meer euvel duiden. 
Het is in ieder geval opvallend dat de keuze voor een katho-
lieke kandidaat-senator na de aanvankelijk wat moeizame 
romance nauwelijks tot ophef heeft geleid. Tot Holterhues’ 
eigen verbazing ging de constante aandacht uit naar een an-
der aspect: zijn partnerkeuze. Ook in een recent interview 
met partijvoorzitter Van Tatenhove in deze krant werd dáár 
uitgebreid bij stilgestaan en bleef de historische doorbraak 
van een katholiek op een prominente partijplek volledig uit 
beeld. Het kan verkeren.  
Misschien onderstreept dit dat de CU nu echt een partij voor 
alle christenen is geworden. Toch is daar meer voor nodig dan 
een verdwaalde katholiek. De beste manier om katholieke 
kiezers naar de partij te lokken, is door de prominente zicht-
baarheid van veel meer katholieken. Of de tijd daar rijp voor 
is, zal nog moeten blijken. ◀

JAN-WILLEM WITS

communicatieadviseur
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‘Al die 
wijsheid van 
eeuwenlang 
nadenken – 
verstopt in 

dikke boeken 
die niemand 
leest. Kunnen 

we die niet 
toegankelijk 

maken?’ 



‘Als het niet lukt, zoek ik 
over drie jaar weer een 

andere baan’

Tijdens de coronalockdown deed in Engeland op internet een ver-
haal de ronde, over pastor Mick. ‘Hij was voorganger van de ‘‘Kerk op 
Straat’’ in Burnley, in het noorden van Engeland’, vertelt Graham 
Tomlin. ‘Hij bezocht mensen die hard door de crisis waren getroffen, 
die geen inkomen meer hadden en eenzaam waren; hij bad met hen; 
zijn kerk zorgde voor voedsel en onderdak.
De BBC publiceerde dat verhaal en het ging viraal. Die dominee zag 
er ook indrukwekkend uit, met een donkere bril en tatoeages, en hij 
had een kleurrijk verleden. En ik dacht: dat is een fantastisch verhaal 
over de positieve invloed van het geloof op een gemeenschap. Er 
moeten veel meer mensen zijn zoals dominee Mick. Als we die men-
sen, die bedieningen, die verhalen nu eens weten te vinden en ze 
gaan vertellen op een site die veel aandacht krijgt?’
Het is een voorbeeld van wat bisschop Graham Tomlin wil met het 
nieuwe Centre for Cultural Witness in Londen. Een andere inspiratie-
bron vond hij in de geschiedenis van net na de Tweede Wereldoor-
log.  
Heel de twintigste eeuw ging het bergafwaarts met de kerk in Enge-
land. Steeds minder leden, steeds minder kerkgangers. Er was één 
lichtpuntje, zegt Tomlin, één moment dat die trend even werd om-
gebogen. Dat was eind jaren veertig, begin jaren vijftig. ‘Het aantal 
kerkgangers, doopbedieningen, vormsels en kerkelijke huwelijken 
gaat dan een beetje omhoog. Waar kwam die opleving vandaan? 
Het was een fascinerende tijd, kort na de oorlog. Hoe kon de bescha-
ving worden herbouwd? Die vraag hield mensen bezig. En in het de-
bat daarover speelden christenen een hoofdrol: C.S. Lewis hield le-
zingen, Dorothy Sayers schreef hoorspelen voor de radio, W.H. 
Auden schreef christelijke poëzie; je had schrijvers en dichters als 
T.S. Eliot, Evelyn Waugh, Tolkien en anderen. Zij verwoordden het 
christelijk geloof voor een breed publiek op een rijke, fantasierijke, 
aantrekkelijke manier.’
Zoiets willen wij nu proberen, zegt Tomlin. ‘In die tijd was radio hét 
medium, nu is dat internet. Vandaar ons plan: we bouwen een web-
site voor mensen buiten de kerk. Geen kerkblad, geen evangelische 
omroep, het is niet voor een christelijk publiek.
En het tweede idee: we gaan christenen trainen om hun stem in het 
publiek te laten horen. Dat kunnen bisschoppen zijn, kerkleiders, 
parlementsleden, kunstenaars, schrijvers, musici.’

brand in de torenflat
Zijn persoonlijke ervaring speelt hierin mee. Tomlin was hulpbis-
schop van Londen. In zijn werkgebied was op 14 juni 2017 een enor-
me brand in een torenflat, de Grenfell Tower, waarbij 72 doden vie-
len. Het leidde tot heftige discussies over de huisvesting van 
kansarme Londenaren en over een overheid die haar taken verwaar-
loost.
‘Die ochtend heb ik al mijn afspraken afgezegd en ben erheen ge-
gaan. Als ik thuis was blijven zitten, had er misschien een keer een 
journalist gebeld. Maar nu was ik daar en zagen mensen dat de kerk 
aanwezig was. Op zo’n moment kun je daar Christus vertegenwoor-
digen.
Ik had één ochtendje mediatraining gehad toen ik bisschop werd. Ik 
moest het al doende leren toen die ramp gebeurde. Dus ik denk dat 
we christelijke leiders daarop beter kunnen voorbereiden. Veel 
christenen zijn nerveus om in het openbaar iets te zeggen vanuit 

hun geloof. Of ze vinden dat ze niet genoeg over hun geloof weten 
om dat met vertrouwen te kunnen doen. We willen ook bijvoorbeeld 
politici en schrijvers stimuleren om zich uit te spreken.
Een tijdje geleden las ik een blog van een dominee, die zei: ik doe 
mijn werk, ik doop, trouw en begraaf mensen, ik ben pastoraal aan-
wezig waar ik kan, maar ik voel me alleen, doordat mensen verder 
nooit iets van de kerk horen. Ik heb nergens ruggensteun. 
Zelf heb ik jaren in de theologische wereld rondgelopen. Al die wijs-
heid van eeuwenlang nadenken – het zit allemaal heel goed verstopt 
in boeken van drie- of vierhonderd pagina’s die niemand leest. De 
meeste theologische boeken bereiken de kerkgangers niet eens – laat 
staan de wijde wereld. Dus ik dacht: kunnen we die theologische 
wijsheid niet ontsluiten voor een breder publiek?’

niet overtuigen, maar getuigen
De aartsbisschop van Canterbury, Justin Welby, was meteen enthou-
siast voor het idee. Het resultaat, de website Seenandunseen.com, is 
inmiddels actief. De naam is ontleend aan de geloofsbelijdenis van 
Nicea, uit de vroege kerk: ‘Wij geloven in één God, de almachtige Va-
der, Schepper van de hemel en de aarde, van alle zichtbare en on-
zichtbare dingen.’
Tomlin vermijdt het woord apologetiek – zoals in de naam van het 
‘Keller Center for Cultural Apologetics’, dat begin dit jaar in New 
York is opgericht. De bekende theoloog en schrijver Tim Keller ver-
bond er zijn naam aan. ‘Dat woord ‘apologetiek’ zet een verkeerde 
toon’, zegt Tomlin. ‘Alsof je je ergens voor moet verdedigen. En alsof 
het vooral om rationele argumenten gaat, dat God bestaat, waarom 
je in God moet geloven, en dat atheïsten als Richard Dawkins onge-
lijk hebben. 
Wij noemen onszelf het Centre for Cultural Witness – getuigenis in 
de cultuur. We zijn er niet op uit om discussies te winnen, maar om 
te getuigen van Jezus Christus. Blaise Pascal zegt ergens: je overtuigt 
sceptische mensen niet door aan te tonen dat het christelijk geloof 
waar is. Maar breng het geloof op een aantrekkelijke manier voor het 
voetlicht, laat mensen hopen dat het waar is, en laat dan zien dat het 
waar is.
Ons centrum wil mensen helpen om te zien hoe de wereld eruitziet 
als je er met gelovige ogen naar kijkt – een wereld die verlicht wordt 
door het licht van Gods heerlijkheid in het gelaat van Jezus Christus. 
Een wereld waarin opstanding uit de dood heeft plaatsgevonden. 
Waarin God mens geworden is. Wat voor verschil maakt dat, als je 
het hebt over huisvesting, ruimtelijke ordening, gezondheidszorg, 
ouderenzorg, technologie?

niet voor verstokte atheïsten
‘We hebben veel onderzoek gedaan naar de doelgroep die zo’n site 
interessant zou vinden. Het zijn mensen die zichzelf waarschijnlijk 
omschrijven als spiritueel, maar niet religieus. Het is dus niet voor de 
verstokte atheïst, die al besloten heeft dat God niet bestaat. Ook niet 
voor de overtuigde christen, die alles al weet. 
Onze doelgroep zijn mensen die geïnteresseerd zijn in levensvragen. 
Die openstaan voor nieuwe ideeën. Die weten dat er een spirituele 
dimensie aan het leven zit, ook al geloven ze niet per se in God of in 
een hogere macht. En ze zijn waarschijnlijk idealistisch: ▶ 

INTERVIEW

TEKST WIM HOUTMAN BEELD BISDOM LONDEN

‘Mensen vinden christenen vaak wel aardig, maar van het geloof of de kerk hebben 

ze een negatief beeld.’ Daar wil Graham Tomlin iets aan doen. Hij gaf zijn baan als 

bisschop op en werd directeur van het nieuwe Centre for Cultural Witness in Londen. 

Een podium om de stem van de kerk te laten horen op de markt van ideeën.
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ze willen de wereld verbeteren. Er is veel oprechte, spirituele inte-
resse bij mensen. Alleen kloppen ze daarvoor niet aan bij de kerk. Ze 
gaan naar Google. En de vraag is: wat vinden ze daar?
Toen Tomlin zelf op Twitter ging, in 2009, nam hij zich voor nooit 
iets negatiefs over andere mensen te zeggen. ‘Je kunt kritiek hebben 
op ideeën en standpunten, maar voor mensen wil ik ruimhartig zijn. 
Op de website streven we naar een positieve toon. In de richtlijnen 
voor medewerkers zeggen we dat we positief, intelligent, vriendelijk 
en ruimhartig willen zijn. 
We zijn christelijk – dat verbergen we niet. Maar we proberen de 
drempels laag te houden. We veronderstellen geen voorkennis, we 
gebruiken geen jargon en we kiezen onderwerpen die voor iedereen 
interessant zijn. En we willen zelf nieuwsgierig blijven. Niet doen 
alsof we alles al weten.’

het kan mislukken
Internet is snel en genadeloos. Je ziet meteen hoeveel hits je krijgt – 
of mensen je site weten te vinden. Dat is Graham Tomlin zich be-
wust. ‘We zullen het niet meteen goed doen. Hopelijk leren we al 
doende bij. Maar het websitebezoek is niet onze allerbelangrijkse 
graadmeter.
Ons doel is niet directe evangelisatie, zoals bij de Alphacursus, maar 
een onderliggende culturele verandering: dat mensen het christelijk 
geloof positiever gaan zien, en daardoor openstaan voor de mogelijk-
heid dat het iets voor hen kan zijn.
Een van de maatstaven voor ons succes zou zijn dat over vijf of tien 
jaar, als je een vriend op zondag meevraagt naar de kerk, hij eerder 

ja zegt, omdat hij weet: ‘‘Ik heb laatst iets gelezen wat me aan het 
denken heeft gezet over het geloof, en misschien heeft het meer te 
bieden dan ik dacht.’’ 
Om dat vast te stellen kunnen we enquêtes houden op de website. Is 
de houding van onze regelmatige lezers tegenover het christelijk ge-
loof veranderd door wat wij aanbieden? Als mensen een warmer ge-
voel krijgen bij het geloof, zich meer aangetrokken voelen, zou dat 
voor ons een maatstaf voor succes zijn.

Het kan dus ook mislukken. We gaan een jaar of drie, vier kijken of 
het werkt. Zo niet, dan zoek ik weer een andere baan. Maar als het 
aanslaat, en als we voor lange termijn de financiering rondkrijgen, 
zou ons centrum best eens een vaste waarde kunnen worden in het 
openbare leven van het Verenigd Koninkrijk en daarbuiten.’

geen links imago
De ‘Conservatieve Partij in gebed’, zo werd de Anglicaanse Kerk in 
Engeland vroeger wel gezien – als deel van de gevestigde orde, be-
houdzuchtig, tegen veranderingen. Tegenwoordig geldt ze eerder als 
een linkse actiegroep in gebed – kritisch als de kerk vaak is over de 
behandeling van vluchtelingen, het klimaat of sociale tegenstellin-
gen.
Seen and Unseen wil geen links actie-imago. De website heeft als on-
dertitel: ‘Christelijke perspectieven op zo ongeveer alles’ – in het 
meervoud. ‘Dus we beweren niet ‘‘het enige christelijke perspectief’’ 
te hebben. Wat we willen laten zien, is het christelijk geloof als diepe 
bron van wijsheid. Er wordt in de kerk al tweeduizend jaar over van 
alles nagedacht. Dat leidt er niet toe dat we het altijd eens zijn, maar 
het geeft wel een basis voor het denken over hedendaagse kwesties 
die constructief, interessant en waardevol is.’
Bij de kroning van koning Charles een maand geleden verschenen er 
op de website óók artikelen die de vraag stelden: hoezo gebeurt dat 
in een kerk? Wordt het geen tijd om een eind te maken aan de be-
voorrechte positie van de Anglicaanse Kerk als staatskerk? 
Zelf is Tomlin daar overigens niet voor. Hij gelooft ook niet dat er 
veel Britten voor het losmaken van de banden tussen kerk en staat 
zijn. 
‘Ik zie het probleem wel. Waarom heeft de kerk zo’n prominente rol, 
als nog geen 3 procent van de Britten op zondag naar de kerk gaat? 
En moet de kerk sowieso niet losstaan van de overheid? Kan een 
staatskerk nog wel een profetisch getuigenis afgeven? Zouden we 
ons daarin vrijer voelen wanneer we geen staatskerk meer waren? 
Dat zijn terechte vragen.
Ik denk wel dat het ingewikkeld zou zijn. Kerk en staat zijn op aller-
lei manieren met elkaar verweven in de wetgeving – ik denk niet dat 
veel mensen zin hebben om die gordiaanse knoop te gaan ontwar-
ren. Daarmee vergeleken was de Brexit vrij simpel.’ ◀

Graham Tomlin (1958) studeerde Engels en theologie. Van 2015 
tot 2022 was hij hulpbisschop van Londen voor de regio 
Kensington. Hij was enkele malen in Nederland als spreker bij 
Alpha, New Wine en de Charismatische Werkgemeenschap 
Nederland. In 2022 richtte hij het Centre for Cultural Witness 
op. Het is gevestigd in de bibliotheek van de aartsbisschop 
van Canterbury; dat is na het Vaticaan de grootste kerkelijke 
bibliotheek ter wereld. Het gebouw staat aan de overkant van 
de Theems vlak bij het parlement, wat het makkelijk maakt 
om bijvoorbeeld debatten met politici te organiseren.
Aan de website seenandunseen.com werken auteurs uit 
diverse kerken mee. Er is een startfinanciering voor drie jaar. 
Op de site verschijnen verhalen in vier categorieën:
CREDO: uitleg over het geloof. Theoloog Alister McGrath 
schrijft bijvoorbeeld een serie over christelijke dogma’s; verder 
zijn er verhalen over theologen en denkers uit het verleden of 
over christelijke muziek en kunst.
CULTUUR: over films, televisie, boeken en exposities.
COMMENTAAR: over actuele kwesties, zoals de Oekraïne-
oorlog of christenvervolging.
CHANGE (verandering): over wat het christelijk geloof betekent 
voor individuen en gemeenschappen, over de hele wereld.

 ▶ seenandunseen.com

‘Mensen met spirituele 
interesse gaan niet naar 

de kerk, maar naar 
Google. En wat vinden ze 

daar dan?’

INTERVIEW

advertentie

De Kamerling
In De Kamerling beantwoordt theoloog Rob van 

Houwelingen iedere week lezersvragen over de Bijbel.

PODCAST
NIEUW

Afl evering 6

Wat zegt de Bijbel over de hel?
Luister de podcast in de ND-app of mail podcast@nd.nl en ontvang iedere week de nieuwste afl evering.
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ANALYSE GELOOF & THEOLOGIE

Er wordt volop gewaarschuwd 
voor deze nieuwe evangelische 

beweging. Hoeveel invloed heeft 
ze echt?

Hoe zeg je iets zinnigs over een beweging die geen leiding en 
geen organisatie heeft, maar als je de tegenstanders moet ge-
loven wel allesverwoestend is? Deze krant maar ook andere 
media zijn de laatste maanden herhaaldelijk gewaarschuwd 
voor een nieuwe charismatische stroming. Deze New Aposto-
lic Reformation (afgekort: NAR) wil het leiderschap van ker-
ken overhoop gooien, claimt wonderbaarlijke genezingen en 
rechtstreeks spreken van de Heilige Geest en poogt – in elk 
geval in Amerika – een christelijke dictatuur te stichten. Be-
kende leiders en organisaties uit de pinkster- en evangelische 
wereld zouden zich inmiddels tot deze NAR rekenen.
Wie op onderzoek uitgaat, vindt weinig. Vooral tweets, we-
blogs en boeken die waarschuwen voor deze ‘dwaalleer’. Als 
een beweging alleen bestaat in de woorden van haar tegen-
standers, blijkt ze vaak een stropop, een niet-bestaand ver-
schijnsel waarop het makkelijk schieten is. Gelukkig is er over 
de Nieuwe Apostolische Reformatie echt wel íéts met zeker-
heid te zeggen. 
 
De Amerikaanse voorganger C. Peter Wagner (1930-2016) 
wist het zeker: sinds het einde van de twintigste eeuw is God 
‘een bijzonder werk’ aan het doen. Na de uitstorting van de 
Heilige Geest op de twaalf apostelen in het Nieuwe Testament 
en het ontstaan van de charismatische beweging rond 1900 is 
er nu een ‘Third Wave’ op komst, een derde golf van de Hei-
lige Geest. Deze Nieuwe Apostolische Reformatie, geloofde 
Wagner, zou het wereldchristendom met zijn stromingen 
gaan overnemen. God zou weer rechtstreeks tot de gelovigen 
gaan spreken en grote wonderen doen. Een belangrijk middel 
daartoe was volgens Wagner het herstel van de ‘vergeten’ 
ambten van apostel en profeet. Zoals de Heilige Geest in het 
Nieuwe Testament door de apostelen tot de kerk sprak, zou 
Hij dat in de 21e eeuw opnieuw gaan doen. Wagner zag zich-
zelf als een van die nieuwe apostelen van God. 
Waar de pinksterbeweging altijd al aandacht had voor spre-
ken in tongen, genezing op gebed en bijzondere ervaringen 
als tekenen van de kracht van de Heilige Geest, staan ze voor 
de New Apostolic Reformation in het middelpunt. Voor wie 
gelooft, behoort zelfs het opwekken van doden tot de moge-
lijkheden. De Californische megakerk Bethel Church, die be-
kend is om haar populaire aanbiddingsliederen, heeft om die 
reden een Dead Raising Team. Toen eind 2019 het tweejarige 
dochtertje Olive van bandleider Kalley Heiligenthal overleed, 

bad het team wekenlang – tevergeefs – om haar wederop-
standing. Niet toevallig is Bethel-leider Bill Johnson flink be-
invloed door C. Peter Wagner. De zeer kritische website nar-
connections.com die de NAR en haar ‘ketterse onderwijs’ in 
kaart wil brengen, rekent verder Brian Houston en de inter-
nationale megakerk Hillsong tot de beweging, net als Randy 
Clark (There is More), die ooit door Hans Maat van het Evan-
gelisch Werkverband in de PKN naar Nederland werd ge-
haald, en verder in Nederland Frontrunners-aanvoerder Tom 
de Wal – net als Youth Alpha (waarom is onduidelijk). 
Is er nu sprake van een invloedrijke NAR-beweging of niet? Er 
is beslist een nieuwe generatie evangelische voorgangers in 
opkomst die nieuwe radicaliteit predikt, terwijl de oude mis-
schien wat meer mainstream is geworden. Denk aan Tom de 
Wal van Frontrunners. Toch zegt dat niet zoveel en moet je 
oppassen voor ‘schuld door associatie’. Wie het graag over 
apostelen heeft of over profetie of wonderbaarlijke genezin-
gen, hoeft nog niks te hebben met deze beweging en de rest 
van haar thema’s. ‘NAR’ kan ook een stok worden om iedere 
nieuwe vreemde hond op het kerkelijke erf mee te slaan. 
Anderzijds kun je de NAR niet zomaar afdoen als de zoveelste 
nieuwe hypercharismatische tak aan de boom van de evange-
lische christenheid. De beweging heeft namelijk, in tegenstel-
ling tot de oude pinkstertheologie, ook een erg radicale poli-
tieke boodschap. Samen met de rechts-conservatieve spreker 
en NAR-aanhanger Lance Wallnau schreef Bethel-leider Bill 
Johnson in 2013 het boek Invading Babylon. Hun opvatting: 
christenen hebben een ‘hemels mandaat’ om ‘zeven bergen’ 
te overwinnen: religie, familie, onderwijs, overheid, media, 
kunst en amusement en het bedrijfsleven. Abortus maar ook 
homoseksualiteit en echtscheiding, democratie, andere gelo-
ven en vrijheid van meningsuiting moeten aan banden wor-
den gelegd. Zo kan een rechts-evangelicaal Koninkrijk van 
God op aarde worden gevestigd. Critici stellen dat Wallnau en 
anderen feitelijk een theocratie willen met ‘apostelen’ als 
ayatollah’s. En dat zulk denken in de Amerikaanse Republi-
keinse partij inmiddels behoorlijk geaccepteerd is geraakt.
Toen Margaret Atwood in 1985 haar beroemde boek The 
Handmaid’s Tale uitbracht (in 2017 verfilmd als televisiese-
rie), moest ze voortdurend uitleggen dat de christelijke dicta-
tuur die ze beschreef weliswaar fictie was, maar ook zomaar 
werkelijkheid kon worden. Anno 2023 is dat laatste ineens 
een stuk beter voorstelbaar. ◀

De radicale Frontrunners-gebedsgenezer Tom de Wal, de populaire liederen 

van Bethel Church en Hillsong, een geloofscursus als Youth Alpha – ze 

zouden stuk voor stuk doordrenkt zijn van een nieuwe gevaarlijke ideologie 

die de kerken verovert: de New Apostolic Reformation.

DICK SCHINKELSHOEK
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GEBED

TEKST JASPER DEN BOON BEELD ISTOCK
  

Trouwe God en Vader,

Veel stellen geven elkaar deze weken het jawoord,

het trouwseizoen is volop losgebarsten.

Wij danken U voor al deze liefde.

Het is een wonder als twee mensen verliefd op elkaar worden,

van elkaar gaan houden en elkaar trouw beloven.

Wilt u deze kersverse echtparen helpen het beste in elkaar te zoeken?

Help stellen elkaar te blijven waarderen en trouw te blijven.

Dat bidden wij voor alle liefdesrelaties.

Mensen kunnen elkaar liefhebben omdat U bovenal liefhebt.

Daarom bidden wij: blijf ons dragen in Uw liefde.

Waar zorgzaamheid is en liefde, daar zien wij iets van U.

Ook in vriendschappen en familiebanden.

In iemand die behulpzaam is of de tijd neemt om naar je te luisteren.

Wij danken U voor deze mensen.

We zien ook relaties stuklopen.

Dat kan pijn doen. Soms schieten woorden tekort.

Heer, ontferm U over deze situaties.

In onze tijd voelen veel mensen zich eenzaam.

U doorgrondt en kent ons allemaal, één voor één.

Zorg voor mensen die zich alleen voelen, die behoefte hebben aan mensen om zich heen.

Geef dat er mensen op hun pad komen die er voor hen willen zijn.

Vader, help ons om op onze plek iemand te zijn die liefheeft en dient.

Houd ons het voorbeeld van Jezus’ zelfopofferende liefde voor ogen,

zodat we daarvan in woord en daad iets mogen laten zien.

Wonderlijke liefde
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TREND

TEKST HERMAN VEENHOF BEELD ND, AFP / SAVO PRELEVIC

Montenegro is een klein land en de protestantse minderheid is piepklein. Maar 

door slimme samenwerking doen ze hun voordeel met nieuwe wetgeving, die 

de orthodoxe christenen juist tot op het bot versplintert. Zondag kiest ‘het land 

achter Gods rug’ een nieuw parlement.

De protestantse 
gideonsbende in 

Montenegro profiteert 
van een omstreden wet

Vicky en Stanisa Surbatovic horen bij de evangelische kerk ‘Woord van God’ in Podgorica. ‘We kunnen hier goed leven en werken, 
maar het aantal protestantse gelovigen blijft hangen op enkele honderden.’
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TREND

‘Wij zijn erg voor gezondheid. Veel van onze 
mensen zijn vegetariër, vaak ook geheelont-
houder en vullen de bijbelse gedachte van 
het lichaam als tempel van de Heilige Geest 
echt in.’ Igor Bosnic moet opeens glimlachen: 
‘Dat is niet de manier waarop je in Montene-
gro effectief gelovigen werft.’
De patent ogende vijftiger weet het natuur-
lijk best: in Crna Gora, zoals Montenegro 
(‘Zwarte Bergen’) in de eigen taal heet, han-
gen de varkenslappen weelderig over de ran-
den van het bord en is de zelfgestookte rakija 
of een krachtige wijn nooit ver weg. Maar ro-
ken doen zelfs de Montenegrijnen tegen-
woordig minder. In ieder geval niet meer zo-
als ten tijde van de vijfhonderd jaar verzet 
tegen de Osmaanse heerschappij, toen iedere 
man in zijn gordel twee pistolen en een ta-
bakszak droeg.
Bosnic is leider van de Zevendedagsadventis-
ten in Montenegro. De meestal kleinschalige 
beweging is hier relatief groot. We zitten in 
zijn perfect geoutilleerde kantoor in de 
hoofdstad Podgorica, naast een flinke, spier-
wit geverfde kerk aan de Bulevar Ivana 
Crnojevića.
Die brede weg is genoemd naar de Montene-
grijn die in 1494 de drukpers introduceerde 
in Cetinje, de oude koningsstad, die dertig ki-
lometer verder in een keteldal tussen hoge 
bergen ligt. Die drukpers was na vier jaar ka-
pot. De Zevendedagsadventisten zijn geble-
ven, vanaf 1921, toen ze aankwamen in een 
land waarin alleen het orthodoxe andreas-
kruis, de islamitische halve maan en de 
Rooms-Katholieke Kerk werden erkend.

fanatiek
Bosnic treedt vaak op als informeel woord-
voerder van de ‘zeven gemeenten’, de geza-
menlijke protestantse kerken in Montenegro, 
in overleg met de overheid. ‘Wij hebben al 
drie keer een verzoekschrift ingediend met 
de roep om meer vrijheid, zoals de nieuwe 
wet geeft. Voor ons betekent dat meer ruim-
te: registreren wordt makkelijker gemaakt. 

Een kerkgenootschap oprichten kan al vanaf 
drie leden. Maar we willen die rechten wat 
steviger verankerd hebben. Ons papier ligt 
echter vooralsnog in een la. We zijn te klein, 
dat is één, en de orthodoxen hebben het te 
druk met hun onderlinge animositeit, dat is 
twee.’
‘Protestanten worden hier nogal eens als fa-
natiek beschouwd, of als een sekte. Naarmate 
de naam van je kerkgenootschap exacter of 
ingewikkelder is, is dat meer zo. Daarom 
houden we het graag algemeen en low pro-
file’, zegt Stanisa Surbatovic. De dertig leden 
van zijn kerk hebben het over Reformed Bi-
blical of Trinity Baptist Church. 
Surbatovic en zijn vrouw Vicky komen uit de 
Amerikaanse staat Californië. ‘Mijn familie is 
Montenegrijns en ik heb een paspoort van dit 
land.’ Ze zijn in de zestig; hun vijf kinderen 
wonen in de Verenigde Staten. Zelf betrok-
ken ze al in 1996 een huis in Niksic. Dat is of-
ficieel de tweede stad van Montenegro en 
vroeger berucht om de staal- en chemische 
industrie, die het milieu ernstig vervuilde. 
Surbatovic weet wat het is om gedoe te heb-
ben als pionierend christen; meestal wordt 
dat veroorzaakt door orthodox-christelijke 
nationalisten. In 2003 werd hij aangevallen 
en kreeg zijn auto een brandbom, tijdens een 
jongerendag. ‘Dat was een incident van voor-
al Servische snit. En ook de laatste jaren, met 
alle religieuze ophef, hadden we af en toe 
last. Ons kerkgebouw is enkele keren beklad 
met verf. Dan stond er CCCC, de afkorting 
voor: ‘‘Alleen eenheid redt Servië’’. Het wa-
ren jongeren en de politie heeft ze flink on-
derhouden; daarna hield het op.’

Brit op sportfiets
We zijn te gast bij een gebedsbijeenkomst. In 
de enorme huiskamer zitten een stuk of tien 
mensen: een moeder met veel zorgen, een 
jonge activist, een Amerikaan en een Russin 
die willen trouwen. 
‘De discussie over de religieuze wetten de 
laatste jaren verbaasde de Montenegrijnen 

zelf ook’, zegt Surbatovic. ‘Daarvoor deden de 
meeste mensen niet veel aan geloof. Op pa-
pier zijn de meesten orthodox, maar naar de 
kerk gaan ze zelden. Wij grappen weleens 
dat in Niksic (65.000 inwoners) op zondag 
meer protestanten naar de kerk gaan dan or-
thodoxen.’
Surbatovic hoort net als Vladimir Cizmanski 
bij de evangelische kerk Rijec Božija (‘Woord 
van God’) in Podgorica, een ‘oudgediende’ 
onder de protestanten in Montenegro. ‘We 
kunnen hier goed leven en werken, maar het 
aantal protestantse gelovigen blijft hangen 
op enkele honderden – een soort vriendelijke 
gideonsbende’, zegt Surbatovic. ‘Dat komt 
vooral doordat orthodox-christelijk zijn ge-
voelsmatig vaak is verbonden met de natio-
nale identiteit. Overstappen is dan een soort 
landverraad of op zijn minst verraad aan je 
familie; dat doe je niet snel.’
Niet alleen protestanten zijn soms het doel-
wit van nationalisten en orthodoxe ijveraars. 
In februari 2021 werd de Hadzi-Ismail-mos-
kee beklad met de kreet: ‘Niksic wordt het 
nieuwe Srebrenica!’
Op 10 november dat jaar moest een evange-
lisch kraampje waar lectuur werd uitgedeeld, 
het ontgelden. Een lokale website en een 
priester riepen op tot actie tegen ‘deze sekte 
van demonen, die wolven in schaapskleren 
zijn.’
Sinisa Nadazdin is lid van de Gospel of Jesus 
Christ Church in Podgorica. 
Hij is wat minder sceptisch: ‘Vrijwel nie-
mand noemt leden van evangelische of pro-
testantse kerken nog sektarisch. Onder de 
jonge priesters van de orthodoxe kerken is 
zelfs belangstelling voor theologische litera-
tuur en nieuwsgierigheid naar sociaal werk 
dat ze bij ons zien.’ 
‘En er is vooral verbazing’, vult Surbatovic 
aan: ‘Wij willen allemaal naar het Westen en 
jullie komen uit Europa en Amerika hier-
heen?’
Er waren eerder doorbraken, zoals het be-
zoek dat de gehandicapte evangelist Nick Vu-
jicic in 2017 aan Montenegro bracht. Hij 

werd in 1982 geboren in het Australische 
Brisbane, als zoon van Servische emigranten.

liturgische treurmarsen
Twee religieuze wetten zorgden vanaf medio 
2019 voor veel en voortdurende onlusten in 
Montenegro.
Tot begin jaren negentig was het land een 
van de zes deelrepublieken van Joegoslavië; 
kerkelijk viel het onder de Servisch-Ortho-
doxe Kerk. In 1993 verklaarde de Montene-
grijns-Orthodoxe Kerk zich ‘autocefaal’, onaf-
hankelijk; volgens nationalisten ging het om 
een heroprichting van de kerk die onder het 
oude koninkrijk Montenegro bestond. Zo’n 

10 procent van de inwoners van Montenegro 
is er lid van.
Begin 2020 werd de ‘Wet op de vrijheid van 
godsdienst of levensovertuiging en de rechts-
positie van religieuze gemeenschappen’ van 
kracht. Het leek erop dat die wet de 750 ker-
ken en kloosters van de Servisch-Orthodoxe 
naar de Montenegrijns-Orthodoxe Kerk wil-
de overhevelen.
Het wetsvoorstel was op tweede kerstdag 
aangenomen in de Skupstina, het Montene-
grijnse parlement; van de 81 leden stemden 
45 voor en 0 tegen; de oppositie was de zaal 
uit gelopen. Daarna volgden twee jaar van 
vooral Servisch-orthodoxe religieuze demon-
straties, geleid door Joanikije, toen bisschop 
van Niksic en nu metropoliet van Montene-

Zelfs in de hoofdstad Podgorica 
zijn de bergen nooit uit zicht.

‘Jonge priesters 
zijn nieuwsgierig 

naar onze 
theologie en 

sociale inzet.’
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TREND

gro. Zo’n litija is een kerkelijke motie van 
treurnis, een rouwmars in orthodoxe krin-
gen.

onding
Nadat de rechtse, prowesterse regering van 
Milo Djukanovic – dertig jaar aan de macht 
in Montenegro – in 2020 was weggestemd, 
haalde het nieuwe kabinet van premier Zdra-
vko Krivokapic de overheveling uit de wet; 
zijn partij geldt als de politieke arm van de 
Servisch-Orthodoxe Kerk. Dat voorstel werd 
goedgekeurd, nu met een boycot van de par-
tijen die voorheen de regering vormden: de 
stemverhouding was 41-0. In Montenegro is 
weinig animo voor poldermodel of compro-
mis.
Nadazdin vindt de wet ondanks het politieke 
gedoe nuttig. ‘De nieuwe wet vervangt de 
communistische wet uit 1977 en dat was een 
onding. Alles rondom kerken was complex en 
moeizaam. Belangrijk is dat buitenlandse or-
ganisaties of voorgangers zich hier nu tijde-
lijk mogen vestigen en hun werk doen. Bo-
vendien waren die litija’s - waaraan een 
kwart van de bevolking in Montenegro mee-
deed – op zichzelf een schoolvoorbeeld van 
vreedzaam demonstreren. Groot winstpunt 
vind ik dat er hoe dan ook meer over het ge-
loof wordt gepraat in Montenegro. Voorgaan-
de liberale en conservatieve regeringen za-
gen het geloof als een soort doos die je 
ongeopend moest doorgeven.’

worstelen met wetten
Op 3 augustus 2022 tekende de huidige Mon-
tenegrijnse premier Dritan Abazovic – we-
gens de beperkte grootte van zijn gestalte en 
partij ook wel ‘kleine Napoleon’ genoemd – 
een akkoord met de Servisch-orthodoxe pa-
triarch Porfirije. In die ‘Fundamentele Over-
eenkomst’ kreeg juist de Servisch-Orthodoxe 
Kerk een speciale positie. Nu demonstreer-
den de Montenegrijnse nationalisten tegen 
– in de woorden van bisschop Vladimir Lajo-

vic – ‘dat monstrum tussen onze staat en een 
vreemde kerk’.
Het kabinet-Abazovic viel over de kwestie op 
19 augustus vorig jaar. Sindsdien is er een 
demissionaire regering en religieuze patstel-
ling in Montenegro. ‘Niemand weet waar hij 
aan toe is’, verzucht Igor Bosnic.
Montenegro is een ruig land en een ruig volk, 
nog steeds. Voorrangsregels bestaan, maar 
een geblindeerde 4x4 SUV hoeft zich er op 
kruispunten net wat minder aan te houden. 
In mei en juni liggen de hoogste passen soms 
nog vol takken, stenen en sneeuw.
Bob Spoelstra, een Nederlands schrijver met 
het pseudoniem A. den Doolaard, trok hier 
rond in de jaren dertig en vijftig. In 1956 
schreef hij Het land achter Gods rug. Dat ver-
haal ging terug op de mythe waarin God tij-
dens de schepping rondliep met een zak gro-
te stenen, die over waren. De duivel sneed 
die van onderen open, zodat alles op een en-
kele plek terechtkwam: Montenegro.

kluwen van partijtjes
De verkiezingen, die in Montenegro deze 
maand in twee ronden worden gehouden, 
zullen niet veel oplossen, verwachten alle ge-
sprekspartners – protestants, katholiek of or-
thodox. Het is het enige waarover iedereen 
het eens is. Ook met een kiesdrempel van 3 
procent zal de nieuwe Skupstina (die 81 ze-
tels telt) bestaan uit een kluwen van kleine 
partijtjes, waarin elke etnische en religieuze 
schakering vertegenwoordigd zal zijn. 
Naamsveranderingen, afsplitsingen en over-
loop naar de concurrent zijn aan de orde van 
de dag.
Nieuw is dat niet. Al twee eeuwen geleden 
klaagde Petar I, de vladika (prins-bisschop) 
van Montenegro, over de trouweloosheid van 
zijn onderdanen. Tussen gelegenheidscoali-
ties van de familieclans, plundertochten van 
Albanezen, Montenegrijnen en Turken en 
bloedwraak over en weer waren loyaliteit en 
gedrag per definitie onberekenbaar. De Bal-
kan blijft de Balkan. ◀

Sinisa Nadazdin

‘Orthodox-christelijk 
zijn is gevoelsmatig 
verbonden met de 
nationale identiteit. 
Overstappen is dan 
een soort landverraad 
of op zijn minst 
verraad aan je familie; 
dat doe je niet snel.’

Igor Bosnic

‘ZEVEN GEMEENTEN’ IN MONTENEGRO

Protestantse voorgangers in Montenegro spreken, wat ironisch, wel 
over de ‘zeven gemeenten’, naar het bijbelboek Openbaring. Maar 
het klopt; in een land dat zo groot is als Noord-Nederland, zijn maar 
vierhonderd mensen protestant, afgezien van de enkele honderden 
Zevendedagsadventisten, die hier al een eeuw vaste voet aan de 
grond hebben.
De bijna 620.000 inwoners van Montenegro zijn voor bijna driekwart 
orthodox; van hen is de overgrote meerderheid Servisch- en een 
smaldeel Montenegrijns-orthodox. Bijna 19 procent is moslim, vier 
procent is katholiek; van hen bestaat de meerderheid uit Albanezen 
of veelal Kroatische immigranten aan de kust. Het aantal 
protestanten is bijna even groot als het aantal Joden in Montenegro: 
een kleine vijfhonderd.
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In 2016 werd Dini Vink-van Rijsdam benoemd tot 
lid in de orde van Oranje-Nassau. ‘U bent een rol-
model voor alle laaggeletterden in Nederland’, zei 
de burgemeester. Die andere kwalificatie was nog 
meer in de roos: ‘Kinderen hebben uw hart en u 
toont trouw en onbaatzuchtig een grote bewogen-
heid met mensen die in nood verkeren.’
Dini (65) groeide op in Zwammerdam, als de zesde 
van zeven. ‘Thuis hadden we het niet breed. Mijn 
vader was grondwerker, hij legde kabels. ’s Avonds 
ging hij vaak tot diep in de nacht in Brabant kippen 
vangen voor de slacht. Zo verdiende hij wat bij voor 
zijn grote gezin. Ik kan niet zeggen dat ik een fijne 
jeugd heb gehad. Ik zag als een berg tegen elke dag 
op. Toen ik op school voor de derde keer was blij-
ven zitten, bleef ik maar thuis. Dat had te maken 
met dat trauma.’ Daar maakt ze liever geen woor-
den aan vuil; het was de oorzaak dat ze angstig 
werd als er een meester voor de klas stond. ‘Bij de 
jufs had ik nergens last van. De klassen waren trou-
wens zo groot, mijn probleem werd niet opgemerkt. 
Niet op school, thuis ook niet.’ 
‘Door een ruzie waren mijn ouders uit de Hervorm-
de Kerk gestapt. Waren ze ook van het geloof afge-
vallen? Ze zongen wel altijd ‘‘’t Hijgend hert’’ tij-
dens de vaat, of ‘‘Er ruist langs de wolken’’. Ik ben 
niet gedoopt, we baden nooit, er was geen kinder-
bijbel in huis en ze stuurden ons naar een openbare 
school. Eén keer per jaar ging ik met een buurmeis-
je naar de kerk, met Kerst. “Zeker voor de sinaasap-
pel en het boekje?” vroeg mijn broer eens. Maar ik 
kon toch niet lezen; ik ging voor de verhalen. 
Toen opa overleed, trok oma bij ons in. Dat mens las 
alle dagen in de Bijbel. Ik zat aan haar voetenbankje 
en luisterde – als enige van het gezin – naar de ver-
halen. Soms bad ze ook voor me. “Ik leg haar in Uw 
handen”, hoor ik haar nog zeggen. Jaren later ver-
telde een van de leidsters op de kinderclub het ver-
haal van de vijf wijze en vijf dwaze meisjes; toen 
moest ik zó huilen, want dat las mijn oma al voor.

bidden om een goeie man
Door het contact met haar had ik de gewoonte 
overgenomen om te bidden, vooral als het moeilijk 
was in mijn leven. “God, wilt U me een goeie man 
geven”, bad ik ook. In 1981 leerde Dini Leo kennen; 
het klikte meteen. ‘We trouwden niet in de kerk. Hij 
was van huis uit rooms-katholiek, mijn ouders wa-
ren ooit hervormd. Dat lag gevoelig.’
Leo kreeg werk in Oldenzaal; ze verhuisden in 1999 
naar Twente. ‘In het begin had ik veel heimwee. 
Werk zoeken ging moeizaam, want alles vond ik 
eng. Ik wist de weg niet in de stad, ik kon de borden 
ook niet lezen. Soms kwam ik met de verkeerde 
boodschappen thuis. Altijd was er spanning dat er 
iets mis kon gaan, vanwege dat analfabetisme. 
Met Kerst wilde ik naar de kerk. In de stromende 
regen stond ik op kerstavond voor een dichte deur. 

Alleen dominee De Greef was er, die nog iets kwam 
klaarzetten voor de andere ochtend. “Zingen ze hier 
dezelfde kerstliedjes als in Zwammerdam?”, vroeg 
ik nog. Moest-ie lachen. De andere dag was ik er 
weer. “Kom maar bij mij zitten”, zei mevrouw De 
Greef, die me had herkend. Uit volle borst kon ik al-
les meezingen. “De herdertjes” en “Klokje klingelin-
geling”. Mooi vond ik het. 
Weken later stond ik de ramen te lappen, kwam de 
dominee door de straat. “Bent u niet die mevrouw 
van de kerstdienst?” Ik moest huilen. “Kom gewoon 
weer eens”, zei hij. Dat heb ik gedaan. Drie keer 
volgde ik de Alpha-cursus. De eerste keer leerde ik 
het lied “Abba Vader”. De tweede keer “Leid mij, 

Heer, o machtig Heiland”. Na de derde keer ben ik 
gedoopt – een hoogtepunt in mijn leven. Mijn moe-
der, twee broers en twee zussen waren erbij. 
Inmiddels was ik betrokken geraakt bij de organisa-
tie van de kinderclub van de kerk. In deze wijk is 
veel sociale problematiek. De wekelijkse clubmid-
dag betekent veel voor de kinderen; het is een 
warm bad.  
Een paar jaar na mijn belijdenis werd mijn schoon-
vader ernstig ziek. We wisten dat hij niet lang meer 

te leven had. Ik was erg op hem gesteld. Samen met 
een lieve Surinaamse verpleegster las ik Psalm 139 
en we hebben voor hem gebeden. “Dini, dat kan 
toch niet zomaar?” zei-die. ‘‘Ik heb jaren straal aan 
het geloof voorbij geleefd.” 
“Het is voor niemand te laat”, zei ik. 
Twee dagen voor zijn overlijden gaf hij zich over 
aan de Heer. 
“Heb jij hem bekeerd of zo?” vroeg mijn zwager. 
“Nee, dit wil ik zelf”, zei mijn schoonvader.
Hij liet de pastoor halen voor het laatste oliesel en 
is in vrede gestorven. 
Niet lang daarna is Leo tot geloof gekomen. Hij 
heeft een zwakke gezondheid; zijn hart werkt nog 
maar voor 20 procent. Nu zijn er weer nieuwe on-
derzoeken. Dat is een spannende tijd voor ons. 
‘Maar dan zeg ik tegen mezelf: “Wat loop je nou te 
stressen? Je hebt het toch bij de Heer gebracht?”’

geestelijke kinderen
Leo en zij kregen geen kinderen. ‘We hebben ivf ge-
probeerd via dokter Karbaat, van wie later bleek dat 
hij met zijn eigen zaad bijna vijftig kinderen heeft 
verwekt. Ik ben God nog dankbaar dat het bij ons 
mislukte, al had ik er toen veel verdriet van.’ Ze 
kochten een caravan en op een camping in Vorden 
raakten ze als vrijwilligers betrokken bij de organi-
satie van vakantiekampen voor kinderen uit gebro-
ken gezinnen. ‘We waren dol op hen en zij wilden 
ook graag bij ons zijn. Velen van hen waren op ons 
25-jarig huwelijksfeest.’ 
Nog meer ‘geestelijke kinderen’ heeft ze in haar ei-
gen woonwijk. ‘Sommigen die vroeger op de club 
kwamen, hebben nu zelf kinderen en komen naar 
de kerk. Laatst stonden er drie kids voor de deur, 
van wie ik weet dat de ouders drugs gebruiken. Die 
geven we dan te eten en dan bid ik: “Heer, door-
breek de kwade machten in hun gezin.” Veel kinde-
ren uit de wijk hebben thuis problemen. Ik ken de 
adresjes waar ze financieel krap zitten. Als ik dan 
kleding of eten over heb, wacht ik tot het donker is 
en breng ik het langs. Dan ga ik achterom, hè.
Toen bekend was geworden dat ik analfabeet was, 
zeiden mensen in mijn omgeving: “Dini, ga nou 
naar het ROC, je kunt heus wel leren, je hebt vroe-
ger alleen te weinig aandacht gehad.” In drie jaar 
tijd had ik het onder de knie en kon ik zelf de Bijbel 
lezen. Omdat ik daar zo dankbaar voor ben, en om-
dat ik uit ervaring weet hoeveel problemen je als 
analfabeet iedere dag tegenkomt, ben ik ambassa-
deur geworden van het ROC en van de stichting van 
prinses Laurentien, die mensen aanmoedigt om als-
nog te leren lezen en schrijven.
Sinds ik kan lezen, begin ik daar elke dag mee. Eerst 
de Bijbel en daarna lees ik, als een gebed, alle ver-
zen van het lied ‘‘Leid mij, Heer, o machtig Heiland, 
door dit leven aan Uw hand. Ik ben zwak, maar Gij 
zijt machtig, wees mijn Gids in ‘t barre land’’.’ ◀

Tot haar 45e kon Dini niet 
lezen. Nu begint ze elke dag 

met de Bijbel en een lied
TEKST KOOS VAN NOPPEN BEELD PETER BOER

Tot haar 45e wist bijna 

niemand ervan. Maar toen 

haar op de kinderclub werd 

gevraagd de presentielijst bij 

te houden en uit de Bijbel 

te lezen, kon het niet langer 

verborgen blijven: ze kon 

lezen noch schrijven. Tranen 

stonden in haar ogen. ‘Oh,’ zei 

de hele kring geschrokken, 

‘wat erg.’ ‘Toen heb ik het 

verteld: “Tante Dini heeft de 

school niet afgemaakt.”’

GEVONDEN

‘Een kalmerend 
tabletje? Nee 

hoor, ik heb m’n 
bijbel bij me.’
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 Preken in de Oosterkerk in Enschede is al honderd 
jaar een riskante onderneming. De steile trappen 
met ultrasmalle treden, links en rechts van de 
preekstoel, zijn berucht. ‘Elke gastpredikant wordt 
gewaarschuwd: pas op, vooral als je naar beneden 
loopt’, zegt kerkenraadsvoorzitter Dick Laan. 
    Rechts van de preekstoel hangt een wandbord: 
‘Wees niet ongerust, vertrouw op God’. Het zijn 
woorden die de laatste weken extra binnenkomen: 
de kerk is verkocht en de kerkelijke gemeente 
wordt opgeheven. Zondag neemt de predikant af-
scheid; een week later vindt hier de laatste kerk-
dienst plaats en gaat de kanselbijbel dicht. 
    ‘Het was net een condoleancebezoek toen we hier 
pas open dag hielden’, vertelt ouderling Marijke 
Kuiper-Huizing. ‘Iedereen zei: “o wat erg, o wat 
jammer”.’ ‘Wij zijn dat station al een beetje voorbij’, 
knikt archivaris Henk van der Steeg. ‘Al begin ik wel 
een beetje buikpijn te krijgen nu de dag van het af-
scheid dichterbij komt.’

    concurrentie
    De sluiting van de Oosterkerk, maar vooral het op-
heffen van de Nederlandse-gereformeerde – voor-
heen vrijgemaakte – kerkgemeenschap is een treu-
rig verhaal, dat Dick Laan met een mengeling van 
rationaliteit en onmacht vertelt. 
    Halverwege de jaren negentig telde de bloeiende 
gemeente bijna duizend leden, twintig jaar later 
was dat gehalveerd en nu zijn het er nog 235. In de 
negen jaar dat Frederikus aan het Rot hier predi-
kant was, heeft hij bijna honderd gemeenteleden 
begraven. Ook vertrokken er veel leden – steeds 
weer die afkondigingen van vertrek vormden geen 
vrolijk begin van de kerkdiensten. 
    Natuurlijk hebben ze gezocht naar oorzaken. De ge-
zinnen zijn kleiner dan voorheen, evenals de kerke-

lijke betrokkenheid. Maar er staan ook wel erg veel 
gereformeerde kerken op een paar vierkante kilo-
meter.
    Lijdt de Oosterkerk, die als behoudend bekendstaat, 
onder concurrentie? ‘Dat is niet een woord dat we 
in de kerk graag gebruiken, maar het is wel zo’, zegt 
Van der Steeg. Mensen kiezen makkelijker dan 
vroeger voor de kerk waar ze zich fijn voelen. Zo 
stapten veel jonge gezinnen de afgelopen jaren over 
naar de voormalige Zuiderkerk, nu Stadskerk de 
Verbinding, die meer op de ‘modernere toer’ ging, 
zoals Kuiper het noemt. ‘Een totaal ander karakter 
van de eredienst dan wij gewend waren. Dat heeft 
ontzettend veel mensen getrokken.’
    Toch blijft het een opvallende keuze de gemeente 
op te doeken: ‘Oost’ is weliswaar vergrijsd, maar 
heeft nog altijd 235 leden, van wie 50 leden onder 
de 21 jaar. Met Pinksteren deden er zelfs nog drie 
jongeren belijdenis. Hoe kan het dat de gemeente 
de handdoek in de ring gooit? 
    De gemeente is ‘geïmplodeerd’, analyseert dominee 
Aan het Rot. Door de snelle terugloop van het le-
dental ontstond een steeds sterker gevoel van ‘ver-
gane glorie’. ‘235 leden lijkt misschien veel,’ zegt 
Laan, ‘maar er zijn veel leden die al jaren niet meer 
in de kerk komen en met wie je moeilijk in gesprek 
komt.’ Marijke Kuiper, die de eerste en laatste vrou-
welijke ouderling van de Oosterkerk is, ziet dat ook: 
‘Het gaat gewoon niet meer. Je krijgt de mensen 
niet meer in de benen.’ 
    Ook financieel was het een moeizaam verhaal. De 
begroting was alleen nog rond te krijgen als ge-
meenteleden per adres honderd euro extra per 
maand zouden betalen. ‘Onhaalbaar’, zegt Laan. 
    Dominee Aan het Rot, die zich buiten het besluit-
vormingsproces heeft gehouden, noemt de situatie 
voor hem en zijn gezin ‘dubbel en onwerkelijk’. 
‘Alsof je in een verkeerde film zit. Begin vorig jaar 

 De lessen 
van de 

Oosterkerk   

TEKST HILBERT MEIJER   BEELD DICK VOS  

 Een kerk vol herinneringen sluiten 

is moeilijk, maar een gemeente 

van maar liefst 235 leden opheffen 

is nog veel moeilijker. In Enschede 

nadert die dag voor de leden van 

de Oosterkerk. Ze gaan door een 

rouwproces. ‘Wie zou hier niet 

verdrietig van worden?’   

 GELOVEN IN ENSCHEDE   

 De sfeervolle kerk heeft een fraai plafond. Het orgel werd eind 
jaren zestig in gebruik genomen.    
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hadden we nog allerlei plannen. En nu wordt de 
stekker uit een middelgrote, niet-vacante volkskerk 
getrokken. Het is hard en valt me zwaar. Wie zou 
hiervan niet heel verdrietig worden?’ 
Voor hemzelf is het een persoonlijk drama; hij 
raakt zijn huis, zijn werk en vooral de gemeentele-
den kwijt, voor wie hij zich met hart en ziel heeft 
ingezet. Hij is beroepbaar en wil graag predikant in 
een andere gemeente worden. Maar vooralsnog is 
de onzekerheid voor hem en zijn gezin groot. ‘Ik 
moet het allemaal loslaten. Natuurlijk zie ik daarte-
gen op.’
De opheffing van de gemeente stemt leden verdrie-
tig, maar maakt ook onrustig. Want waar moeten 
ze nu naartoe? De afgelopen maanden waren er 
avonden waar gesproken werd over die vraag – 

maar veel mensen weten het simpelweg nog niet. 
‘We proberen ze zo goed mogelijk te begeleiden, 
maar elk gemeentelid moet zelf een keuze maken’, 
zegt Laan. 
Een aanzienlijk deel van de gemeenteleden gaat 
straks naar de Immanuelkerk in ‘West’. Zelf kiest 
Laan voor de Lasonderkerk (voormalige NGK). Maar 
naarmate de dag dichterbij komt, wordt hij nerveu-
zer: ‘Het is een heel ander type gemeente, ga ik me 
daar wel thuisvoelen?’

Het verontrust hem dat de helft van de gemeentele-
den nog geen keuze heeft gemaakt. Voor tientallen 
leden die al niet meer in de kerk kwamen, zal dit 
het moment zijn om hun kerklidmaatschap op te 
zeggen, zegt Van der Steeg. ‘Het is wrang, maar 
voor hen zal het een opluchting zijn dat ze niks 
hoeven te doen om zich te onttrekken.’ 
Dat is misschien wel het pijnlijkst aan de opheffing 
van de gemeente. ‘Je wilt het niet zo achterlaten, 
zegt dominee Aan het Rot. ‘Maar de Heilige Geest 
blijft doorwerken. Het vuurrode kanselkleed van 
Pinksteren hangt er bewust bij mijn laatste dienst.’

samenwerking
Ondertussen wringt de vraag: was dit te voorko-
men geweest? ‘Als er meer was samengewerkt tus-
sen de vier vrijgemaakte kerken, hadden we ge-
meenten kunnen creëren met verschillende 
profielen waar mensen zich thuis konden voelen’, 
zegt Kuiper. ‘Dan had je een gezamenlijk financieel 
beleid kunnen voeren op het gebied van de domi-
nees en pastoraal werkers.’
‘Eerlijk is eerlijk, daar hebben we zelf ook fouten in 
gemaakt’, blikt Laan terug. ‘Enkele jaren geleden lag 
er een voorstel voor gezamenlijke middagdiensten, 
omdat die slecht bezet waren. Toen hebben wij ge-
zegd: nee, wij hebben nog genoeg opkomst in de 
middagdiensten, dus daar doen wij niet aan mee.’
Daarnaast speelt besluiteloosheid een rol, zegt 
Laan. ‘In het verleden heerste een strikt financieel 
beleid in Oost, waardoor initiatieven afketsten op 
de opmerking: “dat kan niet, want dat staat niet op 
de begroting”.’ Dat was voor sommige leden reden 
van kerk te wisselen. ‘Zelf ben ik ook niet bij mach-
te geweest het tij te keren’, zegt Laan. ‘Dat voelt on-
machtig. Had ik dingen anders kunnen doen? Ik zou 
niet weten hoe, maar het doet wel zeer.’ ◀

GELOVEN IN ENSCHEDE

Marijke Kuiper, 
Dick Laan en Henk 
van der Steeg. 

De markante Oosterkerk aan 
de Wilhelminastraat is 
ontworpen door architect H.E. 
Zeggelinck. De kerk werd op 
zondag 28 oktober 1894 in 
gebruik genomen.

Boodschap op een wandbord voor in de kerk. 

‘Begin vorig jaar 
hadden we nog allerlei 
plannen. En nu gaat de 

stekker eruit.’

DE KERK VAN DR. BREMMER

De kerk aan de Wilhelminastraat is gebouwd in 1894, 
na de Vereniging in 1892. In dat jaar gingen twee 
kerken samen verder als de Gereformeerde Kerken in 
Nederland. Het was de eerste gereformeerde kerk in 
Enschede en geldt als ‘moedergemeente’ van de 
andere vier Nederlandse Gereformeerde Kerken in de 
stad – drie voorheen vrijgemaakte en één Nederlands-
gereformeerde kerk. Dat verklaart waarom de 
benaming ‘Oost’ pas veel later in zwang kwam.
De sfeervolle kerk werd eind negentiende eeuw in een 
recordtempo van acht maanden gebouwd. ‘Het 
ontwerp is gebaseerd op de Grote Kerk in Apeldoorn’, 
vertelt archivaris Henk van der Steeg. ‘De Oosterkerk 
lijkt daar als twee druppels water op, alleen is het dan 
de gekrompen versie.’ In 1923 vond een verbouwing 
plaats, waarbij het liturgisch centrum zijn huidige vorm 
kreeg en de kerk werd uitgebreid met een galerij. In de 
jaren zeventig werd tegen de achterkant van de kerk 
zalencentrum de Blikopener aangeplakt, met 
daarboven twee appartementen.
De kerk werd in 1944, na de kerkscheuring waaruit de 
Gereformeerde Kerken vrijgemaakt ontstonden, door 
de rechter toegewezen aan de vrijgemaakten. 
Jarenlang was de markante dr. Rolf Bremmer (1917-
1995) predikant van de Oosterkerk. Hij kwam in 1958 
naar Enschede en bleef er predikant tot zijn emeritaat 
in 1990. Bremmer stond bekend als vooruitstrevend en 
vernieuwend, en zette zich in voor interkerkelijke 
contacten, wat bijzonder was in de vrijgemaakte 
wereld van destijds.
Nu is de kerk plus zalencentrum voor 760.000 euro 
– ‘een koopje’, vindt Van der Steeg – gekocht door een 
fysiotherapiepraktijk. De kerk zelf wordt mogelijk een 
afscheidshuis van een uitvaartonderneming.
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Laat uw idealen 
voortleven in 
uw testament
Wilde Ganzen steunt mensen 
die met kleine, slimme projecten 
armoede aanpakken in hun eigen 
buurt of dorp. Door Wilde Ganzen 
op te nemen in uw testament 
geeft u, ook als u er niet meer 
bent, deze aanpakkers de kans 
om armoede van onderop 
te doorbreken.

Meer informatie over onze projecten of de brochure 
over nalaten ontvangen?
Bel of mail met Emmy Janssen: 033 - 204 5522,
emmy@wildeganzen.nl. wildeganzen.nl/nalaten
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 De blik gericht op de mensen die lijden   

’ VERSCHIL

MET BIJDRAGEN VAN DORCAS, MERCY SHIPS, SEEYOU, WORLD VISION

Niet



 Bent u ervan op de hoogte dat er in Somalië op dit moment 6,6 

miljoen mensen niet weten of ze vandaag te eten krijgen? En wist 

u dat er in Mozambique hele generaties zijn die hun leven lang 

militaire spanningen ervaren? Alec uit Somalië en de Mozambikaan 

Florencio ervaren door hun werk dagelijks de pijn van de crisis 

in hun land. Ze vertellen over de nood, maar nog liever praten ze 

over hoop. Florencio: ‘Het vraagt vasthoudendheid, maar ik heb 

vertrouwen en geloof dat er ooit stabiliteit komt.’    

 TEKST HILDE KOOIJ-TROMP +++ BEELD WORLD VISION   

Een verhaal over kleine stappen in grote crisisgebieden

Verandering 
geduldvraagt 

 HAWA, MOEDER VAN ACHT KINDEREN, WORDT DOOR WORLD VISION BIJGESTAAN IN DE EERSTE LEVENSBEHOEFTEN.   
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 Vergeten crises    
 Wie weet er nog dat er in de Westelijke 
Sahara al een halve eeuw een 
vluchtelingenkamp is? Dat er inmiddels een 
derde generatie opgroeit die nooit buiten de 
hekken is geweest? In de jaren zeventig was 
het vaak in het nieuws. Tegenwoordig weet 
niemand er meer van. Zo hebben we allemaal 
de neiging om even aandacht te schenken 
aan een rampgebied, een crisis. Na een paar 
weken zonder veel nieuws verdwijnt het naar 
de achtergrond, en nog een maand later zijn 
we het vergeten. Terwijl de crisis doorgaat 
en de hulpverlening nodig blijft. 
    In deze editie van ’t Verschil leest u over 
enkele vergeten crises, maar ook over het 
belangrijke werk van Dorcas, Mercy Ships, 
SeeYou en World Vision. Organisaties die 
hun blik gericht houden op mensen die 
lijden, ook als de wereld haar blik afwendt 
en doorgaat naar de volgende crisis. Zij 
houden mensen die te maken hebben met 
armoede, ongelijkheid, ziekten, oorlog en 
uitbuiting in beeld, ondersteunen hen waar 
mogelijk en bieden hoop in uiterst moeilijke 
omstandigheden. Via hun werk geven zij 
– in navolging van Christus – gestalte aan 
gerechtigheid en naastenliefde. Leest u mee?   

Menno van Hulst en Charlotte Ariese, Prisma

Colofon
Dit is een bijlage van Prisma in samenwerking 
met ND Zakelijk. ’t Verschil verschijnt 
exclusief bij het Nederlands Dagblad. Dit 
product valt buiten de verantwoordelijkheid 
van de hoofdredactie van het Nederlands 
Dagblad. Prisma is een koepelorganisatie 
die een twintigtal christelijke organisaties 
verenigt die wereldwijd actief zijn in 
ontwikkelingssamenwerking en diaconaat. 
Aan deze uitgave over ‘Vergeten crises’ 
werkten mee: Dorcas, Mercy Ships, SeeYou 
en World Vision.

Coördinatie     Charlotte Ariese 
            en Menno van Hulst
Eindredactie    Esther van Lunteren 
Vormgeving     Judith Fokker
Coverfoto         Shawn Thompson
De foto op de cover wordt gebruikt met toestemming van de ouders.



 Het is vakantietijd als het interview met Alec Ziuku, 
directeur noodhulp World Vision Somalië en Florencio 
Marerua, directeur Dorcas Mozambique, gepland wordt. 
Florencio excuseert zich voor zijn afwezigheid in verband 
met het overlijden van zijn vader. Ook Alec heeft pas tijd 
in de daaropvolgende week. Aangeven dat het interview 
over de crisis in hun land niet uitkomt in verband met 
een door de auteur geplande vakantie in de Ardennen, 
voelt ongemakkelijk. Maar toch volgen er, een week later, 
online gesprekken vanuit een glampingtent. Over contrast 
gesproken.

    CRISIS OP CRISIS
    Alec vertegenwoordigt World Vision in Somalië. Een land 
dat kampt met veel uitdagingen. Alec vertelt dat Somalië 
een complex, islamitisch land is met veel verschillende 
regio’s die niet door één gecentraliseerde regering worden 
bestuurd, maar opgedeeld zijn in meerdere staten. Een 
zogenaamde federale republiek. De politieke instabiliteit 
speelt een belangrijke rol in de uitdagingen waarmee 
Somalië wordt geconfronteerd. Daarnaast is het klimaat in 
het land extreem droog. Op zomerdagen is een temperatuur 

van 45 graden Celsius niet ongewoon. Factoren die volgens 
Alec de crisis complex maken. ‘Aan de ene kant heb je de 
invloed van de klimaatverandering, waardoor er sprake is van 
extreme droogteperiodes en dan weer overstromingen. Aan 
de andere kant zijn er de vele conflicten van groeperingen 
tegen de regering. Dus soms wordt de crisis veroorzaakt 
door een conflict, een andere keer door klimaatverandering.’
    Bovendien versterken de crises elkaar. Als voorbeeld 
noemt Alec de gevolgen van de droogte van de afgelopen 
periode in het land. De droogte betekent geen oogst en 
daardoor geen voedsel. Ook geen eten voor de dieren. 
Alec: ‘In sommige regio’s daalde de dierenpopulatie tot 
zeventig procent. Als er in die betreffende regio ook een 

conflict gaande is, kan er geen hulp worden geboden door 
toegangsproblemen. Er ontstaat een hongersnood en de 
mensen trekken naar een vluchtelingenkamp.’ Maar daarmee 
zijn ze volgens Alec niet gered. ‘Door overvolle kampen krijgt 
de meerderheid niet de humanitaire hulp die ze nodig heeft.’

    GEVECHT TEGEN MALARIA
    Zuidelijk van Somalië ligt Mozambique. Hier werkt Florencio 
voor Dorcas. Ook hij spreekt over een samenloop van 
meerdere crises die de humanitaire situatie verergert. 
‘We kennen in dit land crises die veroorzaakt worden door 
natuurrampen – van aardbevingen tot cyclonen – en 
rampen die mensen veroorzaken.’ Met laatstgenoemde doelt 
Florencio op de vele gewapende conflicten die er zijn. ‘Ik ben 
geboren in een oorlogsperiode. Inmiddels ben ik 52 jaar en 
ervaar ik nog steeds oorlog.’ Vandaag de dag is het in het 
noorden, in de provincie Cabo Delgado, door opstandelingen 
erg onveilig. Florencio vertelt verder: ‘… en dan hebben we 
tijdens het regenseizoen, naast de cyclonen en de gevolgen 
van overstromingen, ook te maken met cholera en het 
constante gevecht tegen malaria.’ Het raakt Florencio als hij 
mensen van crisis naar crisis ziet gaan. Zo hoorde hij laatst 
van een twaalfjarig meisje dat ze in een vluchtelingenkamp 
in Cabo Delgado dagelijks oog in oog stond met de man die 
haar familie vermoordde. ‘Pas toen ze bij een bijeenkomst 
was met mensen van de Verenigde Naties en de overheid, 
voelde zij zich veilig genoeg om hem aan te wijzen. Wat een 
veerkracht heb je nodig om dat specifieke moment af te 
wachten.’
    Als Florencio en Alec hun ervaringen delen, lijkt de nood 
onoplosbaar. Toch zetten zij zich dagelijks, samen met 
hun teams, in om hoop te bieden. Volgens Florencio is het 
belangrijk dat je kleine stappen zet. ‘Als Dorcas bezoeken 
we regelmatig een gemeenschap en stellen wij hen de vraag 
waar ze over een jaar willen staan en hoe ze daar kunnen 
komen. Wat wij als hulporganisatie doen, gaat niet over 
geven, we zorgen ervoor dat hun situatie op de lange termijn 
verbetert. We ondersteunen en staan naast de mensen en 
laten ze zelf verantwoordelijkheid nemen. Natuurlijk zijn we 
er ook als er een overstroming is. Onderdak, eten en schoon 
water is dan wat nodig is. Maar de echte verandering moet 
bij de mensen zelf vandaan komen. En dat doen we niet 
alleen; ik geloof dat God door ons heen werkt.’

    ONZEKERE TOEKOMST
    Ook World Vision biedt noodhulp. In Somalië ondersteunt de 
organisatie kinderen en hun families op moeilijk bereikbare 

locaties. Allereerst door te voorzien in voedsel en het bieden 
van onderwijs. Als kinderen geen onderwijs krijgen, gaan 
ze een onzekere toekomst tegemoet. Kindhuwelijken zijn 
een groot probleem, en voor niet schoolgaande jongens is 
de kans groot dat ze worden gerekruteerd tot kindsoldaat. 
Alec: ‘Gezondheid en onderwijs kennen prioriteit. 
Pas daarna komen de volgende stappen. En dat gaat 
langzaam, want verandering vraagt geduld. Gelukkig zie ik 

regelmatig positieve resultaten.’ Als voorbeeld noemt hij de 
samenwerking met andere hulporganisaties: ‘Ik werk samen 
met moslimbroeders. Dit verloopt succesvol, omdat we ons 
geloofsleven inzetten om elkaar te steunen. Dat betekent 
dat ik als christen niet predik. Ik leef mijn geloof. Door 
mensen te steunen, naast ze te staan en van ze te houden.’

    NOOD ÉN HOOP
    De hulp is van vitaal belang en daarom is de waardering 
van de inwoners groot. Alec: ‘Onze hulp geeft hen hoop 
op overleving en enige verlichting van lijden.’ Florencio 
ervaart ook dat de mensen meer hoop ervaren. Daarnaast 
ziet hij dat het sommige gemeenschappen lukt om elkaar 
te ondersteunen in noodsituaties. ‘In 2020 hebben we 
een gemeenschap, getroffen door een cycloon, voorzien 
van betere huisvesting en water, en geholpen met het 
opbouwen van een markt. Op het moment dat in 2021 
een andere gemeenschap werd getroffen, vingen zij deze 
mensen op in hun eigen huis.’
    Het mag duidelijk zijn: de crisis in Somalië en Mozambique is 
complex en niet simpel op te lossen. Én er is hoop. De twee 
directeuren nodigen dan ook enthousiast uit om ooit Afrika 
te bezoeken. Alec: ‘Somaliërs zijn prachtige, unieke mensen.’ 
Florencio over Mozambique: ‘De mensen zijn mooi en we 
hebben een kilometerslange kustlijn, bergen, bossen en 
rivieren met zoet stromend water. Het is echt een prachtig 
land.’   

 ‘De echte verandering moet bij de 
mensen zelf vandaan komen. Dat 
doen wij niet alleen; ik geloof dat 
God door ons heen werkt’   

 ‘Soms wordt de crisis veroorzaakt 
door een conflict, een andere keer 
door klimaatverandering. Crises 
versterken elkaar’   

 IDIL WOONT ALS WEES IN DIT KAMP IN SOMALIË, WAAR ZE ZORGT VOOR HAAR BROERTJES.   
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‘Mensen met schisis
moeten zich verschuilen 
om zich veilig te voelen’

 NAAST SCHISIS ZIJN AANDOENINGEN ALS X- EN O-BENEN 

VEELVOORKOMEND IN AFRIKA.   

 ‘Als iemand in Senegal zo’n 
bultje ontdekt, staat hij voor 
een dilemma: ga ik voor 
dit kleine dingetje naar de 
dokter, of gebruik ik het 
geld om mijn kinderen te 
voeden?’   

 TEKST LYDIA FRIS +++ BEELD SHAWN THOMPSON EN JILKE TANIS   

 IN ETHIOPIË WORDT DE GEMEENSCHAP GELEERD HOE ZE MET MENSEN MET EEN 

HANDICAP KUNNEN OMGAAN.   

ND ‘   VERSCHIL     + + +  4   



 Op veel plekken in de wereld worden groepen mensen 

vergeten – buitengesloten, verstoten en genegeerd. 

Wie zijn zij en hoe krijgen zij hulp? ‘Vaak leidt een ingreep 

tot een nieuw leven voor iemand.’   

 De Nederlandse Deddy Kruize (41) is operatieassistent en 
teamleider mond-, kaak- en aangezichtschirurgie op de 
operatiekamers aan boord van de Global Mercy, één van 
de ziekenhuisschepen van Mercy Ships. Deze christelijke 
vrijwilligersorganisatie laat ieder jaar ziekenhuisschepen 
met professionele vrijwilligers naar landen uitvaren waar de 
medische nood hoog is. Kruize is op dit moment in Senegal: 
‘Wereldwijd hebben vijf miljard mensen geen toegang tot 
veilige, tijdige en betaalbare chirurgische zorg.’

    DILEMMA
    ‘Als iemand in Nederland bij zichzelf een gek bultje ontdekt, 
zit diegene waarschijnlijk nog dezelfde week bij de huisarts. 
Als iemand in Senegal zo’n bultje ontdekt, staat hij voor 
een dilemma: ga ik voor dit kleine dingetje, waar ik geen 
last van heb, naar de dokter, of gebruik ik dat geld om mijn 
kinderen te voeden? Dan wordt voor het laatste gekozen, en 
daardoor trekken mensen vaak niet of te laat aan de bel. Nog 
zo’n voorbeeld: in Nederland weet je al voor de geboorte of 
je ongeboren kind ter wereld komt met schisis (gespleten 
bovenlip en/of gehemelte). Het krijgt direct de nodige 
medische zorg. In Senegal heb je gewoon pech gehad. 
Schisis wordt in de gemeenschap veelal beschouwd als 
een straf; blijkbaar had jij of je moeder ergens schuld aan. 
Kinderen met schisis en hun ouders worden vaak verstoten, 
tellen niet meer mee. Terwijl een eenvoudige operatie de 
schisis kan verhelpen.’

    ‘De groep mensen in Senegal die chirurgische zorg nodig 
heeft, wordt veelal vergeten. De nood op het chirurgische 
vlak wordt onderschat. Met name de patiënten met 
noma – waarbij zwerende wonden ontstaan, vooral in het 
gezicht – schisis of obstetrische fistel (een complicatie bij 
de zwangerschap) worden buitengesloten. Deze mensen 

moeten zich schuilhouden om zich veilig te voelen en 
ervaren veel schaamte.’
    ‘Op het schip voeren we veel van deze operaties uit, en het 
is heel mooi om te zien hoeveel invloed dat kan hebben 
op iemands leven, soms zelfs op dat van een heel gezin. 
Zo hebben we een keer een meisje van zes jaar behandeld 
die door noma haar neus was verloren. Toen ik haar leerde 
kennen was ze verlegen, maar drie weken later was ze zo 
zelfverzekerd.  I’m gonna have a new nose, and I’m gonna 
be beautiful  ,  zei ze vol vertrouwen tegen ons. Ze was zo blij 
dat ze een gewone neus zou hebben. Na de operatie zag ik 
de verandering in haar ogen, ze was gelukkig. Vaak leidt zo’n 
ingreep tot een nieuw leven voor iemand.’
  ‘God is de enige reden dat ik hier aan boord van de Global 
Mercy ben. Van jongs af aan heb ik het verlangen gehad om 
in arme landen in de zorg te werken. Maar ik zou mijn werk 
hier echt niet volhouden als ik niet wist dat God bij me was. 
Dagelijks zie ik wonderen gebeuren. Niet elk verhaal heeft 
een goed einde, maar je kunt zien dat er een groot plan 
achter zit.’

      VERANDERING STIMULEREN
      Francois Karangwa Xavier (45), geboren in Rwanda, is 
uitvoerend directeur bij UPHLS. Dat is een overkoepelende 
instantie van organisaties die zich inzetten voor de zorg voor 
mensen met een beperking in Rwanda, die samenwerkt met 
SeeYou. ‘Ik geloof dat werken in de sociale sector belangrijk 
is om veranderingen teweeg te brengen.’
      ‘Van 1994 vond de Rwandese genocide plaats onder Tutsi’, 
vertelt Xavier. ‘Daarna was het land verwoest; van de 
economie en het zorgstelsel was niets meer over. Gelukkig 
gaat het nu beter. Het is nog niet zoals in Europese landen, 
maar in Afrika zijn we een van de gezondste en welvarendste 
landen.’

      NIET OPGEVEN
      ‘Desondanks is er in Rwanda onder zorgverleners weinig 
kennis over mensen met een beperking. Er is behoefte 
aan meer beleid voor de zorg, en mogelijkheden voor deze 
groep mensen. Daar zetten wij ons voor in. Ook helpen we 
de fysieke bereikbaarheid voor deze mensen te verbeteren, 
door gebouwen bijvoorbeeld rolstoelvriendelijker te maken 
en meer aangepaste huizen te bouwen. Bovendien proberen 
we de communicatie tussen de medische sector en de 
mensen met een beperking te stimuleren, door mensen 
bijvoorbeeld gebarentaal aan te leren. Iets anders wat 
we doen, is strijden tegen discriminatie. Mensen met een 
beperking hebben hier het stigma dat ze niets kunnen en 
dus ook niet kunnen werken, terwijl dat lang niet altijd het 
geval is.’

      ‘Mensen met een beperking hebben het in Rwanda – 
ondanks de goede zorg vergeleken met andere Afrikaanse 
landen – zwaar. Wij krijgen op onze voorstellen voor 
deze mensen vaak een negatief antwoord omdat ze hier 
geen prioriteit hebben. Door dat gebrek aan prioriteit is 
het lastig om mensen met een beperking in bepaalde 
werkprogramma’s op te nemen. Maar we blijven ons inzetten 
om de gemeenschap in Rwanda te leren hoe ze met mensen 
met een beperking om kunnen gaan. Op die manier brengen 
we hen niet alleen bij de overheid onder de aandacht, maar 
bijvoorbeeld ook bij ondernemers. Door mensen op te leiden 
in de zorg voor deze groep, creëren we ook nog eens banen.’

      ‘God is degene die mij leidt en support in mijn werk’, vertelt 
Xavier. ‘Als organisatie nemen we maandelijks een moment 
de tijd om met elkaar te bidden en getuigenissen te delen. 
Die samenkomsten bouwen mij op.’      
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Ruim drie maanden geleden verloren in twee minuten 
tijd 60.000 mensen hun leven, velen raakten ernstig 
gewond. Onmiddellijk na de aardbeving in Turkije en 
Syrië kwam de hulpverlening op gang. Binnen 24 uur 
arriveerden Urban Search & Rescue teams vanuit de 
hele wereld. Journalisten en cameraploegen volgden in 
hun kielzog om verslag te doen. Als directeur noodhulp 
voor Syrië, Turkije en Jordanië bij World Vision gaf ik 
in een paar dagen tijd meer dan veertig interviews. In 
veel landen werd geld ingezameld voor de slachtoffers 
van de aardbeving.

Na een week werd het stiller… Search & Rescue teams 
keerden terug naar huis, slechts enkele journalisten 
belden nog. Vooral het noordwesten van Syrië bleef 
buiten beeld. Media konden het gebied vanwege 
de politieke en veiligheidssituatie niet eenvoudig 
bereiken. Het leidde tot weinig informatie over de 

slachtoffers en de gevolgen van de aardbeving. 
Al twaalf jaar is er oorlog in Syrië, veel mensen zijn 
gevlucht naar het noordwesten in de hoop er veilig te 
zijn. Miljoenen Syriërs wonen in dit gebied al jaren 
in tenten en andere tijdelijke huisvesting en zijn 
afhankelijk van humanitaire hulpverlening. Kinderen 
groeien in deze omstandigheden op. 

Hoe vaak hoort u hierover? Herinnert u zich de laatste 
keer dat een dergelijk verhaal uit het noordwesten 
van Syrië u bereikte? Dat u hoorde dat 4,6 miljoen 
mensen in deze regio klem zitten, waarvan 80 procent 
vrouw en kind. Herinnert u zich dat u hoorde dat in 
de eerste helft van 2022 zelfdoding onder deze groep 
(vooral meisjes onder de 18) verdriedubbelde? En dat 
75 procent van de mensen die World Vision hierover 
ondervroeg, aangeeft dat dit komt door het tekort 
aan basisvoorzieningen, pure armoede en gebrek aan 

toekomstperspectief? Weet u dat de verslechterde 
mentale gezondheid van meisjes en vrouwen zich 
eenvoudig laat verklaren door oorzaken als seksueel 
geweld, huiselijk geweld en kindhuwelijken?

Syrië en haar oorlog is u niet onbekend. De aardbeving 
is u niet ontgaan. Maar het zijn de verhalen van de 
meisjes en vrouwen waarvan ik wil dat die u bereiken. 
Waarvan ik weet dat ze in de veelheid aan informatie 
verloren raken. 

Wij blijven in Syrië, werken aan toekomstperspectief 
en verbeterde omstandigheden voor deze vrouwen en 
meisjes. Vergeet ook u hen niet?

Johan Mooij is directeur noodhulp voor Syrië, Turkije en 
Jordanië.

 Vergeet hen niet   
COLUMN

 JOHAN MOOIJ   



 Er zijn tal van humanitaire crises 

gaande in de wereld. Denk aan de 

dagelijkse berichten over de oorlog 

in Oekraïne. De recente aardbeving 

in Turkije en Syrië. Het lot van 

vrouwen en meisjes in Afghanistan. 

Minstens zoveel berichten halen 

het nieuws niet. Crisis in gebieden 

waar mensen dagelijks in stilte lijden 

onder de gevolgen van uitbuiting, 

verwaarloosde ziekten, gewelddadige 

conflicten of klimaatrampen. 

Vergeten … maar niet door iedereen.    

 Mercy Ships
    ‘VAN HONDERDEN MENSEN MET EEN GESPLETEN LIP NAAR EEN HANDVOL IN 20 JAAR’

    World Vision
    ALS KINDSOLDAAT HEB JE NIET DE LUXE OM EEN CRISIS TE VERGETEN

    GUINEE – Het was 1998. Mercy Ships bracht 
met hun ziekenhuisschip Anastasis voor 
het eerst een bezoek aan Guinee. Onder de 
patiënten bevonden zich honderden kinderen 
en volwassenen met een gespleten lip, waar 
in hun land geen medische hulp voor was. 
De mensen van Mercy Ships verhielpen de 
aandoeningen bij de patiënten, en leidden 
twee Guineese artsen op in het herstel van 
gespleten lippen en gespleten gehemeltes. 
    De opleiding van deze artsen had grote 
gevolgen, bleek 20 jaar later toen Mercy 
Ships het land opnieuw bezocht. Bij de 
eerste patiëntselecties waren de vrijwilligers 
verbaasd: wat waren er weinig mensen met 
een gespleten lip. In een groep van 6000 
mensen zouden er gewoonlijk honderden 
patiënten met gespleten lippen en/of 
gehemeltes zijn. Bij deze screening was het 
aantal patiënten met deze aandoeningen 
gedaald tot slechts zes personen. 

    Wat bleek? Een van de opgeleide artsen, 
Raphiou Diallo, had zich toegewijd aan deze 
operaties, en de techniek overgebracht 
op andere artsen. Met elkaar hadden zij in 
twintig jaar honderden patiënten geopereerd. 
    En daar bleef het niet bij. Op initiatief van arts 
Raphiou Diallo ontstond er in 2018 in Guinee 
een bijzondere samenwerking tussen Mercy 
Ships en de Gamal Abdel Nasser Universiteit 
van Conakry. Met elkaar ontwikkelden we een 
centrum voor tandheelkundige training, waar 
tandartsen worden opgeleid tot specialisten 
met praktijkervaring. 

    Raphiou Diallo: ‘Met deze kliniek voorzien we 
Guinee van een nieuwe generatie uitstekende 
tandartsen, die niet alleen kunnen voorkomen 
dat patiënten complicaties krijgen in een 
vergevorderd stadium, maar die ook in een 
vroeg stadium goedaardige en kwaadaardige 
tumoren kunnen opsporen.’

niet

    OEGANDA – Betty is veertien jaar als ze in 
1994 door de LRA (het Verzetsleger van de 
Heer, onder leiding van Joseph Kony) samen 
met haar vader wordt meegenomen uit haar 
huis in Noord-Oeganda. Haar moeder wordt 
voor haar ogen vermoord. Haar vader is even 
later hetzelfde lot beschoren. Betty ziet 
alles.
    Gedurende haar tijd bij de LRA is ze 
getuige van meer moorden, martelingen, 
verkrachtingen en andere wreedheden. ‘Veel 
meisjes werden verkracht, tot echtgenote 
gedwongen of vermoord’, vertelt ze. ‘Ik was 
nog jong, het is mij bespaard gebleven. Ik 
had andere taken, maar ik heb alles gezien.’
    Tijdens een aanval die de LRA uitvoert, weet 
Betty in de chaos te ontkomen. Ze vlucht 
naar huis. Maar thuis is niks, haar ouders zijn 
begraven en het huis is leeg. Ze voegt zich 

bij haar zus in de stad Kampala. Haar leven 
verbetert na een beroepsopleiding. Wat ze 
leert geeft ze inmiddels, op aanvraag van 
World Vision, door aan andere voormalige 
‘LRA-vrouwen’ en hun kinderen. Samen 
naaien ze uniformen voor voormalig 
kindsoldaten die terug naar school gaan.
    Betty: ‘In tegenstelling tot wat de wereld 
denkt, zijn de problemen van voormalige 
ontvoerden en hun kinderen nog steeds 
talrijk, hoewel de oorlog al meer dan tien jaar 
geleden is beëindigd.’
    Een conflict gaat misschien voorbij, maar 
de gevolgen zijn nog lang voelbaar in de 
gemeenschappen. World Vision ondersteunt 
vrouwen zoals Betty en hun kinderen in de 
weg naar herstel. Zowel bij het voorzien in 
hun levensonderhoud, als bij de mentale 
verwerking van wat hen is overkomen.   

Deze berichten 
haalden de krant 
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    SeeYou
    ‘NOODHULP OMDAT KEDIJA OOK MEETELT’

    Dorcas
    PSYCHOSOCIALE ZORG VOOR WALID EN ANDERE KINDEREN IN JEMEN

    ETHIOPIË – Kedija leeft in Ethiopië. Een land 
dat lijdt onder de burgeroorlog tussen het 
regeringsleger en de rebellen van het Tigray 
People’s Liberation Front. Een land waar vorig 
jaar de ergste droogte in veertig jaar heerste. 
De mensen van SeeYou staan in crisissituaties 
op voor mensen die juist in moeilijke tijden 
worden vergeten. Bijvoorbeeld omdat ze blind 
zijn. Zoals Kedija. 
    ‘In onze samenleving zien mensen een 
handicap als vloek van God, als een straf 
voor je zonde’, vertelt Kedija. ‘We worden 
buitengesloten en niet geaccepteerd.’ De 
vrouw beschrijft een veelvoorkomende 
overtuiging in Ethiopië, waardoor mensen met 
een beperking afgezonderd leven. Net zoals 

zijzelf, in een hutje buiten de stad. 
    De oorlog en daarbovenop de kurkdroge 
perioden, maken het leven voor haar extra 
zwaar. Zeker nu haar man gewond uit de oorlog 
is teruggekomen en niet voor haar en hun twee 
kinderen kan zorgen. ‘Alle oogsten zijn mislukt. 
De schapen, geiten en kamelen zijn dood. Er 
is simpelweg geen voedsel en water. Niemand 
heeft iets over om te delen. Mensen zijn ten 
einde raad.’ 
    Met de partnerorganisatie Love in Action for 
People Development Organization (LAPDO) 
bood SeeYou voedsel- en noodhulp aan 
mensen met een beperking. Kedija ziet het als 
een godsgeschenk: ‘Ik ben zo blij dat jullie ons 
niet hebben overgeslagen.’ 

    JEMEN – De 12-jarige Walid weet amper meer 
hoe het is om in een vrij land te leven. Hij 
was slechts een paar jaar oud toen hij moest 
vluchten voor het geweld in zijn land Jemen. 
Door de burgeroorlog lijdt een groot deel van 
de bevolking in Jemen honger. En ook mentaal 
begint deze crisis zijn tol te eisen.
    Veel kinderen in Jemen hebben in hun jonge 
leven al verschrikkelijke dingen meegemaakt. 
Ze zagen geweld op straat, moesten schuilen 
voor raketaanvallen en verloren familieleden 
en vrienden door honger en geweld. Leven 
in een land in oorlog heeft ook impact op de 
mentale gezondheid. Dorcas biedt daarom 

psychosociale zorg en traumabegeleiding aan 
mensen in Jemen.
    Walid is een van de kinderen die mentaal hard 
is geraakt door de crisis in zijn land. Hij woont 
nu in een vluchtelingenkamp in al-Ma’alla. 
Hij krijgt daar hulp bij het verwerken van zijn 
trauma. Door spelletjes en andere activiteiten 
leert hij om te gaan met alles wat hij heeft 
meegemaakt. 
    Deze hulp veranderde het leven van Walid: 
‘Het gaat nu beter op school en thuis, ik weet 
hoe ik moet omgaan met alles wat ik heb 
meegemaakt. Ik ben heel blij met de training en 
blijf graag komen om nog meer te leren.’

DE DOOR MERCY SHIPS 
OPGELEIDE ARTSEN UIT 

GUINEE HEBBEN IN TWINTIG 
JAAR HONDERDEN PATIËNTEN 

MET EEN GESPLETEN LIP 
GEOPEREERD.
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